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Από τις 4 π.μ. τέθηκε σε ισχύ η
χειμερινή ώρα. Ως εκ τούτου, οι
δείκτες των ρολογιών θα πρέπει
να μετακινηθούν μία ώρα πίσω.

Περιορισμένες είναι οι επιπτώσεις στον του-
ρισμό από τον πόλεμο του Ισραήλ με τη Χαμάς
και επί του παρόντος δεν υπάρχει ανησυχία.

Οι ανησυχίες στρέφονται στην επόμενη ημέρα
και στο ενδεχόμενο μακράς διάρκειας του
πολέμου. Οικονομική, σελ. 4

ΙΣΤΟΡΙΑ

Το ναυάγιο με 
τις καραβάνες

Τα αμπάρια του πλοίου «Ορια», που βυθίστηκε
το 1944 στη βραχονησίδα Πάτροκλος, έγιναν
ο τάφος 4.184 Ιταλών αιχμαλώτων. Ο Αλφιο
Μπούσα από τη Σικελία ξετυλίγει στην «Κ»
την ιστορία του μακρινού του θείου Τζιοβάνι
Μπούσα. Τέχνες, σελ. 1

ΑΦΙΕΡΩΜΑ

Τα ποιητάρικα
του Β́  Π.Π. 

Αμέσως μετά την είσοδο της Ελλάδας στον
Β΄ Παγκόσμιο Πόλεμο δεκάδες ποιητάρικες
φυλλάδες είδαν το φως της δημοσιότητας.
Σε τρεις μόνο μήνες δημοσιεύθηκαν 14 ποι-
ήματα, που τα χαρακτηρίζει ο πατριωτισμός
και η δηκτική διάθεση. Τέχνες, σελ. 4

ΑΝΗΣΥΧΙΕΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΠΟΜΕΝΗ ΗΜΕΡΑ

Ο πόλεμος δεν έπληξε τον τουρισμό

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Βιώσιμο 
μέλλον

Σε αυτή τη δύσκολη κατάστα-
ση που λαμβάνει χώρα στη
γειτονιά μας, η Ευρωπαϊκή
Ενωση αλλά και οι άλλες χώρες
θα πρέπει να εξεύρουν τρό-
πους για να διαχειριστούν την
ανθρωπιστική κρίση που έφε-
ρε για ακόμη μία φορά ο πό-
λεμος. Είναι βέβαιο ότι οι με-
ταναστευτικές ροές προς τη
Δύση θα αυξηθούν με γεωμε-
τρική πρόοδο, ενώ και όσοι
μείνουν στη Γάζα και αλλού
είναι βέβαιο πως θα αντιμε-
τωπίσουν ακραίες συνθήκες
διαβίωσης. Χρειάζονται, λοι-
πόν, συντονισμένες προσπά-
θειες από πλευράς όλων ώστε
να διασφαλιστεί ένα βιώσιμο
μέλλον για όλους, Παλαιστί-
νιους και Ισραηλινούς.

Εντονη ανησυχία προκαλεί στη Λευκωσία
το ενδεχόμενη επέκτασης των εχθροπρα-
ξιών και στον Λίβανο, μια εξέλιξη η οποία
αναπόφευκτα θα εντείνει την ανθρωπιστική
κρίση. Κυβερνητικοί παράγοντες θεωρούν
πως επέκταση του πολέμου προς τον Λίβανο
θα οδηγήσει σε μετακινήσεις μεγάλου
αριθμού προσφύγων προς δυσμάς μέσω

της Τουρκίας και της Κύπρου. Σύμφωνα
με στοιχεία που υπάρχουν στη Λευκωσία,
στον Λίβανο βρίσκονται αυτή τη στιγμή
περίπου 2,5 εκατ. Σύριοι πρόσφυγες. Η κυ-
πριακή κυβέρνηση έχει προειδοποιήσει
την Ε.Ε. για μεταναστευτικό τσουνάμι που
θα χτυπήσει την Ευρώπη στην περίπτωση
που καταρρεύσει ο Λίβανος, θέτοντας θέμα

στήριξης της γειτονικής χώρας οικονομικά
και τεχνικά. Κλειδί για αποφυγή μιας τέτοιας
εξέλιξης είναι η σωστή διαχείριση του θέ-
ματος σε συνεργασία με τον Λίβανο, ο
οποίος ωστόσο δεν ανταποκρίνεται στα
καλέσματα της Λευκωσίας για συντονισμό
και έλεγχο των παράνομων μεταναστευ-
τικών ροών προς την Κύπρο. Σελ. 4

Αραβοϊσραηλινή
κρίση και Κύπρος 

ΕΝΔΙΑΜΕΣΟΣ

Γιατί κινείται 
σε χαμηλές

πτήσεις
Τα χαμηλά ποσοστά που καταγρά-
φουν ΔΗΚΟ, ΕΔΕΚ, ΔΗΠΑ σε δη-
μοσκοπήσεις άνοιξαν τη συζήτηση
για τους λόγους που τα εν λόγω
κόμματα, παρά την παρουσία τους
στη συγκυβέρνηση, συνεχίζουν να
παρουσιάζουν προβλήματα και
εσωστρέφεια. Σελ. 7

ΠΡΟΕΔΡΙΚΟ

Οταν 
το briefing
επιστρέφει 

Την εβδομάδα που πέρασε ο Κων-
σταντίνος Λετυμπιώτης πραγμα-
τοποίησε το πρώτο θεσμοθετημένο
briefing στους δημοσιογράφους,
το οποίο είχε καταργηθεί για χρό-
νια. Τις προκλήσεις του briefing
αναλύουν στην «Κ» οι Ιωάννης
Κασουλίδης και Μιχάλης Παπα-
πέτρου. Σελ. 9 

ΚΑΜΠΑΝΑΚΙ ΤΗΣ ΛΕΥΚΩΣΙΑΣ ΣΤΗΝ Ε.Ε.

Η Κύπρος στο επίκεντρο
της ανθρωπιστικής κρίσης
Οι κίνδυνοι από πιθανή επέκταση των εχθροπραξιών και ο ρόλος της Βηρυτού

Ακόμα και πριν από το 1974 η Κύπρος βρέθηκε στο επίκεντρο
της αραβοϊσραηλινής σύγκρουσης, τόσο στο συγκείμενο των
πολέμων του 1967 όσο και του 1973, με τη συζήτηση γύρω από
την ασφάλεια στην Κύπρο να δημιουργεί προκλήσεις. Σελ. 5

Bοήθεια στους αμάχους
μετ’ εμποδίων από Ε.Ε.

Μετά από σχεδόν πέντε ώρες συζήτησης στη Σύνοδο Κορυφής
στις Βρυξέλλες οι ηγέτες των κρατών-μελών της Ε.E. κατέληξαν
σε έκκληση, στα συμπεράσματα, για συνεχή και χωρίς εμπόδια
παροχή ανθρωπιστικής βοήθειας στους αμάχους. Σελ. 6

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ

Ακούω για
συναντήσεις
στελεχών στο

Προεδρικό
Στόχος του Νίκου Χρι-
στοδουλίδη είναι να
πάρει τον Συναγερμό
στην κυβέρνηση, δη-
λώνει ο βουλευτής Δη-
μήτρης Δημητρίου,

προσθέτοντας ότι αν δεν τα κατα-
φέρει, θα προσπαθεί να καλλιεργεί
την εσωστρέφεια εντός ΔΗΣΥ και
να βάζει στελέχη και μέλη σε μια
συνεχή τριβή μεταξύ τους. Αναφέρει
επίσης ότι ακούει για συναντήσεις
στελεχών στο Προεδρικό. Σελ. 8

ΕΛΛΑΔΑ

Το παρασκήνιο
της επίσκεψης

Η επίσκεψη αστραπή την περασμέ-
νη Δευτέρα του Ελληνα πρωθυ-
πουργού Κυρ. Μητσοτάκη και της
ελληνικής αντιπροσωπείας στην
Ιερουσαλήμ ήταν ιδιαίτερα χρήσιμη.
Η ελληνική πλευρά έβαλε στο τρα-
πέζι την προοπτική να μετέχει στις
αποστολές ανθρωπιστικής βοήθειας
προς τη Γάζα. Σελ. 21

ΤΑΓΙΠ ΕΡΝΤΟΓΑΝ

Το παίζει ηγέτης
μουσουλμάνων

Ως προασπιστής των απανταχού
μουσουλμάνων εμφανίζεται ο Ερ-
ντογάν και το παίζει περιφερειακός
ηγέτης. Διπλωματική πηγή ανέφερε
ότι ο Ερντογάν επιλέγει να μην
πατά σε δύο βάρκες, αλλά λανσάρει
μια δική του βάρκα, με δική της
πορεία και καλεί τους άλλους να
την ακολουθήσουν. Σελ. 6

ΤΑ ΑΜΕΡΙΚΑΝΙΚΑ ΣΧΕΔΙΑ ΕΚΤΑΚΤΟΥ ΑΝΑΓΚΗΣ

Διάδρομοι εκκένωσης και ενισχυμένες βάσεις
Σχέδια εκκένω-
σης των 600.000
πολιτών τους που
ζουν στο Ισραήλ
και των 89.000
που ζουν στον Λί-
βανο έχουν εκ-
πονήσει οι ΗΠΑ,
για την περίπτω-
ση γενίκευσης
του πολέμου στη
Μέση Ανατολή.
Οι προπαρα-
σκευαστικές κι-
νήσεις περιλαμ-
βάνουν την εγκα-
τάσταση δυνάμε-
ων στην Ελλάδα
και στην Κύπρο,
προκειμένου να
είναι έτοιμες οι
«αερογέφυρες»
μεταφοράς προς
τη Δύση. Σε ποια
σημεία έχει ενι-
σχυθεί τις τελευ-
ταίες ημέρες η
αμερικανική πα-
ρουσία και με
ποια ακριβώς μέ-
σα. Σελ. 17, 19
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Eκδίδεται σε συνεργασία και μετά από άδεια της εταιρείας
ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΕΣ ΕΚΔΟΣΕΙΣ Α.Ε. Διευθυντής: ΑΛΕΞΗΣ ΠΑΠΑΧΕΛΑΣ • Διεύθυνση συντάξεως: ΚΩΣΤΗΣ ΦΑΦΟΥΤΗΣ - ΝΟΤΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ

ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΔΙΑΜΑΡΤΥΡΙΑ: Αγγέλλεται εξ Ιόππης ότι, παρά τα κυβερνητικά μέ-
τρα, οι Αραβες ωργάνωσαν διαδήλωσιν διαμαρτυρίας κατά της μετα-
ναστεύσεως των Ισραηλινών εις Παλαιστίνην. Η αστυνομία ηναγκά-
σθη να πυροβολήση κατά του πλήθους λόγω της απειλητικής αυτού
στάσεως. Ενοπλοι Αραβες, εξερχόμενοι του τεμένους μετά την με-
σημβριανήν των προσευχήν, προσεπάθησαν να διασπάσουν την
αστυνομικήν ζώνην και να εισέλθουν εις την ισραηλιτικήν συνοικίαν.
Η αστυνομία τους ημπόδισεν, επηκολούθησε δε ανταλλαγή πυροβο-
λισμών. Υπάρχουν εκατέρωθεν αρκετοί τραυματίαι.

ΣΥΜΠΛΟΚΗ: Κατά τηλεγράφημα εκ Δράμας, εις το χωρίον Βισοτσά-
νη εγένετο συμπλοκή μεταξύ γηγενών και προσφύγων, κατά την
οποίαν εχρησιμοποιήθησαν μάχαιραι, όπλα, ρόπαλα και πτύα. Κατά
την συμπλοκήν ετραυματίσθησαν σοβαρώς δύο και ελαφρότερον
πολλοί. Η συμπλοκή προεκλήθη από το γεγονός ότι εις γηγενής απή-
γαγεν ωραίαν προσφυγοπούλαν, τούτο δε έφερον βαρέως οι συμ-
πατριώται της απαχθείσης.

ΑΠΟΖΗΜΙΩΣΗ: Εις τας τόσας κατηγορίας ανθρώπων δικαιουμένων
και αποζημίωσιν, προσετέθη χθες και νέα. Πρόκειται περί των εμπό-
ρων χασισιού ή, επί το επιστημονικώτερον, των εμπόρων ινδικής
καννάβεως. Το ποσόν της αποζημιώσεως το ορίζουν οι ίδιοι εις τρία
εκατομμύρια δραχμάς. Ηδη δε απομένει παρά να ζητήσουν αποζη-
μίωσιν και οι καταναλωταί ινδικής καννάβεως, κοινώς χασισοπόται...
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Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ
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ΤΑ ΙΟΥΛΙΑΝΑ / Γράφει ο ΣΤΑΥΡΟΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

ΟΜΗΡ ΟΥ & Σ Ε  Β Ε  Ρ  Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

Αλέξανδρος Αλεξάνδρου. Ένα μάλ-
λον κοινότοπο όνομα. Ενός άντρα
που μπορούσε κανείς να του κατα-
λογίσει πολλά, αλλά πάντως όχι κοι-
νοτοπία. Στην κλειστή κοινωνία της
αστικής Λευκωσίας, τη δεκαετία
του ’60, ήταν γνωστός ως «Άλεξ ο
Όμορφος». Με τα χρόνια το Άλεξ
ξεχάστηκε κι όλοι αναφέρονταν
απλώς στον « Όμορφο». Έτσι τον
γνώρισε και η Ιουλία, όταν έφτασε
στην Κύπρο, νιόπαντρη, με τον πρέ-
σβη Ουίλσον. 

Ο Όμορφος την πολιορκούσε για
καιρό. Κι όσο εκείνη δεν ενέδιδε,
τόσο αυτός εφεύρισκε τρόπους για
να τη φλερτάρει. Ώσπου ένα καλο-
καίρι η Ιουλία αποδέχτηκε την πρό-
σκληση του Δημήτρη Πιερίδη να τα-
ξιδέψουν στη γαλλική Ριβιέρα με τη
Ρολς Ρόις του. Στην παρέα τους,
απρόσμενα, προστέθηκε κι ο Άλεξ.
Νέος, χαριτωμένος και όμορφος.
Αρσενικό παλαιάς κοπής που μύριζε
κολόνια Aramis και κυκλοφορούσε
ράθυμα στην Κρουαζέτ ξυπόλητος.
Ένα φιλί του θυμάται η Ιουλία, που
έμοιαζε όμως με αιωνιότητα. Και τις
ρομπ ντε σαμπρ του, κρεμασμένες
με τάξη στην ντουλάπα του. 

«Μη με πιέζεις. Ξεπερνάς τα όρια»
του είπε όταν εκείνος έγινε πιο τολ-
μηρός. «Αφού το θέλεις» είπε ο
Όμορφος και την έσφιξε στην αγκα-
λιά του. «Δεν μπορώ να σου παραδο-
θώ, είμαι μια κυρία» του απάντησε
ξέπνοα. «Γυμνές όλες ίδιες είστε» εί-
πε ο Άλεξ και τη χούφτωσε με θρά-
σος. «Alors, c’est la guerre!» αναφώ-
νησε με σθένος η Ιουλία Παλαιολό-
γου Ουίλσον, κηρύσσοντας έτσι επι-
σήμως τον αμείλικτο πόλεμο.

Τυχαίο; Μπα, δεν νομίζω. Το «όχι»
της Ιουλίας είχε αξιοσημείωτες
ομοιότητες με εκείνο του Ιωάννη
Μεταξά, όταν δέχτηκε τον Ιταλό
πρέσβη Εμανουέλε Γκράτσι, φορών-
τας τη ρομπ ντε σαμπρ του, στις 3 τα
ξημερώματα, στη βίλα της Κηφισιάς.
«Λοιπόν, έχουμε πόλεμο» ήταν και η

δική του απάντηση. Την οποία θυμή-
θηκε η χήρα, λίγες ημέρες πριν από
τη φετινή επέτειο, όταν από ένα κα-
πρίτσιο της τύχης βρέθηκε στο υφα-
σματάδικο με τις ρομπ ντε σαμπρ και
ξύπνησαν απότομα μέσα της οι οδυ-
νηρές αναμνήσεις. 

Άυπνη τη βρήκαν οι κυρίες του κα-
ρέ την επόμενη ημέρα. «Με τα δυο
της μάτια, τα πρησμένα απ’ το κλά-
μα, πίσω απ’ τα μαύρα της γυαλιά…
», σημείωσε με νόημα η Κουλλίτσα.
«Τι σου συμβαίνει;» θέλησαν να μά-
θουν οι φιλενάδες της. «Τα γαλάζια
του γράμματα κάθομαι και διαβάζω
και με παίρνουν χαράματα, καθώς

πίσω κοιτάζω» παραδέχτηκε συντε-
τριμμένη η Ιουλία. Γιατί βεβαίως ο
Όμορφος, χρόνια μετά, δεν σταμά-
τησε να την πολιορκεί, διατηρώντας
άσβεστη τη φλόγα του πολέμου.
«Εγώ, όμως, κυρία!» ψιθύρισε η
Ιουλία, αφήνοντας ένα δάκρυ να
αυλακώσει τη La Prairie.

Στην τελική ευθεία για την επέτειο
του ηρωικού « Όχι» καταγράφηκε
φευ και μια ηχηρή παραφωνία: το
«ναι» του καρέ στην πρόσκληση της
Ελλούς να επισκεφθούν οι κυρίες το
Φεστιβάλ Αυθεντικών Τοπικών και
Παραδοσιακών Προϊόντων στον
Φαρμακά. Η Ιουλία άκουσε με ψυ-

χραιμία τον υπουργό Γεωργίας να λέ-
ει: «Σήμερα, έχουν την τιμητική τους
το κυδωνόπαστο, ο ππαλουζές, ο
σουτζιούκκος, ο τραχανάς, το χαλ-
λούμι και τόσα άλλα γεωργοκτηνο-
τροφικά παραδοσιακά παρασκευά-
σματα» κουνώντας το κεφάλι της με
συγκατάβαση. Όταν όμως είδε τον
Στέφανο Στεφάνου να φουρνίζει και
το λαϊκό πλήθος να επιδοκιμάζει πε-
ριχαρές, μάζεψε όση αστική αξιο-
πρέπεια της απόμεινε και ζήτησε
από τον οδηγό να επιστρέψουν στο
ασφαλές κρατίδιο του Αγίου Ανδρέα. 

Για το «όχι» της Αλεξάνδρας στους
Οικολόγους οι κυρίες δεν είχαν να

πουν πολλά, καθότι με το ζεύγος Ατ-
ταλίδη συνδέονται φιλικά από πα-
λαιοτάτων χρόνων. Για το «όχι ναι
μεν αλλά» του Περδίκη, πάλι, ο
οποίος το σκέφτεται αν θα επιστρέ-
ψει στην προεδρία του κόμματος,
είπαν διάφορα αρκούντως πικάντι-
κα. Περιττό δε να σημειώσουμε ότι
όλες χάρηκαν για την Έφη Ξάνθου
(«Μετά από πολλή σκέψη και ενδο-
σκόπηση, μετά από πολλή ενθάρ-
ρυνση και στήριξη από στελέχη και
μέλη του Κινήματος, μετά από εις
βάθος διαβούλευση με τον αγαπη-
μένο μου Λάμπρο Λάμπρου, έχω
αποφασίσει πως θα κατέλθω ως
υποψήφια πρόεδρος του Κινήματος

Οικολόγων») με την οποία στο πα-
ρελθόν απαθανατίστηκαν σε αμέ-
τρητες selfie μέσα στην καλή χαρά.

Μια παρένθεση στα επετειακά
«όχι» έγινε από την υπεύθυνη για
θέματα κομμωτικής και grooming
Σβετλάνα Αλεξάντροβα, η οποία
ανακοίνωσε τα τελευταία καυτά νέα
σχετικά με το μούσι του προέδρου
Χριστοδουλίδη. Σύμφωνα με έγκυ-
ρες και απολύτως εξακριβωμένες
πληροφορίες ο πρόεδρος θα ξυρί-
σει το μούσι του τον Νοέμβριο στο
πλαίσιο του κινήματος Movember,
προκειμένου να στηρίξει την ανδρι-
κή υγεία. «Άντε, να κλείνουμε σιγά-
σιγά τις εκκρεμότητες» σημείωσε
με ανακούφιση το καρέ. 

Τα πολιτικά παραλειπόμενα άλλα-
ξαν τη δύσθυμη διάθεση της Ιουλίας
και τα γαλάζια του γράμματα κλεί-
στηκαν ξανά στο χρονοντούλαπο
της ιστορίας. «Ποιο είναι λοιπόν το
φετινό επετειακό Όχι;» έθεσε το
ακανθώδες ερώτημα στο καρέ η Ευ-
γενία η Καλαμαρού. « Όχι στην ιδιω-
τεία των media» είπε η Ιουλία και
ανακοίνωσε δύο υποψηφιότητες
τελευταίας εσοδείας που κονταρο-
χτυπήθηκαν για την πρωτιά: Την εί-
δηση για τη θεραπεία προσώπου με
σπέρμα σολομού που δοκίμασε ο
Μαυρίκιος Μαυρικίου και το παρα-
λήρημα του Χρύσανθου Τσουρούλ-
λη για την υιοθεσία παιδιών από
ομόφυλα ζευγάρια στο κεντρικό
δελτίο του Sigma. « Έχουμε νικητή
κοπέλες;».

«Βεβαίως και έχουμε νικητή» ανα-
κοίνωσε η Ιουλία. «Τον Χρύσανθο
Τσουρούλλη για όλα τα ομοφοβικά
στερεότυπα, τη συντηρητική ρητορι-
κή και το κλείσιμο του ματιού στο
ακροδεξιό ακροατήριο. Αλλά και
στην Πέτρα Αργυρού αποδίδεται εύ-
φημος μνεία για τη μνημειώδη ατά-
κα περί… σεβασμού στη φύση. Εκεί-
νο το βράδυ, ντράπηκε η ντροπή». 

Τα γαλάζια του γράμματα

stavros.christodoulou@gmail.com

Από ένα καπρίτσιο της τύχης βρέθηκε η Ιουλία στο υφασματάδικο και οι ανδρικές ρομπ ντε σαμπρ τής ξύπνησαν οδυνηρές αναμνήσεις.

Πάμε μια Voltα στο φεγγάρι
Την Κυριακή 3 Δεκεμβρίου θα έχου-
με το ιδρυτικό συνέδριο του νέου
κόμματος της Κύπρου, του Volt. Πρό-
κειται για την ενοποίηση του Νέου
Κύματος –θα το βρείτε στα βραχέα
κύματα– του Κωνσταντίνου Χριστο-
φίδη και της Κίνησης Αμμόχωστος
για την Κύπρο. Οι ιδρυτές φιλοδο-
ξούν ότι όπως «φασούλι το φασούλι
γεμίζει το σακούλι» έτσι και «κομμα-
τάκι, κομματάκι φτιάχνεται ένα με-
γάλο Κόμμα». 

Στην προχθεσινή πρώτη συνάντηση
το παρών τους έδωσαν διάφορες πο-
λιτικές προσωπικότητες, αλλά ιδιαι-
τέρως σχολιάστηκε η παρουσία του
Αχιλλέα Δημητριάδη. Προφανώς, το
φλερτ με το ΑΚΕΛ δεν θα καταλήξει
σε σοβαρό δεσμό, ενώ προβληματά-
κια φαίνεται να υπάρχουν και με την
ανανέωση των Νέων Δυνάμεων, οι
οποίες πια δεν είναι ούτε ιδιαίτερα
Νέες ούτε με πολλές Δυνάμεις.

Το νέο κόμμα θα υπάγεται στο ομώ-
νυμο κίνημα Volt Europa που αυτή τη
στιγμή καταγράφει παρουσία σε 30
ευρωπαϊκές χώρες. Οι στόχοι και
επιδιώξεις του Volt ακούγονται μια
χαρά, αλλά προβληματίζει λίγο η
ονομασία του: σε κάποιους θυμίζει
υπηρεσία delivery, σε άλλους ηλε-
κτρικό φορτίο και σε μένα το «βολτά-
ρω» από τη λέξη βόλτα. Ας ευχηθού-
με η βόλτα τους στην κυπριακή πολι-
τική ζούγκλα να έχει διάρκεια και να
μην τους φάνε τα άγρια θηρία. 

Πριν από τα Χριστούγεννα θα ξέ-

ρουμε αν θα ευοδωθούν οι επιδιώ-
ξεις για δημιουργία δύο ακόμη κομ-
μάτων, ενός Σοσιαλδημοκρατικού –
από άτομα που θεωρούν πως η ΕΔΕΚ
δεν εκφράζει πλέον αυτό τον χώρο–
και ενός στα πρότυπα των Πρασίνων
της Ευρώπης από απογοητευμένα
στελέχη των Οικολόγων, με μπρο-
στάρισσα την κυρία Ατταλίδου αλλά
και ένα όνομα που θα σκάσει σαν
βόμβα και μάλιστα υδρογόνου σε
περίπτωση που το εκκολαπτόμενο
σχέδιο υλοποιηθεί. 

Το τεράστιο κρουαζιερόπλοιο Odys-
sey of the Seas επισκέφτηκε στο λι-
μάνι Λεμεσού ο μικρός αξύριστος
Νίκος κατόπιν πρόσκλησης της πλοι-
οκτήτριας εταιρείας Royal Caribbe-

an. Δυστυχώς τα εγκαίνια του
κρουαζιερόπλοιου είχαν ήδη γίνει.
Πάντως, η πρόταση του νεαρού μας
συνταξιούχου για δημιουργία αν-
θρωπιστικού θαλάσσιου διαδρόμου
για τη Γάζα με κεντρικό σημείο το λι-
μάνι Λεμεσού αντιμετωπίστηκε θετι-
κά και μπράβο του. Έξω πάμε καλά,
που θα έλεγε και ο γέρος Καραμαν-
λής. Με το μέσα δεν ξέρω. Ειδικά δε
με το μέσα του Προεδρικού είναι
πολλές οι απόψεις. Και βέβαια μιλώ
για την περίφημη ανακαίνιση. Ειδικά
δε, για το πάτωμα όπου καλύψαμε
το πανάκριβο μάρμαρο στο Προεδρι-
κό γραφείο με φτηνιάρικο παρκέ,
από αυτά που δεν καταδέχεται ούτε
ο Οδυσσέας να βάλει στο δικό του
Μέγαρο. 

Επειδή ακούω πως είναι «επίτευγ-
μα» που έδωσε ΑΤΑ μόλις ανέλαβε
ο νέος υπουργός Εργασίας, και μά-
λιστα ο Κεραυνός το έμαθε όντας
στο εξωτερικό από την ειδοποίηση
της «Κ» στο κινητό του, γράψτε το
πως αυτή θα είναι η «στιγμή Χριστό-
φια» του μικρού Νίκου. Μάλιστα, αν
συνεχίσει ο υπουργός του να παίρ-
νει τους υπηρεσιακούς μανδαρί-
νους, όπως τους έλεγε ο μακαρίτης,
και να δίνει οδηγίες να μην εγκρί-
νονται αιτήσεις για εισαγωγή εργα-
τών «επειδή οι τάδε υποστήριξαν
Αβέρωφ», το σκληρό ροκ από τα
ΜΜΕ θα γίνει heavy metal.

Κάποιοι στα ψηλά δώματα του ΑΚΕΛ
ήθελαν να καταδικαστώ, δήλωσε ο
Τάκης –χωρίς πλαίσια– Χατζηγεωργί-
ου, αναφερόμενος στην υπόθεση
σεξουαλικής παρενόχλησης για την
οποία αθωώθηκε πρόσφατα. Ποια
ηγετικά στελέχη του πορφυρού κόμ-
ματος και για ποιο λόγο πολεμούν
τον Τάκη; Θα μειωθούν άραγε οι
συντροφικές πισώπλατες μαχαιριές
–χαρακτηριστικό γνώρισμα του πα-
λαιού ΑΚΕΛ– μετά τον εκσυγχρονι-
σμό που επιχειρεί ο Στεφάνου;

Χαμός στο πάρκινγκ της Βουλής,
όταν άντρας βουλευτής απερίσκε-
πτα έκλεισε τον χώρο με το αυτοκί-
νητό του και έτσι γνωστή –για τον
ευέξαπτο χαρακτήρα της– βουλευτί-
να δεν μπορούσε να βγει. Ακολού-
θησε μίνι Πόλεμος, χωρίς να επέλ-
θει Ειρήνη στην Κύπρο ή έστω Ειρή-
νη στο πάρκινγκ. 

Θα ενταχθώ σε Κόμμα. Τελεία και παύλα. 
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Ο ρόλος που αναμένεται να
αποκτήσει ο Λίβανος στο πο-
λεμικό σκηνικό Ισραήλ - Χα-

μάς συνοψίζεται στην εικόνα που
έκανε τον γύρο του κόσμου την πε-
ρασμένη Τετάρτη, με τον ηγέτη
της Χεζμπολάχ, Χασάν Νασράλα,
να συνομιλεί στη Βηρυτό με τον
εκπρόσωπο της Χαμάς στον Λίβανο,
Σάλεχ Αλ-Αρούρι, και τον ομόλογό
του της Ισλαμικής Τζιχάντ, Ζιάντ
Αλ-Νάχλε. Αυτή η συνάντηση, χωρίς
βίντεο και με μοναδικό αποτύπωμά
της τη συγκεκριμένη φωτογραφία,
καταδεικνύει ότι ο Λίβανος, θέλον-
τας και μη, εισήλθε ήδη σε ακόμη
μία εθνική περιπέτεια.  

Οι σποραδικές συγκρούσεις ισ-
ραηλινού στρατού και Χεζμπολάχ
έγιναν ρουτίνα το τελευταίο 20ήμε-
ρο. Αξίζει όμως να επισημανθεί ότι
μέχρι το βράδυ της περασμένης
Πέμπτης (25/10) ισραηλινά επίσημα
χείλη, από τον εκπρόσωπο του
στρατού μέχρι και τον υπουργό
Αμυνας Γιοάβ Γκάλαντ, απέφευγαν
να πουν ξεκάθαρα ότι η Χεζμπολάχ
και κατά συνέπεια το λιβανικό κρά-
τος είχαν αποφασίσει να «μπουν

στον πόλεμο», εκφράζοντας εμμέ-
σως την ελπίδα ότι τελικά αυτό δεν
θα συμβεί. Η «οικογενειακή φωτο-
γραφία» των Χεζμπολάχ, Χαμάς
και Ισλαμικής Τζιχάντ προκάλεσε
τον Νετανιάχου να μας υπενθυμίσει
στο διάγγελμά του, το βράδυ της
Τετάρτης (25/10), έναν παλιό αμε-
ρικανικό όρο: τον «Αξονα του Κα-
κού», στον οποίον ανήκουν η Χα-
μάς, η Χεζμπολάχ και το Ιράν.     

Πέρασε ένας χρόνος από την,
ξεχασμένη πια, 27η Οκτωβρίου
2022, την τελευταία πιο αισιόδοξη
ημέρα που είχε να ξημερώσει χρό-
νια στον Λίβανο. Εκείνη την ημέρα,
στη μεθοριακή πόλη Νακούρα, η
τότε κυβέρνηση των Λαπίντ και
Μπένετ και η λιβανική κυβέρνηση
επί προεδρίας Μισέλ Αούν συνυ-
πέγραψαν τη συμφωνία αμοιβαίας
οριοθέτησης θαλασσίων ζωνών.
Μια συμφωνία ιστορική, όπως πολ-
λοί τη χαρακτήρισαν, η οποία μπο-
ρεί να μην επέφερε την εξομάλυνση
των διμερών διπλωματικών σχέ-
σεων Ισραήλ - Λιβάνου, αλλά προ-
κάλεσε την αισιοδοξία ότι η οικο-
νομική ανάκαμψη της Χώρας των

Κέδρων επίκειται. Αυτή η sui ge-
neris συμφωνία, ειδικά σχεδιασμένη
για να εξυπηρετήσει την ομαλή
προώθηση των ενεργειακών σχε-
διασμών τόσο του Ισραήλ όσο και
του Λιβάνου, στην πραγματικότητα
εφάρμοζε την «οικονομιστική» θε-
ώρηση της διακυβέρνησης Τραμπ
για την επίτευξη μιας όσο το δυ-
νατόν ομαλής συνύπαρξης των χω-
ρών της Μέσης Ανατολής, με γνώ-
μονα την οικονομική ανάπτυξη
όλων, εχθρών και φίλων.    

Ανεξάρτητα από όσα πολλά μπο-
ρεί κανείς να προσάψει στον πολύ
ιδιαίτερο Ντόναλντ Τραμπ, το θε-
ώρημα «Οι πλούσιοι δεν κάνουν

πόλεμο επειδή κινδυνεύουν να χά-
σουν όσα έχουν», κατά μία άποψη
δεν είναι απαραίτητα τόσο παρά-
λογο. Πάνω σε αυτό το, υπεραπλου-
στευμένο ίσως, σκεπτικό βάδισε
προσεκτικά, επίμονα και τελικά
επιτυχώς ο Αμερικανός διαπραγ-
ματευτής Αμος Χόχσταϊν, κατα-
φέρνοντας να αποσπάσει όχι μόνο
τη συγκατάθεση της «πατριωτικό-
τερης - ακραίας» Χεζμπολάχ, αλλά
και τα εύσημα της ίδιας της Τεχε-
ράνης, που αμέσως συνεχάρη τη
σιιτική οργάνωση για την «πατριω-
τική στάση του Χασάν Νασράλα»,
που έβαλε πάνω από όλα το λιβανικό
εθνικό συμφέρον, υπογράφοντας
μια συμφωνία «ακόμη και με τον
διάολο (σ.σ. το Ισραήλ)», προκει-
μένου ο Λίβανος να διασωθεί οι-
κονομικά, με ανάδοχο τη γαλλική
Total. Αλλωστε, αν θυμηθούμε τις
γεφυροποιούς συναντήσεις του
προέδρου Μακρόν στην Τεχεράνη
(με αφορμή τις διεθνείς καταγγελίες
για το ιρανικό πυρηνικό πρόγραμ-
μα), η ιρανική συγκαταβατικότητα
εξηγείται πολύ εύκολα.      

Μετά τον «εύκολο» συμβιβασμό

του Ισραήλ να «επιστρέψει» στον
Λίβανο (άλλως: «παραχωρήσει»)
850 τετραγωνικά χιλιόμετρα θά-
λασσας, η αμερικανο-γαλλική αι-
σιοδοξία αυξήθηκε με την ελπίδα
πως μια δεύτερη sui generis δια-
συνοριακή διευθέτηση θα μπορού-
σε να εφαρμοστεί και για τα χερσαία
ισραηλινο-λιβανικά σύνορα. Μέχρι
το τέλος Ιουνίου, έγκυρες πληρο-
φορίες στο Ισραήλ έφεραν τον Χό-
χτσαϊν να έχει επισκεφθεί πάνω
από δύο φορές τις διαφιλονικού-
μενες περιοχές, εκατέρωθεν της
νοητής «μπλε γραμμής» κατάπαυ-
σης του πυρός του «Δευτέρου Πο-
λέμου του Λιβάνου» του 2006. Ωστό-
σο, εν μέσω κυβερνητικής αστά-
θειας και διαδηλώσεων στο Ισραήλ,
οι διαταραγμένες σχέσεις Νετα-
νιάχου - Μπάιντεν καθυστέρησαν
την καινούργια διαμεσολάβηση
Χόχσταϊν, που δεν αποκλείεται,
μετά από πολλές προσπάθειες, εν-
τέλει να διευθετούσε δύσκολα ζη-
τήματα, όπως το αμφιλεγόμενο sta-
tus quo του χωριού Γάτζαρ, της θέ-
σης Χαρ-Ντοβ και πλείστων άλλων
σημείων που αποτέλεσαν –και ακό-

μη αποτελούν– αφορμές ανάφλεξης
μεταξύ του Ισραήλ και της Χεζμ-
πολάχ.  

Τα γεγονότα της 7ης Οκτωβρίου
και η ιρανική απαίτηση προς τη
θυγατρική Χεζμπολάχ να εξοφλήσει
και πάλι τα γεωπολιτικά της γραμ-
μάτια θέτουν ξανά το λιβανικό εθνι-
κό συμφέρον στον βωμό της Ιφι-
γένειας. Η δήλωση του πρωθυπουρ-
γού του Λιβάνου, Νατζίμπ Μικάτι,
ότι «η χώρα του δεν έχει κανένα
συμφέρον να ανοίξει ξανά νέο μέ-
τωπο με το Ισραήλ» αγνοήθηκε
παντελώς. Οσο κυλάει ο καιρός, ο
Λίβανος απομακρύνεται από την
ελπιδοφόρα ενεργειακή του προ-
οπτική, τη στιγμή που πάρα πολλοί
βιάστηκαν να χαρακτηρίσουν τη
συμφωνία θαλάσσιας οριοθέτησης
Ισραήλ - Λιβάνου «υπόδειγμα επί-
λυσης και άλλων προβλημάτων»,
ίσως και του Κυπριακού.    

Ο κ. Γαβριήλ Χαρίτος διδάσκει Ιστορία
των Πολιτικών Σχέσεων Ελλάδας - Ισ-
ραήλ - Κύπρου στο Πανεπιστήμιο Μπεν
Γκουριόν και στο Πάντειο Πανεπιστήμιο.
Είναι ερευνητής του ΕΛΙΑΜΕΠ.

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Με ορατό το ενδεχόμενο μιας χερ-
σαίας επέκτασης των εχθροπρα-
ξιών μέσα στη Γάζα, η προσοχή
της διεθνούς κοινότητας είναι
στραμμένη και στο ανθρωπιστικό
κομμάτι της κρίσης. Η περίπτωση
του παλαιστινιακού νοσοκομείου
με εκατοντάδες θύματα αθώους
πολίτες είναι η μια πτυχή του δρά-
ματος που βιώνουν οι κάτοικοι
της περιοχής. Οι ανύπαρκτες ελ-
πίδες εκτόνωσης της κρίσης
ασκούν ήδη αφόρητες πιέσεις
στους πληθυσμούς που αναζητούν
δίοδο διαφυγής σε ασφαλέστερα
σημεία. Όπως συνέβη και το 2006
με τον πόλεμο Ισραήλ με τη Χεζμ-
πολάχ, με καραβάνια προσφύγων
να εγκαταλείπουν με κάθε μέσο
τον εμπόλεμο Λίβανο. Από τις πρώ-
τες ώρες του μακελειού της Χαμάς
και την αντίδραση του Ισραήλ, η
Κύπρος εξέφρασε την ετοιμότητά
της να συνεισφέρει στο ανθρωπι-
στικό κομμάτι της κρίσης, ανα-

κουφίζοντας τον πόνο όσων θα
αναγκαστούν να εγκαταλείψουν
τις εστίες τους. Ωστόσο, η εξέλιξη
των πραγμάτων με τη διαφαινό-
μενη εισβολή του ισραηλινού στρα-
τού στη Γάζα προκαλεί έντονη
ανησυχία στη Λευκωσία. Ενδει-
κτικό σημάδι της κατάστασης που
επικρατεί στα κυβερνητικά κλι-
μάκια είναι οι συχνές ανασκοπή-
σεις της κατάστασης και του τρό-
που χειρισμού των ροών προς τα
εδώ, εάν οι εχθροπραξίες ξεπερά-
σουν τα σύνορα του Ισραήλ με
τον Λίβανο. Οι φόβοι που υπάρχουν
πηγάζουν από το ενδεχόμενο να
ξεσπάσει μια άνευ προηγουμένου
ανθρωπιστική κρίση, η οποία πι-
θανότατα να ξεπεράσει σε αριθ-
μούς αυτήν του 2006. Κυβερνητικοί
παράγοντες με άμεση εμπλοκή
στους σχεδιασμούς προετοιμασίας
της κρατικής μηχανής θεωρούν
πως μια επέκταση του πολέμου
προς τον Λίβανο θα έχει τρομα-
κτικές συνέπειες στο ανθρωπιστικό
κομμάτι, με μετακινήσεις μεγάλου
αριθμού προσφύγων που βρίσκον-
ται στη γειτονική χώρα αναμένον-
τας το ταξίδι προς δυσμάς. Ένα
ζήτημα που αγγίζει πρώτα και κύ-
ρια την Κύπρο λόγω της εγγύτητας
με τον Λίβανο.

2,5 εκατ. Σύριοι
Σύμφωνα με στοιχεία που υπάρ-

χουν στη Λευκωσία, στον Λίβανο

βρίσκονται αυτή τη στιγμή περίπου
2,5 εκατ. Σύριοι πρόσφυγες. Όπως
τονίσθηκε και κατά την τελευταία
συνεδρία του Συμβουλίου Εθνικής
Ασφάλειας (ΣΕΑ), η εμπλοκή της
Χεζμπολάχ στον πόλεμο Ισραήλ -
Χαμάς θα ανοίξει τον ασκό του Αι-
όλου στις παράνομες μεταναστευ-
τικές ροές. Από τη μία οι πιέσεις
που θα υπάρξουν στον ντόπιο πλη-
θυσμό και από την άλλη η έκρυθμη
κατάσταση με τα εκατομμύρια
των Σύριων, θεωρείται βέβαιο ότι
θα δημιουργήσουν μια κατάσταση
η οποία δεν θα μπορεί να ελεγχθεί
από το εύθραυστο καθεστώς του
Λιβάνου. Στη Λευκωσία, το χειρό-
τερο σενάριο ακούει στο όνομα
κατάρρευση του Λιβάνου. «Ο Λί-
βανος έχει περιορισμένες δυνα-
τότητες επιτήρησης λόγω των προ-

βλημάτων του, συν ότι σημειώνον-
ται και αντιδράσεις από την αν-
τιπολίτευση για τη συνεργασία με
την Κύπρο στον έλεγχο των με-
ταναστευτικών ροών» σημείωνε
αρμόδια πηγή στην «Κ».

Τα μεγέθη
Ουδείς στην κυπριακή πρω-

τεύουσα είναι σε θέση να εκτιμήσει
το μέγεθος του προβλήματος που
θα δημιουργηθεί εάν οι εχθροπρα-
ξίες επεκταθούν. Εν αντιθέσει με
τη Γάζα όπου δεν υπάρχουν ευ-
νοϊκές συνθήκες φυγής προς Κύ-
προ, για τον Λίβανο πιστεύεται
πως θα σημειωθεί μια άτακτη φυγή
προς δυσμάς μέσω Τουρκίας ή της
Κύπρου. Ακόμα και αν οι αριθμοί
κινηθούν στα επίπεδα του 2006
(περίπου 70.000 άνθρωποι) το σύ-

στημα υποδοχής και φιλοξενίας
της Κύπρου θα δεχθεί τεράστιες
πιέσεις, αν ληφθεί υπόψη και η
παρούσα κατάσταση με τους πρό-
σφυγες που φιλοξενούνται σε δο-
μές. Αρνητικός οιωνός για το τι
μέλλει γενέσθαι αποτελεί η στάση
του Λιβάνου μετά την έναρξη των
εχθροπραξιών. Σύμφωνα με καλά
πληροφορημένες πηγές της «Κ»,
η κυβέρνηση της γειτονικής χώρας
δεν ανταποκρίνεται στα καλέσμα-
τα της Λευκωσίας για συντονισμό
των δύο χωρών στο κομμάτι ελέγ-
χων των θαλασσίων οδών που χρη-
σιμοποιούν οι παράνομες μετα-
ναστευτικές ροές. Η κατάσταση
αυτή, σύμφωνα με τις ίδιες πλη-
ροφορίες, έχει θορυβήσει τη Λευ-
κωσία η οποία δηλώνει αδυναμία
να χειριστεί το όλο θέμα με δικά
της μέσα, αν ληφθούν μάλιστα
υπόψη οι εκτιμήσεις που υπάρχουν
ότι ένας απροσδιόριστος αριθμός
Σύριων προσφύγων θα εκμεταλ-
λευτούν την έκρυθμη κατάσταση
για να μετακινηθούν προς δυσμάς
μέσω Κύπρου.

Στήριξη Λιβάνου
Με την κυβέρνηση του Λιβάνου

να έχει στραμμένη την προσοχή
της προς το Ισραήλ, η μόνη επιλογή
που έχει η Λευκωσία είναι να στη-
ρίξει τη γειτονική χώρα, στο με-
ταναστευτικό, μέσω Ε.Ε. Ήδη το
θέμα στήριξης του Λιβάνου τέθηκε
στη Σύνοδο Υπουργών Εσωτερι-
κών από τον Κωνσταντίνο Ιωάν-
νου. Ο υπουργός Εσωτερικών ζή-
τησε τη συνδρομή της Ε.Ε. στα
πρότυπα της Ιταλίας στην περί-
πτωση που επαληθευτούν οι εκτι-
μήσεις για αφίξεις μεταναστών σε
μεγάλους αριθμούς. Ο κ. Ιωάννου
έκρουσε τον κώδωνα του κινδύνου
για μεταναστευτικό τσουνάμι που
θα χτυπήσει την Ευρώπη, ακόμα
και με 500.000 μετανάστες, εάν
δεν παρθούν αποφάσεις. Η Κύπρος
υποστηρίζει σθεναρά την ενίσχυση
του Λιβάνου οικονομικά και τε-
χνικά, με τη δημιουργία υποδομών
φιλοξενίας των προσφύγων που
βρίσκονται στη χώρα. Το άλλο
θέμα που βάζει η κυπριακή πλευρά
είναι η συνδρομή και παρουσία
της Frontex σε Λίβανο και Αίγυ-
πτο.

Οι προετοιμασίες 
Καλύτερη φαίνεται να είναι η

κατάσταση σε ό,τι αφορά την απο-
μάκρυνση ξένων υπηκόων από τις
εμπόλεμες περιοχές. Εδώ η χρήση
της Κύπρου ως γέφυρα για μετά-
βαση σε τρίτες χώρες φαίνεται να
λειτουργεί χωρίς ιδιαίτερα προ-
βλήματα, επί του παρόντος. Το
σύστημα που έχει τεθεί σε ανά-
πτυξη είναι σε θέση να απορρο-
φήσει και να διεκπεραιώσει περί-
που 2.000 αφίξεις ημερησίως, με
την προϋπόθεση ότι η παραμονή
επί κυπριακού εδάφους είναι για
μερικές ώρες. Το υπουργείο Εσω-
τερικών έχει διαμορφώσει χώρους
στο ΚΣΕΔ αλλά και στο λιμάνι της
Λάρνακας με τις στοιχειώδεις απαι-
τήσεις για ολιγόωρη παραμονή
προσώπων που μετακινούνται στις
χώρες καταγωγής τους, μέσω Κύ-
πρου.

ΑΡΘΡΟ /  Του  ΓΑΒΡΙΗΛ ΧΑΡΙΤΟΥ 

Πόσο κοντά στην εμπλοκή είναι ο Λίβανος   
<<<<<<<

Η αισιοδοξία που είχε
προκαλέσει η περυσινή
συμφωνία με το Ισραήλ
για τη διευθέτηση 
των θαλασσίων ζωνών
φαντάζει πια 
μακρινό παρελθόν.   

Καμπανάκι από Κύπρο
στην Ε.Ε. για τον Λίβανο

Εντονη ανησυχία στη Λευκωσία για τα 2,5 εκατομμύριων Σύριων 
προσφύγων από μια ενδεχόμενη επέκταση των εχθροπραξιών 

Ενημέρωση από ΗΠΑ 
για 100.000 εκκενώσεις

Το ευρύτερο ανθρωπιστικό ζήτημα, είτε με άτακτη ή συγκροτη-
μένη φυγή από τις εμπόλεμες περιοχές, λαμβάνει ανησυχητικές
διαστάσεις και από πληροφορίες που έχουν διαβιβαστεί στην κυ-
πριακή κυβέρνηση. Οι ΗΠΑ έχουν ενημερώσει τη Λευκωσία ότι
θα πρέπει να προετοιμαστεί ο μηχανισμός για εκκένωση 100.000
προσώπων μέσω Κύπρου. Σύμφωνα με επίσημα στοιχεία ο αριθ-
μός πολιτών που μετακινήθηκαν από το γειτονικό Ισραήλ, κυρίως
από τις ΗΠΑ, παραμένει σε χαμηλά επίπεδα. Με τα σημερινά δε-
δομένα δεν υπάρχουν στοιχεία που να συνηγορούν για φυγή Πα-
λαιστινίων με προορισμό την Κύπρο. Η κατάσταση ενδεχομένως
να διαφοροποιηθεί, εκτιμάται στη Λευκωσία, εάν οι εχθροπρα-
ξίες γενικευτούν στη Γάζα με χερσαίες επιχειρήσεις. Σε μια τέ-
τοια περίπτωση θα στηθεί γέφυρα σωτηρίας για μετακίνηση Πα-
λαιστινίων με εμπορικά και πολεμικά πλοία, όπως έγινε με την
κρίση του Λιβάνου το 2006. «Στην παρούσα φάση δεν μας ανησυ-
χούν οι Παλαιστίνιοι» έλεγε αρμόδια πηγή στην «Κ». 

<<<<<<<

Η κυπριακή κυβέρνηση
έχει προειδοποιήσει 
την Ευρωπαϊκή Ενωση
για μεταναστευτικό
τσουνάμι που θα 
χτυπήσει την Ευρώπη
στην περίπτωση που 
καταρρεύσει ο Λίβανος,
θέτοντας θέμα στήριξης
της γειτονικής χώρας 
οικονομικά και τεχνικά.

Το τελευταίο διάστημα η κυβέρνηση του Λιβάνου δεν ανταποκρίνεται στα καλέσματα της Λευκωσίας για συντονισμό και έλεγχο των παράνο-
μων μεταναστευτικών ροών. Στη φωτογραφία ο πρωθυπουργός του Λιβάνου Νατζίμπ Μικάτι με τη Γερμανίδα ΥΠΕΞ Αναλένα Μπέρμποκ.
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΧΑΡΙΔΗΜΟΥ Κ. ΤΣΟΥΚΑ

Ο ηθικός Ρουβίκωνας του Ισραήλ

Σ την ομιλία του στο Τελ Αβίβ,
υπόδειγμα ρητορικού συν-
δυασμού της προσωπικής

τραγωδίας με το πολιτικό δράμα,
ο πρόεδρος Μπάιντεν έδωσε μια
σοφή συμβουλή στην ισραηλινή
ηγεσία: «ενώ αισθάνεστε οργή, μην
της επιτρέψετε να σας κυριεύσει».
Αν και σαφώς το υπονόησε, θα μπο-
ρούσε να το είχε πει ρητώς: μην
επιτρέψετε στον θυμό που δικαιο-
λογημένα νιώθετε, να μετατραπεί
σε τυφλή εκδίκηση. 

Μετά τη σφαγή 1.400 Ισραηλι-
νών, το μαύρο Σάββατο της 7ης
Οκτωβρίου, το Ισραήλ είναι μια βα-
θιά πληγωμένη χώρα. Η οργή είναι,
εύλογα, το πλέον έντονο συναί-
σθημα. Αν, όμως, αφεθεί να κυ-
ριαρχήσει, το θύμα κινδυνεύει να
διαβεί τον ηθικό Ρουβίκωνα και να
περάσει στην ίδια μεριά με τον θύ-
τη: να αποκτηνωθεί. Το Ισραήλ βρί-
σκεται κοντά στο σημείο αυτό (αν
δεν το έχει υπερβεί).

Οι αρχαίοι γνώριζαν καλά την
ηθική έκπτωση που επιφέρει η τυ-

φλή εκδίκηση και, αντιστρόφως,
την ηθική ανύψωση που περιβάλλει
την υπέρβασή της. Για τους Στωι-
κούς, ο εκδικητικός θυμός είναι
πρωτόγονη μορφή αυτοάμυνας –
άγονος και ενδεικτικός ανωριμό-
τητας. 

Στις «Ευμενίδες» του Αισχύλου,
οι Ερινύες, οντότητες του Άδη με
ζωώδη μορφή, καταδιώκουν τον
Ορέστη, επιζητώντας, ως συνήθως,
αιμοδιψή εκδίκηση για τη μητρο-
κτονία που διέπραξε. Στο τέλος,
όμως, με την παρέμβαση της θεάς
Αθηνάς, μεταμορφώνονται σε Ευ-
μενίδες –ανθρώπινα όντα που έχουν
βρει τον δρόμο της «γλώσσης αγα-
θής». Το κρίσιμο στοιχείο στη με-
ταστροφή τους είναι η εμπιστοσύνη
στη θεά Αθηνά: παραμερίζουν την
καχυποψία τους και σαγηνεύονται
από την «ιερή δύναμη» της Πειθούς,
εισέρχονται στην επικράτεια του
λόγου, γίνονται πολιτικά όντα. 

Στην «Εκάβη» του Ευριπίδη η
πορεία είναι αντίστροφη. Η ευγενής
βασίλισσα Εκάβη οδηγείται στην

αποκτήνωση μετά τη δολοφονία
του γιου της Πολύδωρου από τον
οικογενειακό φίλο, βασιλιά της Θρά-
κης, Πολυμήστορα. Το τυφλό μίσος
οδηγεί την Εκάβη στην άμετρη εκ-
δίκηση: τυφλώνει το δολοφόνο και
σκοτώνει τα παιδιά του. Ο τυφλω-
μένος Πολυμήστωρ περιγράφεται
σαν «αγρίμι του βουνού». Η Εκάβη
παίρνει τη μορφή σκύλου. Και οι

δύο εξέρχονται από την ανθρώπινη
κοινότητα, γίνονται κτήνη.

Η ανθρωπιά δεν είναι βιολογική
υπόθεση. Γινόμαστε και ξεγινόμα-
στε άνθρωποι, παρατηρεί η φιλό-
σοφος Μάρθα Νουσμπάουμ. Η αν-
θρωπιά καλλιεργείται, απαιτεί κόπο,
όταν μάλιστα έχουμε βιώσει την
κτηνωδία. Οι πολιτικές δομές θε-
σμοποιούν την έλλογη συνύπαρξη.

Οι Κύκλωπες δεν είναι άνθρωποι
διότι δεν υπάγονται στο «νόμο»
και πάσχουν από «απαιδευσία».
Όσο εντονότερα νιώθουμε ότι δεν
μας συνδέει τίποτε με τον Άλλο,
τόσο περισσότερο ρέπουμε, δυνη-
τικά, στη σκληρότητα και, αν ο Άλ-
λος μάς ζημίωσε σοβαρά, πιθανώς
στην κτηνωδία. 

Η οργή εμπεριέχει το άλογο στοι-
χείο. Ο άνθρωπος που κακοποι-
ήθηκε ενεργεί στοχαστικά όταν
αφαιρεί την αλογία χωρίς να χάσει
την ταραχή του θυμού. Η βίωση
του θυμού είναι απαραίτητη για
την αξιοπρέπειά του και την κινη-
τοποίησή του. Αρνούμενος, όμως,
να κυριαρχηθεί από αυτόν, επιζητεί
την τιμωρία με ήρεμη ορθολογι-
κότητα –υπάγει τον θυμό σε στρα-
τηγική. Μη θέλοντας να χάσει τον
έλλογο χαρακτήρα του (να περιπέ-
σει, δηλαδή, σε άλογο κτήνος), αφε-
νός διαχειρίζεται τον θυμό του με
μέτρο, αφετέρου δεν λησμονεί την
ανθρώπινη φύση της πλευράς που
τον ζημίωσε. 

«Είμαι γιος επιζώντων του Ολο-
καυτώματος» λέει σε συνέντευξή
του ο Ισραηλινός συγγραφέας Έτγ-
καρ Κέρετ («Κ», 24/10/23). «[Οι γο-
νείς μου] προσπαθούσαν να με δι-
δάξουν πώς να κρατάω την ανθρω-
πιά μου όταν όλοι οι άλλοι τη χά-
νουν». Αυτή «είναι μια στιγμή για
να διδαχθούμε, όχι για να εκδικη-
θούμε». «Υπάρχουν άνθρωποι και
στις δύο πλευρές» γράφει ο εβραϊκής
καταγωγής μαέστρος Ντάνιελ Μπά-
ρενμποϊμ («Guardian», 15/10/23).
«Πρέπει να συνεχίσουμε να πι-
στεύουμε στην κοινή ανθρώπινη
φύση». Ο θρήνος των συγγενών
σε εβραϊκές και μουσουλμανικές
κηδείες είναι η καλύτερη υπενθύ-
μιση γι’ αυτό –και πιθανό χαλινάρι
στον θυμό.

Ο κ. Χαρίδημος Τσούκας είναι καθηγητής
στο Πανεπιστήμιο Κύπρου και ερευνητής
καθηγητής στο Πανεπιστήμιο Warwick.
www.htsoukas.com

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

Η Κύπρος βρέθηκε, διαχρονικά, στο
παρελθόν –πριν καν από το 1974–
στο επίκεντρο της αραβοϊσραηλινής
σύγκρουσης τόσο στο συγκείμενο
των πολέμων του 1967 («Έξι Ημε-
ρών») και του 1973 (Πόλεμος του
«Γιομ Κιπούρ») όσο και σε σχέση
με την τρομοκρατική δράση της ορ-
γάνωσης του «Μαύρου Σεπτέμβρη»
στην Ολυμπιάδα του Μονάχου, το
1972, που οδήγησε σε έναν ακήρυ-
χτο μυστικό πόλεμο μεταξύ της ισ-
ραηλινής Μοσάντκαι Παλαιστινίων
ανά τον κόσμο –μεταξύ των οποίων
και η κυπριακή επικράτεια. Η συ-
ζήτηση γύρω από την ασφάλεια
στην Κύπρο για το αν ο νέος γύρος
εντάσεων στη Μέση Ανατολή και
ο πόλεμος Ισραήλ - Παλαιστίνης,
με αφορμή τα γεγονότα της 7ης
Οκτωβρίου και την τρομοκρατική
δράση της Χαμάς, δημιουργεί προ-
κλήσεις, έχει ήδη ξεκινήσει με εύ-
λογη ανησυχία. Το μέρος, ωστόσο,
δεν είναι άγνωστο, λόγω εγγύτητας
και ιστορικής συσχέτισης με το συγ-
κείμενο μιας σύγκρουσης που διαρ-
κεί για πάνω από 75 χρόνια στη Μέ-
ση Ανατολή. Στοπλαίσιοτης οποίας
μερικές πολύ «θεαματικές», αλλά
άγνωστες στο ευρύτερο κοινό,ενέρ-
γειες με χαρακτηριστικά ενός κινη-
ματογραφικού κατασκοπευτικού
θρίλερ συνέβησαν στην Κύπρο. 

«Οργή του Θεού»
Η επιχείρηση της ισραηλινής

Μοσάντ «Οργή του Θεού», που ακο-

λούθησε των τρομοκρατικών επι-
θέσεων στους Ολυμπιακούς Αγώνες
του Μόναχο το 1972, δεν στάθηκε
μόνο η αφορμή για τη χολιγουν-
τιανή υπερπαραγωγή «Μόναχο»
(του 2005) του Στίβεν Σπίλμπεργκ
αλλά και μια μακρά διαδικασία
εξουδετέρωσης Παλαιστινίων που
απασχόλησε και την Κύπρο με πολ-
λαπλά συμβάντα. Τον Ιανουάριο
του 1973, στην Κύπρο έπεφτε νε-
κρός ο Hussein Al Bashir στο ξε-
νοδοχείο του στη Λευκωσία. Την
ίδια τύχη, λίγους μήνες μετά, θα
είχε και ο αντικαταστάτης του στην
Κύπρο, Zaiad Muchasi, ο οποίος
ωστόσο θα έπεφτε νεκρός –πάλι
στο ξενοδοχείο του– στην Αθήνα,
αφότου αφίχθη από τη Λάρνακα.
Έξι χρόνια αργότερα, τον Δεκέμβριο
του 1979, οι Ali Salem Ahmed και
Ibrahim Abdul Aziz, επίσης στελέχη
του PLO («Οργανισμός για την Απε-
λευθέρωση της Παλαιστίνης») θα
έπεφταν και αυτοί νεκροί επί κυ-
πριακού εδάφους. Οι αστυνομικές
αρχές μάλιστα τότε, θα εντυπω-
σιάζονταν από τον τρόπο που οι

δύο Παλαιστίνιοι εκτελέστηκαν:
Εξ επαφής, ταυτόχρονα από δύο
εκτελεστές, με πιστόλια των 7.62
χιλιοστών που είχαν σιγαστεί με
επαγγελματικό τρόπο και δεν είχαν
ξανασυναντήσει μέλη των ερευ-
νητικών αρχών της Δημοκρατίας. 

Φυσικά μεταξύ 1973 και 1979
το γεγονός που συγκλόνισε την κυ-
πριακή κοινή γνώμη ήταν η δολο-
φονία Σιμπάι, το 1978, που ακο-
λούθως οδήγησε στην αεροπειρα-
τεία της Λάρνακας και τη δυναμική
επέμβαση των Αιγυπτίων κομάντος
που οδήγησε σε μακελειό στο αε-
ροδρόμιο με την Ε.Φ. να αποκρούει
τις αιγυπτιακές δυνάμεις. Το συμ-
βάν, αν και συνδέεται με τις διπλω-
ματικές εξελίξεις των συνομιλιών
ειρήνευσης Καΐρου-Τελ Αβίβ και
την ευρύτερη μεγάλη εικόνα της
Μέσης Ανατολής δεν συνδέονταν,
αμιγώς, με την αραβοϊσραηλινή
σύγκρουση και δη τον ακήρυχτο
πόλεμο Μοσάντ-PLO. 

«Ο γιος της Τζιχάντ»
Ο Khalid al-Wazir ή «Abu Jihad»

(δηλαδή ο γιος της Τζιχάντ) υπήρξε
ένα από τα πιο σημαίνοντα στελέχη
του PLO, συνιδρυτής της οργάνω-
σης Φατάχ και, πρακτικά, ο υπ’
αριθμόν 2 Παλαιστίνιος ηγέτης,
μετά τον Γιάσερ Αραφάτ, με τερά-
στιο αποτύπωμα στη στρατιωτική
οργάνωση και δράση τόσο των
«Φενταγίν» κατά τον πρώτο αρα-

βοϊσραηλινό πόλεμο του 1948 όσο
και στο σκέλος της στρατιωτικής
δράσης της ένοπλης πτέρυγας της
Φατάχ (al-Assifa). Η εξουδετέρωσή
του επί τυνησιακού εδάφους, το
1988, υπήρξε καθοριστικό γεγονός
τόσο στο πλαίσιο της πρώτης Ιν-
τιφάντα (1987) όσο και για την πο-
ρεία των συνομιλιών ειρήνευσης

μετά τα τέλη του ’80 που οδήγησαν
σταδιακά Ισραηλινούς και Παλαι-
στίνιους σε συναινέσεις και στην
πρώτη συμφωνία του Όσλο, το
1993. Πριν από την εξουδετέρωση
του Al-Wazir, μια σειρά χτυπημά-
των συγκλόνισαν τη Λεμεσό πε-
ριλαμβάνοντας την εξουδετέρωση
Παλαιστινίων που υπήρξαν άν-
θρωποι-κλειδιά στο δίκτυο που
διατηρούσε ο «γιος της Τζιχάντ». 

Ο Φεβρουάριος του 1988 συγ-
κλόνισε τη Λεμεσό. Τρεις στενοί
συνεργάτες του Al-Wazir, o συν-
ταγματάρχης του PLO Marwan
Kayyali, o Mohamed Hassan Buhais
(ή «Abu Hassan») και o αντισυν-
ταγματάρχης, επίσης του PLO,
Mohamed Basim Mustapha Sultan
Tamimi (ή απλά «Ηamdi»), θα έπε-
φταν νεκροί λίγο πριν από το πρά-
σινο Volkswagen αυτοκίνητο του
Kayyali θα έστριβε στον αδειανό
κεντρικό δρόμο λίγα μέτρα από
την οικία του ένα κυριακάτικο με-
σημέρι της 14ης Φεβρουαρίου. Η
βόμβα ήταν ιδιαίτερα μεγάλης
ισχύος και θεωρείται, μέχρι και

σήμερα, μία από τις πιο sophisti-
cated που είδαν οι αστυνομικές
αρχές να εκρήγνυται επί κυπριακού
εδάφους. Και οι τρεις άντρες θεω-
ρούνταν προσωπικοί βοηθοί του
«γιου της Τζιχάντ» με σημαντική
συνεισφορά στη ροή όπλων προς
τις παλαιστινιακές οργανώσεις του
Λιβάνου. 

Λιγότερο από 24 ώρες μετά τη
βόμβα στο αμάξι του Kayyali, ένα
άλλο συμβάν θα λάμβανε χώρα στο
λιμάνι της Λεμεσού. Είναι η γνωστή
ιστορία του πλοίου «Σολ Φρύνη»
που είχε ναυλωθεί στο πλαίσιο
μιας εκστρατείας επαναπατρισμού
150 Παλαιστινίων που είχε διορ-
γανώσει o PLO. Το πλοίο χτυπή-
θηκε, χωρίς θύματα, από ναυτική
μαγνητική νάρκη (limpet mine)
με αποτέλεσμα να λάβει κλίση και
το ταξίδι να ματαιωθεί. Ο «κύκλος
βίας» που συνδέεται με τον Al-Wa-
zir θα έκλεινε στη Λευκωσία τον
ίδιο χρόνο με τη μεγάλη ισχύος
έκρηξη στην Ισραηλινή Πρεσβεία
από δύο Λιβανέζους της οργάνωσης
«Abu Nidal». Ένα αυτοκίνητο με
300 κιλά εκρηκτικής ύλης εξερράγη
πάνω στη γέφυρα του Πεδιαίου,
σκοτώνοντας τους δύο τρομοκρά-
τες καθώς και τρεις Ελληνοκύπρι-
ους αθώους πολίτες. Να σημειωθεί
ότι μικρές βομβιστικές επιθέσεις
στην πρεσβεία του Ισραήλ στη
Λευκωσία είχαν σημειωθεί και το
1979 και το 1984, χωρίς απώλειες.

Στη σύγχρονη εποχή
Η Κύπρος βρέθηκε και τα τε-

λευταία χρόνια, στη σύγχρονη πλέ-
ον εποχή, ξανά στο επίκεντρο δυ-
νητικών τρομοκρατικών χτυπη-
μάτων ή συμβάντων βίας που συν-
δέονται με την αραβοϊσραηλινή
σύγκρουση. Το αποτύπωμα δράσης
της σιιτικής οργάνωσης «Χεζμπο-
λάχ» του Λιβάνου καταγράφτηκαν
δις, το 2008 και το 2015, με μέλη
της οργάνωσης να παρακολουθούν
δρομολόγιο πτήσεων και, σημαν-
τικότερα, να αποθηκεύουν ποσό-
τητες νιτρικής αμμωνίας σε οικεία
στη Λάρνακα –που δυνητικά θα
μπορούσαν να χρησιμοποιηθούν
για σκοπούς κατασκευής εκρηκτι-
κών και στόχευση στόχων ισραη-
λινών συμφερόντων. Με τη δράση
και του λεγόμενου σιιτικού «άξονα
της Αντίστασης» συνδέεται και η
σύλληψη, προ σχεδόν δύο ετών,
Αζέρου πολίτη που φέρεται να σχε-
δίαζε τη δολοφονία Ισραηλινού
επιχειρηματία επί κυπριακού εδά-
φους –σε μια υπόθεση που τελεί
ακόμη δικαστικά υπό εκκρεμότητα
και δεν έχει τελεσιδικήσει. Ενδια-
φέρον αποτελεί και η ανά καιρούς,
σε επίπεδο ΜΚΔ και ρητορικής,
στοχοποίηση –πάλι από την Χεζμ-
πολάχ– εγκαταστάσεων εξόρυξης
φυσικού αερίου στην περιοχή της
ανατολικής Μεσογείου ενώ και η
έκρηξη ενός αυτοσχέδιου μηχα-
νισμού εγγύς της ισραηλινής πρε-
σβείας το περασμένο Σάββατο κα-
ταδεικνύουν ότι η εγγύτητα της
περιοχής με τη Μέση Ανατολή, η
ιστορική εμπειρία όσο και η ύπαρξη
κοινοτήτων Ισραηλινών και πολι-
τών αραβικής καταγωγής καθι-
στούν, δυνητικά, την Κύπρο πεδίο
προβολής της αραβοϊσραηλινής
σύγκρουσης. 

Η Κύπρος και η διαμάχη
Ισραήλ - Παλαιστινίων 

H αραβοϊσραηλινή σύγκρουση και όσα συνέβησαν στο νησί,
που μοιάζουν με κινηματογραφικό κατασκοπευτικό θρίλερ 

<<<<<<<

Μεταξύ 1973 και 1979 
το γεγονός που συγκλό-
νισε την κυπριακή
κοινή γνώμη ήταν
η δολοφονία Σιμπάι,
το 1978, που ακολούθως
οδήγησε στην αεροπει-
ρατεία της Λάρνακας.

Προετοιμασία και σοβαρότητα
Η διαφαινόμενη σύγκρουση στη Γάζα και η προοπτική μιας
παρατεταμένης σύγκρουσης με εν δυνάμει προοπτικές μιας
περιφερειακής ανάφλεξης αποτελεί, σε κάθε περίπτωση, μια
σοβαρή πρόκληση για την ασφάλεια –σε εσωτερικό και εξω-
τερικό– της Κυπριακής Δημοκρατίας για την οποία ήδη λαμ-
βάνονται αυξημένα μέτρα ασφάλειας. Η συζήτηση για την
προβολή της Κύπρου, όπως τεκμαίρεται από το ιστορικό των
συμβάντων τη δεκαετία του ’70 και του ’80 στην αραβοϊσ-
ραηλινή σύγκρουση δεν είναι ωστόσο νέα και από τις δεκαετίες
εκείνες έχουν αλλάξει άρδην και οι περιφερειακές δυναμικές
στο πλαίσιο των διμερών και πολυμερών σχέσεων της Κ.Δ.
Καταληκτικά, όπως σε κάθε συζήτηση για την ασφάλεια στην
Κύπρο, απαιτούμενα παραμένουν η καλή προετοιμασία, η
σοβαρότητα και η αποφυγή υπερβολών κάθε είδους. 

Ο Khalil al-Wazir (δεξιά του Αραφάτ), το Νο2 του PLO και ιστορικός συνιδρυτής της Φατάχ, η εξουδετέρωση του οποίου στην Τυνησία πέρα-
σε μέσα από τη… Λεμεσό.

Ο άνθρωπος που κακοποιήθηκε ενεργεί στοχαστικά όταν αφαιρεί την αλο-
γία χωρίς να χάσει την ταραχή του θυμού. 
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Του ανταποκριτή μας στις Βρυξέλλες
ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

Πόλεμο με τις λέξεις έδιναν για σχε-
δόν πέντε ώρες το βράδυ της Πέμ-
πτης στις Βρυξέλλες οι ηγέτες των
κρατών-μελών της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, αναφορικά με το πώς θα
διατυπωνόταν η έκκληση της Ε.Ε.
για ανάπαυλες στις εχθροπραξίες
ώστε να μπορεί να μεταφερθεί αν-
θρωπιστική βοήθεια στη Γάζα. Οι
ηγέτες κατέληξαν σε έκκληση στα
συμπεράσματα για συνεχή και χωρίς
εμπόδια παροχή ανθρωπιστικής
βοήθειας στους αμάχους, με την
αναφορά σε «ανθρωπιστική παύση»
την οποία υποστήριζε κυρίως η
Ισπανία να μην υιοθετείται, και να
περιλαμβάνεται αναφορά σε «αν-
θρωπιστικούς διαδρόμους και παύ-
σεις». Ο πληθυντικός τον οποίο ζη-
τούσαν έντονα Γερμανία και Αυ-
στρία παραπέμπει σε κατά περί-
πτωση και όχι συνεχείς ανάπαυλες
για ανθρωπιστικούς σκοπούς, και
όχι σε έκκληση για εκεχειρία στην
οποία παρέπεμπε ο ενικός, έκκληση
η οποία θα είχε μειωμένες πιθανό-
τητες να εισακουστεί από το Ισ-
ραήλ.

Ωστόσο, η επιμονή του πρωθυ-
πουργού Σάντσεθ στη συζήτηση
απέδωσε την αναφορά στη στήριξη
της Ε.Ε. στη διεξαγωγή «μιας διε-
θνούς ειρηνευτικής διάσκεψης
σύντομα», σύμφωνα τουλάχιστον
με διπλωματικές πηγές και την

ενημέρωση που κυκλοφόρησε με-
ταξύ των Ισπανών στο κτίριο του
Συμβουλίου.

Το ερώτημα είναι φυσικά αν έχει
περισσότερη σημασία πώς διατυ-
πώνεται η έκκληση της Ε.Ε. ή πώς
θα διασφαλιστεί πως η έκκληση θα
επηρεάσει τη Χαμάς ή το Ισραήλ.
Για αυτό και πέρα από την επίμαχη
παράγραφο 16 (παύση ή παύσεις),
στην παράγραφο 17 όπου γίνεται
αναφορά στην ανάγκη συνεργασίας
με τους εταίρους, «συμπεριλαμβα-
νομένης και με την Παλαιστινιακή
Αρχή», ώστε να αποφευχθεί κλιμά-
κωση και επέκταση του πολέμου,
και στη 18 όπου εκτός από την ανα-
φορά στην προσήλωση στην πολι-
τική διαδικασία, καλωσορίζονται
«πρωτοβουλίες για την ειρήνη και
την ασφάλεια» και καταγράφεται
η στήριξη στη διεξαγωγή νέας ει-
ρηνευτικής διάσκεψης.

Όσον αφορά τη θέση της Κύ-
πρου για το ζήτημα της ανθρωπι-
στικής βοήθειας, ο ΠτΔ είχε απο-
φύγει να πάρει θέση στην κόντρα
μεταξύ «παύσης» και «παύσεων»
στις δηλώσεις του κατά την άφιξη
στη σύνοδο, υπογραμμίζοντας
μόνο την ανάγκη να υπάρχει
«απρόσκοπτη ανθρωπιστική βοή-
θεια στη Γάζα». Πάντως νωρίτερα,
πριν από τη σύνοδο των ηγετών
του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόμματος
που προηγήθηκε της Συνόδου Κο-
ρυφής, ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης
ερωτηθείς ποια είναι η θέση της

Κύπρου στην ανάγκη για «ανθρω-
πιστική εκεχειρία» είχε απαντήσει
πως «φυσικά, δεν τίθεται ζήτημα»,
προσθέτοντας πως «πρέπει να δια-
σφαλιστεί πως θα σταλεί ανθρω-
πιστική βοήθεια».

Μέσω θαλάσσης;
Η Κύπρος κατά την πρώτη ημέρα

της συνόδου που εστίασε στη Μέση
Ανατολή (το ρεπορτάζ γράφτηκε
την Παρασκευή το πρωί), επέλεξε
να εστιάσει μια πιθανή πρόταση
για διασφάλιση της απρόσκοπτης
παροχής της βοήθειας. Ο πρόεδρος
Χριστοδουλίδης ήγειρε σε παρέμ-
βασή του το ενδεχόμενο, το οποίο
δήλωσε πως ανέφερε όταν συζή-

τησε με τον πρωθυπουργό Νετα-
νιάχου και τον πρόεδρο Σίσι, απο-
στολής βοήθειας στη Γάζα και μέσω
θάλασσας, από το λιμάνι της Λε-
μεσού. Η πρόταση καλωσορίστηκε
καθώς, όπως ανέφερε ξένη διπλω-
ματική πηγή, κάθε νέα ιδέα είναι
καλοδεχούμενη δεδομένης της δύ-
σκολης και έκτακτης κατάστασης
στην οποία βρίσκεται η Γάζα. Ωστό-
σο, η υλοποίησή της περνά μέσα
από την ίδια την Κύπρο, και γι’
αυτό μετά την παρέμβασή του εντός
της συνόδου, ο ΠτΔ είχε και νέα
τηλεφωνική επικοινωνία με τον
πρόεδρο Σίσι.

Το άλλο ζήτημα το οποίο εγείρει
η Κύπρος γενικότερα, τόσο σε σχέση
με την κρίση στη Μ. Ανατολή όσο
και σε σχέση με το μεταναστευτικό,
το οποίο θα συζητείτο την Παρα-
σκευή, ήταν η ανάγκη όπως η Ε.Ε.
στηρίξει χώρες της περιοχής όπως
η Αίγυπτος και η Ιορδανία, οι οποίες
μπορεί να κληθούν να διαχειριστούν
προσφυγικές ροές σε περίπτωση
κλιμάκωσης της κρίσης περιφερει-
ακά. Η στήριξη αυτή, σύμφωνα με
την Κύπρο, πρέπει να βασίζεται σε
μια ολιστική προσέγγιση, όσον αφο-

ρά την οικονομία, την ανάπτυξη
και όλο το φάσμα των σχέσεων.

ΠΔΠ και κρίσεις
Το άλλο μεγάλο ζήτημα που απα-

σχολεί τα κράτη-μέλη, αλλά για το
οποίο δεν αναμένονταν αποφάσεις
σε αυτή τη σύνοδο, ήταν η αναθε-
ώρηση του τρέχοντος μακροχρόνιου
προϋπολογισμού για την περίοδο
2021-2027 (Πολυετές Δημοσιονομικό
Πλαίσιο) για κάλυψη των έκτακτων
αναγκών όπως η στήριξη στην Ου-
κρανία, αλλά και η κάλυψη της αύ-
ξησης του κόστους του δανεισμού
στο πλαίσιο του NextGenerationEU
λόγω του πληθωρισμού. Η συζήτηση
αυτή συνεχίζεται σε τεχνοκρατικό
επίπεδο μεταξύ των κρατών-μελών
με αποκορύφωμα τον στόχο για
συμφωνία τον Δεκέμβριο, με την
Κομισιόν να ζητάει προσθήκη κον-
δυλίων και τις Κάτω Χώρες και άλ-
λους να προκρίνουν οριζόντιες εξοι-
κονομήσεις για κάλυψη του κενού.
Σε αυτό το πλαίσιο, η Κύπρος βρί-
σκεται μεταξύ των χωρών που υπο-
στηρίζουν την πρόταση της Κομι-
σιόν για αύξηση των δαπανών με-
ταξύ άλλων για θέματα μετανάστευ-

σης και ασύλου. Παράλληλα όμως,
οκτώ από τα κράτη-μέλη που βρέ-
χονται από τη Μεσόγειο (Κύπρος,
Κροατία, Γαλλία, Ελλάδα, Ιταλία,
Μάλτα, Πορτογαλία, Σλοβενία) θέ-
τουν ακόμα ένα ζήτημα, αυτό της
κλιματικής αλλαγής και της αντι-
μετώπισης των φυσικών καταστρο-
φών, κάτι που καίει ιδιαίτερα και
τον Κυριάκο Μητσοτάκη μετά τις
φονικές πλημμύρες στη Θεσσαλία.
Οι οκτώ ηγέτες τόνισαν σε κοινή
επιστολή προς τον πρόεδρο του
Ευρωπαϊκού Συμβουλίου, Σαρλ Μι-
σέλ, πως «η μεγάλη αυτή πρόκληση
για την Ε.Ε. δεν μπορεί να αντιμε-
τωπιστεί με τα μέσα που βρίσκονται
στη διάθεσή μας αυτή τη στιγμή,
καθώς κινδυνεύουμε να χάσουμε
την κοινωνική και οικονομική συ-
νοχή των χωρών μας, καθώς και
αυτήν της Ένωσης». Την επιστολή
δεν υπογράφει ο πρωθυπουργός
της Ισπανίας, Πέδρο Σάντσεθ, παρά
το γεγονός πως συμμετέχει στην
ομάδα MED9, με τους Ισπανούς να
επικαλούνται γι’ αυτό την ανάγκη
ουδετερότητας από τη χώρα που
ασκεί την προεδρία του Συμβουλίου
της Ε.Ε.

Του ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

Ο Ταγίπ Ερντογάν προσπαθούσε
για ένα τουλάχιστον ημερολογιακό
έτος να δημιουργήσει συνθήκες
επαναπροσέγγισης με το Ισραήλ,
μετά την επιδείνωση των σχέσεων
Άγκυρας και Τελ Αβίβ, το 2018,
όταν οι δύο πρωτεύουσες ανακά-
λεσαν τους πρεσβευτές τους. Η
τότε παρέμβαση ισραηλινών δυ-
νάμεων κατά Παλαιστινίων που
διαδήλωναν κατά του ανοίγματος
της αμερικανικής πρεσβείας στην
Ιερουσαλήμ, με αποτέλεσμα 60
διαδηλωτές να χάσουν τη ζωή τους,
ήταν η σταγόνα που ξεχείλισε το
ποτήρι στις σχέσεις των δύο χωρών,
οι οποίες είχαν αρχίσει να διολι-
σθαίνουν το 2010, όταν οι ισραη-

λινές δυνάμεις πραγματοποίησαν
αιματηρή επιδρομή κατά του τουρ-
κικού πλοίου Mavi Marmara, που
κατευθυνόταν προς την Λωρίδα
της Γάζας με στόχο να σπάσει τον
ισραηλινό αποκλεισμό, μεταφέ-
ροντας όπως είχε ανακοινωθεί, αν-
θρωπιστική βοήθεια.

Οι διπλωματικές σχέσεις Τουρ-
κίας - Ισραήλ αποκαταστάθηκαν
μόλις στις 17 Αυγούστου 2022,
αλλά ο Ερντογάν δείχνει πλέον
αποφασισμένος να τις τινάξει και
πάλι στον αέρα, με κινήσεις οι
οποίες καταδεικνύουν ότι εκλαμ-
βάνει τον ρόλο του προασπιστή
των δικαιωμάτων των απανταχού
μουσουλμάνων, ως πολύ πιο ση-
μαντικό από αυτόν που του προ-
σφέρει η σχέση με το Τελ Αβίβ.

Κάτι που αποκτά ιδιαίτερη σημα-
σία εάν συνυπολογιστεί και η ενερ-
γειακή προοπτική συνεργασίας
που οραματίζονταν οι ΗΠΑ στην
ανατολική Μεσόγειο, δίνοντας
στο σενάριό τους, ρόλο πρωτα-
γωνιστών, στο Ισραήλ και την
Τουρκία.

Οι επιλογές του Ερντογάν είναι
προφανείς. Άλλωστε, η τοποθέ-
τησή του ότι «η Χαμάς δεν είναι
τρομοκρατική οργάνωση, αλλά
εθνικοαπελευθερωτική» οργάνωση
και οι πρόσφατες επικρίσεις του
κατά του Ισραήλ με χαρακτηρι-
σμούς για πράξεις «δολοφόνων
και ψυχικά ασθενών» δεν αφήνουν
περιθώρια παρερμηνειών και κα-
ταδεικνύουν ότι ο Τούρκος πρό-
εδρος αποφάσισε με συνοπτικές
διαδικασίες την αποκοπή των γε-
φυρών, επιφυλάσσοντας στον εαυ-
τό του τον ρόλο του προασπιστή
ηγέτη των απανταχού μουσουλ-
μάνων. Κάτι που συνάδει με τη
«γαλάζια πατρίδα» και με τον γε-
νικότερο μεγαλοϊδεατισμό του, σε
μια χρονική συγκυρία που θα πρέ-
πει να ληφθεί υπόψη, καθώς σή-
μερα, 29 Οκτωβρίου συμπληρώ-
νονται 100 χρόνια από την ίδρυση
του τουρκικού κράτους. 

Ξένη διπλωματική πηγή ανέ-
φερε στην «Κ» ότι, «η κυρίαρχη
εκτίμηση, είναι ότι ο κ. Ερντογάν
θεωρεί ότι έχει περισσότερα να
κερδίσει υπερασπιζόμενος το μου-
σουλμανικό στοιχείο, ακόμη και
στην πιο ακραία του μορφή, όπως
αυτή της τρομοκρατικής Χαμάς,
από τη συντήρηση καλών σχέσεων
με το Ισραήλ. Είτε γιατί ενδεχομέ-
νως βλέπει να υπάρχει ένα κενό
στο μουσουλμανικό τόξο, μεταξύ
των κλασικών αραβικών κρατών
και του φονταμενταλιστικού Ιράν,
το οποίο επιθυμεί να αξιοποιήσει,
τοποθετώντας εμβόλιμα την Τουρ-
κία στο σημείο αυτό. Είτε, και γιατί
επιθυμεί να διαφοροποιηθεί παί-
ζοντας το χαρτί της περιφερειακής
δύναμης, θεωρώντας ότι 100 χρόνια
μετά την ίδρυση του τουρκικού
κράτους, διαθέτει ο ίδιος το πολιτικό
εκτόπισμα όχι μόνο να λανσάρει
αλλά και να επιβάλει τη δική του
γραμμή για θέματα διεθνούς πο-
λιτικής, προσβλέποντας μάλιστα
ότι η γραμμή αυτή θα τύχει σεβα-

σμού και θα ακολουθηθεί από άλλα
κράτη, ενισχύοντας το ηγετικό
προφίλ που προβάλλει η Τουρκία».

Σύμφωνα με την ίδια πηγή, «αυ-
τό που έχει πλέον ιδιαίτερο ενδια-
φέρον είναι η νέα εικόνα που τείνει
να αποκρυσταλλωθεί, σύμφωνα
με την οποία ο κ. Ερντογάν επιλέγει
να μην πατά σε δύο βάρκες, αλλά

λανσάρει μια δική του βάρκα, με
δική της πορεία και καλεί τους άλ-
λους να την ακολουθήσουν. Αυτή
η βάρκα», πρόσθεσε «πότε κινείται
με μουσουλμανική πυξίδα, επιλέ-
γοντας πορεία ξεπλύματος της Χα-
μάς και ισοπέδωσης των γεφυρών
με το Ισραήλ, πότε κινείται δυτι-
κόστροφα φλερτάροντας ξανά με

τις ΗΠΑ και την Ε.Ε., όπως έγινε
με την προώθηση στη Μεγάλη
Τουρκική Εθνοσυνέλευση του πρω-
τοκόλλου επικύρωσης της ένταξης
της Σουηδίας στο ΝΑΤΟ και πότε
κινείται ανατολικά, προς την κα-
τεύθυνση της Μόσχας, προσφέ-
ροντας διέξοδο στον Πούτιν από
τα οικονομικά εμπάργκο που του
επέβαλε η δύση λόγω Ουκρανίας».
Σε αυτά βεβαίως, κάποιος θα μπο-
ρούσε να προσθέσει και την επε-
κτατική πορεία της Τουρκίας, με
πρόσχημα την τρομοκρατία τόσο
στο βόρειο Ιράκ όσο και στη βόρεια
Συρία, ως επίσης και την άτεγκτη
στάση της στην Κύπρο, θεωρώντας
ως τουρκικό έδαφος το κατεχόμενο
τμήμα της Κυπριακής Δημοκρατίας.
Ή ακόμη και την προσδοκία προ-
σάρτησης μιας μη διαφιλονικού-
μενης ζώνης στην Αρμενία, προ-
κειμένου να αποκτήσει μέσω του
Αζερμπαϊτζάν έξοδο προς την Κα-
σπία. 

Σε κάθε περίπτωση, όπως μας
έλεγε η ίδια πηγή, «αυτή είναι η
Τουρκία σήμερα και αυτή είναι η
βάρκα της», σημειώνοντας ότι «σε
όλες τις περιπτώσεις υπάρχουν
δύο κοινοί παρονομαστές. Αφενός,
το προφίλ μιας περιφερειακής δύ-
ναμης ιδιότυπου καθεστώτος και
αφετέρου η διαφορετικότητα της
πορείας που επιλέγεται, και δυτικά
και ανατολικά και μουσουλμανικά
και ό,τι άλλο χρειαστεί, σταθμί-
ζοντας αποκλειστικά τα πολιτικά
και οικονομικά συμφέροντα της
Τουρκίας», κατέληξε η ίδια πηγή. 

Και όλα αυτά απαιτούν μια ευ-
μετάβλητη πολιτική συμπεριφορά,
πότε μαστιγίου και πότε καρότου,
που εκ φύσεως μπορεί να ενσαρ-
κώνει ένας «προβλέψιμα απρόβλε-
πτος ηγέτης», όπως χαρακτηρίζουν
τον Ερντογάν σημαίνοντες κύκλοι
στις Βρυξέλλες. 

Αν και το Κυπριακό βρίσκεται
πολύ μακριά από κάθε έννοια «ου-
σιαστικών εξελίξεων», οι όποιοι
συνειρμοί είναι εύλογοι υπό το φως
του νέου ρόλου που ενσαρκώνει
ο Ερντογάν. Και μοιραία τοποθε-
τούν εξαιρετικά χαμηλά τον πήχη
των προσδοκιών για μια λύση εντός
των παραμέτρων του συμφωνη-
μένου πλαισίου, διζωνικής, δικοι-
νοτικής ομοσπονδίας.

<<<<<<<

Η κυρίαρχη εκτίμηση
είναι ότι ο Τούρκος πρό-
εδρος θεωρεί ότι έχει 
περισσότερα να κερδίσει
υπερασπιζόμενος 
το μουσουλμανικό 
στοιχείο, ακόμη και στην
πιο ακραία του μορφή,
όπως αυτή της Χαμάς,
από τη συντήρηση κα-
λών σχέσεων με Ισραήλ.

Επενδύει σε 
F-16 και θετική

ατζέντα Ε.Ε. 
Η κίνηση Ερντογάν να υπογράψει
το πρωτόκολλο για την ένταξη της
Σουηδίας στο ΝΑΤΟ, εντός Οκτωβρί-
ου, και να το παραπέμψει στη Με-
γάλη Τουρκική Εθνοσυνέλευση
αποτελούσε δέσμευση που είχε
αναλάβει ο πρόεδρος της Τουρκίας
έναντι στη βορειοατλαντική συμμα-
χία, στη διάρκεια του καλοκαιριού.
Ωστόσο, στο διάστημα που μεσολά-
βησε, είχαν εκφραστεί αμφιβολίες
οι οποίες εντάθηκαν μετά τις επικρί-
σεις Ερντογάν κατά των ΗΠΑ για «αι-
ματοχυσία» στη Μέση Ανατολή, υπό
το φως της απόφασης της Ουάσιγ-
κτον να αποστείλει αεροπλανοφόρα
στην περιοχή. Κύκλοι στην έδρα της
Ε.Ε. θεωρούν ως δεδομένο ότι ο κ.
Ερντογάν επιχειρεί με την προώθη-
ση του πρωτοκόλλου ένταξης της
Σουηδίας στο ΝΑΤΟ να εκμαιεύσει
μια θετική απόφαση από το Κογκρέ-
σο για την εξασφάλιση των 40 F-16
νέας γενιάς και για την αναβάθμιση
80 παλαιότερων αεροσκαφών ιδίου
τύπου. Παράλληλα, προσβλέπει σε
μια νέα θετική ατζέντα από τις Βρυ-
ξέλλες, τον προσεχή Δεκέμβριο,
προσδοκώντας κυρίως στη δρομο-
λόγηση της αναβάθμισης της Τελω-
νειακής Ένωσης. Οι ίδιοι κύκλοι επι-
σημαίνουν πάντως ότι «για την από-
φαση της Τουρκίας αναφορικά με
την ένταξη της Σουηδίας στο ΝΑΤΟ,
θα είμαστε σίγουροι μόνο όταν αυτή
ληφθεί και αφού ακολουθηθούν
όλες οι προβλεπόμενες διαδικα-
σίες», αποφεύγοντας τις προβλέ-
ψεις και αφήνοντας ανοικτό το εν-
δεχόμενο ενός νέου τουρκικού πα-
ζαριού. Επίσημος της Ε.Ε. ανέφερε
στην «Κ» ότι το μόνο βέβαιο είναι ότι
η υπογραφή του πρωτοκόλλου για
ένταξη της Σουηδίας στο ΝΑΤΟ,
αξιοποιείται από τον Ερντογάν και
στο πλαίσιο της εδραίωσης προφίλ
μιας περιφερειακής δύναμης που
πότε είναι σε θέση να ασκεί κριτική
κατά των ΗΠΑ και της Ε.Ε. (Μ. Ανα-
τολή), και πότε να εμφανίζεται και
ως σύμμαχος, κάνοντας αυτό για το
οποίο δεσμεύτηκε. Με το αζημίωτο. 

Ο Ερντογάν επιλέγει να μην πατά σε δύο βάρκες, αλλά λανσάρει δική
του, με δική της πορεία και καλεί τους άλλους να την ακολουθήσουν.

Η Ευρώπη
κόλλησε 

στις παύσεις
Κοινή γραμμή μετ’ εμποδίων για την 
ανάγκη για ανθρωπιστική βοήθεια

Ερντογάν 
με μαστίγιο
και καρότο

Με ύφος περιφερειακής δύναμης, 
τα σπάζει με το Ισραήλ, ξανακλείνει 
το μάτι σε ΗΠΑ - Ευρωπαϊκή Ενωση

<<<<<<<

Ο πρόεδρος ήγειρε 
σε παρέμβασή του στη
Σύνοδο Κορυφής το 
ενδεχόμενο αποστολής
βοήθειας στη Γάζα και
μέσω θάλασσας, από 
το λιμάνι της Λεμεσού.

Πριν από τη σύνοδο των ηγετών του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόμματος, ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης ερωτηθείς ποια είναι η θέση της Κύπρου στην ανάγκη για «αν-
θρωπιστική εκεχειρία» είχε απαντήσει πως «φυσικά, δεν τίθεται ζήτημα», προσθέτοντας πως «πρέπει να διασφαλιστεί πως θα σταλεί ανθρωπιστική βοήθεια».
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Η εκλογή του Νίκου Χριστοδουλίδη
θεωρήθηκε πως θα άλλαζε άρδην
το πολιτικό σκηνικό, όχι μόνο γιατί
πρώτη φορά θα εκλεγόταν υποψή-
φιος χωρίς την επίσημη στήριξη
ενός εκ των δύο μεγάλων κομμάτων,
αλλά και γιατί η ήττα πρωτίστως
του ΔΗΣΥ –που έμεινε εκτός β΄ γύ-
ρου– και στη συνέχεια του ΑΚΕΛ
που έμενε για τρίτη συνεχόμενη
πενταετία εκτός εξουσίας θα δρο-
μολογούσε εξελίξεις στα δύο αυτά
μεγάλα κόμματα. Οχτώ περίπου
μήνες μετά την εκλογή Χριστοδου-
λίδη παρατηρείται πως τα περισ-
σότερα κόμματα πλην του ΕΛΑΜ
βρίσκονται στην κόκκινη ζώνη.
Άλλα αγωνίζονται για να διατηρη-
θούν στη ζωή και άλλα αγωνίζονται
να διατηρήσουν τη θέση τους στην
κομματική σκακιέρα. Προφανώς ο
ΔΗΣΥ έχει να διαχειριστεί τη συ-
νεχή απειλή της διάσπασης, ενώ
η καθυστέρηση του ΑΚΕΛ να προ-
χωρήσει σε βαθιές τομές ενδεχο-
μένως να οδηγήσει στην απώλεια
του μομέντουμ που του έδωσε η
υποψηφιότητα Μαυρογιάννη. Το
παράδοξο ωστόσο είναι πως το με-
γαλύτερο πρόβλημα παρουσιάζεται
στα κόμματα του Ενδιάμεσου, αυτά
που συνέπλευσαν με την κυβέρ-
νηση Χριστοδουλίδη και που υπο-
λόγιζαν πως η παρουσία τους στην
κυβέρνηση θα κρύψει τα προβλή-
ματά τους κάτω από το χαλί. Η συ-
ζήτηση που ανοίγει πλέον είναι αν
η εκλογή, αλλά πρωτίστως ο τρόπος
διακυβέρνησης Χριστοδουλίδη,
δρομολογεί νέες εξελίξεις στο κομ-
ματικό σκηνικό που ισοδυναμεί με
την αποδυνάμωση παραδοσιακών
κομμάτων, την αλλαγή της εκλο-
γικής συμπεριφοράς και τη δημι-
ουργία νέων σχηματισμών. 

Τα κόμματα φθίνουν
Το κύριο ερώτημα που ηγέρθηκε

όταν δημοσκοπήσεις παρουσιά-
στηκαν τον τελευταίο μήνα (RAI-
IMR) και κατέγραφαν πολύ χαμηλά
ποσοστά για τα κόμματα της συγ-
κυβέρνησης είναι για ποιο λόγο,
όχι μόνο δεν επωφελήθηκαν από
την εξουσία αλλά παρουσιάζονται

πιο φθαρμένα από ποτέ. Πολιτικοί
αναλυτές σημειώνουν πως με δε-
δομένο το μεγάλο ποσοστό του «δεν
ξέρω-δεν απαντώ» δεν μπορούν να
εξαχθούν ασφαλή συμπεράσματα
και πως οι τελευταίοι μήνες πριν
από τις εκλογές είναι οι ενδεικτικοί
για να διαπιστωθεί η δυναμική ή η
πτώση των κομμάτων. Ωστόσο, τα
όσα παρουσιάζονται σίγουρα δεν
είναι ευνοϊκά για τα συγκυβερνώντα
κόμματα. Οι λόγοι ποικίλουν και τα
δεδομένα διαφέρουν, ωστόσο όλα
κινούνται σε τέσσερις άξονες: 

1) Η σύμπραξη των κομμάτων
με τον Νίκο Χριστοδουλίδη δεν έγι-
νε στη βάση αρχών αλλά σκοπιμο-
τήτων. 

2) Στελέχη και βάση δεν αξιο-
ποιήθηκαν ή επωφελήθηκαν στο
μοίρασμα της εξουσίας με αποτέ-
λεσμα να ενισχυθεί η δυσαρέσκεια
στο εσωτερικό τους. 

3) Οι ηγεσίες των κομμάτων εί-
χαν φθαρεί από πριν και τώρα
απλώς εμφανίζουν τα σημάδια της
φθοράς τους.

4) Δεν είναι ξεκάθαρες πλέον οι
πολιτικές τους θέσεις, οι επιδιώξεις
και οι διαφορές τους.

Η ευκαιριακή συμμαχία
Ο νεοκλεγείς πρόεδρος υπέκυψε

σε βέτο και παραινέσεις των ηγε-
σιών των τριών κομμάτων κατά τη
διαμόρφωση του Υπουργικού Συμ-
βουλίου όμως τήρησε την αρχική
του δέσμευση να μη διορίσει πρω-
τοκλασάτα στελέχη σε αυτό. Η απο-
μάκρυνσή των κομμάτων αυτών
από την πρώτη γραμμή της εξου-
σίας και κατ’ επέκταση της πιο άμε-
σης διασφάλισης των αιτημάτων
της βάσης τους προκάλεσε τον
εκνευρισμό αλλά και ενέτεινε την
αδυναμία που έχουν να συσπειρώ-
σουν το ακροατήριό τους. Αυτό σε
συνδυασμό με τη σύσταση του
γνωμοδοτικού συμβουλίου για τον
διορισμό στους ημικρατικούς ορ-

γανισμούς, αν βεβαίως εφαρμοστεί
όπως έχει εξαγγελθεί, απομακρύνει
περισσότερο το ενδεχόμενο εξυ-
πηρέτησης στελεχών διά των διο-
ρισμών τους και μελών διά της δια-
σφάλισης των αιτημάτων τους. Κυ-
ρίως όμως λειτουργεί εις βάρος της
ήδη βεβαρημένης σχέσης κομμά-
των - Προεδρικού. Η δυσφορία στε-
λεχών αλλά και η ουδετερότητα
στις κυβερνητικές πολιτικές φάνηκε
σε αρκετές περιπτώσεις τους τε-
λευταίους οχτώ μήνες. Αλησμόνητο
ήταν για την κυβέρνηση να παρα-
κολουθεί την απόρριψη νομοσχε-
δίων της από τα συγκυβερνώντα
κόμματα στη Βουλή. Από πλευράς
των κομμάτων ο λόγος ήταν η απου-
σία διαβούλευσης. Φάνηκε πρώτα
από τη διαχείριση στην περίπτωση
του ΦΠΑ στα καύσιμα, αλλά κυρίως
στην περίπτωση των εκποιήσεων
με τους βουλευτές να αρνούνται
να αναλάβουν πολιτικό κόστος και
τον καθένα να λειτουργεί όπως
έκρινε καλύτερο για το δικό του
πολιτικό όφελος. Πέραν των αν-
τάρτικων στη Βουλή, αποστάσεις
τηρήθηκαν και από σοβαρές κρίσεις
της κυβέρνησης. Στη Χλώρακα λίγα
ήταν τα στελέχη των συγκυβερ-
νώντων κομμάτων που βγήκαν να
στηρίξουν την υπουργό Δικαιοσύ-
νης και την αστυνομία. Ενδεικτική
και η δήλωση του Άθου Αντωνιάδη
σε συνέντευξή του στην «Κ» ότι
αν ήταν στη θέση της Άννας Κουκ-
κίδου θα είχε παραιτηθεί, αλλά και
οι επικρίσεις που δέχτηκε η Δόξα
Κωμοδρόμου από τα συνεργαζό-
μενα μέρη για την πολιτική των
υπερωριών. Αποστάσεις τηρήθηκαν
βεβαίως και στην κρίση που ξέ-
σπασε για τις διπλές συντάξεις, οι
οποίες έπληξαν περαιτέρω την ει-
κόνα του προέδρου.  

Φαύλος κύκλος της φθοράς
Και ο Νίκος Χριστοδουλίδης, βε-

βαίως, δεν είναι ότι προσπάθησε

να βρει έναν κοινό άξονα με τα
συγκυβερνώντα κόμματα. Είτε γιατί
δεν υπάρχουν κοινές θέσεις, είτε
γιατί δεν υπάρχει απαραίτητη χη-
μεία, είτε γιατί δεν θέλει να εμπλέ-
κονται στα της διακυβέρνησης,
πλήττοντας έτσι το προφίλ του ανε-
ξάρτητου και χωρίς κομματικά βα-
ρίδια προέδρου που προσπάθησε
να κτίσει. Η τελευταία προσπάθεια
ΔΗΚΟ-ΔΗΠΑ να έχουν ενεργότερη
εμπλοκή ήταν κατά την πλήρωση
της θέσης του αναπληρωτή κυβερ-
νητικού εκπροσώπου, όταν πρό-
τειναν Κατερίνα Χριστοφίδου και
Αδάμο Ασπρή αντίστοιχα, με τον
πρόεδρο ωστόσο να προχωρά στην
προσωπική επιλογή του δημοσιο-
γράφου Γιάννη Αντωνίου. Η δύ-
σκολη σχέση φάνηκε όμως από
την αρχή και από την απουσία συν-
τονισμού στα μεγάλα θέματα που
παρουσιάστηκαν στη Βουλή και
τελευταίως με τα μέτρα για την
ακρίβεια, όταν τα κόμματα της συγ-
κυβέρνησης δεν ήξεραν μέχρι την
τελευταία στιγμή λεπτομέρειες για
τις εξαγγελίες, ούτε όταν οι πλείστοι

έμαθαν από την τηλεόραση την
αντικατάσταση του Μιχάλη Χα-
τζηγιάννη από τη Βασιλική Κασ-
σιανίδου. 

Αυτό βεβαίως που ενοχλεί και
ενισχύει την κακή σχέση είναι η
συνεχής προσπάθεια του Νίκου
Χριστοδουλίδη να φέρει κοντά τον
Δημοκρατικό Συναγερμό. Ο πρό-
εδρος δεν έκρυψε ποτέ ότι θα ήταν
ευτυχέστερος αν είχε στο πλευρό
του τον ΔΗΣΥ –με τη συμμετοχή
στην κυβέρνηση και τη στήριξή
του στη Βουλή– σε σημείο που πολ-
λές φορές, όπως σημειώνουν πο-
λιτικοί κύκλοι, οι υφιστάμενοι εταί-
ροι νιώθουν παραγκωνισμένοι και
κυρίως σύμμαχοι με ημερομηνία
λήξης. Δεν είναι μυστικό άλλωστε
ότι στελέχη στο Προεδρικό βρί-
σκονται σε συνεχή επαφή με στε-
λέχη του ΔΗΣΥ, όχι με το να κατα-
στρώνουν τον τρόπο μετάβασης
του κόμματος στην κυβέρνηση,
αλλά για διευκολύνσεις και μικρο-
εξυπηρετήσεις. Όλη αυτή η κακή
συνεννόηση προκαλεί ένα φαύλο
κύκλο φθοράς. Και τα κόμματα της

συγκυβέρνησης φθείρονται –συμ-
μετέχουν σε ένα σχήμα ακαθόρι-
στα– και ο ίδιος ο πρόεδρος που
φαίνεται πως δεν έχει στήριξη στις
δύσκολές του στιγμές. Το αν η κυ-
βέρνηση έχει υποστεί φθορά δεν
έχει αποτυπωθεί ακόμα σε δημο-
σκόπηση όπως άλλωστε έγινε με
τα πολιτικά κόμματα, ωστόσο το
γεγονός ότι συζητήθηκε από τους
πρώτους μήνες έντονα το σενάριο
ανασχηματισμού, είναι μία ένδειξη
παραδοχής στο κυβερνητικό σχήμα
ότι τα πράγματα δεν πάνε καλά. 

Ηγεσίες σε κρίση
Οι τελευταίες βεβαίως κινήσεις

του Νίκου Χριστοδουλίδη θεωρή-
θηκαν από πολλούς ως η επανεκ-
κίνησή του. Το γεγονός ότι θεσμο-
θέτησε το briefing έκλεισε –του-
λάχιστον προσωρινά– τα στόματα
που μιλούσαν για προσπάθεια συ-
σκότισης. Θετικά αποτιμήθηκε και
η συμφωνία για την Πύλα αλλά και
η ανακοίνωση απεσταλμένου των
Ηνωμένων Εθνών για το Κυπριακό.
Έστω κι αν η φιλόδοξη θέση του
προέδρου περί ενεργούς εμπλοκής
της Ε.Ε. δεν ευδοκίμησε, ο τρόπος
με τον οποίο έτυχε χειρισμού τόσο
η Πύλα όσο και η παρουσία του
στη Νέα Υόρκη κρίθηκε θετική και
σε κύκλους του Συναγερμού που
επέκριναν τον Χριστοδουλίδη για
σκληρή γραμμή στο Κυπριακό. Το
ζήτημα βεβαίως είναι πώς βλέπουν
τα κόμματα της συγκυβέρνησης
τα νέα δεδομένα. Τόσο ο Νικόλας
Παπαδόπουλος όσο και ο Μαρίνος
Σιζόπουλος ανέκαθεν εξέφραζαν
σκληρότερες θέσεις στο Κυπριακό.
Μάλιστα, το Κυπριακό υπήρξε η
αιτία αποχώρησης του ΔΗΚΟ επί
προεδρίας Νικόλα Παπαδόπουλου
από την συγκυβέρνηση. Ο Νικόλας
Παπαδόπουλος, πλέον επικρίνεται
για πολιτική ασυνέπεια, τόσο με
την περιβόητη δήλωση εφεύρεσης
του Νίκου Χριστοδουλίδη, «αν δεν

υπήρχε», σε συνδυασμό με το κά-
λεσμα συμμετοχής του ΔΗΣΥ στη
συγκυβέρνηση, ο κ. Παπαδόπουλος
δέχεται επικρίσεις και αμφισβήτη-
ση. Καθόλου τυχαία και η δυσκολία
του ΔΗΚΟϊκού προέδρου να ελέγξει
την κοινοβουλευτική του ομάδα
σε κρίσιμες στιγμές. Κάτι που φά-
νηκε κατά τη διάρκεια των εκποι-
ήσεων, όταν προσπαθούσε να πεί-
σει τους Μυλωνά, Κουλία και Ορ-
φανίδη να ακολουθήσουν τη γραμ-
μή της κυβέρνησης. Στελέχη, όμως,
σημειώνουν πως στις εναλλαγές
θέσεων δεν μπορούν να τον ακο-
λουθήσουν. Πέραν της Βουλής,  ο
Νικόλας Παπαδόπουλος χαρακτή-
ριζε μέχρι πρόσφατα την πιο διε-
φθαρμένη κυβέρνηση αυτήν του
Νίκου Αναστασιάδη, στην οποία
καίριο ρόλο είχε ο Νίκος Χριστο-
δουλίδης και στην οποία κυβερνών
κόμμα ήταν ο ΔΗΣΥ. Σήμερα στη-
ρίζει πλήρως τον Νίκο Χριστοδου-
λίδη, είναι, όπως όλα δείχνουν, ο
ισχυρότερος σύμμαχός του, και κα-
λεί τον ΔΗΣΥ να συγκυβερνήσουν
και να συνεργαστούν στις επικεί-
μενες δημοτικές εκλογές. Σε αυτό
το πλαίσιο της πλήρους σύμπλευσης
με τον Νίκο Χριστοδουλίδη, θεω-
ρείται για πολλούς δεδομένο ότι
το ενδεχόμενο διεκδίκησης της
προεδρίας το 2028 είναι απομα-
κρυσμένο, κλείνοντας έτσι τις όποι-
ες περαιτέρω φιλοδοξίες και ανοί-
γοντας έτσι την πόρτα στις εσω-
κομματικές αμφισβητήσεις. 

Όσο όμως κι αν ο Νικόλας Πα-
παδόπουλος μελετά τα επόμενά
του βήματα μπροστά στα νέα δε-
δομένα, η κατάσταση στην κυβέρ-
νηση δεν αφήνει ανεπηρέαστη τη
ΔΗΠΑ. Ο Μάριος Καρογιάν είχε
ιδρύσει τη Δημοκρατική Παράταξη
μετά το πογκρόμ διωγμών από το
ΔΗΚΟ και η κύρια αιτία ύπαρξης
ήταν να αποτελεί το αντίπαλο δέος
του ΔΗΚΟ ενόσω πρόεδρός του
ήταν ο Νικόλας Παπαδόπουλος. Η
παρουσία και των δύο στη συγκυ-
βέρνηση σίγουρα προκαλεί αμη-
χανία για τη στόχευση του κόμμα-
τος. Το γεγονός ωστόσο ότι η πρό-
σβαση στην εξουσία έχει μειωθεί
προκαλεί πολλές φορές ένταση στο
εσωτερικό του κόμματος. Η Συνερ-

γασία Δημοκρατικών έχει δείξει
πολλές φορές τη διαφωνία με τον
τρόπο που ηγείται ο Μάριος Καρο-
γιάν. Το τελευταίο παράδειγμα ήταν
οι εκποιήσεις και η στάση των Τρυ-
φωνίδη –μέχρι να αλλάξει γνώμη
την υστάτη– και Τσίγκη ο οποίος
δεν έκρυψε τη διαφωνία του με τη
σύμπλευση της κυβέρνησης. Υπάρ-
χουν ωστόσο και στελέχη που δυ-
σφορούν με τον τρόπο που κυβερνά
ο Νίκος Χριστοδουλίδης αρνούμενα
να βγάλουν τα κάστανα από τη φω-
τιά, όταν ο τελευταίος βρίσκεται
σε δυσκολία, αλλά και στελέχη που
ενοχλούνται με τον παραγκωνισμό
τους. Διαφορετικά είχαν συνηθίσει
επί διακυβέρνησης Νίκου Αναστα-
σιάδη, όταν η ΔΗΠΑ είχε τον πρώτο
λόγο, διαφορετικά βλέπουν πλέον
τα πράγματα και η δυναμική τους
θα διαφανεί στις επικείμενες εκλο-
γές. Αν δηλαδή αντέχει στον χρόνο
ή αν θα αποτελέσει και η ΔΗΠΑ
ένα πυροτέχνημα συγκυριών όπως
ήταν η Συμμαχία Πολιτών και η
Αλληλεγγύη. 

Το μεγαλύτερο πρόβλημα έχει
ωστόσο ο Μαρίνος Σιζόπουλος. Η
στάση του στις εκποιήσεις, όταν
άλλα υποσχόταν πως θα ψηφίσει
και άλλα ψήφιζε τελικώς, δυσχέ-
ραιναν τη σχέση του με το Προ-
εδρικό, με τον πρόεδρο να τον θε-
ωρεί αναξιόπιστο εταίρο. Η στάση
του ωστόσο είναι αλληλένδετη με
τη σοβαρή εσωκομματική κρίση
και την προσπάθειά του να στα-
ματήσει τις διαρροές προς το ΕΛΑΜ.
Το ερώτημα βεβαίως είναι τι κόμμα
θα έχει και πού θα βρίσκεται ο ίδιος
μετά τις αποκαλύψεις των ηχογρα-
φήσεων και των απαιτήσεων για
κονδύλι από το ευρωπαϊκό κοινο-
βούλιο. Το μέλλον του θα εξαρτηθεί
τόσο από το πώς θα κινηθεί ο Δη-
μήτρης Παπαδάκης, ο οποίος βλέπει
συνεργασίες στις επικείμενες εκλο-
γές, αλλά και ο ανεξάρτητος πλέον
Κωστής Ευσταθίου. 

Σε βέρτιγκο
οι συγκυβερνώντες

Ο Ενδιάμεσος γαντζώθηκε στον Νίκο Χριστοδουλίδη για να επιβιώσει,
όμως η φθορά δεν κρύβεται κάτω από το χαλί 

Το ΔΗΚΟ κινδυνεύει να χάσει τον ρυθμιστικό ρόλο από το ΕΛΑΜ, ενώ ο Μαρίνος Σιζόπουλος θα πρέπει να διερωτηθεί αν εκτός από τον ίδιο,
υπάρχει πίσω του κόμμα.

<<<<<<

Οι ηγεσίες των κομμά-
των έχουν απαξιωθεί
εδώ και καιρό λόγω των
εναλλαγών στις θέσεις
τους και των εσωκομμα-
τικών προβλημάτων.

<<<<<<

Η κακή χημεία Προεδρι-
κού - συγκυβερνώντων
και το συνεχές φλερτ
Χριστοδουλίδη με
τον ΔΗΣΥ που ενίσχυσε
το κακό κλίμα.

Ο μεγάλος νικητής 
Όσο όμως κι αν τα παραδοσιακά κόμματα παρουσιάζουν
–όλα ανεξαιρέτως– μία σημαντική πτώση ποσοστών και
φθορά, αυτό που εγείρει ερωτήματα είναι η δυναμική που
παρουσιάζει το ΕΛΑΜ. Το κόμμα της Ακροδεξιάς επιχειρεί
εδώ και χρόνια να κανονικοποιηθεί εντός της Βουλής και
πλέον βάσει δημοσκοπήσεων που το δείχνουν τρίτο κόμμα
φαίνεται να τα καταφέρνει. Όλα ανεξαιρέτως τα κόμματα,
πλην του ΑΚΕΛ και των Οικολόγων, βρέθηκαν σε κοινές
μάχες με το ΕΛΑΜ, προσδίδοντάς του νομιμοποίηση, ενώ
η κίνηση κομμάτων και κυρίως του ΔΗΣΥ να υιοθετήσουν
τη ρητορική του στο μεταναστευτικό φέρεται να ωφέλησε
το ίδιο το ΕΛΑΜ, αντί τον Συναγερμό, στο να «επαναπα-
τρίσει» ψήφους. Το ερώτημα είναι αν σε αυτή την πορεία
μπορεί να αποκόψει κάποιος την πορεία του ΕΛΑΜ προς
την τρίτη θέση ή αν πλέον η παρουσία του στην πολιτική
σκηνή θα συζητείται με άλλους όρους. 
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Συνέντευξη στον 
ΑΝΤΡΕΑ ΚΗΜΗΤΡΗ 

«Βλέπω στελέχη της ηγεσίας να
κλείνουν το μάτι στην κυβέρνηση
Χριστοδουλίδη», δηλώνει σε συ-
νέντευξή του στην «Κ» ο βουλευτής
του ΔΗΣΥ Δημήτρης Δημητρίου.
Αναλύοντας τη στάση Χριστοδου-
λίδη έναντι του ΔΗΣΥ, αναφέρει
ότι στόχος του προέδρου της Δη-
μοκρατίας είναι να πάρει τον Συ-
ναγερμό στην κυβέρνηση και επι-
σημαίνει πως αν δεν τα καταφέρει,
θα προσπαθεί να καλλιεργεί εσω-
στρέφεια εντός ΔΗΣΥ, βάζοντας
στελέχη και μέλη σε συνεχή τριβή
μεταξύ τους. Σχολιάζοντας τις διερ-
γασίες για τη διπλή εκλογική ανα-
μέτρηση Ιουνίου, δηλώνει ότι η
στρατηγική για κεντρική συνερ-
γασία με κόμματα της κυβέρνησης
σε παγκύπρια βάση στις δημοτικές
εκλογές ενέχει κινδύνους ακόμη
και για την ενότητα στον ΔΗΣΥ.
Επισημαίνει ότι η κυρίαρχη ανα-
μέτρηση είναι οι ευρωεκλογές, διότι
θα κρίνουν τη δύναμη των κομμά-
των και θεωρεί περίεργο που ο Συ-
ναγερμός τις έχει σε δεύτερη μοίρα. 
–Ποια η κατάσταση στον ΔΗΣΥ
σήμερα; 

–Προσπαθούμε ακόμη να βρού-
με τα πατήματά μας. Δεν έχουμε
πείσει, δυστυχώς, ότι είμαστε στην
αντιπολίτευση. Αν και είχαμε ευ-
καιρίες να το πράξουμε σε ζητήματα
πολιτικής ηθικής και να δώσουμε
ένα σαφές ιδεολογικό στίγμα. Εί-
μαστε ακόμη σε έναν κύκλο εσω-
στρέφειας. 
–Πώς εκφράζεται αυτή η εσωστρέ-
φεια; 

–Εκφράζεται με κινήσεις κάτω
από το τραπέζι και αυτό είναι λυ-
πηρό. Υπάρχουν και διάφορα μουρ-
μουρητά που δεν βοηθούν ούτε
την ηγεσία να βρει τον βηματισμό
της αλλά ούτε και να βγούμε μπρο-
στά με πολιτικές θέσεις. 
–Ποιες είναι αυτές οι κινήσεις και
τα μουρμουρητά; 

–Ακούσαμε για δημιουργία think
tanks, πολιτικών κινήσεων και δη-
λώσεις τύπου «ευτυχώς που δεν εί-
μαι στην ηγεσία της παράταξης».
Αυτά δεν βοηθούν. 
–Σε ποια ζητήματα είχατε την ευ-
καιρία να δείξετε ότι είστε αντι-
πολίτευση και δεν το πράξατε; 

–Στο περιστατικό με τις υπερω-
ρίες της τέως αναπληρώτριας κυ-
βερνητικής εκπροσώπου και στη
μη δήλωση στο «πόθεν έσχες» της
σύνταξης του προέδρου Χριστο-
δουλίδη. Είναι θέματα στα οποία
θα έπρεπε να είμαστε πιο γρήγοροι
στην αντίδρασή μας και πιο σαφείς
ότι αυτά τα ζητήματα δεν αντιμε-
τωπίζονται με τη νοοτροπία που η
κυβέρνηση τα αντιμετωπίζει. 
–Δεν πείσατε, λέτε, ότι είστε αν-
τιπολίτευση. Και απ’ ότι φαίνεται
δεν πείσατε ούτε τον κ. Χριστο-
δουλίδη αφού έκανε το σχετικό
άνοιγμα στον ΔΗΣΥ. Υπάρχουν
στελέχη στην ηγεσία του ΔΗΣΥ
που θέλουν το κόμμα στην κυβέρ-
νηση; 

–Βλέπω στελέχη της ηγεσίας να
κλείνουν το μάτι στην κυβέρνηση
Χριστοδουλίδη. Και όντως δεν πεί-
σαμε ούτε τον πρόεδρο Χριστο-
δουλίδη γι’ αυτό και ήρθε με πρό-
ταση να ενταχθούμε στην κυβέρ-
νηση. Αυτά είναι ζητήματα που
επιτείνουν την εσωστρέφεια και
δεν μας επιτρέπουν να βγούμε
μπροστά με πολιτικές θέσεις τη

στιγμή που το πολιτικό σύστημα
πάσχει από έλλειψη καθαρών πο-
λιτικών θέσεων. Και είναι η καλύ-
τερη ευκαιρία για τον Συναγερμό
τώρα που είναι στην αντιπολίτευση
να το πράξει.
–Θα θέλατε να διευκρινίσετε ποι-
ους εννοείτε; 

–Δεν χρειάζεται. 
–Πώς το εκφράζουν; 

–Εκφράζονται με αδικαιολόγητα
ήπιες δηλώσεις για την κυβέρνηση.
Ακούω για στελέχη που συναντι-
ούνται στο Προεδρικό Μέγαρο με
τον κ. Χριστοδουλίδη. 
–Πώς θα μπορούσε να δικαιολο-
γηθεί πολιτικά μια τέτοια κίνηση; 

–Δεν υπάρχει τρόπος να δικαιο-
λογηθεί ένταξη του Συναγερμού
στην κυβέρνηση Χριστοδουλίδη. 
–Στόχος του προέδρου Χριστο-
δουλίδη φάνηκε ότι είναι να οδη-
γήσει τον ΔΗΣΥ στην κυβέρνηση.
Αν δεν τα καταφέρει, τι πιστεύετε
ότι θα πράξει; 

–Ναι, θεωρώ ότι ο στόχος του
Νίκου Χριστοδουλίδη είναι να πάρει

τον Συναγερμό στην κυβέρνηση.
Σε μια συζήτηση πολιτικής τακτι-
κής, ο Νίκος Χριστοδουλίδης, που
θα επιθυμεί επανεκλογή του το
2028, κατανοεί ότι αυτό είναι ευ-
κολότερο ή εφικτό μόνο έχοντας
μαζί του τον ΔΗΣΥ. Γι’ αυτό θεωρώ
ότι η προσπάθειά του θα είναι συ-
χνή και συνεχής. Αν δεν τα κατα-
φέρει, θεωρώ ότι θα προσπαθεί να
καλλιεργεί την εσωστρέφεια εντός
ΔΗΣΥ και να βάζει στελέχη και
μέλη σε μια συνεχή τριβή μεταξύ
τους. 
–Ποιος πιστεύετε πρέπει να είναι
ρόλος Αναστασιάδη και Αβέρωφ;

–Θα πρέπει να βοηθήσουν να
κλείσει ο κύκλος εσωστρέφειας και
θεωρώ ότι θα μπορούσαν να ήταν
λιγότερο παρεμβατικοί. 
–Ποια η σχέση σας μαζί τους σή-
μερα; 

–Τυπική. 
–Σε ποιους τομείς θεωρείτε ότι η
δεκαετία Αναστασιάδη – ΔΗΣΥ
μπορούσε να φέρει καλύτερα απο-
τελέσματα; 

–Ήταν μια πετυχημένη διακυ-
βέρνηση σε πολλούς τομείς. Έβγαλε
τον τόπο από τα δύσκολα και απέ-
τρεψε έναν κατήφορο χωρίς τέλος.
Όμως, θεωρώ ότι αφήσαμε τη χώρα
με τέσσερα αδιέξοδα. Ενεργειακά,
περιβάλλον, στεγαστικό και μετα-
ναστευτικό-προσφυγικό. Σε αυτά
θεωρώ ότι μπορούσαμε να κάναμε
πολύ περισσότερα. 
–Το βράδυ της ήττας των εκλογών
παρουσιαστήκατε σαν έτοιμος
από καιρό και στη συνέχεια δόθηκε
η εντύπωση πως, όταν γινόταν η
προεκλογική για τις προεδρικές,
εσείς κάνατε προεκλογική για τον
εαυτό σας. 

–Δεν θα κάναμε αυτή τη συζή-
τηση αν δεν διεκδικούσα την προ-
εδρία του Συναγερμού απέναντι
στον Αβέρωφ Νεοφύτου. Αν δεν
γινόταν αυτό, θα είχαμε συζήτηση
αν ο Δημήτρης στήριξε τον Αβέρωφ
με χίλια; 
–Είναι και ο τρόπος με τον οποίο
έγινε και πράγματα που λέχθηκαν. 

–Η κίνησή μου ήταν στο πλαί-

σιο του καταστατικού, έγινε με
ειλικρίνεια και ήταν αμιγώς πο-
λιτική. Πίστευα ότι το κόμμα έπρε-
πε να πάει σε διαδικασία ανανέ-
ωσης και η υποψηφιότητά μου
ήταν καταλυτική προς αυτή την
κατεύθυνση.
–Σας αποδίδεται πείσμα για τη
στάση σας σε εκείνη την εκλογική
διαδικασία. Και ότι τέθηκαν εναλ-
λακτικές προτάσεις ενώπιόν σας
που ενδεχομένως να έφερναν άλλο
αποτέλεσμα. Θα μπορούσατε να
είχατε λειτουργήσει αλλιώς; 

–Δεν ήταν πείσμα αλλά πολιτική
επιμονή για αυτό που θεωρούσα
ότι ήταν το ορθότερο να γίνει. Δεν
θα ήταν πολιτικά ορθό να αποχω-
ρούσα στο μέσο της διαδικασίας,
επειδή υπήρξαν αλλαγές στους
υποψηφίους. Και ναι, είχα προτά-
σεις και την τελευταία βδομάδα
για να αποχωρήσω. Δεν το έπραξα,
σεβόμενος όσα έλεγα και μια πο-
λιτική αρχή ότι οι εκλογές είναι
υγιής διαδικασία και πρέπει να γί-
νονται και δεν μου αρέσουν οι
συνδιαλλαγές τύπου «αποχώρησε
για να πάρεις αύριο την χ  ή ψ
θέση». 
–Τι περιλάμβανε η πρόταση και
από πού προήλθε; 

–Ήταν διάφορες προτάσεις που
έγιναν για να αποχωρήσω και να
διεκδικήσω τη θέση του αναπλη-
ρωτή προέδρου και μου εγγυούνταν
τη στήριξή τους. Προήλθαν και
από ηγετικά στελέχη του κόμμα-
τος.
–Φαινόσασταν ως ο άνθρωπος του
Χριστοδουλίδη τότε στην εσω-
κομματική διαδικασία. 

–Ήταν ένα βολικό αφήγημα για
να με πλήξουν. Δεν ήμουν και δεν
είμαι ο άνθρωπος του Χριστοδου-
λίδη και αυτό το απέδειξε η ίδια η
ζωή. 
–Είχατε κάνει μια δήλωση που
αφήνατε ανοιχτό το ενδεχόμενο
σε περίπτωση εκλογής σας να επα-
νεξεταστεί η απόφαση του Πολι-
τικού Γραφείου. Όμως, όταν ο κ.
Χριστοδουλίδης έκανε πρόσφατα
το άνοιγμα στον ΔΗΣΥ, ήσασταν
ο πρώτος που τοποθετηθήκατε
αρνητικά και μάλιστα διερωτηθή-
κατε για συνεργασία με ποιο πρό-
γραμμα. Όταν λέγατε τότε να επα-
νεξετάσετε τη θέση σας, στη βάση
ποιου προγράμματος θα γινόταν;

–Σε μια ιδιαίτερα φορτισμένη
περίοδο πολλές φορές τα μηνύματα
δεν μεταφέρονται σωστά. Αυτό
που έλεγα τότε και λέω και σήμερα
είναι ότι πρέπει να κινούμαστε με
τέτοιο τρόπο, ώστε να μην ξεγρά-
ψουμε το ένα τρίτο των συναγερ-
μικών που ψήφισαν Χριστοδουλίδη
από τον πρώτο γύρο. 
–Είχατε λάβει διαβεβαιώσεις για
στήριξή σας που δεν υλοποιήθη-
καν; 

–Από κανένα. Γι’ αυτό και σή-
μερα είμαι ελεύθερος να εκφράζω
τις απόψεις μου, χωρίς εξαρτήσεις,
χωρίς να χρωστώ οτιδήποτε σε κα-
νένα. 
–Το μήνυμά σας στον κόσμο και
τα στελέχη του ΔΗΣΥ;

–Το μήνυμα σε κόσμο και στε-
λέχη ΔΗΣΥ είναι να δώσουμε πί-
στωση στη νέα ηγεσία αλλά και η
νέα ηγεσία θα πρέπει να κατανοήσει
πως αυτή τη στιγμή προέχει να
προτάξει με τόλμη πολιτικές θέσεις
που αντανακλούν σε αυτά που ο
κόσμος θέλει να ακούσει από τον
ΔΗΣΥ που παραδοσιακά ήταν «ο
ενήλικας στο δωμάτιο».

–Ο ΔΗΣΥ φαίνεται να προσπαθεί
για κεντρική συνεργασία στις
εκλογές τοπικής αυτοδιοίκησης
με το ΔΗΚΟ, ίσως και τη ΔΗΠΑ.
Ισχύει; 

–Αυτό βγαίνει προς τα έξω. Όμως,
εμείς είμαστε αντιπολίτευση. Αυτοί
είναι στην κυβέρνηση. Συνεπώς,
προκύπτει ζήτημα. Θα αντιπαρα-
ταχθούμε στις ευρωεκλογές και στις
δημοτικές θα συμπλεύσουμε;
–Πώς θα δικαιολογηθεί η σύμπλευ-
ση με συγκυβερνώντα κόμματα; 

–Και τη στιγμή μάλιστα που
λέμε ότι για τις δημοτικές εκλογές
πρέπει να ακούσουμε τις τοπικές
κοινωνίες. Είναι διαφορετικό να
πούμε ότι στηρίζουμε τον «χ» υπο-
ψήφιο γιατί η προσωπικότητά του
μας ικανοποιεί και έχει παράξει
έργο και είναι διαφορετικό να πάμε
να κάνουμε μια κεντρική συνερ-
γασία με κόμματα της κυβέρνησης
και να προσπαθούμε να επιβάλουμε
υποψηφίους στην κοινωνία. 

–Βλέπετε προσπάθεια επιβολής
υποψηφίων; 

–Βλέπω προσπάθεια να δημιουρ-
γηθεί μια κεντρική συνεργασία σε
παγκύπρια βάση, που θα είναι δύ-
σκολο να αιτιολογηθεί και θα δημι-
ουργήσει ζητήματα που δεν ευνοούν
και την ενότητα στην παράταξη. 
–Πώς δημιουργούνται ζητήματα
για την ενότητα; 

–Όταν υπάρχουν αξιόλογα στε-
λέχη που επιθυμούν να τρέξουν σε
εκλογές και εμείς ερχόμαστε με μια
κεντρική συνεργασία που τους λέει
να μην τρέξουν, ενδεχομένως να
δημιουργηθούν τέτοια ζητήματα. 
–Άρα εσείς διαφωνείτε με αυτή
την προσέγγιση; 

–Θεωρώ ότι είναι μια στρατηγική
που ενέχει κινδύνους. Θα ήταν πιο
εύκολο να κατέληγαν στο ότι θα
στηρίξουμε προσωπικότητες από
κοινού που οι τοπικές κοινωνίες
επιθυμούν και όχι το ανάποδο. Δεν
είναι μόνο οι δημαρχίες, αλλά είναι

και οι αντιδημαρχίες. Όταν ακούμε
ότι στο «χ» διαμέρισμα την αντι-
δημαρχία την πήρε το «χ» κόμμα
και όχι ο Συναγερμός, είμαστε σί-
γουροι ότι εκεί δεν έχουμε στελέχη
να τρέξουν; Επίσης η δήλωση της
προέδρου του ΔΗΣΥ ότι αποκλεί-
ουμε ΑΚΕΛ και ΕΛΑΜ από συνερ-
γασίες αντιφάσκει με την εισήγησή
της να συνεργαστούμε με όλα τα

κόμματα για τους κατεχόμενους
δήμους. Και έτσι αφήνει περιθώριο
συνεργασίας μόνο με τα κυβερνών-
τα κόμματα και αποκλείει προσω-
πικότητες που προέρχονται από
την Αριστερά, που στο παρελθόν
τούς στηρίξαμε, όπως π.χ. τον δή-
μαρχο Δερύνειας. Θεωρώ ότι αυτές
οι εκλογές είναι μια χρυσή ευκαιρία
να ανοίξουμε το κόμμα και εκεί που
υπάρχουν περισσότεροι ενδιαφε-
ρόμενοι για έναν δήμο να κάνουμε
τοπικές εκλογές και να ανοίξουμε
και το μητρώο να εγγραφούν νέα
μέλη στον Συναγερμό. Θα είναι πιο
δυνατό το μήνυμα αν οι υποψήφιοι
προκύψουν από μια τέτοια ανοικτή
διαδικασία, από μια εκλογική γιορτή
που προβλέπεται και στο καταστα-
τικό, παρά να αποφασιστούν σε μια
συνεδρία του Πολιτικού Γραφείου.
Η πρόεδρος της παράταξης, που η
ίδια υπήρξε θύμα τέτοιων αποφά-
σεων το 2016, είμαι σίγουρος πως
αυτό το γνωρίζει πολύ καλά. 

–Δίδεται και η εντύπωση του δια-
μοιρασμού των διαφόρων θέσεων
τοπικής αυτοδιοίκησης. 

–Και αυτή είναι μια κακή εικόνα.
Θυμίζει άλλες εποχές και δεν είναι
αυτό που θέλει σήμερα η κοινωνία
και χρειάζεται το κόμμα. 
–Υπάρχει η αίσθηση ότι ο ΔΗΣΥ
εστιάζει περισσότερο στις δημο-
τικές παρά στις ευρωεκλογές. 

–Οι ευρωεκλογές θα κρίνουν τη
δύναμη του κόμματος, είναι η κυ-
ρίαρχη εκλογική αναμέτρηση σε
ένα γήπεδο που μας ταιριάζει και
θεωρώ περίεργο που τις βάζουμε
σε δεύτερη μοίρα. Πρέπει να δώ-
σουμε έμφαση στο να βρούμε ένα
ευρωψηφοδέλτιο που να αντανακλά
και την ενότητα που θέλουμε στο
κόμμα και το ευρωπαϊκό προφίλ
του ΔΗΣΥ. 
–Για την κυβέρνηση, ποια είναι η
αξιολόγησή σας; 

–Σίγουρα τα μέχρι τώρα αποτε-
λέσματα είναι κατώτερα των προσ-

δοκιών, μπορώ να πω και των δικών
μου. Αστοχίες, λάθη, παραλείψεις
συνθέτουν την εικόνα της κυβέρ-
νησης σήμερα. Ευελπιστούμε να
βελτιωθεί για το καλό όλων μας.
Περίμενα ότι θα υπήρχαν ζητήματα,
αλλά όχι σε αυτόν τον βαθμό. 
–Είχατε δηλώσει ότι ο ΔΗΣΥ δεν
πρόκειται να αφήσει τη χώρα χωρίς
προϋπολογισμό. Άρα να θεωρή-
σουμε ότι ο ΔΗΣΥ θα υπερψηφίσει,
ανεξαρτήτως αν θα ικανοποιηθούν
εισηγήσεις του; 

–Είναι μια υπεύθυνη στάση, αλλά
δεν πρέπει να δίδεται η εντύπωση
ότι δίνουμε λευκή επιταγή και πως
ό,τι έρθει είναι εντάξει και δεν χρει-
άζονται βελτιώσεις. Άρα, η κυβέρ-
νηση πρέπει να έχει πιο θετική στά-
ση προς τον ΔΗΣΥ και να ακούσει
τις εισηγήσεις μας. 
–Επόμενος πολιτικός σας στόχος; 

–Οι βουλευτικές του 2026. Έχω
υπομονή, ξέρω ότι η πολιτική είναι
μαραθώνιος.

Η στρατηγική για τις δημοτικές ενέχει κινδύνους 
<<<<<<<

Βλέπω προσπάθεια δη-
μιουργίας κεντρικής συ-
νεργασίας (με κόμματα
που είναι στην κυβέρνη-
ση) που θα είναι δύσκο-
λο να αιτιολογηθεί και θα
δημιουργήσει ζητήματα
που δεν ευνοούν την
ενότητα στην παράταξη.

<<<<<<<

Αν δεν διεκδικούσα 
την προεδρία του ΔΗΣΥ,
θα είχαμε συζήτηση 
αν ο Δημήτρης στήριξε
τον Αβέρωφ με χίλια; 

<<<<<<<

Δεν ήμουν και δεν 
είμαι ο άνθρωπος 
του Χριστοδουλίδη 
και αυτό το απέδειξε 
η ίδια η ζωή. 

Δημήτρης Δημητρίου, βουλευτής ΔΗΣΥ

Στελέχη της ηγεσίας
κλείνουν το μάτι 

στον Χριστοδουλίδη 
Εκφράζονται με αδικαιολόγητα ήπιες δηλώσεις για την κυβέρνηση - Ακούω 

για στελέχη που συναντιούνται στο Προεδρικό με τον κ. Χριστοδουλίδη

«Στόχος του Νίκου Χριστοδουλίδη είναι να πάρει τον Συναγερμό στην κυβέρνηση. Αν δεν τα καταφέρει, θα προσπαθεί να καλλιεργεί την
εσωστρέφεια εντός ΔΗΣΥ και να βάζει στελέχη και μέλη σε μια συνεχή τριβή μεταξύ τους», λέει ο Δημήτρης Δημητρίου.
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Του ΠΑΥΛΟΥ ΝΕΟΦΥΤΟΥ

Δειλά-δειλά και μουδιασμένα, αλλά
με πρόθεση διαμόρφωσης στην πο-
ρεία, επανήλθε μετά την ατόνησή
της, επί προηγούμενης διακυβέρ-
νησης, η τακτική ενημέρωση των
δημοσιογράφων από τον κυβερνη-
τικό εκπρόσωπο. Άλλωστε, η επι-
στροφή ενός θεσμού που σε προ-
ηγούμενες δεκαετίες ήταν σε μία
κατάμεστη από δημοσιογράφους
αίθουσα, το κύριο πεδίο έκφρασης
των επίσημων κυβερνητικών θέ-
σεων, αλλά και διαμόρφωσης του
αντιπολιτευτικού λόγου, περιλαμ-
βανόταν στις προεκλογικές δεσμεύ-
σεις του Προέδρου Χριστοδουλίδη,
μετά από επίμονο αίτημα του δη-
μοσιογραφικού κόσμου. Για αρχή,
οι δημοσιογράφοι θα μπορούν να
ενημερώνονται από τον κυβερνη-
τικό εκπρόσωπο και να υποβάλλουν
ερωτήσεις μία φορά την εβδομάδα
και γύρω στο μεσημέρι, όμως η
μέρα δεν θα είναι συγκεκριμένη,
λόγω της ανάγκης να συνοδεύει
τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας σε
επαφές του και άλλες υποχρεώσεις.

Το μεσημέρι της περασμένης
Τρίτηςγύρωστους 30 εκπροσώπους
των ΜΜΕ είχαν ήδη καθίσει σε
έναν ειδικά διαμορφωμένο χώρο
εντός της αίθουσας εκδηλώσεων
του Προεδρικού Μεγάρου. Πίσω
τους τα συνεργεία με τις κάμερες
ετοιμάζονταν να ανάψουν τους προ-
βολείς. Προτού αρχίσει η επίσημη
ενημέρωση και εξηγώντας τον τρό-
πο με τον οποίο θα γίνεται αυτή,
πρώτα με την ανάγνωση των θέ-
σεων της κυβέρνησης από τον ίδιο
και ακολούθως με τις απαντήσεις
στις ερωτήσεις των δημοσιογράφων,
ο Κωνσταντίνος Λετυμπιώτης επι-
στράτευσε τη δύναμη του χιούμορ
για να «σπάσει τον πάγο».«Θα έχου-
με αρκετή ώρα να τα πούμε, όμως
στις έξι το απόγευμα θα πρέπει να
φύγω, για να πάρω το παιδί από το
σχολείο», είπε κοιτάζοντας το ρολόι
του, που έδειχνε ήδη δώδεκα, για
να ακουστούν μερικά γέλια.

Το κλίμα
Στην 50 περίπου λεπτών συνάν-

τηση, το κλίμα ήταν ήπιο, προφα-
νώς λόγω και της ιδιοσυγκρασίας
του κυβερνητικού εκπροσώπου,
που αντικατοπτρίζει και το προφίλ
του ίδιου του προέδρου Χριστο-
δουλίδη. Όσοι δημοσιογράφοι προ-
σήλθαν στο Προεδρικό με νοσταλ-
γική διάθεση για τις εντάσεις και
τις στιχομυθίες άλλων εποχών, πι-
θανότατα να απογοητεύτηκαν. Το
πρώτο μέρος της διαδικασίας, το
«αναγνωστικό», διήρκησε περίπου
12 λεπτά. Από τους δημοσιογρά-
φους, κυρίως οι «παλιές καραβάνες»
κρατούσαν σημειώσεις σε σημει-

ωματάρια, ενώ οι πιο νέοι αρκούν-
ταν με το έξυπνο κινητό τηλέφωνο
ή τον ηλεκτρονικό υπολογιστή.
Πάντως, ακούστηκαν κάποια πα-
ράπονα για τις καρέκλες, οι οποίες,
χωρίς το πτυσσόμενο τραπέζι ερ-
γασίας, θα προσφέροντανκαλύτερα
για τις εκδηλώσεις της συγκεκρι-
μένης αίθουσας παρά για το έργο
των λειτουργών του Τύπου. 

«Καυτή καρέκλα»
Ακολούθησε για 25 περίπου λε-

πτά το μέρος των ερωταπαντήσεων,
το δύσκολο για έναν κυβερνητικό
εκπρόσωπο και όχι λίγες φορές χα-
ρακτηρισμένο από προκατόχους
του κ. Λετυμπιώτη στο παρελθόν
ως «καυτή καρέκλα». Όπως και η
εποχή μας, υπήρχε η αίσθηση της
ταχύτητας. Ο εκπρόσωπος φάνηκε
προετοιμασμένος για σχεδόν όλες
τις ερωτήσεις, ενώ καθιστοί και
απόμακρα, τον παρακολουθούσαν
αδιάκοπα, με βλέμμα που έμοιαζε
να «ζύγιζε», να «αξιολογούσε» και
να σύλλεγε «τροφή» για την προ-
ετοιμασία του επόμενου «briefing»,
οι έμπειροι σε θέματα επικοινωνίας,
Γιάννης Αντωνίου (αναπληρωτής
κυβερνητικός εκπρόσωπος) και Βί-
κτωρας Παπαδόπουλος (διευθυντής
Γραφείου Τύπου του προέδρου).
Αρνητικό μπορεί να θεωρηθεί το
γεγονός ότι κυριαρχούσε μία αταξία
κατά την υποβολή ερωτήσεων,
αφού τύχαινε μία φωνή δημοσιο-
γράφου να καλύπτειτην άλλη. Όσοι
σήκωναν χέρι διαπίστωναν ότι το
έκαναν μάταια, διότι πετάγονταν
φωνές αλλούθε. Αφού διαπιστώθηκε
ότι εξαντλήθηκε η ανάγκη ερωτή-

σεων για τα θέματα της επικαιρό-
τητας, δόθηκε σήμα για τέλος και
έσβησαν οι προβολείς των καμερών.
Ο κ. Λετυμπιώτης φάνηκε ευχαρι-
στημένος, σαν είχε κατατροπώσει
όλες τις επίφοβες σκιές. Ακολούθησε
συζήτηση με τους δημοσιογράφους,
σε τόνο ήπιο και σχεδόν φιλικό.

Δύο βετεράνοι
Τα σχόλιά τους για την επανα-

φορά του θεσμού καταθέτουν στην
«Κ» δύο βετεράνοι του «briefing».
Οι Γιαννάκης Κασουλίδης και Μι-
χάλης Παπαπέτρου υπηρέτησαν
την τακτική ενημέρωση των δη-
μοσιογράφων επί διακυβέρνησης
Γλαύκου Κληρίδη, την περίοδο
1993-1997 ο πρώτος και το διάστη-
μα 1999-2003 ο δεύτερος. Μιλώντας
για τη σημασία της ύπαρξης ενός
τέτοιου θεσμού, ο κ. Κασουλίδης
τόνισε ότι προσφέρει μια ροή έκ-
φρασης της επίσημης κυβερνητι-
κής θέσης, για όλα όσα συμβαίνουν
εντός του 24ώρου. «Θεωρώ ότι ο
σημερινός κυβερνητικός εκπρό-
σωπος θα μπορεί να κάνει καλύτερα
τη δουλειά του, αν εφαρμόσει το
‘‘briefing’’ στους δημοσιογράφους
κατά τακτά και γνωστά χρονικά
διαστήματα. Πιστεύω ότι θα δια-
πιστώσει και ο ίδιος ότι διευκολύ-
νεται πολύ περισσότερο, σε σύγ-
κριση με την ανάγκη των έκτακτων
εμφανίσεών του», τόνισε. Από την
πλευρά του ο κ. Παπαπέτρου ανα-
φέρθηκε σε έναν πάρα πολύ ση-
μαντικό θεσμό, «διότι δίνει την
ευκαιρία στην ενημέρωση να προ-
χωρά σε βάθος, με ερωτήσεις και
επερωτήσεις των δημοσιογράφων,

χωρίς η ενημέρωση να είναι μία
τυποποιημένη διαδικασία, δηλαδή
‘‘σου διαβάζω μία δήλωση, και τε-
λειώνουν τα πάντα’’. Υπ’ αυτήν
την έννοια, λοιπόν, νομίζω ότι ήταν
σοβαρό έλλειμμα το ότι είχε δια-
κοπεί η ζωντανή και καθημερινή
ενημέρωση των δημοσιογράφων
και χαίρομαι ιδιαίτερα, διότι σήμερα
επανέρχεται».

Στιχομυθίες και ένταση 
«Μου έπαιρνε μία-μιάμιση ώρα

προετοιμασία κάθε πρωί, επικοι-
νωνώντας με τους αρμόδιους
υπουργούς, για τα θέματα των οποί-
ων προέβλεπα ότι θα γίνονταν ερω-
τήσεις, λόγω της επικαιρότητας.
Το ‘‘briefing’’ γινόταν καθημερινά
στις 11:00 το πρωί, ολοκληρωνόταν
συνήθως στις 12:00, αλλά δεν υπήρ-
χε ώρα που έπρεπε να σταματήσω,
αυτό γινόταν όταν εξαντλούνταν
τα θέματα και δεν χρειαζόταν πε-
ρισσότερη επιμονή για κάτι. Είχα
και αντεξέταση από τους δημοσιο-
γράφους. Πάρα πολύ συχνά. Ίσως
ήταν και καλύτερα. Και πολλές στι-
χομυθίες, ερώτηση-απάντηση, εν-
τάσσονταν στον δημόσιο Τύπο της
επόμενης ημέρας, διότι εξέδιδα
στο τέλος τα πρακτικά της ενημέ-
ρωσης», θυμάται σήμερα ο κ. Κα-
σουλίδης. Κάποτε υπήρχαν και εν-
τάσεις, για τις οποίες, μεταξύ σο-
βαρού και αστείου, λέει χαρακτη-
ριστικά ότι «είχα τα χέρια μου πίσω
στην πλάτη μου και τα πίεζα, για
να μη χάσω την ψυχραιμία μου».

«Βεβαίως υπήρχαν εντάσεις»,
διαβεβαίωσε ο κ. Παπαπέτρου, «αλ-
λά το πιο ουσιαστικό ήταν ότι έβγαι-

νε η ενημέρωση για το τι πραγμα-
τικά σκεφτόταν και προγραμμάτιζε
η κυβέρνηση. Και βεβαίως μέσα
από το ‘‘briefing’’ έβγαιναν οι δια-
θέσεις των κομμάτων, της αντιπο-
λίτευσης κτλ. απέναντι στην κυ-
βέρνηση και τους σχεδιασμούς
της». Διατηρεί ζωντανά στη μνήμη
του την εικόνα του να εισέρχεται
καθημερινά σε μία αίθουσα –μέχρι
την αρχή της διακυβέρνησης Δη-
μήτρη Χριστόφια οι τακτικές ενη-
μερώσεις των δημοσιογράφων γι-
νόταν στο Γραφείο Τύπου και Πλη-
ροφοριών– γεμάτη από δημοσιο-
γράφους, με τέσσερις κάμερες τη-
λεοπτικών σταθμών στο βάθος της.
«Τα πάντα καταγράφονταν ζωντα-
νά, την ίδια στιγμή που διαδραμα-
τίζονταν. Και επίσης θυμάμαι ότι
τότε είχα καθιερώσει και ενημέ-
ρωση των ξένων ανταποκριτών
που βρίσκονταν στην Κύπρο, οι
οποίοι μέχρι τότε ήταν ‘‘πεταμένοι’’
και άγνωστοι μεταξύ αγνώστων»,
είπε ο κ. Παπαπέτρου.

Εντοπίζουν αδυναμία
Και τους δύο πρώην κυβερνη-

τικούς εκπροσώπους ξένισε το γε-
γονός ότι η ενημέρωση στους δη-
μοσιογράφους θα γίνεται επί του
παρόντος μία φορά την εβδομάδα
και σε μη καθορισμένη μέρα. Επι-
καλούμενοι τη δική τους εμπειρία,
αλλά και την αντίστοιχη ενημέρωση
στο εξωτερικό, που γίνεται καθη-
μερινά, έκαναν λόγο για μία αδυ-
ναμία. «Τα γεγονότα τρέχουν, φαν-
ταστείτε να συμβαίνει κάτι σήμερα
και να ενημερώσει ο κυβερνητικός
εκπρόσωπος ή να ερωτηθεί μετά
από μία εβδομάδα. Νομίζω ότι είναι
αδυναμία αυτό, όμως, ας γίνεται
έστω και μία φορά την εβδομάδα,
σαν αρχή, για να προχωρήσουμε
προς τη σωστή κατεύθυνση», ανά-
φερε ο κ. Παπαπέτρου. «Μα και το
δικό μου πρόγραμμα ήταν βεβα-
ρυμμένο, δηλαδή και εγώ συνόδευα
τον πρόεδρο Κληρίδη, τότε, στις
μεταβάσεις του στο εξωτερικό,
αλλά εάν δεν μπορούσα να κάνω
‘‘briefing’’, με αντικαθιστούσε ο
διευθυντής του Γραφείου του προ-
έδρου, ο Σπύρος Αρότης», είπε ο
κ. Κασουλίδης, εκφράζοντας την
άποψη ότι, αν ο σημερινός κυβερ-
νητικός εκπρόσωπος διαπιστώσει
ότι ο θεσμός αυτός τον διευκολύνει
στο έργο του, θα κάνει τις ενημε-
ρώσεις πιο συχνά. «Και να μην τον
φοβίζει ότι δεν θα είναι παρών,
υπάρχει και αναπληρωτής κυβερ-
νητικός εκπρόσωπος σήμερα, που
δεν υπήρχε στη δική μας εποχή, ο
Γιάννης Αντωνίου, ενώ είναι και ο
διευθυντής του Γραφείου Τύπου
του ΠτΔ, ο Βίκτωρας Παπαδόπου-
λος, με μεγάλη πείρα και οι δύο σε
αυτά τα θέματα», σημείωσε.

Το «καυτό» πόντιουμ του briefing
Το κλίμα στην πρώτη «ανάκριση» του Κ. Λετυμπιώτη και τα σχόλια δύο «βετεράνων», Γ. Κασουλίδη και Μ. Παπαπέτρου

Tο μέρος των ερωταπαντήσεων, το δύσκολο για έναν κυβερνητικό εκπρόσωπο και όχι λίγες φορές χαρακτηρισμένο από προκατόχους του κ. Λετυμπιώτη στο παρελθόν ως «καυτή καρέκλα», στο πρώτο brie-
fing διήρκησε για 25 περίπου λεπτά.

<<<<<<

Ιωάννης Κασουλίδης:
«Μου έπαιρνε μία-μιά-
μιση ώρα προετοιμασία
κάθε πρωί, επικοινω-
νώντας με τους αρμόδι-
ους υπουργούς, για τα
θέματα των οποίων προ-
έβλεπα ότι θα γίνονταν
ερωτήσεις, λόγω
της επικαιρότητας».

<<<<<<

Μιχάλης Παπαπέτρου:
«Τα πάντα καταγράφον-
ταν ζωντανά, την ίδια
στιγμή που διαδραματί-
ζονταν. Επίσης θυμάμαι
ότι τότε είχα καθιερώσει
και ενημέρωση των ξέ-
νων ανταποκριτών που
βρίσκονταν στην Κύπρο,
οι οποίοι μέχρι τότε ήταν
‘‘πεταμένοι’’ και άγνω-
στοι μεταξύ αγνώστων».

Ο εκπρόσωπος φάνηκε προετοιμασμένος για σχεδόν όλες τις ερωτήσεις, ενώ απόμακρα τον παρακολουθούσαν, οι έμπειροι σε θέματα επικοι-
νωνίας, Γιάννης Αντωνίου (αναπληρωτής κυβερνητικός εκπρόσωπος) και Βίκτωρας Παπαδόπουλος (διευθυντής Γραφείου Τύπου του προέδρου). 
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ΟΡΙΑΝΑ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ 

«Το Κίνημα Οικολόγων είναι ένα
κόμμα στο οποίο υπάρχουν προ-
βλήματα, τα οποία δεν δημιουργή-
θηκαν τώρα. Απλώς η αποχώρηση
της Αλεξάνδρας Ατταλίδου σήκωσε
το χαλί και τα έβγαλε στην επιφά-
νεια» δηλώνει σε συνέντευξή της
στην «Κ» το μέλος της Κεντρικής
Επιτροπής του κόμματος Έφη Ξάν-
θου. Τονίζει ότι δεν νοείται ένα πο-
λιτικό κίνημα να μην έχει ξεκάθαρη
θέση για τον ποιον υποψήφιο υπο-
στηρίζει στις προεδρικές εκλογές,
σημειώνοντας ότι «αν το Κίνημα
αποφάσιζε επίσημα να υποστηρίξει
τον Ανδρέα Μαυρογιάννη, αυτή τη
στιγμή θα ήταν πρόεδρος της Δη-
μοκρατίας. 

–Τι είναι αυτό που σας ώθησε να
διεκδικήσετε την προεδρία του
κινήματος Οικολόγων;

–Θέλω να υπάρχει ένα δυνατό
Κίνημα Οικολόγων το 2026 για να
διεκδικήσουμε στις βουλευτικές
εκλογές. Προβληματίστηκα πολύ
πριν λάβω την τελικήμου απόφαση.
Σκέφτηκα όμως ότι αυτός που θα
αναλάβει πρέπει να έχει εμπειρία
αλλά και χρόνο. Τα περισσότερα
στελέχη μας έχουν μόνιμη εργασία,
δεν είναι έτοιμα να τα παρατήσουν
όλαγια να διαχειριστούν ένα κόμμα
στο οποίο υπάρχουν προβλήματα,
τα οποία δεν δημιουργήθηκαν τώρα.
Απλώς η αποχώρηση της Αλεξάν-

δρας Ατταλίδου σήκωσε το χαλί και
τα έβγαλε στην επιφάνεια.

–Πιστεύετε ότι μπορείτε να λει-
τουργήσετε με τρόπο συναινετικό,
αν αναλογιστεί κανείς πως οδη-
γηθήκατε ενώπιον του πειθαρχι-
κού, μετά την ένταξή σας στο επι-
τελείο Μαυρογιάννη;

–Νομίζω ότι αυτός είναι και ο λό-
γος που γνωρίζουν όλοι ότι θα λει-
τουργήσω συναινετικά. Πέρασα μία
διαδικασία που θα οδηγούσε σε πα-
ραίτηση τον μέσο πολίτη. Εγώ πα-
ρέμεινα στις επάλξεις, αν και πικρά-
θηκα. Αντιλαμβάνομαι όμως και τους
συναγωνιστές μου. Για εμένα ήταν
δύσκολη η συγκεκριμένη περίοδος,
έκανα την ενδοσκόπησή μου, αν
όντως ανήκω στον συγκεκριμένο
πολιτικό χώρο. Αποφάσισα πως όχι
μόνο ανήκω αλλά αξίζει να παλέψω
για τα ιδεώδη που εκπροσωπεί.

–Θεωρείτε λανθασμένη την από-

φαση του Κινήματος να μη στη-
ρίξει συγκεκριμένο υποψήφιο για
τις προεδρικές;

–Ήταν λάθος και αυτή τη στιγμή
ζούμε τις συνέπειες. Αν το Κίνημα
αποφάσιζε επίσημα να υποστηρίξει
τον Ανδρέα Μαυρογιάννη, αυτήτη
στιγμή θα ήταν πρόεδρος της Δη-
μοκρατίας. Αλλά ασχέτωςαυτού δεν
νοείται ένα πολιτικό κίνημα να μην
έχει ξεκάθαρη θέση. Πάντως, αν
είχε ληφθεί συγκεκριμένη απόφαση,
δεν θα έβγαινα δημόσια να διαχω-
ρίσω τη θέση μου, αν διαφωνούσα
με αυτήν. Είμαι 23 χρόνια σε αυτό
το κόμμα και αντιλαμβάνομαι ότι
οποιαδήποτε δημόσια αντιπαράθεση
θα σήμαινε και την αποχώρησήμου.

–Ποια είναι η θέσητων Οικολόγων
στο Κυπριακό;

–Η θέση είναι ξεκάθαρη στο κεί-
μενο που ετοιμάσαμε το 2019. Πολύ
περιληπτικά να σας πω ότι θέλουμε
μία λύση που θα εξασφαλίζει την
ειρήνη και την ασφάλεια στοντόπο.
Που θα εξασφαλίζει την επιστροφή
όσο το δυνατόν περισσότερων προ-
σφύγων στις εστίες τους και δίκαιη
αποζημίωση για όσους εκ των πραγ-
μάτων δεν μπορούννα επιστρέψουν.
Θέλουμε ο κάθε πολίτης να έχει
ακριβώς τα ίδιαδικαιώματα σε όποιο
από τα δύο συνιστώντα κρατίδια
επιλέξει να ζει και να είναι ισότιμος
απέναντι στο ομόσπονδο κράτος.
Πρόσβαση στην εκπαίδευση και
εξυπηρέτηση στη μητρική γλώσσα,
εξασφάλιση ευρωπαϊκού κεκτημέ-

νου και ένα διεθνές πρόσωπο, με
στόχο να επανέλθει σταδιακά η εμ-
πιστοσύνη και να λειτουργούμε ως
πραγματικό κράτος.

–Δεν ασπάζεστε όμως τη λύση δι-
ζωνικής, δικοινοτικής ομοσπον-
δίας;

–Μέσα στο κείμενο του 2019δεν
αναφέρεται ο όρος ΔΔΟ, όμως αν
δείτε τις τοποθετήσεις μας επί των
θεμάτων είναι ξεκάθαρο ότι δεν εί-
μαστε αντίθετοι σε μία ομοσπον-
διακή λύση. Το θέμα είναι τα δια-
χωριστικά στοιχεία, αν είναι μόνιμα
ή προσωρινά. Είναι ξεκάθαρο, πάν-
τως, πως δεν στηρίζουμε παραμέ-
τρους που θα εμποδίζουν την ελεύ-
θερη εγκατάσταση.

–Σε περίπτωση εκλογής σας θα
επιδιώξετε αλλαγή των θέσεων
όπως αυτές περιλαμβάνονται στο
κείμενο του 2019;

–Πιστεύω ότι πρέπει να αλλάξουν,
γιατί μέσα σε αυτά τα τέσσερα χρό-
νια έχουμε εξελίξεις. Αυτή τη στιγμή
η Τουρκία μιλάει για λύση δύο κρα-
τών. Παράλληλα στο κείμενο δεν
έχουμε ξεκάθαρη ρήτρα για το πώς
διαχειριζόμαστε τα παιδιά από μει-
κτούς γάμους, με ένα γονιό έποικο.

Την ίδια ώρα υπάρχει θέση για το
πώς πρέπει να αξιοποιήσουμε τη
γεωστρατηγική μας θέση και κατ’
επέκταση το φυσικό αέριο για τη
λύση. Εγώ προσωπικά θεωρώ ότι
αυτή η πρόταση είναι ξεπερασμένη
και ότι πρέπει να επικεντρωνόμαστε
σε στρατηγικέςσυνεργασίες με άλλα
κράτη. Υπάρχουν και άλλα ζητήματα
που πρέπει να επικαιροποιηθούν.

–Ορισμένα στελέχη δηλώνουν
πως οι δεσμεύσεις προς την Αλε-
ξάνδρα Ατταλίδου ήταν από τον
πρόεδρο του Κινήματος και ποτέ
δεν συμφώνησαν οι ίδιοι. Εσείς
ήσασταν ενήμερη;

–Η κ. Ατταλίδου έλαβε δεσμεύσεις
από το Κίνημα. Όπως ανέφερε και
ο Χαράλαμπος Θεοπέμπτου, στην
τελευταία συνεδρία της Κεντρικής
Επιτροπής δόθηκαν υποσχέσεις ότι
θα γίνει πολιτικό συνέδριο και ανα-
θεώρηση των θέσεων γιατί εκ των
πραγμάτων αυτό γίνεται κάθε μερικά
χρόνια. Υπήρξε καθυστέρηση να
ξεκινήσουν οι διαδικασίες, λόγω
διαφόρων παραγόντων. Τόνισε όμως
ότι δεν δόθηκε συγκεκριμένη ημε-
ρομηνία στην κ. Ατταλίδου και σί-
γουρα δεν δόθηκε δέσμευση ότι θα
αλλάξουν συγκεκριμένες θέσεις ως

προς την άποψη του οποιουδήποτε.
Αυτή η διαδικασία προκύπτει μέσα
από παγκύπριο συνέδριο με την
ψήφο όλων των μελών. Είναι αδια-
νόητο να θεωρεί κάποιος ότι δόθηκε
υπόσχεση για κάτι διαφορετικό. Πι-
στεύω ότι η Αλεξάνδρα Ατταλίδου
παραιτήθηκε πρόωρα, αν και κατα-
νοώ την απόφασήτης. Δεν είναι εύ-
κολο να έχεις πολιτικό, ψυχολογικό
και κοινωνικό πόλεμο απ’ έξω και
ταυτόχρονα να έχεις και εσωτερική
αντιπολίτευση. Έχω όμως και την
άποψη ότι όταν μπαίνουμε σε ένα
σύνολο θα υπάρχουν στιγμές που
θα πρέπει να διαχειριστούμε όχι
μόνο αντιδράσεις, αλλά και να προ-
σελκύσουμε την άλλη άποψη όπως
και να κατανοήσουμε γιατί υπάρχει
κάποια αντίδραση.

–Ο Χαράλαμπος Θεοπέμπτου έκα-
νε λάθη κατά τη διάρκεια της προ-
εδρίας του;

–Κανείς δεν είναι αλάθητος. Τον
κ. Θεοπέμπτου τον σέβομαι για τον
τρόπο με τον οποίο τοποθετείται πο-
λιτικά, τη σκέψη του, πόσο χρόνο
και μόχθο έχει δώσει στο Κίνημα. Τα
ιδεώδη του είναι πολύ συνυφασμένα
με τα δικά μου, οπότε δεν θέλω να
μπω σε διαδικασία κριτικής.

Έφη Ξάνθου, μέλος της Κεντρικής Επιτροπής Κινήματος Οικολόγων

Διεκδικώ
την προεδρία

με στόχο δυνατό
Κίνημα το 2026

Πισωγύρισμα και έλλειψη εμπιστοσύνης στη νεότερη
γενιά, πιθανή επάνοδος Περδίκη στην προεδρία 

Αγαπάω και σέβομαι τον Γιώργο Περδίκη
–Με τον Γιώργο Περδίκη ποια εί-
ναι η σχέση σας;

–Τον αγαπώ και τον σέβομαι.
Του είμαι ευγνώμων. Πολλές φορές
είχαμε διαφωνίες επί θέσεων, αλλά
εγώ έχω μάθει τα πάντα από αυτόν
και πιστεύω ότι στον Γιώργο Περ-
δίκη οφείλεται το γεγονός πως
υπάρχει Κίνημα αυτή τη στιγμή.
Αφιέρωσε μια ολόκληρη ζωή στο
να στηθεί ένα περιβαλλοντικό κί-
νημα. Είναι πολλά τα θετικά που
έχουν επέλθει σε τούτον τον τόπο
λόγω του πείσματός μας ως Κίνημα
με την στήριξη του ιδίου. Έχει φάει
πόλεμο, έχει λοιδορηθεί και είναι
κρίμα γιατί μπορεί να μη συμφωνείς
σε όλα με κάποιον, αλλά πρέπει να
παραδέχεσαι τα καλά του, και ο
Γιώργος έχει πολλά καλά.

–Πιστεύετε και εσείς ότι ακόμη
και σήμερα κινεί τα νήματα εντός
του Κινήματος, ως σκιώδης πρό-
εδρος;

–Ένας άνθρωπος που είναι μέλος
της πολιτικής επιτροπής και επαρ-
χιακός γραμματέας Λευκωσίας δεν
χαρακτηρίζεις την επιρροή του
«σκιώδη». Συμμετέχει στα όργανα.
Είναι λογικό ένας άνθρωπος που
υπήρξε τρεις θητείες βουλευτής
και για χρόνια στην ηγεσία να επη-
ρεάζει. Αλλά η αναφορά ότι προ-
σπαθεί να υποσκάψει πρόσωπα
και θέσεις πιστεύω πως δεν ευστα-
θεί. Προσπαθεί να διαχειριστεί κα-
ταστάσεις που προκύπτουν, γιατί

έχουμε αυτή την πολυσυλλεκτικό-
τητα στο Κίνημα. Θέλει πολύ σωστή
διαχείριση και λεπτούς χειρισμούς
για να μην ανατιναχτεί όλο αυτό
και εγώ του το πιστώνω, χωρίς πάν-
τα να συμφωνώ με τον τρόπο που
χειρίζεται καταστάσεις.

–Αν αποφασίσει να διεκδικήσει
την προεδρία του Κινήματος θα
σας έβαζε σε σκέψεις να αποσύ-
ρετε την υποψηφιότητά σας;

–Όχι, γιατί πιστεύω πως το Κί-
νημα πρέπει να πηγαίνει μπροστά
και όχι πίσω. Για δεκαετίες αντιμε-
τωπίζαμε την κριτική πως ήμασταν
προσωποπαγές κόμμα. Η εκλογή
του Χαράλαμπου Θεοπέμπτου στην
προεδρία και εκλογή και δύο άλλων
βουλευτών του Κινήματος έβαλε
τέλος σε αυτή την κριτική. Μια επά-
νοδοςτου Γιώργου Περδίκη θα ανοί-
ξει αυτό το κεφάλαιο πάλι, χωρίς
ουσιαστικό περιθώριο κριτικής. Πα-
ραμένει πολύτιμοςκαι η συμμετοχή

του στα όργανα δίνει θετικό πρό-
σημο. Αλλά επάνοδοςστην προεδρία
δείχνει δυστυχώς πισωγύρισμα και
έλλειψη εμπιστοσύνης στη νεότερη
γενιά Οικολόγων.

–Δεν απέκλεισε το ενδεχόμενο
να διεκδικήσει την προεδρία και
ο αντιπρόεδρος του Κινήματος
Κυριάκος Τσιμίλλης. Νιώθετε ότι
έχετε απόσταση σε σχέση με τις
θέσεις που εκφράζετε;

–Όχι σε όλα, αλλά σίγουρα έχουμε
κάποιες διαφωνίες οι οποίες είναι
έντονες, αλλά περισσότερο από όλα
πιστεύω ότι –όσο εγωιστικό και αν
ακούγεται– μπορώ να διαχειριστώ
καλύτερα την κρίση που έχει προ-
κύψει.Καθαρά λόγωτου χρόνου που
έχω δαπανήσει για να εργαστώ για
το Κίνημα και ως υπάλληλος και ως
εθελόντρια, γνωρίζω τις διαδικασίες
που πρέπει να ακολουθηθούν, έχω
επαφή με τη συντριπτική πλειοψηφία
των μελών μας και επαφή με άτομα

και εκτός Κινήματος που μας στη-
ρίζουν. Είναι πολύ σημαντικό να
μπορούμε να ανταποκριθούμε στις
προσδοκίες και αυτών γιατί το 2026
είναι αμείλικτο μπροστά μας και
πρέπει να έχουμε εκλογική επιτυχία,
αλλιώς το κόμμα δεν θα μπορέσει
να συνεχίσει με τη μορφή που έχει
σήμερα, γιατί απλούστατα δεν θα
έχει οικονομικούς πόρους. Άρα αν
ο κ. Τσιμίλλης, που αγαπώ και σέ-
βομαι για πάρα πολλές από τις θέσεις
του, θέλει να είναι υποψήφιος πρό-
εδρος, θα πρέπει να αναλάβει και
το κόστος της αποτυχίας ή επιτυχίας
του 2026, όπως και εγώ φυσικά.

–Υπήρξαν αντιδράσεις για την
πρόταση για το δικαίωμα της υιο-
θεσίας σε ζευγάρια με σύμφωνο
συμβίωσης την οποία κατέθεσε
ο πρόεδρος του Κινήματος. Δεν
προηγήθηκε συζήτηση στα κομ-
ματικά όργανα;

–Μέχρι τώρα οι προτάσεις νόμου

κατατίθενται από τους βουλευτές,
και εφόσον δεν είναι σε ασυμφωνία
με τις θέσεις μας δεν έχει προκύψει
ποτέ θέμα προέγκρισης των προ-
τάσεων που κατατίθενται από τους
βουλευτές μας. Η πλατφόρμα μας
το 2019 λέει ότι προωθούμε την
ισότιμη αντιμετώπιση όλων, περι-
λαμβανομένης και της ΛΟΑΤΚΙ κοι-
νότητας. Η πρόταση είναι σύμφωνη
με τις θέσεις μας και ήταν καιρός
να γίνει. Ίσως θα έπρεπε να περι-
μέναμε λίγο ακόμη για στρατηγι-
κούς λόγους, αφού δεν έχει κλείσει
το ζήτημα με το μάθημα της σε-
ξουαλικής διαπαιδαγώγησης στα
σχολεία. Υπάρχουν καταγγελίες
πως δεν διδάσκεται όπως προνο-
είται στο ωρολόγιο πρόγραμμα. Αλ-
λά πρέπει να καταλάβουμε ότι και
για τις οικογένειες που θέλουν να
προχωρήσουν σε υιοθεσία περνά
ο χρόνος και δεν μπορούν να πε-
ριμένουν την πολιτική συγκυρία
που θα τους το επιτρέψει αυτό.

Πιστεύω ότι η Αλεξάνδρα Ατταλίδου παραιτήθηκε πρόωρα, αν και κατανοώ την απόφασή της. Δεν είναι εύκολο να έχεις
πολιτικό, ψυχολογικό και κοινωνικό πόλεμο από τους απ’ έξω και ταυτόχρονα να έχεις και εσωτερική αντιπολίτευση.

<<<<<<

Στον Γιώργο Περδίκη
οφείλεται το γεγονός
πως υπάρχει Κίνημα αυ-
τή τη στιγμή. Αφιέρωσε
μια ολόκληρη ζωή στο
να στηθεί ένα περιβαλ-
λοντικό κίνημα. 

<<<<<<

Κανείς δεν είναι αλάθη-
τος. Τον Χ. Θεοπέμπτου
τον σέβομαι για τον τρό-
πο με τον οποίο τοποθε-
τείται πολιτικά, τη σκέ-
ψη του, για το πόσο χρό-
νο και μόχθο έχει δώσει
στο Κίνημα.
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Στο εκτελεστικό ο Πετρίδης
Στο Εκτελεστικό Γραφείο του Δημοκρατι-
κού Συναγερμού θα συμμετέχει τελικά ο
τέως υπουργός Οικονομικών Κωνσταντί-
νος Πετρίδης, παρά την αρχική του άρνη-
ση. Όπως μαθαίνουμε, έχει προτείνει στη
συναγερμική πρόεδρο και άλλα στελέχη
για να συμμετέχουν μαζί του. Αξίζει να ση-
μειωθεί πως η Αννίτα Δημητρίου έκανε
αγώνα να πείσει στελέχη του κόμματος να
συμμετέχουν στο εκτελεστικό γραφείο,
εισπράττοντας πολλά όχι. Ήταν μία προ-
σπάθεια να αποκτήσει το εν λόγω σώμα
περισσότερη πολιτική χροιά αλλά και μία
προσπάθεια από πλευράς της να κτίσει σι-
γά σιγά τη δική της ομάδα επιρροής.

••••
Προεδρικό για bonding
Έκπληκτοι πάντως έμαθαν μέσω ανακοί-
νωσης του κόμματος οι τέως υπουργοί και
άλλοι αξιωματούχοι που βρέθηκαν στην
περιβόητη συνεδρία του Προεδρικού Συμ-
βουλίου, ότι στην εν λόγω συνεδρία συζή-
τησαν το Κυπριακό και τις εξελίξεις στην
περιοχή λόγω πολέμου. «Εμείς προφανώς
ήμασταν σε άλλη συνεδρία» έλεγαν σκω-
πτικά, καθώς ούτε το Κυπριακό συζητήθη-
κε ούτε οι εξελίξεις στην περιοχή. Ήταν
μία συνάντηση στην οποία η Αννίτα Δημη-
τρίου ζήτησε από τους τέως να κάνουν
bonding με τη νυν ηγεσία. 

••••
Οι ελέφαντες
Μιλώντας πάντως για τον τέως υπουργό
Οικονομικών Κωνσταντίνο Πετρίδη, αξίζει
να σημειώσουμε πως θα έχει πλέον δημό-
σια τοποθέτηση. Ξεκινά εντός των ημερών
νέο podcast στην IMH μαζί με τον σύμβου-
λο επικοινωνίας Ανδρέα Χατζηκυριάκο υπό
τον τίτλο «The elephant in the room». Μέ-
νει να δούμε αν τόσο η μία πλευρά όσο και
η άλλη θα μιλήσουν για τον ελέφαντα. Τη
δεκαετία Νίκου Αναστασιάδη, την κρίση
στον ΔΗΣΥ και όσα εκτυλίχθηκαν στον προ-
εκλογικό.

••••
Παιχνίδια στη Λεμεσό
Ποιος θα επικρατήσει στη Λεμεσό; Ο Αβέ-
ρωφ Νεοφύτου ή η Αννίτα Δημητρίου; Η
στήλη είχε αποκαλύψει στο παρελθόν πως
η Αννίτα Δημητρίου προχώρησε σε συμ-
φωνία με τον πρόεδρο του ΔΗΚΟ Νικόλα
Παπαδόπουλο για συμπόρευση στον Δήμο
Λεμεσού με υποψήφιο τον Ανδρέα Αρμεύ-
τη. Όταν όμως επιχείρησε με τον Ευθύμιο
Δίπλαρο να παρουσιάσει την εν λόγω υπο-
ψηφιότητα στην επαρχιακή Λεμεσού,
υπήρξε έντονη αντίδραση των μελών, οι
οποίοι στήριξαν την υποψηφιότητα Νικο-
λαΐδη. Πήγαν με τον Αρμεύτη συνεπώς και
έφυγαν με Νικολαΐδη. Το «πραξικόπημα»
ωστόσο έχει ουρά, καθώς ο Νίκος Νικολαΐ-
δης αποτελεί τον εκλεκτό του Αβέρωφ Νε-
οφύτου, ο οποίος έβαλε ως στόχο να εκλέ-
ξει τον νυν δήμαρχο, ο οποίος ήταν από τις
πρώτες πολιτικές προσωπικότητες που

βγήκαν ανοικτά υπέρ του. Αυτή η διαμάχη
κατέδειξε πως ο Αβέρωφ Νεοφύτου ελέγ-
χει την κατάσταση στη Λεμεσό, την πόλη
του τέως προέδρου της Δημοκρατίας. 

••••
Πρωτεργάτης ο Τουμάζος
Συγκεκριμένες αλλαγές ετοιμάζει ο Στέ-
φανος Στεφάνου όπως άλλωστε αποκαλύ-
φθηκε την περασμένη Κυριακή σε ρεπορ-
τάζ της «Κ», με τον γ.γ. του ΑΚΕΛ να περνά
το πρώτο τεστ στη δύσκολη μάχη που έδω-
σε μέσα στον σκληρό πυρήνα του κόμμα-
τος. Το ενδιαφέρον βεβαίως εστιάζεται
στον Χρίστο Χριστόφια που κάποιοι θεω-
ρούν πως αποτελεί την εσωκομματική αν-
τιπολίτευση του Στέφανου Στεφάνου,
ωστόσο οι περισσότεροι τον θεωρούν αν-
τίπαλο του όποιου εκσυγχρονισμού της
Αριστεράς. Η στήλη πάντως μαθαίνει πως
τον κύριο ρόλο στις αλλαγές του κόμματος,
πέραν του Στέφανου Στεφάνου, έπαιξε ο
Τουμάζος Τσελεπής, ο οποίος ανέκαθεν
πίστευε στη διεύρυνση του κόμματος.

••••

Μετά τον Αχιλλέα 
Την ίδια στιγμή πάντως που το ΑΚΕΛ επι-
χειρεί να ανοίξει προς την κοινωνία ή να
στείλει το μήνυμα του εκσυγχρονισμού, θα
πρέπει να λάβει δύσκολες αποφάσεις για
τις διπλές εκλογές. Σε ό,τι αφορά τον δήμο
της Λευκωσίας, μαθαίνουμε πως ασκήθη-
καν σοβαρές πιέσεις προς τον Αχιλλέα Δη-
μητριάδη για να αναθεωρήσει την απόφα-
σή του να μη διεκδικήσει τη δημαρχία της
Λευκωσίας. Ο γνωστός νομικός, ωστόσο,
δεν φαίνεται να αλλάζει άποψη και το
ερώτημα που πλανάται είναι αν υπάρχει
άσος στο μανίκι του Στέφανου ή αν πάνε
σε ακόμη μία προδιαγεγραμμένη ήττα
στην πρωτεύουσα.

••••
Οριο θητειών, με ουρά
Με ουρά θα μπει τελικά το όριο των δύο
θητειών στους βουλευτές του ΑΚΕΛ. Όπως
μαθαίνει η στήλη, μετά τις καταστατικές
αλλαγές και εφόσον περάσει το όριο των
δύο θητειών των βουλευτών από το κατα-
στατικό συνέδριο, η Κεντρική Επιτροπή θα
συνέλθει σε μυστική ψηφοφορία για την

εξαίρεση μιας και μόνο θητείας δύο βου-
λευτών (συγκεκριμένα αφορά το 15% της
υφιστάμενης κοινοβουλευτικής ομάδας
και σε αυτό εξαιρείται ο γ.γ. του ΑΚΕΛ Στέ-
φανος Στεφάνου). Η απόφαση θα ληφθεί
με αυξημένη ψηφοφορία. Ήδη πάντως
θεωρείται δεδομένο πως η εξαίρεση θα
αφορά τους Άριστο Δαμιανού και Γιώργο
Λουκαΐδη, τους οποίους ο Στέφανος Στε-
φάνου θεωρεί αναγκαίους για ακόμη μία
θητεία εντός της Βουλής. 

••••
Συντροφικά μαχαιρώματα 
«Κάποιοι στα ψηλά δώματα ήθελαν να κα-
ταδικαστώ» είπε σε συνέντευξή του στο
«Legalmatters» ο πρώην ευρωβουλευτής
Τάκης Χατζηγεωργίου. Ο ίδιος απέφυγε
βεβαίως να ονοματίσει κάποιον, ωστόσο η
στήλη διερωτάται για ποιο λόγο κάποιοι
από το κόμμα να θέλουν κάτι τέτοιο τη
στιγμή που η σοβαρότατη αυτή κατηγορία
που υπήρχε εναντίον του έπληττε το ίδιο
το κόμμα της Αριστεράς. 

Ενα σχεδόν γαλάζιο χέρι 

Με τρόμο ανέμεναν οι παροικούντες το Προεδρικό ποια θα ήταν η καυτή ερώτηση που θα έκανε ο αγαπητός συνάδελφος Αριστείδης Βικέτος στον Κωνσταντίνο
Λετυμπιώτη, ερώτηση που θα έκλεβε την παράσταση. Ανακουφίστηκαν, ωστόσο, όταν διαπίστωσαν ότι ήταν φρόνιμος. 

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

ΑΥΘΟΡΜΗΤΩΣ / Γράφει ο ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ

Αντί άλλου παραπολιτικού σχολιασμού
η στήλη γι’ αυτή την Κυριακή θέλει να
αναφερθεί σύντομα στην ιστορία των
αδελφών Γεωργιάδη, του Ροδίωνα και
του Μιλτιάδη Γεωργιάδη και της μητέρας
τους Θέκλας Π. Γεωργιάδη, το γένος Χα-
τζηγιώργη, συζύγου του Προκόπη Χα-
τζημιλτή - Γεωργιάδη από τη Λεμεσό.

Ο Ροδίωνας και ο Μιλτιάδης Γεωργιάδης
φοίτησαν στο Παγκύπριο Γυμνάσιο, ο
μεν Ροδίων αποφοίτησε το 1934 από το
Πρακτικό Τμήμα, ενώ ο αδελφός του
Μιλτιάδης παρακολούθησε μαθήματα
μόνο για δύο χρόνια. Μετά την αποφοί-
τηση του Ροδίωνα, το 1936 η οικογένεια
εγκαταστάθηκε στην Αθήνα και εκεί ο
Ροδίων ξεκίνησε τις πανεπιστημιακές
του σπουδές στη Φυσικομαθηματική
Σχολή, του Πανεπιστημίου Αθηνών, όν-
τας απόφοιτος του Πρακτικού Τμήματος
του Παγκυπρίου. 

Ο Ροδίων Γεωργιάδης δεν προχώρησε
στις σπουδές αυτές και λίγο αργότερα
μεταγράφηκε στη Φιλοσοφική Σχολή,
λαμβάνοντας τελικά το καλοκαίρι του
1940 το πτυχίο Ιστορίας και Αρχαιολογίας.
Σημαντική η έρευνά του στα Γενικά Αρ-
χεία του Κράτους, όπου εντόπισε και
αντέγραψε 423 πολύτιμα έγγραφα που
αφορούν τη συμμετοχή Κυπρίων στην
επανάσταση του 1821, με τη βοήθεια

του αδελφού του Μιλτιάδη, και του συμ-
φοιτητή του Πάνου Λεβέντη. Ο δε αδελ-
φός του Μιλτιάδης Γεωργιάδης φοίτησε
στη Σιβιτανίδειο Επαγγελματική Σχολή
στην Αθήνα.

Το πατρικό τους σπίτι, στο ισόγειο της
οδού Τοσίτσα 21, χρησιμοποιήθηκε ως
κρυσφήγετο της εθνικής αντίστασης. Ο
Ροδίωνας ηγήθηκε της κυπριακής φοι-
τητικής εθελοντικής ομάδας που πολέ-
μησε στον ελληνοϊταλικό πόλεμο και
έφτασε, μαζί με τον ελληνικό στρατό,
μέχρι το Τεπελένι, έχοντας καταταχθεί
στο 39ο Ευζωνικό Σύνταγμα. Πρωτοστά-
τησε επίσης στην ίδρυση του «Κοινού
Κυπρίων» και εργάστηκε στο συσσίτιο
της «Εστίας Κυπρίων». Μαζί με τον αδελφό
του Μιλτιάδη, συμμετείχαν στη μικρή
αντιστασιακή οργάνωση «Εθνικό Επα-
ναστατικό Κομιτάτο».

Η σύλληψή τους
Συνελήφθησαν στις 20 Ιανουαρίου του

1943 και δικάστηκαν από γερμανικό στρα-
τοδικείο για διανομή επαναστατικών φυλ-
λαδίων και αναγραφή συνθημάτων. Κα-
ταδικάστηκαν σε φυλάκιση 10 χρόνων
και οδηγήθηκαν στις φυλακές της Αίγινας.
Από εκεί μεταφέρθηκαν στις 18 Ιανουαρίου
1944 στο στρατόπεδο συγκέντρωσης του
Βραδεμβούργου, στη Γερμανία. Ο Ροδίων
πέθανε στο στρατόπεδο από φυματίωση,

στις 16 Οκτωβρίου 1944, ενώ η τύχη του
αδελφού του Μιλτιάδη αγνοείται.

Γράφει ο Τύπος της εποχής: «Βαρύ και
σκληρό μας ήλθε το μήνυμα της επιβε-
βαίωσης του θανάτου του εκλεχτού επι-
στήμονος και πατριώτη Ροδίωνος Γεωρ-
γιάδη. [...] Του ηρωικού αδελφού του Μίμη
Γεωργιάδη, που συμμερίστηκε με τον Ρο-
δίωνα όλους τους αγώνες κι όλες τις σκλη-
ρές περιπέτειες, είνε άγνωστη η τύχη
από πολλού. Ευχή μας είνε να ζη». 

Ο πατέρας των δύο αδελφών πέθανε
στα Δεκεμβριανά, από «αδέσποτη σφαί-
ρα», ενώ λίγες ημέρες μετά την απελευ-
θέρωση της Αθήνας τον Οκτώβριο του
1944 απεβίωσε από τις κακουχίες και η
αδελφή τους Ευανθία, η οποία είχε πα-
ρασημοφορηθεί από την Αγγλία επειδή
είχε σώσει Άγγλους στρατιώτες κατά τη
διάρκεια του πολέμου.

Η μητέρα, Θέκλα Π. Γεωργιάδη μόνη
πια επέστρεψε στην Κύπρο, στην Κερύ-
νεια, τον Δεκέμβριο του 1951. Στο ιερό
της εκκλησίας του Αρχαγγέλου Μιχαήλ,
η Θέκλα Γεωργιάδη απέθεσε και το κι-
βώτιο με την τέφρα του γιου της Ροδίωνα.
Αναφέρει ο ημερήσιος Τύπος της εποχής:
«Διά του “Αιόλου” αφίκετο εξ Ελλάδος
την παρ. Δευτέραν μία πραγματικά ηρωο-
τόκος ελληνίς μητέρα, κομίζουσα εντός

κιβωτίου την τέφραν του υιού της αειμν.
Ροδίωνος Γεωργιάδη [...]». Η τεφροδόχος
είναι άγνωστο τι απέγινε μετά από την
τουρκική κατάληψη της πόλης, τον Ιούλιο
του 1974.

Η Θέκλα Γεωργιάδη έζησε στη γενέ-
τειρα πόλη της ώς τον θάνατό της το
1968 ή 1969 και ετάφη στο ελληνικό κοι-
μητήριο της Κερύνειας. Στην επιτύμβια
στήλη, που σώζεται ακόμα, διαβάζουμε:
«Θέκλα Π. Γεωργιάδου των μαχητών της
Εθνικής Αντιστάσεως Ροδίωνος και Μίμη
ηρωοτόκος μήτηρ» / «Του ήρωα η μάνα
/ μάνα του καθενός». Το Μνημείο δώρισε
τιμής ένεκεν η Ε.Π.Ο.Κ.

* Για την ιστορία της Θέκλας Γεωργιάδη
βλέπε και την αφήγηση της αδελφής της
Όλγας Μοιράνθη στον τόμο «Η Κερύνεια
στις μνήμες των εκτοπισμένων Ελλήνων
κατοίκων της» της Θεοφανώς Κυπρή,
εκδ. Λαογραφικός Όμιλος Κερύνειας,
Λευκωσία 2021.

** Για τις έρευνες του Ροδίωνα Γεωργιά-
δη βλέπε και Κωστής Κοκκινόφτας, «Κύ-
προς και 1821», εκδ. Κέντρου Μελετών
Ιεράς Μονής Κύκκου, Λευκωσία 2021 και
Γεώργιος Χατζηκωστής, «Αρχείον Ροδίω-
νος Π. Γεωργιάδη», εκδ. Ιεράς Αρχιεπι-
σκοπής Κύπρου, Λευκωσία 2008. 

Η Θέκλα Γεωργιάδη έζησε στη γενέτειρα
πόλη της ώς τον θάνατό της το 1968 ή
1969 και ετάφη στο ελληνικό κοιμητήριο
της Κερύνειας. Στην επιτύμβια στήλη, που
σώζεται ακόμα, διαβάζουμε «Του ήρωα η
μάνα | μάνα του καθενός».

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ

Ο κυβερνητικός εκπρόσωπος
Κωνσταντίνος Λετυμπιώτης που
τόλμησε τελικά κάτι που δεν έκαναν
πολιτικές καραβάνες, το θεσμοθετη-
μένο briefing. 

Κωνσταντίνος Λετυμπιώτης

Η ηρωοτόκος Θέκλα Π. Γεωργιάδη
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Το παραμύθι του Χανς Κρί-
στιαν Άντερσεν με τον βα-
σιλιά που πίστευε ότι φορού-
σε υπέροχα ρούχα, αλλά στην
πραγματικότητα κυκλοφο-
ρούσε γυμνός, ταιριάζει γάντι

στην περίπτωση της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και της εξωτερικής της πολιτικής, που εμ-
φανίζεται να υπάρχει, αλλά ωστόσο δεν
την βλέπει κανείς. Τα όσα έχουν συμβεί
μέσα σε 2-3 εβδομάδες στη Μέση Ανατολή,
ξεγυμνώνουν τον ερασιτεχνισμό της Ε.Ε,
η οποία βρίσκεται εκτός της πρώτης γραμμής
διαπραγμάτευσης, ενώ ο κάθε αξιωματούχος
κάνει κυριολεκτικά ό,τι του κατέβει: 

Αμέσως μετά την τρομοκρατική επίθεση
της Χαμάς στο Ισραήλ, ο επίτροπος διεύ-
ρυνσης Όλιβερ Βαρέλι αποφάσισε, μόνος
του, τον τερματισμό ευρωπαϊκών κονδυλίων
προς τη Γάζα.

Λίγο αργότερα η Κομισιόν τον άδειασε,
διευκρινίζοντας ότι η ανθρωπιστική βοήθεια
συνεχίζεται, ενώ ο ύπατος εκπρόσωπος Γιο-
σέπ Μπορέλ υπέδειξε ότι τώρα απαιτείται

μεγαλύτερη στήριξη στους Παλαιστινίους,
ώστε να μην πέσουν στην αγκαλιά της Χα-
μάς. Στη συνέχεια η πρόεδρος της Κομισιόν,
Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν, πήγε στο Ισραήλ
χωρίς να ενημερώσει κανέναν, δημιουρ-
γώντας την εντύπωση ότι εκπροσωπούσε
την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Εξέφρασε στήριξη στο Τελ Αβίβ και στο
αναφαίρετο δικαίωμά του να αμυνθεί, «ξε-
χνώντας» ωστόσο το συμφωνημένο λεκτικό
της Ε.Ε., σύμφωνα με το οποίο η όποια αν-
τίδραση του Ισραήλ θα πρέπει να εκδηλωθεί
στη βάση του διεθνούς δικαίου. 

Όπως πληροφορείται η «Κ», η επιλεκτική
στάση της Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν, προ-
κάλεσε την ενόχληση δύο τουλάχιστον με-
γάλων κρατών της Ε.Ε., ενώ δεν εκλήφθηκε
θετικά ούτε από τις ΗΠΑ, οι οποίες την ίδια
ώρα επιχειρούσαν να εκδηλώσουν παρέμ-
βαση προς το Ισραήλ διαχωρίζοντας το δι-
καίωμά του να αμυνθεί από τα κτυπήματα
κατά αμάχων στη Γάζα και την ανθρωπιστική
βοήθεια. 

Άλλωστε, ο Λευκός Οίκος επεσήμανε ότι

«οι ζωές των αμάχων οφείλουν να προστα-
τευθούν και η (σ.σ ανθρωπιστική) βοήθεια
πρέπει να φτάσει επειγόντως σε αυτούς
που έχουν ανάγκη». Τοποθετήσεις που δυ-
στυχώς δεν έγιναν από την κ. Φον ντερ
Λάιεν, που αρκέστηκε να εκφράσει στήριξη
εκδίδοντας προς το Τελ Αβίβ λευκή επιταγή,
χωρίς να έχει καμιά εξουσιοδότηση. 

Ο Γιοσέπ Μπορέλ, που είναι και αντι-
πρόεδρος της Κομισιόν, άδειασε χωρίς σι-
γαστήρα την πρόεδρο της Κομισιόν υπο-
δεικνύοντας ότι η κ. Φον ντερ Λάιεν δεν δι-
καιούται να εκπροσωπεί τις απόψεις της
Ε.Ε. για την εξωτερική πολιτική, οι οποίες
είθισται να συντονίζονται μεταξύ των κρα-
τών-μελών. Στη συνέχεια η πρόεδρος της
Κομισιόν αναγκάστηκε να διορθώσει.

Στα πρωτοφανή που συμβαίνουν στις
Βρυξέλλες, καταγράφεται και η επιστολή
διαμαρτυρίας που συνυπέγραψαν 850 πε-
ρίπου Ευρωυπάλληλοι, καταγγέλλοντας ως
μεροληπτική –υπέρ του Ισραήλ– τη θέση
της προέδρου της Κομισιόν. 

Όλα αυτά επανέφεραν στο προσκήνιο

την περί «βασίλισσας» κριτική που αποδί-
δεται εδώ και καιρό στην κ. Φον ντερ Λάιεν,
με το Politico να υπενθυμίζει ότι διαμένει
στον 13 όροφο του κεντρικού κτιρίου της
Κομισιόν, Berlaymont, που έχει προσαρ-
μοστεί στα μέτρα των αναγκών της. 

Ωστόσο και η «βασίλισσα» της Κομισιόν,
όπως καθημερινά αποδεικνύεται, είναι «γυ-
μνή». Και η γύμνια της απορρέει από την
πολιτική της ανυποληψία και ανεπάρκεια
σε όλα τα μεγάλα ζητήματα. Όπως στο Ου-
κρανικό και τις κυρώσεις κατά της Μόσχας,
οι οποίες αν και επιβεβλημένες, δρομολο-
γήθηκαν από την κ. Φον ντερ Λάιεν κατά
παραγγελία των ΗΠΑ, χωρίς να υπολογίζει
ότι θα εκπυρσοκροτούσαν στα πόδια κρα-
τών-μελών. Και στο ζήτημα της πανδημίας
ήταν απούσα στα δύσκολα και πρώτο τραπέζι
στα εύκολα, ενώ αναπάντητα είναι τα ερω-
τήματα γύρω από τα τηλεφωνικά μηνύματα
που φερόταν να αντάλλασσε με διευθύνοντα
σύμβουλο φαρμακευτικής εταιρείας..

Η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει πάντως τους
ηγέτες θεσμικών οργάνων που της αξίζουν.

Και η «γυμνή βασίλισσα» της Κομισιόν,
απλώς αντανακλά τη γενικότερη γύμνια
της Ε.Ε., η οποία το μόνο που έχει καταφέρει
στη Μέση Ανατολή είναι να κάνει εκκλήσεις
για «παύσεις για ανθρωπιστικές ανάγκες».
Η λέξη «εκεχειρία» απουσιάζει από το λεκτικό
της Ε.Ε., όπως απουσιάζει και η ίδια η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση από την πρώτη γραμμή
των διεργασιών για ειρήνευση. 

Σημείωση 1: Σε αυτή την Ε.Ε., δυστυχώς κά-
ποιοι εξακολουθούν να επενδύουν, θεω-
ρώντας ότι θα μας λύσει το Κυπριακό. 
Σημείωση 2: Αν η κ. Φον ντερ Λάιεν επιδιώ-
ξει δεύτερη θητεία στην ηγεσία της Κομισιόν
–και δεν προτιμήσει τη θέση του γ.γ. ΝΑΤΟ
που θα της ταίριαζε ή κάτι άλλο– ο πρόεδρος
Χριστοδουλίδης θα ψηφίσει υπέρ της ανανέ-
ωσης της θητείας της; Και θα ξεχάσει ότι κα-
τήργησε τις κυρώσεις κατά της Τουρκίας,
στην πρώτη πράξη ανάληψης της ηγεσίας
της Κομισιόν τον Δεκέμβριο του 2019; 

H βασίλισσα είναι γυμνή 
Tου ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

xanthoulis.pavlos@gmail.com 

Η εξαγγελία του πακέτου μέτρων στεγαστικής
πολιτικής από τον αρμόδιο υπουργό δεν πρό-
σθεσε μόνο πόντους στον Κωνσταντίνο Ιωάννου.
Ήταν και μια ανάσα για την κυβέρνηση, η
οποία συνεχίζει να βαδίζει με ασταθές βήμα,
αμυνόμενη, σε μια προσπάθεια ν’ αποκρούσει

τα αντιπολιτευτικά πυρά. Το γεγονός ότι ο Νίκος Χριστοδουλίδης
δεν έχει κομματική οπισθοφυλακή όχι μόνο δεν βοηθά αλλά
αφήνει ακάλυπτη την κυβέρνησή του εντός και εκτός Βουλής.
Τα κόμματα της κυβερνητικής συμμαχίας σύμφωνα με όλες
τις δημοσκοπήσεις φυλλοροούν, οπότε το μόνο στήριγμα για
τον πρόεδρο είναι ο ίδιος και οι υπουργοί του, οι οποίοι όμως
αποδείχτηκαν η αχίλλειος πτέρνα του καθώς, με ελάχιστες
εξαιρέσεις, στην καλύτερη περίπτωση κάνουν διεκπεραίωση
και στη χειρότερη δεν περνούν τη βάση.

Ο Κωνσταντίνος Ιωάννου αποτελεί μία από τις λίγες φωτεινές
εξαιρέσεις. Φρόντισε άλλωστε να δώσει δείγματα γραφής από
τους πρώτους κιόλας μήνες, όταν αντέδρασε στο θέμα των
υπό κατάρρευση προσφυγικών πολυκατοικιών. Ένας άνθρωπος
με αυστηρά τεχνοκρατικό προφίλ, μετρημένος στον δημόσιο
λόγο του, χωρίς να διακατέχεται από αγωνία ν’ αποδείξει ότι
το ανάστημά του ξεπερνά τη σκιά του. Ένας υπουργός με
ενεργά αντανακλαστικά, ο οποίος δείχνει να αντιλαμβάνεται
τι συμβαίνει «εκεί έξω». Το πρόβλημα της στέγης, με τις τρο-
μακτικές κοινωνικές διαστάσεις, αποτελεί το πιο χαρακτηριστικό
παράδειγμα. Γι’ αυτό και το πακέτο μέτρων όχι απλώς είναι
στη σωστή κατεύθυνση αλλά δίνει διέξοδο σε μεγάλες ομάδες
του πληθυσμού. Σηκώνει βελτίωση; Είμαι βέβαιος πως ναι,
υπό την έννοια ότι εχθρός του καλού είναι το καλύτερο. Από
κάπου όμως πρέπει να ξεκινάμε. Κι αυτό το κάπου, αν θέλουμε
η πολιτική να έχει κάποιου είδους χρησιμότητα για τους
πολίτες, βρίσκεται στη διαμόρφωση της ατζέντας με προτε-
ραιότητες που ακουμπούν σε αληθινές ανάγκες.

Πρόκειται για μια σχολή σκέψης που απηχεί την πραγμα-
τιστική διάσταση της πολιτικής. Γιατί πολιτική δεν είναι μόνο
οι γεωστρατηγικές αναλύσεις, το Κυπριακό και τα στομφώδη
λόγια. Ούτε βεβαίως οι ιδεοληπτικές τοποθετήσεις που χαϊ-
δεύουν τα αφτιά της κοινωνίας, κρατώντας την καθηλωμένη
στο παρελθόν. Εάν η περιγραφή των «δεν» σας παραπέμπει
στον τέως υπουργό Εσωτερικών, ορθά καταλάβατε. Ο Νίκος
Νουρής πολιτεύτηκε ακριβώς στον αντίποδα του πραγματισμού,
με κορυφαίο παράδειγμα αποτυχημένης πολιτικής το μετα-
ναστευτικό. Από πού να το πάρουμε και πού να το αφήσουμε
αλήθεια; Από τις δηλώσεις για τους τρομοκράτες του ISIS
(χωρίς καμία απολύτως απόδειξη), την άθλια διαχείριση του
Πουρνάρα με τους ανθρώπους στοιβαγμένους σα ζώα, το πε-
ριβόητο συρματόπλεγμα ή την υγειονομική βόμβα στη
Χλώρακα που οδήγησε στα γεγονότα του καλοκαιριού; Αν
το πρόβλημα ήταν μόνο η ανικανότητά του δεν θα το κάναμε
τόσο θέμα. Δεν είναι ο μόνος εξάλλου που ταλαιπώρησε τον
δημόσιο βίο με ερασιτεχνικούς χειρισμούς. Το πρόβλημα
όμως είναι βαθύτερο και αφορά στο μοντέλο πολιτικής που
εκπροσωπεί ο Νουρής και πολιτικοί του κομματικού σωλήνα
όπως αυτόν. 

Η Παιδεία είναι ένα άλλο λαμπρό παράδειγμα. Γιατί άραγε
η Αθηνά Μιχαηλίδου έχει θετικό πρόσημο; Γιατί η περίπτωσή
της θυμίζει πολύ τον Ιωάννου στο Εσωτερικών: μιλούν μόνο
για αυτά που γνωρίζουν, τάζουν λίγα, αντιδρούν άμεσα και
πράττουν αποτελεσματικά. Η υπουργός Παιδείας έχει ακόμα
δρόμο μπροστά της για ν’ αποδείξει ότι το πέρασμά της από
το υπουργείο θα αφήσει ευδιάκριτο αποτύπωμα. Οι έως τώρα
ενδείξεις όμως μας επιτρέπουν να ελπίζουμε ότι το συγκεκριμένο
χαρτοφυλάκιο βρίσκεται σε καλά χέρια. Σε αντίθεση με τον
προκάτοχό της, στα χέρια του οποίου η παιδεία κακόπαθε,
εισπράττοντας την απαξίωση από πολιτικούς φίλους και αν-
τιπάλους. Αν η νυν υπουργός προσθέσει στην ατζέντα της
εκτός από τη διαχείριση «επί του εδάφους» και ζητήματα
ουσίας (π.χ. προσανατολισμού και ταυτότητας της παιδείας),
τότε είναι βέβαιο πως θα μιλάμε για τον σωστό άνθρωπο στη
σωστή θέση. 

Δυστυχώς για τον πρόεδρο Χριστοδουλίδη, οι υπουργοί
της «πραγματιστικής σχολής» μειοψηφούν και δεν δίνουν
τον τόνο στο κυβερνητικό επιτελείο. Για το έλλειμμα αυτό
όμως τα είπαμε πολλές φορές. Σήμερα ας μείνουμε στις τε-
λευταίες εντυπώσεις από την πρωτοβουλία για το στεγαστικό
όπου το κυβερνητικό ποτήρι μοιάζει μισογεμάτο. 

Η πραγματιστική
διάσταση

της πολιτικής
Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

stavros.christodoulou@gmail.com

Η διαμάχη μεταξύ ΟΚΥπΥ και συντεχνιών
είναι θέμα εξόχως πολιτικό. Και μόνο ώς
τέτοιο πρέπει να αντιμετωπιστεί αν θέλουμε
να ξέρουμε με ποιους πολιτικούς έχουμε
να κάνουμε. Όποιος διαθέτει δύο δράμια
νου (δεν χρειάζονται περισσότερα) και έχει

παρακολουθήσει αυτή τη «διαμάχη», αναπόφευκτα διε-
ρωτάται κατά πόσο η πολιτική σ’ αυτόν τον τόπο έχει πε-
θάνει. Διότι μόνο έτσι εξηγείται η στάση κυβέρνησης και
αντιπολίτευσης σε αυτό το τόσο καίριο ζήτημα το οποίο
θέτει σε κίνδυνο την μεγαλύτερη μεταρρύθμιση που έγινε
ποτέ και συνάμα δυναμιτίζει κάθε ελπίδα να απαλλαγούμε
από την παθογένεια της δημοσιοϋπαλληλικής νοοτροπίας
που αποτελεί τροχοπέδη στον εκσυγχρονισμό του κράτους.
Αντί λοιπόν να σπεύσουν οι πολιτικοί μας να προστατεύ-
σουν το ΓεΣΥ και να ορθώσουν πολιτικό λόγο και ανάστημα
απέναντι στην απαίτηση των συντεχνιών να συντηρηθούν
δημοσιοϋπαλληλικές δομές που το μόνο που πέτυχαν
τόσα χρόνια ήταν την εξαθλίωση του Κύπριου ασθενή,
επιλέγουν την εκκωφαντική σιωπή.

Η κυβέρνηση αντί να σταθεί στο ύψος των περιστάσεων
με πολιτική τόλμη προβαίνοντας σε μια ξεκάθαρη και
ισχυρή πολιτική παρέμβαση που να τοποθετεί τον κάθε
κατεργάρη στο πάγκο του, προστατεύοντας έτσι τον
πολίτη από τις νοοτροπίες που αποσκοπούν στην κατάρ-
γηση του ΓεΣΥ, επιλέγει την προσφιλή της τακτική να
διαχειριστεί το ζήτημα πρωτίστως επικοινωνιακά και εξ
απαλών ονύχων, αφήνοντας την κοινωνία των πολιτών
(για την οποία τάχα μου κόπτεται) εκτεθειμένη στις στε-
νοκοπημένες συντεχνιακές επιδιώξεις.

Όσον αφορά την αντιπολίτευση, η κατάσταση εκεί
είναι ακόμα πιο θλιβερή με τον ΔΗΣΥ –το κόμμα που
έπρεπε πρώτο να εναντιωθεί στις απαιτήσεις των συν-
τεχνιών και να προστατεύσει το δικό του κληροδότημα–
να ποντιοπιλατίζει σκανδαλωδώς, με την πρόεδρο του
να μην έχει αρθρώσει ή έστω ποστάρει ούτε μισή ουσια-
στική θέση επί του θέματος (μέχρι τη μέρα τουλάχιστον
που γραφόταν η στήλη) και τον κ. Δίπλαρο να περιφέρεται
στα ραδιόφωνα εξαπολύοντας μεσοβέζικα μισόλογα που
προσβάλλουν την νοημοσύνη μας. Μόνο να άκουγε κανείς
τον κ. Δίπλαρο στην «Πρωινή Επιθεώρηση» το πώς
μασούσε τα λόγια του μιλώντας «για χρυσές τομές» και
«διαβουλεύσεις» και την ανάγκη να «βάλουν οι δύο πλευρές
νερό στο κρασί τους», έφτανε αβίαστα στο συμπέρασμα
πως η κατρακύλα του ΔΗΣΥ είναι χωρίς επιστροφή. Το
δε ΑΚΕΛ, βλέποντας ως συνήθως μέχρι τη μύτη του,
τήρησε σιγή ιχθύος τρίβοντας παράλληλα τα χέρια του
για τη χρυσή ευκαιρία που του παρουσιάστηκε να πάρει
το αίμα του πίσω, αφού ουδέποτε υπήρξε υπέρμαχος της
αυτονόμησης των δημόσιων νοσηλευτηρίων αλλά αναγ-
κάστηκε να κάνει τότε τη μεγάλη υπέρβαση, αφού με-
ταρρύθμιση και αυτονόμηση έπρεπε να ψηφιστούν μαζί.
Εκείνο ωστόσο που δεν αντιλαμβάνεται το ΑΚΕΛ είναι
πως η απαίτηση των συντεχνιών θα οδηγήσει στην απα-
ξίωση των δημόσιων νοσηλευτηρίων με αποτέλεσμα αυτά
κάποια στιγμή να κλείσουν αφού πρώτα ταλαιπωρήσουν
ένα σωρό πολίτες. Θα ήταν λοιπόν σαφώς πιο χρήσιμο
αντί να μπογιατίζει το κτίριό του και να αλλάζει λογότυπα,
να αποδείξει εμπράκτως και ευθαρσώς πως είναι πλέον
σε θέση να διαχωρίζει τη θέση του από τις απαιτήσεις
των συντεχνιών όταν αυτές εστιάζουν –όπως συμβαίνει
επί του προκειμένου– μόνο στην αύξηση των προσωπικών
τους ωφελημάτων χωρίς να λογαριάζουν τη ζημιά που
αυτή η αύξηση θα επιφέρει στο υπόλοιπο σύστημα υγείας.
ΓεΣΥ και αυτονόμηση πάνε χέρι-χέρι και προκειμένου
τα δημόσια νοσηλευτήρια να αποδώσουν τα αναμενόμενα,
πρέπει να απαλλαγούμε από τη δημοσιοϋπαλληλική νο-
οτροπία διαφορετικά το ΓεΣΥ θα καταρρεύσει –και μαζί
του και εμείς.

Οι συντεχνίες κάνουν αυτό που έμαθαν να κάνουν κα-
λύτερα, δηλαδή να προασπίζονται τα συμφέροντα των
μελών τους ανεξαρτήτως αν αυτά είναι εις βάρος του δη-
μοσίου συμφέροντος, αλλά γι’ αυτό ακριβώς είναι που
χρειάζεται μια ισχυρή πολιτική παρέμβαση. Και εδώ είναι
το πρόβλημα. Πού είναι οι πολιτικοί μας; Ποιος θα προ-
στατεύσει το ΓεΣΥ όταν κόμματα και κυβέρνηση κωφεύουν;
Απέμεινε πολιτικός που να γνοιάζεται πρωτίστως να είναι
ωφέλιμος και μετά αρεστός, ή εις μάτην απορώ;

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

Πέθανε
η πολιτική;

elenixenou11@gmail.com
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Ενας αστυνομικός σε δρόμο του Lewiston, στην Πολιτεία του Maine, μετά από τους μαζικούς
πυροβολισμούς από άνδρα στις 25 Οκτωβρίου 2023.

Oταν ο Στέφανος Στεφάνου άνοι-
γε στο μέσο των προεδρικών
εκλογών την συζήτηση για τις
αλλαγές στο ΑΚΕΛ, πολλοί ήταν
εκείνοι που διερωτήθηκαν για
το περίεργο της χρονικής συγ-

κυρίας αλλά και για τη σκοπιμότητα των εξαγ-
γελιών. Ήταν η προληπτική διαχείριση μιας
ήττας που επερχόταν ή ήταν μία άτσαλη προ-
σπάθεια να φέρει στην κάλπη εκείνο το προ-
οδευτικό ακροατήριο που έβλεπε με καχυποψία
τις αγκυλώσεις του κόμματος; 

Δεν γνωρίζω πόσοι ήταν εκείνοι που πεί-
στηκαν προεκλογικά πως το ΑΚΕΛ θα αλλάξει
μετεκλογικά. Πόσοι ήταν εκείνοι που στήριξαν
Μαυρογιάννη πεπεισμένοι από το προεκλογικό
του αφήγημα. Το σίγουρο είναι πως το εκλογικό
αποτέλεσμα έδωσε την τελευταία ίσως ευ-
καιρία στον Στέφανο Στεφάνου να αποδείξει
αν μπορεί τελικώς να εκσυγχρονίσει το κόμμα.
Και κυρίως, έδωσε την τελευταία ευκαιρία
στο ΑΚΕΛ να αποφασίσει αν θέλει να είναι
κόμμα εξουσίας ή διαμαρτυρίας. 

Όσο όμως και αν η συζήτηση περιορίζεται
στο πόσοι από την ευρύτερη κοινωνία θα
πειστούν ότι το ΑΚΕΛ αλλάζει, το κύριο ερώ-
τημα είναι αν τα ίδια τα στελέχη θέλουν και
να διευρυνθεί το κόμμα αλλά και να εκσυγ-
χρονιστεί. Αν λάβουμε υπόψη όσα εκτυλίχ-
θηκαν στην Κεντρική Επιτροπή της περα-
σμένης βδομάδας, θα διαπιστώσουμε πως
μία ισχυρή τάση εντός του κόμματος δεν αρ-
νείται απλώς τον εκσυγχρονισμό. Θέλει να
διαχειρίζεται ένα κόμμα ιδεολογικά καθαρό,
αλλά πολύ μικρό. Ένα κλειστό κλαμπ που οι
ίδιοι θα αποφασίζουν, θα εκλέγονται μεταξύ
τους και θα ανελίσσονται επαγγελματικά ελ-
λείψει άλλων προσώπων. Ένα κόμμα που θα
περιορίζεται στη διαμαρτυρία, σε βολικά συν-
θήματα και θα αρνείται να χαράξει πολιτική.
Ένα κόμμα που θα αρέσκεται σε κομματικές
ηθικολογίες και θα πουλά αριστερόμετρα. 

Πώς αλλιώς μπορεί να εκληφθεί το γεγονός
ότι στελέχη, της νέας γενιάς μάλιστα, που
εξελέγησαν στο Κοινοβούλιο, αρνούνταν να
έχουν στο κόμμα ενεργότερο ρόλο πολιτικές
προσωπικότητες του ευρύτερου προοδευτικού
χώρου που δεν προέρχονται από τον έμμισθο
μηχανισμό; Και πώς μπορεί η ηγεσία τους να
διεκδικήσει με αξιώσεις την Προεδρία της

Δημοκρατίας, όταν αυτά τα στελέχη βλέπουν
με καχυποψία τα ίδια τους τα μέλη; Όταν δη-
λαδή φοβούνται όχι μόνο να εκλέγεται η
ηγεσία από την ίδια τη βάση του ΑΚΕΛ αλλά
ακόμα και από τους ίδιους τους συνέδρους,
που φτάνουν δεν φτάνουν τους 400. 

Θα παραθέσουν ως επιχείρημα κάποιοι
πως οι αλλαγές στο ΑΚΕΛ αφορούν το ίδιο
το κόμμα, τα στελέχη και τα μέλη τους. Και
πως αυτή η συζήτηση δεν αφορά άλλους
εκτός από το ΑΚΕΛ. Αν όμως το κόμμα της
Αριστεράς θέλει να μεγαλώσει, αν θέλει να
φτάσει το 30% που διεκδικεί ο Στέφανος Στε-
φάνου, τότε οφείλει να ακούσει την ευρύτερη
κοινωνία.

Αυτή την κοινωνία δεν την πείθει ένα νέο
λογότυπο που εν μέσω αντιδράσεων αποσύ-
ρεται. Δεν την πείθουν ούτε τα ανακαινισμένα
γραφεία και η προηγμένη τεχνολογία που
προτάσσεται. Αυτό το ακροατήριο, το οποίο
το ΑΚΕΛ καλεί στις εκλογικές αναμετρήσεις
να το στηρίξει, θέλει να έχει και λόγο και ρόλο
στις πολιτικές του κόμματος. 

Ο πολιτικός χρόνος κυλάει αμείλικτα. Τα
κόμματα αλλάζουν, η κοινωνία γίνεται πιο
σύνθετη. Σε αυτή τη νέα εποχή θα διαφανεί
τι ρόλο θα έχει το ΑΚΕΛ. Αν μπορεί να μιλήσει
για παράδειγμα πολιτικά και να ακουστεί, σε
μία εποχή εικόνας. Αν κάτι δίδαξε η κρίση
των τελευταίων ημερών στον ΣΥΡΙΖΑ με την
περίπτωση Κασσελάκη, τον κύριο εκπρόσωπο
της ακραίας μορφής μεταπολιτικής και της
εικόνας, είναι πως όσο εύκολα ανεβαίνουν
τέτοια φαινόμενα εικόνας τόσο αναλώσιμα
γίνονται στις κρίσιμες στιγμές. 

Και επειδή στο ΑΚΕΛ υπάρχει ήδη ο ανα-
βρασμός μπας και το κόμμα ακολουθήσει τα
χνάρια του ΣΥΡΙΖΑ με τις περιβόητες αλλαγές,
το στοίχημα για το κόμμα της Αριστεράς είναι
να χαράξει τη δική του πορεία. Με συγκεκρι-
μένες προτάσεις που θα αποτελούν πολιτικές
ενός κόμματος που επιδιώκει να ανέλθει στην
εξουσία. Για να γίνει αυτό θα πρέπει να αποφύγει
τον καιροσκοπισμό του ΣΥΡΙΖΑ που σήμερα
θερίζει τις θύελλες των επιλογών του. Να απο-
φύγει όμως και τις αναχρονιστικές αγκυλώσεις
του ΚΚΕ τις οποίες πολλοί από το κόμμα, όπως
φαίνεται, ακόμα συμμερίζονται.

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Η ώρα της διεύρυνσης

economidoum@kathimerini.com.cy
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Ο Ετγκαρ Κέρετ, ο Ισραηλινός
συγγραφέας, ανέφερε στη
συνέντευξή του στην «Κ»

ένα επεισόδιο που αναδεικνύει
τον ψυχολογικό διχασμό στον δυ-
τικό κόσμο. Διάβασε, είπε, μια
ανακοίνωση κάποιας οργάνωσης
ΛΟΑΤΚΙ στις ΗΠΑ υπέρ της Χαμάς.
Κι ο ίδιος, με το καυστικό εβραϊκό
του χιούμορ επισημαίνει ότι την
τελευταία φορά που είδε μέλος
της Χαμάς με ομοφυλόφιλο τον
κρατούσε στην αγκαλιά του γιατί
τον είχε ανεβάσει σε μια ταράτσα
κι ετοιμαζόταν να τον πετάξει στο
κενό. Ως γνωστόν αυτή είναι η
ποινή που επιβάλλουν στους ομο-
φυλόφιλους στην επικράτεια του
Ισλάμ. Απορίας άξιον πώς μια ΛΟ-
ΑΤΚΙ ομάδα υπερασπίζεται έναν
κόσμο ο οποίος δεν της αναγνω-
ρίζει το δικαίωμα ύπαρξης. Απο-
ρίας άξιον πώς από την 7η Οκτω-
βρίου δεν έχουμε ακούσει καμιά
φεμινιστική οργάνωση να καταγ-
γέλλει τους βιασμούς και την κα-
κοποίηση γυναικών από τους τρο-
μοκράτες. Εκτός κι αν δεν το πήρα
είδηση. Πώς σχολιάζουν οι θεω-
ρητικοί του φεμινισμού, νέας ή
παλαιάς κοπής, την υπόσχεση
που δίνει το Κοράνι σε όσους πε-
θαίνουν για την πίστη τους; Στον
Παράδεισο τους περιμένουν 70
αν δεν κάνω λάθος, παρθένες, για
να τους ανταμείψουν. Θα μου πεί-

τε για την πατριαρχία ευθύνεται
η λευκή ανδροκρατούμενη Δύση.
Εκτός συνόρων του δυτικού κό-
σμου αλλάζουν οι συνθήκες. Οι
ίδιες οργανώσεις που συμπαρί-
στανται στις μουσουλμάνες που
θέλουν να φορούν Αμπάγια ή
μπουρκίνι στη Γαλλία είναι οι ίδιες
που συμπαρίστανται στις κυνη-
γημένες από τη θρησκευτική
αστυνομία Ιρανές επειδή ξέφευγαν
μπούκλες από τη μαντίλα τους. 

Υπάρχει κάτι σάπιο στο βασί-
λειο του δυτικού πολιτισμού; Ας
το πω πιο μαλακά: κάτι δεν πάει
καλά στο βασίλειο του δυτικού
πολιτισμού. Να το αποδώσω σε
ένα είδος οριενταλισμού; Τη μα-
γεία ενός εξωτισμού στον οποίον
καταφεύγουν οι πονεμένες μας
ψυχές, κουρασμένες από τις ίδιες
τις ελευθερίες τους; Σίγουρα είναι
κουραστική συνθήκη η ελευθερία,
κυρίως η ελευθερία της συνείδη-
σης που αναγκάζει τον νου σου
να είναι συνεχώς με το όπλο παρά
πόδα για να κρίνει την πραγμα-
τικότητα. Πόσο εύκολο είναι να
αφεθείς στη μυθολογία των κα-
ταπιεσμένων Παλαιστινίων από
το ιμπεριαλιστικό Ισραήλ. Πόσο
εύκολο είναι να διαχωρίσεις τον
βιαστή της Χαμάς από τον βιαστή
της διπλανής πόρτας επειδή ο
πρώτος μάχεται για την ελευθερία,
ενώ ο δεύτερος υποκύπτει στα

ένστικτα που του έχει εμφυτεύσει
η ανδροκρατία; Στην κούραση
της ελευθερίας ο Πασκάλ Μπρι-
κνέρ αποδίδει τη «νηπιοποίηση»,
την άρνηση ανάληψης της ευθύ-
νης για τις πράξεις μας και τις
σκέψεις μας. Εξ ου και «Ο πειρα-
σμός του απόλυτου» – έτσι έχει
τιτλοφορήσει ο Μαλρό τη βιογρα-
φία του Λόρενς της Αραβίας. Οι
φεμινίστριες και οι ΛΟΑΤΚΙ της
Δύσης έχουν ανάγκη να υποταχ-
θούν σε ένα «απόλυτο» το οποίο
δεν επηρεάζει τους ίδιους, όμως
τους προσφέρει τον ταξιδιωτικό
οδηγό για τον σύγχρονο κόσμο.
Είμαστε με τους Παλαιστίνιους
επειδή είναι καταπιεσμένοι, όπως
κι εμείς είμαστε καταπιεσμένοι.
Και όπως το Ισραήλ καταπιέζει
τους Παλαιστίνιους στο όνομα
του δυτικού πολιτισμού, έτσι κι
εμάς μας καταπιέζει ο δυτικός πο-
λιτισμός. 

Η λατρεία του «Αλλου» ευθύ-
νεται για την αποτυχία της πολυ-
πολιτισμικής κοινωνίας. Το πεί-
ραμα στηρίχθηκε στην υπόθεση
της αφομοίωσης πληθυσμών που
προέρχονται από έναν εχθρικό
πολιτισμό στις αξίες του δικού
μας. Στη δημοκρατία, την ελευ-
θερία της έκφρασης, την ισότητα
των φύλων. Με τα χρόνια απο-
δείχθηκε πως η αφομοίωση δεν
ήταν δυνατή. Στην καλύτερη πε-

ρίπτωση οδήγησε σε ενσωμάτω-
ση, στη χειρότερη οδήγησε στο
Μπατακλάν. Ο πρόσφυγας ή ο με-
τανάστης μπορεί να είχε χάσει
τα χαρτιά του όμως κουβαλούσε
μέσα του τα στοιχεία της ταυτό-
τητάς του και το κινητό του το
οποίο τον συνέδεε με το σημείο
εκκίνησης. Η ταυτότητά του και
η καταγωγή του ήσαν απαραίτητα
εφόδια για την επιβίωσή του σε
έναν κόσμο που του ήταν ξένος.
Με μία διαφορά. Αυτές ήσαν εχ-
θρικές προς την κοινωνία που
τους υποδέχθηκε και του ζητούσε
να αντιπαρατεθεί μαζί της για να
διασώσει την ταυτότητά του. Αυ-
τός, εκτός από τον ιμάμη της γει-
τονιάς, βρήκε και συμμάχους που
δεν τους περίμενε. Ησαν και είναι
οι «καλές ψυχές» που αναλάμβα-
ναν για λογαριασμό του τις ενοχές
και την πολιτισμική κόπωση της
Δύσης. Και δεν αναφέρομαι στους
περιθωριακούς που ψάχνουν ευ-
καιρία για να κλείσουν την πλατεία
Συντάγματος. Αναφέρομαι στις
σοβαρές ελίτ του δυτικού κόσμου
οι οποίες δεν τολμούν να ομολο-
γήσουν ότι η επίθεση που δεχό-
μαστε δεν προέρχεται μόνον από
όσους μας επιτίθενται εκτός συ-
νόρων, αλλά και από αυτόν τον
ιδιαίτερο ψυχολογικό διχασμό
που μας ταλαιπωρεί. Θα μου πείτε
είναι το τίμημα της ελευθερίας.

Κάτι σάπιο στο βασίλειο του δυτικού κόσμου
Του ΤΑΚΗ ΘΕΟΔΩΡΟΠΟΥΛΟΥ

Η νέα πολιτική της κυβέρνη-
σης για τους λογαριασμούς
ρεύματος, φυσικού αερίου

και πετρελαίου θέρμανσης ανα-
μένεται να ανακοινωθεί επίσημα
την Τετάρτη 1η Νοεμβρίου. Σύμ-
φωνα με δημοσιογραφικές πλη-
ροφορίες, ο υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας προσανατο-
λίζεται σε μια δέσμη μέτρων που
θα περιλαμβάνει τη θεσμοθέτηση
ενιαίου τιμολογίου για όλους τους
παρόχους, την αναβάθμιση του
επιδόματος θέρμανσης με γεω-
γραφικά και εισοδηματικά κριτή-
ρια, καθώς και το «οριστικό τέλος
των οριζόντιων επιδοτήσεων». Με
τα νέα μέτρα ολοκληρώνεται η αρ-
γή στροφή της κυβερνητικής πο-
λιτικής από τις επιδοτήσεις στα
επιδόματα.

Είναι σωστή αυτή η στροφή;
Κατά τη γνώμη μου, κάθε πολίτης
που νοιάζεται για τη «δίκαιη με-
τάβαση» (όπως έχει καθιερωθεί
να ονομάζεται η προσαρμογή της
ενεργειακής πολιτικής των κρα-
τών- μελών της Ε.Ε. με σκοπό την
αντιμετώπιση της κλιματικής αλ-
λαγής χωρίς κοινωνικούς κλυδω-
νισμούς) δεν μπορεί παρά να χαι-
ρετίσει την εγκατάλειψη της αδιά-
κριτης επιδότησης των λογαρια-
σμών, χωρίς κριτήρια εισοδήματος
ή κατανάλωσης, που χαρακτήριζε
την αρχική αντίδραση της κυβέρ-

νησης στην εκτόξευση των τιμών
ενέργειας την άνοιξη και το καλο-
καίρι του 2022.

Δεν υπάρχει αμφιβολία ότι η
επιθυμία της κυβέρνησης (κάθε
κυβέρνησης, παντού στην Ευρώπη
και αλλού) να προστατεύσει τους
καταναλωτές από τις απότομες αυ-
ξήσεις των τιμών ενέργειας παρα-
μένει απολύτως θεμιτή. Η πράσινη
μετάβαση για να είναι αποτελε-
σματική πρέπει να είναι δίκαιη.
Αυτό άλλωστε είναι το δίδαγμα
της εξέγερσης των «Κίτρινων Γι-
λέκων» κατά της αύξησης της φο-
ρολογίας στα καύσιμα τον χειμώνα
του 2018 στη Γαλλία ή της πρό-
σφατης υπαναχώρησης της γερ-
μανικής κυβέρνησης από την απα-
γόρευση της εγκατάστασης λεβή-
των πετρελαίου και φυσικού αερίου
στις κατοικίες, που ανάγκαζε τους
καταναλωτές να εγκαταστήσουν
(ακριβότερες) αντλίες θερμότητας.
Πολύ περισσότερο στη χώρα μας,
όπου σύμφωνα με τα στοιχεία της
Eurostat το ποσοστό όσων δήλω-
ναν ότι δεν είχαν την οικονομική
δυνατότητα να ζεστάνουν το σπίτι
τους ήταν το δεύτερο υψηλότερο
στην Ε.Ε. (μετά τη Βουλγαρία).

Ομως, παρότι θεμιτή ως προς
τον στόχο, η αρχική πολιτική της
ελληνικής κυβέρνησης ήταν βαθιά
προβληματική: ήταν δημοσιονο-
μικά ανεύθυνη (επιβάρυνε υπερ-

βολικά τον κρατικό προϋπολογι-
σμό), περιβαλλοντικά αναχρονι-
στική (σπαταλούσε τους πόρους
του Ταμείου Μετάβασης της Ε.Ε.
και αποδυνάμωνε τα κίνητρα για
εξοικονόμηση ενέργειας αντί να
τα ενισχύει) και ταυτόχρονα κοι-
νωνικά άδικη (μοίραζε το μερίδιο
του λέοντος της δημόσιας ενίσχυ-
σης σε εύπορους καταναλωτές με
πολλά και μεγάλα σπίτια). 

Τα αποτελέσματα αυτής της πο-
λιτικής δεν άργησαν να φανούν.
Σύμφωνα με τα στοιχεία του ΟΟΣΑ,
το κόστος για το δημόσιο ταμείο
της αντιμετώπισης της ενεργειακής
ακρίβειας το 2022 ήταν στην Ελλάδα
μακράν υψηλότερο από ό,τι σε κάθε
άλλη χώρα: 4,87% του ΑΕΠ, έναντι
μόλις 2,82% του ΑΕΠ στην Ιταλία
και την Πολωνία, που μοιράζονταν
τη δεύτερη θέση. (Βλ. OECD Energy
Support Measures Tracker.) Αν και
το κόστος αυτό καλύφθηκε κατά
τα τρία τέταρτα από το Ταμείο Με-
τάβασης της Ε.Ε. και κατά το ένα
τέταρτο από εθνικούς πόρους, επρό-
κειτο για μνημειώδη σπατάλη – και
μάλιστα στη χώρα με το υψηλότερο
δημόσιο χρέος (ως ποσοστό του
ΑΕΠ) στην Ευρώπη.

Στη συνέχεια βέβαια, από το
φθινόπωρο του 2022, η πολιτική
των οριζόντιων επιδοτήσεων με-
τριάστηκε κάπως (π.χ. το ύψος της
επιδότησης κλιμακωνόταν αντι-

στρόφως με το ύψος της κατανά-
λωσης), χωρίς πάντως να εγκατα-
λειφθεί τελείως. Εάν οι πληροφορίες
αποδειχθούν ορθές, αυτό θα γίνει
τώρα, με ισχύ από την αρχή του
νέου έτους.

Φυσικά, έχουμε ακόμη πολύ
δρόμο μπροστά μας για να φτά-
σουμε σε μια ορθή και αποτελε-
σματική πολιτική δίκαιης μετάβα-
σης στην Ελλάδα. Τα λιγνιτωρυχεία
πρέπει να κλείσουν, τα σχέδια για
εξορύξεις υδρογονανθράκων να
εγκαταλειφθούν, οι ανεμογεννή-
τριες και τα φωτοβολταϊκά να υπο-
στηριχθούν με αποφασιστικότητα,
παρά τις αντιδράσεις των τοπικών
κοινωνιών, οι ενεργειακές κοινό-
τητες να ενθαρρυνθούν, η άσκοπη
κατανάλωση ενέργειας στα δημό-
σια κτίρια να περιοριστεί δραστικά,
τα κίνητρα εξοικονόμησης ενέρ-
γειας στις ιδιωτικές κατοικίες να
αναβαθμιστούν, οι σχετικές δια-
δικασίες να απλοποιηθούν.

Η στροφή της κυβερνητικής
πολιτικής από τις επιδοτήσεις στα
επιδόματα είναι ένα θετικό πρώτο
βήμα. Ας ελπίσουμε ότι δεν θα
είναι το τελευταίο.

Ο κ. Μάνος Ματσαγγάνης είναι καθηγη-
τής Δημόσιας Οικονομικής στο Πολυτε-
χνείο του Μιλάνου και επικεφαλής του
Παρατηρητηρίου Ελληνικής και Ευρω-
παϊκής Οικονομίας του ΕΛΙΑΜΕΠ.

Πολιτική ενέργειας: από τις επιδοτήσεις στα επιδόματα
Του ΜΑΝΟΥ ΜΑΤΣΑΓΓΑΝΗ     

Οι προκλήσεις
για τη δημοσιογραφία 

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

H δουλειά μας, η δου-
λειά του δημοσιο-
γράφου, γίνεται ολο-
ένα και πιο δύσκολη
στην εποχή μας.
Παντού, σε όλο τον

κόσμο. Είναι πολύ χαρακτηριστικό
τι συνέβη με τον βομβαρδισμό του
νοσοκομείου στη Γάζα. Μεγάλοι
δημοσιογραφικοί οργανισμοί, όπως
οι New York Times και το BBC,
αναγκάστηκαν να ζητήσουν συγ-
γνώμη ή να εξηγήσουν την κάλυψη
του γεγονότος. Το συγκεκριμένο
επεισόδιο αναδεικνύει όλες τις πιέ-
σεις και προκλήσεις με τις οποίες
βρίσκεται αντιμέτωπη σήμερα η
δημοσιογραφία. Πρώτα από όλα
είναι τεράστια η πίεση για «άμεση»
ενημέρωση, ειδικά όταν υπάρχουν
γεγονότα σε εξέλιξη, τα περίφημα

«breaking news». Ο ανταγωνισμός
με τα μέσα κοινωνικής δικτύωσης
και τα διάφορα, μη παραδοσιακά
σάιτ είναι ασύλληπτος. Παλιότερα
μια εφημερίδα, ακόμη και ένα κα-
νάλι, είχε τον χρόνο και τη σχετική
άνεση να προσπαθήσει να εξακρι-
βώσει μια είδηση. Τώρα ο μέσος
αναγνώστης περιμένει ότι θα δια-
βάσει την είδηση που μόλις άκουσε,
εκείνη τη στιγμή, στο κινητό του.
Τα περιθώρια εξακρίβωσης είναι
μηδαμινά. Η ψηφιακή ενημέρωση
είναι άλλη... πίστα, άλλος πλανήτης,
στον οποίο όμως προσπαθούμε να
προσαρμοστούμε όλοι οι οργανι-
σμοί ενημέρωσης. 

Εχει όμως αλλάξει και κάτι ακό-
μη. Η δουλειά μας πάντοτε κρινόταν

και κρίνεται. Ετσι πρέπει! Στις μέρες
μας όμως το σκηνικό έχει διαφο-
ροποιηθεί. Πάρτε για παράδειγμα
το ρεπορτάζ για τη Γάζα. Μέσα σε
ελάχιστα λεπτά άρχισε ένα τοξικό
«πανηγύρι» στα μέσα κοινωνικής
δικτύωσης. Αλλά πολύ τοξικό. Οι
φανατικοί υποστηρικτές του Ισραήλ
έβριζαν τους New York Times ότι
είναι υποχείριο της Χαμάς και όρ-
γανο των τρομοκρατών. Οι ακραίοι
υποστηρικτές των Παλαιστινίων
τους κατηγορούσαν ότι είναι «όρ-
γανο των σιωνιστών». Και πάνω
από όλο αυτό το τοξικό σκηνικό
επικρέμαται η αόρατη απειλή της
«κουλτούρας της ακύρωσης», η
απειλή πως οι αναγνώστες θα σε
τιμωρήσουν γιατί μπαίνουν και αυ-
τοί σε μια πολεμική διάθεση. 

Να το πω με άλλα λόγια, θέλει
ψυχραιμία, πολλή ψυχραιμία αυτή
η δουλειά στις μέρες μας. Δεν είναι
εύκολο να αντισταθείς στην πίεση
της ταχύτητας. Κανείς δεν θέλει
να ακούσει εκείνο το «ε μα αργή-
σατε να ανεβάσετε την είδηση»,
ούτε να νιώσει ότι οι τίτλοι των ει-
δήσεων δεν είναι τόσο «σέξι» όσο
κάποιου ανταγωνιστή του. Κανείς
δεν πρέπει επίσης να κάνει το λάθος
να γίνει όμηρος του καθημερινού,
ωριαίου, ανελέητου τοξικού ξεκα-
τινιάσματος στα μέσα κοινωνικής
δικτύωσης. Δεν είναι καθόλου εύ-
κολο να κρατηθεί η ισορροπία: να
ακούς προσεκτικά την κριτική,
ακόμη και την πολύ οξεία ή οριακά
υβριστική κριτική, αλλά να μην πέ-
φτεις στην παγίδα να υποχωρείς
στις ορδές της λάσπης και του φα-
νατισμού. Να ζητάς συγγνώμη όταν
έχεις κάνει λάθος, όχι όταν το απαι-
τεί ο στρατός των τρολ. 

Στο τέλος της ημέρας αυτό που
χρειάζεται είναι βέβαια εμπιστο-
σύνη. Στον αναγνώστη που μαθαί-
νει και εκείνος να επιλέγει τι να
διαβάσει και τι να πιστέψει. Και
στους βασικούς κανόνες της πα-
ραδοσιακής δημοσιογραφίας που,
όσο και να αλλάζει ο κόσμος και η
τεχνολογία, δεν αλλάζουν και πολύ. 

«Oσο πιο πολύ αλλά-
ζουν τα πράγματα
τόσο και πιο πολύ
μένουν τα ίδια»,
έγραφε τον Ιανουά-
ριο του 1849 εις την

εφημερίδα του, «Η Σφήγκα», ο Ζαν
Μπατίστ Αλφόνσο Καρ. Γάλλος
κριτικός, δημοσιογράφος και μυ-
θιστοριογράφος, άγνωστος πλέον
εν πολλοίς και όχι μόνον παρ’ ημίν,
διατηρεί κάποια επαφή με την
πραγματικότητα χάρη στον προ-
αναφερθέντα αφορισμό του. 

Τελείως συμπτωματικώς, αλλά
όχι παραδόξως, η ανάδειξη του κ.
Κυριάκου Μητσοτάκη στην προ-
εδρία της Ν.Δ. αρχικώς και στην
πρωθυπουργία για δεύτερη τετρα-
ετία οδήγησε σταδιακώς σε μια
πλήρη εναρμόνιση της ελληνικής
εξωτερικής πολιτικής με τις στρα-
τηγικές επιλογές των ΗΠΑ στην
περιοχή. 

Από μιαν άποψη ο κ. Μητσο-
τάκης πάσχει από το «σύνδρομο»
του Ελευθερίου Βενιζέλου, που πί-
στευε ακραδάντως πως τα συμφέ-
ροντα και οι εθνικές επιδιώξεις
της Ελλάδος μπορούν να επιτευχ-
θούν διά της ταυτίσεως με τα συμ-
φέροντα μιας Μεγάλης Δυνάμεως
στην περιοχή. Την εποχή εκείνη
της Μεγάλης Βρετανίας. Ως ο αυ-
θεντικός συνεχιστής της «βενιζε-
λικής πολιτικής», που δεν ολοκλη-
ρώθηκε εξαιτίας του θρόνου και
των πολιτικών του αντιπάλων, ο
κ. Μητσοτάκης συνέπλευσε απο-
λύτως με τη στρατηγική της Ουά-
σιγκτον στην περιοχή τόσο στο
θέμα του ρωσο-ουκρανικού πολέ-
μου όσο και στην αποτρόπαια αι-
ματηρή αντιπαράθεση της Χαμάς
με το Ισραήλ. Οι πολιτικοί αντίπαλοι
του πρωθυπουργού τον εγκαλούν
για αναθεώρηση της «πολυδιά-
στατης» ελληνικής εξωτερικής πο-
λιτικής, που εγκαινίασε ο Κων-
σταντίνος Καραμανλής την πρώτη
οκταετία όταν το 1963 υποδεχόταν

τον «ταραξία» της ενότητος του
ΝΑΤΟ, πρόεδρο της Γαλλίας Σαρλ
ντε Γκωλ, που προωθούσε την ιδέα
μιας Ευρώπης από τον Ατλαντικό
έως τα Ουράλια. Και αργότερα στα
χρόνια της μεταπολιτεύσεως, όταν
μεσούντος του Ψυχρού Πολέμου
προχωρούσε στην εντυπωσιακή
αναβάθμιση των σχέσεων της Ελ-
λάδος με την κομμουνιστική Βουλ-
γαρία του Τοντόρ Ζίβκοφ, αφού
προηγουμένως είχε αποσύρει την
Ελλάδα από το στρατιωτικό σκέλος
του ΝΑΤΟ. Αυτή την «πολυδιάστα-
τη πολιτική» ακολούθησε και ο
Ανδρέας Παπανδρέου, όταν, αν
και διαπρύσιος επικριτής των ΗΠΑ,
ανανέωσε την παραμονή των αμε-
ρικανικών βάσεων στην Ελλάδα.
Και ας μη λησμονεί κανείς ότι ήταν
η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ που απο-
φάσισε και προώθησε τη συμφωνία
για τη δημιουργία της αμερικανικής
βάσεως στην Αλεξανδρούπολη. 

Η θεωρητική αφετηρία των επι-
λογών του κ. Μητσοτάκη ήταν η
διασφάλιση των συμφερόντων της
χώρας διά της αναγωγής της Ελ-
λάδος σε προκεχωρημένο φυλάκιο
των ΗΠΑ στην περιοχή. 

Καλός ο επί χάρτου σχεδιασμός.
Μόνον που η Τουρκία δεν είναι
διατεθειμένη να επιτρέψει μια τέ-
τοια αναβάθμιση της χώρας έστω
και εις το πλαίσιο του ΝΑΤΟ. Δεν
είναι τυχαίο ότι η Aγκυρα άρχισε
να εγείρει θέμα αφοπλισμού των
ανατολικών νήσων του Αιγαίου
όταν η στρατιωτική παρουσία των
ΗΠΑ στην Ελλάδα άρχισε να αυ-
ξάνεται δραστικά. 

Ο κ. Μητσοτάκης θεωρεί ότι
ταυτιζόμενος με την πολιτική των
ΗΠΑ στον πόλεμο της Ουκρανίας
και υποστηρίζοντας ανεπιφύλακτα
το Ισραήλ στην αποτρόπαια κρίση
των ημερών μας τοποθετείται στη
«σωστή πλευρά της Iστορίας». Μό-
νον που είναι αδύνατον να προ-
βλέψει κανείς πώς θα διαμορφωθεί
η Iστορία. 

Το «σύνδρομο» Βενιζέλου 
Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ
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Κανείς δεν πρέπει να
κάνει το λάθος να γίνει
όμηρος του καθημερι-
νού, ανελέητου τοξικού
ξεκατινιάσματος στα
μέσα κοινωνικής 
δικτύωσης. 
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Υπάρχουν ακόμα φωνές
της λογικής και ο γ.γ.
των ΗΕ Αντόνιο Γκου-
τέρες, μία ξεχωριστή
από αυτές. Ο Α. Γκου-
τέρες, στο Συμβούλιο

Ασφαλείας των ΗΕ 24/10: «Καταδίκασα
απερίφραστα τις τρομακτικές και
πρωτοφανείς ενέργειες τρόμου της
Χαμάς. Οι όμηροι να απελευθερωθούν
αμέσως και χωρίς όρους. Ο πόλεμος
έχει κανόνες, ξεκινώντας από τη θε-
μελιώδη αρχή της προστασίας των
αμάχων. Είναι επίσης σημαντικό να
αναγνωρίσουμε ότι οι επιθέσεις της
Χαμάς δεν συνέβησαν από το που-
θενά. Ο παλαιστινιακός λαός υποβάλ-
λεται εδώ και 56 χρόνια σε μια ασφυ-
κτική κατοχή. Όμως η οργή του πα-
λαιστινιακού λαού δεν μπορούν να
δικαιολογήσουν τις αποτρόπαιες επι-
θέσεις της Χαμάς. Και αυτές οι απο-
τρόπαιες επιθέσεις δεν μπορούν να
δικαιολογήσουν τη συλλογική τιμωρία
του παλαιστινιακού λαού». Ο ΥΠΕΞ
του Ισραήλ Έλι Κόεν απαντά: «Κύριε
γ.γ., σε ποιον κόσμο ζείτε;». Ο Γκιλάντ
Ερντάν, πρέσβης του Ισραήλ στα ΗΕ
επιτίθεται: «Ο γ.γ. του ΟΗΕ, που δείχνει
κατανόηση για την εκστρατεία μα-
ζικών δολοφονιών παιδιών, γυναικών
και ηλικιωμένων, πρέπει να παραι-
τηθεί από τη θέση του. Τον καλώ να
παραιτηθεί άμεσα». Ολοφάνερα, ο
πρέσβης Ερντάν εσκεμμένα παραποιεί
τις θέσεις Γκουτέρες. Αλλά η παρα-
φροσύνη της Χαμάς δεν παρέχει άλ-
λοθι γι’ αυτού του είδους την επιθετική
αυθάδεια!

Α. Γκουτέρες: «Είμαι βαθιά ανή-
συχος για τις ξεκάθαρες παραβιάσεις
του διεθνούς ανθρωπιστικού δικαίου
που βλέπουμε στη Γάζα. Επαναλαμ-
βάνω την έκκλησή μου για μια άμεση

ανθρωπιστική κατάπαυση του πυρός.
Τα διαθέσιμα αποθέματα σε καύσιμα
του ΟΗΕ στη Γάζα θα εξαντληθούν
σε μερικές ημέρες. Θα ήταν άλλη μία
καταστροφή. Χωρίς καύσιμα, η βοή-
θεια δεν μπορεί να διανεμηθεί, τα
νοσοκομεία δεν έχουν ηλεκτρισμό
και το νερό δεν μπορεί να καθαριστεί
ούτε να αντληθεί. Από το Σάββατο
54 φορτηγά με τρόφιμα, φάρμακα και
νερό έχουν περάσει στη Γάζα, μια
σταγόνα στον ωκεανό των αναγκών
των αμάχων».

Ο γ.γ. των ΗΕ κράτησε ψηλά τον
πήχη της αξιοπιστίας της θέσης που

υπηρετεί. Προχώρησε ακόμα ένα
βήμα λέγοντας πως «ακόμη κι αυτή
την ώρα, δεν πρέπει να χάνουμε από
τα μάτια μας το μοναδικό ρεαλιστικό
θεμέλιο για βιώσιμη ειρήνη και στα-
θερότητα: μια λύση δύο κρατών». 

Α. Γκουτέρες: ψύχραιμος, καλά δια-
βασμένος, με εισηγήσεις. Η παρέμ-
βασή του συνιστά την πιο ουσιαστική
απάντηση/πλαίσιο για ό,τι χρειάζεται
η περιοχή μας για να βγει από τον
φαύλο κύκλο του αίματος. Οι δυσκο-
λίες πασίγνωστες, όλοι τις βλέπουμε.
Το Ισραήλ ερμηνεύει τα γεγονότα με

επίκεντρο την παρανοϊκή επίθεση
της Χαμάς στις 7/10. Αλλά το Μεσα-
νατολικό δεν γεννήθηκε εκείνη την
ημέρα, γι’ αυτό και ενοχλήθηκε μόλις
ο γ.γ. πήγε πίσω και μίλησε για τα 56
χρόνια! Ο κ. Γκουτέρες μίλησε για
«βιώσιμη ειρήνη και σταθερότητα:
μία λύση δύο κρατών». Η τωρινή ηγε-
σία του Ισραήλ απορρίπτει τη λύση
των δύο κρατών γι’ αυτό και επιτίθεται
στον γ.γ. παραποιώντας το νόημα της
ομιλίας του! Η τωρινή ηγεσία του Ισ-
ραήλ αποφεύγει να μιλήσει για την
ταμπακέρα. Όσο τα τείχη της υπε-
ροψίας θα παραμένουν στα ύψη, η
τραγωδία των λαών θα συνεχίζεται. 

Οι επισκέψεις στην περιοχή των
Τζ. Μπάιντεν, Ε. Μακρόν, Ο. Σολτς,
Ρ. Σούνακ, Τζ. Μελόνι, Κ. Μητσοτάκης,
Μαρκ Ρούτε, Ν. Χριστοδουλίδης κ.ά.
είναι επωφελείς εφόσον τηρούν τις
αναγκαίες ισορροπίες και βλέπουν
πέρα από τη συγκυρία. Συναντήσεις
στο Ισραήλ αλλά και συναντήσεις με
τον πρόεδρο της Παλαιστινιακής Αρ-
χής Μ. Αμπάς στη Ραμάλα. Η αγνόηση
Αμπάς συνιστά μεγάλο λάθος που ευ-
νοεί μόνο τους θερμοκέφαλους στο
Τελ Αβίβ και στη Γάζα. Ο Νετανιάχου
τα θέλει όλα δικά του, δεν τον ενδια-
φέρει το γενικότερο συμφέρον της
περιοχής.

Γι’ αυτό και η στήριξη στον Μ. Αμ-
πάς συνιστά την πιο λογική «απάν-
τηση» στον παραλογισμό της Χαμάς.
Αν οι ηγέτες-επισκέπτες δεν παρέχουν
μία εμφανή, διακριτή αναγνωρισιμό-
τητα στον επικεφαλής της Παλαιστι-
νιακής Αρχής, απλώς ο φαύλος κύκλος
θα πηγαίνει και θα έρχεται. Ηγέτες
ταξιδεύουν στο Ισραήλ χωρίς να έχουν
τίποτε να προσφέρουν. Να γιατί μπο-
ρούμε να προσέχουμε στιβαρές προ-
σωπικότητες στο Ισραήλ που έχουν

κάτι σημαντικό να πουν. Ο Σλόμο
Μπεν-Άμι, πρώην ΥΠΕΞ του Ισραήλ,
μιλά στο «Βήμα» (23/10): 

«Εκτιμώ πως όποιο κι αν είναι τε-
λικά το αποτέλεσμα αυτού του πολέ-
μου, στο Ισραήλ θα συντελεστεί πο-
λιτικός σεισμός. Διάγουμε τις τελευ-
ταίες ημέρες του Βενιαμίν Νετανιάχου
και του κυβερνητικού του συνασπι-
σμού. Η παρούσα σύγκρουση προ-
σομοιάζει στον πόλεμο του Γιομ Κι-
πούρ, που σηματοδότησε το τέλος
των κυβερνήσεων του Εργατικού
Κόμματος και την έναρξη των Δεξιών.
Οι Εργατικοί πρόδωσαν τότε την εμ-
πιστοσύνη του κόσμου. Το ίδιο συμ-
βαίνει σήμερα από τη Δεξιά του Νε-
τανιάχου και τον εξτρεμιστικό συνα-
σπισμό του. Αυτός ο άνθρωπος που
έχει προκαλέσει τόσο κακό στην εσω-
τερική συνοχή και στη Δημοκρατία
στο Ισραήλ, και στις σχέσεις με τους
Παλαιστίνιους γείτονες, πρέπει να
φύγει. Δεν είναι σε θέση να αποτρέψει
την πολιτική πτώση του μετά τον πό-
λεμο. Θα δούμε αλλαγές στο Ισραήλ.
Και ευτυχώς θα δούμε και στους Πα-
λαιστίνιους».

Θεωρώ ότι η τελευταία παράγραφος
της συνέντευξης Μπεν-Άμι περιέχει
όλη την ουσία για την επόμενη μέρα.
Αλλαγές στο Ισραήλ, αλλαγές στους
Παλαιστινίους. Ως μάθημα; Ως βιώ-
ματα; Η ήττα του «εξτρεμιστικού συ-
νασπισμού» υπό τον Νετανιάχου και
η αποχώρηση της Χαμάς από τη σκη-
νή, συνιστούν τις αναγκαίες προϋπο-
θέσεις για μια νέα συνθήκη στην πε-
ριοχή –η τραγωδία όμως έχει δρόμο
να διανύσει. Πάντως, η ιστορική εμ-
πειρία είναι σχετικά κοντά στις εκτι-
μήσεις Σλόμο Μπεν-Άμι.

Ο Γκουτέρες στα καλύτερά του!
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ
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Φινλανδοί συνοριοφύλακες περιπολούν τον φράχτη των συνόρων, στην Imatra της Φινλανδίας. Η Φινλανδική Συνοριακή Φρουρά ξεκίνησε την κατασκευή συνοριακού
φράχτη στα ανατολικά σύνορα της Φινλανδίας με τη Ρωσία. 

www.larkoslarkou.org.cy

Ο πόλεμος στη Συρία μετά τη γενίκευσή
του το 2013, η ουκρανική κρίση, την ίδια
χρονιά με την απόσχιση της Κριμαίας και
η πανδημία του Covid-19 επανάφεραν την
παραπληροφόρηση ως βασικό εργαλείο
προώθησης αφηγημάτων –και δη σε πο-

λεμικές συγκρούσεις στις οποίες υπάρχει όχι μόνο το
«fog of war», όπως διαχρονικά το όρισε ο Κλαούζεβιτς
εδώ και πολλούς αιώνες, αλλά και υπέρμετρη, από κάθε
πλευρά, βία που συχνά παραβιάζει κάθε κανόνα και
έννοια διεθνούς ανθρωπιστικού δικαίου. Ωστόσο, σε μια
εποχή που η δημοσιογραφία και η παράθεση γεγονότων
περνάει από τα μέσα κοινωνικής δικτύωσης στα news-
rooms και από εκεί στη δημόσια σφαίρα, το να αντιμε-
τωπίσει κανείς την παραπληροφόρηση δεν απαιτεί μόνο
τεχνική εξειδικευμένη γνώση αλλά και βούληση. 

Στη σύγκρουση Γάζας - Ισραήλ, όπως και στο Ουκρανικό,
έχουμε δει κατά κόρον αυτή την οργανωμένη παραπλη-
ροφόρηση όχι μόνο να οδηγεί σε δημοσιογραφικές
πατάτες τεράστιους οργανισμούς με κύκλο εργασιών
όσο σχεδόν το μισό ΑΕΠ της Κύπρου αλλά και τα αφη-
γήματα της κάθε πλευράς να γίνονται μάλλον ιδεολογικά
εργαλεία απολογητισμού παρά τρόποι αναζήτησης των
γεγονότων επί του εδάφους. Στην Κύπρο εξάλλου, πέραν
του φτωχού δημοσιογραφικά –από κάθε άποψη– τρόπου
κάλυψης των σημαντικών γεγονότων, τα εργαλεία της
OSINT (Open Source Intelligence) είναι παντελώς άγνωστα
μεταξύ δημοσιογράφων και ακαδημαϊκών. Το δε Twitter,
μετά το ριμπράντ του Έλον Μασκ ως Χ, έχει γίνει πλέον
πλήρως αναξιόπιστη πηγή πληροφοριών που θυσιάζει
το fact-finding/checking έναντι αφηγημάτων που εξαρχής
είναι προκατειλημμένα υπέρ της μιας ή της άλλης πλευράς.
Και μιλάμε για μια σύγκρουση στη Γάζα. Όχι για το Κυ-
πριακό, το προσφυγικό-μεταναστευτικό ή άλλα προβλή-
ματα που τα προσεγγίζουμε –στα καθ’ ημάς– με απαρά-
δεκτους ιδεοληπτικούς τρόπους καταπίνοντας… αμάσητη
την προπαγάνδα της μιας ή της άλλης πλευράς. 

Με την OSINT μπορείς να κάνεις τα πάντα. Να εντο-
πίσεις προελεύσεις φωτογραφιών, βίντεο και ηχητικών
ντοκουμέντων. Να γεωεντοπίσεις. Να αναγνωρίσεις λε-
πτομέρειες ή στοιχεία που θα μπορούσαν να καταστούν
στοιχεία. Να αναπαραστήσεις εικόνες καταστροφής ή
πορείες κινούμενων αντικειμένων (οχήματα, πύραυλοι,
κοκ.). Να δεις εικόνες δορυφόρων ή πορείες πλοίων και
αεροπλάνων. Κι όλα αυτά μέσα από ένα πλέγμα εργαλείων
που υπάρχουν σε ανοικτές πηγές. Που είναι δωρεάν.
Στην Κύπρο, η OSINT είναι άγνωστη λέξη. Τόσο μεταξύ
δημοσιογράφων-ερευνητών όσο και αναλυτών-ακαδη-
μαϊκών που είτε δεν έχουν κάποιον γραμματισμό σε
αυτήν είτε δεν έχουν τις εξειδικευμένες γνώσεις για να
την αξιοποιήσουν –μαζί με τα επιμέρους στοιχεία της
(π.χ. πώς μοιάζει μια έκρηξη βόμβας σε σχέση με την
έκρηξη μιας ρουκέτας, κοκ.) ή στο πλαίσιο μιας πολεμικής
σύγκρουσης όπου υπεισέρχονται και τεχνικοί παράγοντες. 

Το disinformation αποτελεί τεράστια απειλή για την
Κύπρο. Και δεν αφορά μόνο τον πόλεμο στην Ουκρανία,
όπου διαχρονικά έχει επικρατήσει η ρωσική παραπλη-
ροφόρηση, ή τη σύγκρουση στη Γάζα, όπου υπάρχει το
συγκείμενο των νεκρών, διαχρονικά, Παλαιστίνιων
αμάχων αλλά και το ιδεοληπτικό whataboutism. Αφορά
υπαρξιακά ζητήματα για εμάς και την κοινωνία μας. Τον
διάλογο του Κυπριακού, το προσφυγικό, τη ρατσιστική
βία και τη σεξουαλική διαπαιδαγώγηση. Κάθε έκφανση
της ζωής μας. 

Ο ντετερμινισμός στην εποχή που διανύουμε χωρίς
τα facts και τα εργαλεία ανάλυσης που μας παρέχει η
OSINT αλλά και η κατανόησή του από όλους τους επαγ-
γελματίες –δημοσιογράφους, ακαδημαϊκούς και αναλυ-
τές– χάνει, και όσο χάνει θα χάνεται. Κι αν κάνουμε υπο-
χωρήσεις έναντι της παραπληροφόρησης –από όπου και
αν προέρχεται– τότε ως κοινωνία θα αποτύχουμε να αν-
τιμετωπίσουμε και τη βία –από όπου και αν προέρχε-
ται– όταν αυτή θα χτυπήσει, με ολοκληρωτισμό, τα δικά
μας παιδιά. Που δεν θα πεθαίνουν σε ένα Κιμπούτζ από
τη Χαμάς ή ως παράπλευρες απώλειες από έναν βομβαρ-
δισμό του IDF στη Γάζα. 

Πώς παλεύεις
το disinformation

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

ioannoug@kathimerini.com.cy
Twitter: @JohnPikpas

Την περασμένη εβδο-
μάδα στις Βρυξέλλες,
οι εκπρόσωποι των
κρατών μελών της
Ε.Ε., και μετά οι ηγέ-
τες τους, έπαιζαν παι-

χνίδια με τις λέξεις –που ακούγονται
πολύ γνώριμα σε όσους έχουν ασχο-
ληθεί με το Κυπριακό και το βυ-
ζαντινό πλέγμα των εννοιών και
των μεταφράσεών τους.

Τι θα ζητούσε η Ε.Ε. από τις αν-
τιμαχόμενες πλευρές; «Ανθρωπι-
στική παύση» ή «παύσεις»; Στην
ουσία συμφωνούσαν για την ανάγ-
κη να μπορέσει να μπει στη Λωρίδα
της Γάζας ανθρωπιστική βοήθεια
για τους άμαχους πολίτες. Από εκεί
και πέρα όμως ξεκινούσε ο πόλεμος
των ερμηνειών. Βοήθεια σε μια πε-
ριοχή που πολιορκείται για χρόνια
από το Ισραήλ ή που πολιορκείται
τώρα μετά την τρομοκρατική επί-
θεση της Χαμάς; Βοήθεια για πο-
λίτες που είναι θύματα της τρομο-

κρατίας και του φονταμενταλισμού
της Χαμάς ή της ακροδεξιάς κυ-
βέρνησης του Ισραήλ ή και των
δύο; Και η παύση, ή παύσεις, θα
ήταν παύσεις σε τι; Στα τρομοκρα-
τικά χτυπήματα της Χαμάς; Στα
αντίποινα του Ισραήλ; 

Η διαφορά που προκύπτει από
αυτό το ένα γράμμα (pause ή pau-
ses) αφορούσε το κατά πόσο η Ε.Ε.
θα μιλούσε για κάποιου είδους εκε-
χειρία (παύση) ή για μια συνεχή
κατάσταση με τις πλευρές να απο-
δέχονται πως πρέπει να επιτρέπουν
την ανθρωπιστική στήριξη στους
αμάχους σε συνεχή βάση και σε
διαδοχικές στιγμές (παύσεις).

Μέχρι την ώρα που γραφόταν
η στήλη –την Πέμπτη το βράδυ–
το λεκτικό φαινόταν να αποκρυ-
σταλλώνεται σε «ανθρωπιστικούς
διαδρόμους και παύσεις». Είναι κρί-
μα που η Ε.Ε. δεν καταφέρνει να
έχει μια ισχυρή ενιαία φωνή που
να μπορεί να ζητήσει εκεχειρία,

χωρίς όρους και προϋποθέσεις.
Γιατί η Χαμάς μπορεί να ξεκίνησε
τον πόλεμο, όμως το Ισραήλ ως ο
ισχυρότερος αντιμαχόμενος μπορεί
να δείξει υπευθυνότητα και να προ-
στατεύσει τους άμαχους.

Σε αυτό το πλαίσιο, το γεγονός
πως η Κύπρος έβαλε στο τραπέζι
μια ιδέα για θαλάσσιο ανθρωπιστικό

διάδρομο, που σε πρώτη ανάγνωση
φαίνεται να βγαίνει από το ασφυ-
κτικό πλαίσιο της χρήσης ενός και
μόνο περάσματος, αυτού της Ράφα,
μπορεί να θεωρηθεί θετική. Δεδο-
μένου πως θα προωθηθεί αποτε-
λεσματικά με τα εμπλεκόμενα μέρη
ώστε να γίνει πραγματικότητα.

Ναι, η Ε.Ε. πρέπει να στρέψει

την προσοχή της πιο αποτελεσμα-
τικά προς τη Μέση Ανατολή, και
ειδικά τώρα (αλλά και μακροπρό-
θεσμα) στη σταθεροποίηση της
σχέσης Ισραήλ και Παλαιστινίων
με στόχο να σωθεί, αν σώζεται, η
λύση δύο κρατών.

Μόνο που η συζήτηση για τη
λύση δύο κρατών, τη στιγμή που
εδώ και χρόνια το Ισραήλ επιτρέπει
και ενθαρρύνει τον αποικισμό της
Δυτικής Όχθης, και τη στιγμή που
η Γάζα έχει αφεθεί έρμαιο των ισ-
λαμιστών, θυμίζει τη συζήτηση για
«επιστροφή των συνομιλιών από
εκεί που έμειναν στο Κραν Μον-
τανά» τη στιγμή που η Τουρκία
μιλά για δύο κράτη, τους Τουρκο-
κύπριους εκπροσωπεί ένας πρό-
θυμος συνεργάτης άλλης χώρας,
και η ε/κ πλευρά λειτουργεί σαν
να βρίσκεται ακόμα σε άλλες εποχές
και όχι με την αίσθηση του επεί-
γοντος. Αν η Ε.Ε. στρέψει την προ-
σοχή της προς τη διένεξη Ισραήλ

- Παλαιστινίων θα πρέπει να το κά-
νει με ισχυρή και αυστηρή ειλικρί-
νεια προς τα μέρη με τα οποία έχει
σχέσεις. Και προς την ανύπαρκτη
Παλαιστινιακή Αρχή, η οποία μετά
από χρόνια διαφθοράς καταφέρνει
σήμερα να είναι εκτός θέματος,
και προς το Ισραήλ, το οποίο πρέπει
να πάρει απόφαση πως η πιο βιώ-
σιμη λύση είναι ένα μέλλον στο
οποίο και το Ισραήλ και η Παλαι-
στίνη είναι ανεξάρτητα δημοκρα-
τικά κράτη.

Δεν θα είναι εύκολο για τις χώρες
της Ε.Ε. να βρουν κοινή γλώσσα
για το Ισραήλ και την Παλαιστίνη.
Η πρόσληψη του θέματος αυτού
περνά μέσα από εμμονές και δια-
στρεβλώσεις, τουλάχιστον δεκαε-
τιών. Είναι όμως υπαρξιακής ση-
μασίας για την Ε.Ε. να έχει άποψη
και λόγο, όταν γειτονικές της πε-
ριοχές βυθίζονται στη βία.

Λέξεις και θέσεις
Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

ykakouris@gmail.com

Αν η Ε.Ε. στρέψει την προσοχή της προς τη διένεξη Ισραήλ - Παλαιστινίων θα
πρέπει να το κάνει με ισχυρή και αυστηρή ειλικρίνεια προς τα μέρη με τα
οποία έχει σχέσεις.

<<<<<<

Αν οι ηγέτες-επισκέπτες
δεν παρέχουν μία
εμφανή, διακριτή
αναγνωρισιμότητα στον
επικεφαλής της Παλαι-
στινιακής Αρχής, απλώς
ο φαύλος κύκλος θα 
πηγαίνει και θα έρχεται. 
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«Ποιον μπορώ τελικά
να αναγνωρίσω ως
εχθρό μου; Προφα-
νώς αυτόν που με αμ-
φισβητεί. Στον βαθμό
που τον αναγνωρίζω

ως εχθρό μου, αναγνωρίζω ότι με
αμφισβητεί. Αλλά ποιος μπορεί
πραγματικά να με αμφισβητήσει;
Μόνο ο εαυτός μου». Αυτό έγραφε
ο Carl Schmitt στο ημερολόγιο φυ-
λακής του κατά τη διάρκεια της
αποναζιστικοποίησης της Γερμα-
νίας (Ex captivitate salus, 1945-
1947). Ολοκλήρωνε τη σκέψη του
με μια φράση του Däubler: «Ο εχ-
θρός είναι η μορφή της αμφισβή-
τησης του εαυτού μου». Η αμφι-
σβήτηση για την οποία μιλάει ο
Schmitt δεν είναι η κριτική στάση
απέναντι στις πράξεις μου, δεν
είναι μια πράξη ηθικής συγκρότη-
σης. Αντίθετα, είναι ο πειρασμός
να αφήσω να κυριαρχήσει μέσα
μου ό,τι πιο καταστροφικό και θη-
ριώδες υπάρχει και πάνω σε αυτό
να χτίσω την ταυτότητα και την
ιστορική μου συνείδηση. 

Ως έθνος, αυτό έπραξαν οι Γερ-
μανοί μετά τον Πρώτο Παγκόσμιο
Πόλεμο και κυρίως τα χρόνια που

ακολούθησαν την οικονομική κα-
ταστροφή του 1929 και είχαν ως
συνέπεια την άνοδο και κυριαρχία
του ναζισμού. Οδηγητικός μίτος
της επικράτησης των σκοτεινών
παθών στην ψυχή του γερμανικού
λαού στάθηκε ο μύθος του σιωνι-
σμού. Η κατασκευή του «εχθρού»
είχε ήδη ξεκινήσει από πολύ νω-
ρίτερα. Επρόκειτο για τον επάρατο
λαό του Ισραήλ, ο οποίος είχε ταυ-
τιστεί με τον καπιταλισμό και την
τοκογλυφική χρηματο-οικονομία.
Αναπαρίστατο σε ναζιστικές προ-
παγανδιστικές αφίσες της εποχής
ως βρικόλακας να πίνει το αίμα του
γερμανικού λαού και του πλανήτη.
Η αδικαιολόγητη εχθρότητα εκ-
φράστηκε με πρωτοφανή σκοτεινή
και ανοίκεια στον κόσμο θρησκευ-
τικότητα. Ο «Εβραίος» έγινε συνώ-
νυμο της μιαρότητας που προκα-
λούσε ασθένειες στο υγιές τευτο-
νικό σώμα του Γερμανικού Ράιχ,
το οποίο, για να αναστηθεί, όφειλε
να απαλλαγεί από το μίασμα. Αν
αναρωτιέται κανείς αν αυτή είναι
μια στάση «φυσιολογική» για έναν
λαό σε πόλεμο, ταπεινωμένο και
εξευτελισμένο, η ιστορική απάν-
τηση είναι πως όχι. Στις αρχές του

15ου αιώνα, μια άσημη νεαρή κο-
πέλα αγροτικής καταγωγής ισχυ-
ρίστηκε ότι είχε λάβει εντολή από
τον Αρχάγγελο Μιχαήλ, την Αγία
Μαργαρίτα της Αντιόχειας και την
Αγία Αικατερίνη της Αλεξάνδρειας
να ελευθερώσει τη Γαλλία από την
αγγλική κατοχή. Κατάφερε να συ-
ναντήσει τον Κάρολο Ζ΄, να ηγηθεί
με επιτυχία των γαλλικών στρα-

τευμάτων εναντίον των αγγλικών,
να άρει την πολιορκία της Ορλεάνης
και να οδηγήσει τον βασιλιά στη
στέψη στη Reims, συμβάλλοντας
έτσι στην ανατροπή της πορείας
του Εκατονταετούς Πολέμου. Όταν
η Ιωάννα της Λορραίνης (Jeanne
D’Arc) ερωτήθηκε αν ήθελε να εξον-
τώσει τους Άγγλους, απάντησε ότι
ήθελε απλώς να τους δώσει μια
κλωτσιά για να τους στείλει στην
άλλη πλευρά της Μάγχης. 

Αν και ο ναζισμός ηττήθηκε, ο
μύθος του Εβραίου καπιταλιστικού
βρικόλακα επιζεί. Η μεταπολεμική
αντισημιτική Αριστερά συνεχίζει
να ταυτίζει το Ισραήλ με τον παγ-
κόσμιο «διεφθαρμένο» καπιταλισμό
και να βλέπει στους Άραβες της
Παλαιστίνης το απόλυτο θύμα ενός
οργάνου του αμερικανικού ιμπε-
ριαλισμού στην Μέση Ανατολή.
Δεν είναι μόνο το ότι το Ισραήλ αν-
τιμετωπίζεται σαν μίασμα από τους
Μουλάδες και τους ανένδοτους τζι-
χαντιστές, ως ο «Μεγάλος Σατανάς»
χωρίς την εξόντωση του οποίου
δεν θα υπάρξει ηρεμία στην περιο-
χή. Το αφήγημα αυτό έχει γίνει συ-
νείδηση όλων σχεδόν των αραβικών
εθνών αλλά και ενός μεγάλου μέ-
ρους της Ακροαριστεράς και της
Ακροδεξιάς στη Δύση. Όταν το
1979, ο Χομεϊνί ανέτρεψε το διε-
φθαρμένο, δυτικόφιλο και μισητό
από τον ιρανικό λαό καθεστώς του
Σάχη, ανέλαβε την ίδια στιγμή να
εξοντώσει το κράτος του Ισραήλ.
Όσες πολιτικές ηγεσίες, όπως η
Αίγυπτος, κατάφεραν να δουν την
πραγματικότητα πίσω από τον μύθο
και να μπουν στη λογική της δια-
πραγμάτευσης με το κράτος του

Ισραήλ διαπίστωσαν ότι μπορούν
να το εμπιστευτούν και να συνερ-
γαστούν ειρηνικά και εποικοδομη-
τικά μαζί του. Αυτές όμως οι ηγεσίες
καταγγέλθηκαν ως προδοτικές των
Αράβων από όλους εκείνους που
σφαγιάζουν τους ίδιους τους τους
λαούς, κρατούν τις γυναίκες υπό-
δουλες και συμπεριφέρονται απέ-
ναντι στους ξένους εργάτες σαν
να είναι σκλάβοι. Οι ίδιοι υπονο-
μεύουν την ειρήνευση στην πε-
ριοχή, δυναμιτίζοντας με τα πλέον
ειδεχθή εγκλήματα το όποιο κλίμα
καλής συνεργασίας δημιουργείται
για την επίλυση των διαφορών. 

Η θυσία των Αράβων της Πα-
λαιστίνης και του λαού του Λιβάνου,
όπως και των λαών τους άλλωστε,
κρίνεται αναγκαία για τη συνέχιση
του αγώνα. Φυσικά είναι ακόμη πιο
αναγκαία για τη διατήρησή τους
στην εξουσία, την οποία έχουν
σφετεριστεί από τους λαούς τους.
Βέβαια η λογική του κοινωνικού
συμβολαίου ότι η εξουσία ανήκει
στον λαό είναι αυτή του Μεγάλου
Σατανά. Αυτοί είναι οι υπέρτατοι
καθοδηγητές των λαών τους, όχι
εκλεγμένοι αντιπρόσωποι και υπη-
ρέτες του. Για όποιους σκοπούς και

στόχους και μέσα από όποιες δια-
δικασίες και συνθήκες κι αν δημι-
ουργήθηκαν τα τάγματα δημίων
της Χεζμλπολάχ και της Χαμάς, οι
ειδεχθείς τους επιθέσεις και φρι-
καλεότητες εναντίον του κράτους
του Ισραήλ μαρτυρούν τη μαύρη
ιδεολογία τους, που θέλει το Ισραήλ
μίασμα προς εξολόθρευση. Λίβανος
και Παλαιστίνη είναι όμηροι των
τρομοκρατικών οργανώσεων, οι
οποίες υποτίθεται ότι πολεμάνε
τον μιαρό εχθρό. Μόνο όταν οι ίδιοι
οι Παλαιστίνιοι, οι Λιβανέζοι και
οι Άραβες της Μέσης Ανατολής
που θέλουν να ζήσουν ειρηνικά
στον τόπο τους το αντιληφθούν
θα επέλθει η πολυπόθητη ειρήνη.
Αυτός είναι και ο πραγματικός εχ-
θρός, όποιος ωθεί καθημερινούς
ανθρώπους της Παλαιστίνης να
διαπράξουν θηριωδίες. Όπως έλεγε
και ο Αριστοτέλης, θηριωδία είναι
η ακραία συμπεριφορά κάποιου
που ενώ είναι άνθρωπος, πετάει
οτιδήποτε ανθρώπινο έχει και συμ-
περιφέρεται σαν να ήταν θηρίο. 

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι αν. καθη-
γητής πολιτικής και κοινωνικής φιλοσο-
φίας του Πανεπιστημίου Κύπρου.

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΧΡΙΣΤΙΑ

Το ΝΑΙ του Πλαστήρα και το ΟΧΙ του Μεταξά
Του ΓΙΩΡΓΟΥ Θ. ΜΑΥΡΟΓΟΡΔΑΤΟΥ

Το ανέκδοτο σε όσους
«παροικούν» στη λαϊ-
κή αγορά το «ΟΧΙ»
στη Λευκωσία είναι
ότι οι Δύμες, είναι το
μεγαλύτερο χωριό

της Κύπρου, άσχετο αν είναι ίσως
το μικρότερο χωριό της Πιτσιλιάς.
Αιτία η αναγραφή σε πολλές πινα-
κίδες, ότι τα ζαρζαβατικά, τα λαχα-
νικά και τα φρούτα έχουν προέλευση
από τις Δύμες. Από εκεί και πέρα,
σε ποιο χωράφι, σε ποιο θερμοκήπιο
και σε ποιο χωριό φυτεύτηκαν τα
αγαθά της φύσης, είναι μια άλλη
δύσκολη υπόθεση. Το ίδιο ανέκδοτο
ακούγεται και σε όσους λαμβάνουν
μέρος σε συνεδριάσεις των Επιτρο-
πών της Βουλής, για τις νομοθεσίες
και τα έργα τα οποία εκτελούνται
στο Λονδίνο. Πριν από μερικές μέρες
είχαμε την αντιπαράθεση στην Επι-
τροπή Νομικών της Βουλής, μεταξύ
των βουλευτών του ΑΚΕΛ Άριστου
Δαμιανού και του βουλευτή του ΔΗ-
ΚΟ Πανίκου Λεωνίδου, επί πρότασης
νόμου για τροποποίηση του Συν-
τάγματος, ώστε να είναι υποχρεω-
μένοι ο γενικός και βοηθός γενικός
εισαγγελέας και οι υπουργοί να πα-
ρουσιάζονται ενώπιον των Επιτρο-
πών της Βουλής. Ο Άριστος Δαμιανού
επικαλέστηκε γνωματεύσεις λόρδων
της Μεγάλης Βρετανίας και ο Πα-
νίκος Λεωνίδου συνταγματολόγων
της Ελλάδας. Και όλα αυτά εν μέσω
γνωματεύσεων, των Κυπρίων «αυ-
θεντιών» Κρίτωνα Τορναρίτη και
Στέλλας Σουλιώτη. Επί της ουσίας,
μια συζήτηση η οποία ξεκίνησε από
το 1960 συνεχίστηκε, 63 χρόνια
μετά, χωρίς κανένα αποτέλεσμα. 

Η ίδια ιστορία με τους δρόμους
της Κύπρου. Οι αρμόδιοι, όπως φαί-
νεται σπουδαγμένοι στη Βρετανία,
επιχειρούν να μετατρέψουν κυρίως
τη Λευκωσία, σε ένα μικρό Λονδίνο,
φυσικά ξεχνώντας ότι η βρετανική
μεγαλούπολη είναι χωμένη στην
καταχνιά, στο συνεχές ψιλόβροχο,
διαθέτει υπόγειο σιδηρόδρομο και
το κυριότερο δεν φωτίζεται τις πε-
ρισσότερες μέρες του χρόνου, από
λαμπερό και ζωογόνο ήλιο. Πριν
από μερικούς μήνες είχαμε στην
Επιτροπή Μεταφορών της Βουλής
την παραδοχή μιας καλοσυνάτης
κυρίας, ότι η ανάπλαση της «νεκρής»
ουσιαστικά σήμερα λεωφόρου Μα-
καρίου στη Λευκωσία, από το «The
Landmark Nicosia» μέχρι και την
Αστυνομία Λυκαβηττού, ακολουθεί
τα πρότυπα της Σανζ Ελιζέ του Πα-
ρισιού και της Oxford Street του
Λονδίνου. Το μόνο που δεν μας είπε,
η καλοσυνάτη κυρία, για την περί-
φημη Oxford Street, είναι ότι τα
βράδια είναι γεμάτη άστεγους και
τη μέρα είναι γεμάτη πλούσιους,
οι οποίοι ψωνίζουν, χωρίς να σκέ-
φτονται το βαλάντιό τους. Στην Κύ-
προ, όπου οι καύσωνες εναλλάσ-
σονται με τα μπουρίνια, ποια πλού-

σια και ποιος πλούσιος θα περπα-
τήσει τη Μακαρίου για να ψωνίσει.
Οι «εχούμενοι» πηγαίνουν στη δι-
πλανή, πολύ μικρότερη, οδό Στα-
σικράτους για να ψωνίσουν και να
καθίσουν στις ακριβές καφετέριες
και εστιατόρια, στα οποία κατοι-
κοεδρεύουν οι λεγόμενοι «επώνυ-
μοι», χώροι οι οποίοι είναι ουσια-
στικά απαγορευμένοι για τα φτω-
χαδάκια. 

Η ίδια «τρέλα» και με τις ανα-
πλάσεις των νέων δρόμων της πρω-
τεύουσας. Στενοί, γεμάτοι αναχώ-
ματα και δύο κατευθύνσεων, όπως
συμβαίνει, όχι ακριβώς έτσι στο
Λονδίνο. Αλλά οι αρμόδιοι του Δη-
μοσίου επικαλούνται πάντα το Λον-
δίνο, λες και δεν υπάρχει η Αθήνα,
η Ρώμη, το Βερολίνο και άλλες σύγ-
χρονες πόλεις στην Ευρώπη. Και
όλα αυτά, για το καλό «μέσο» ορι-
σμένων άτυχων μπακάληδων, οι
οποίοι ακόμη νομίζουν ότι ζουν στις
δεκαετίες του 1960-90, πριν δηλαδή
να ανεγερθούν τα μεγάλα εμπορικά
κέντρα, εκτός των πόλεων. Αποτέ-
λεσμα, δυστυχώς ή ευτυχώς, τα μι-
κροκαταστήματα να κλείνουν το
ένα μετά το άλλο. Λεωφόροι οι οποίοι
κάποτε έσφυζαν από εμπορική ζωή,
σήμερα κατάντησαν καταθλιπτικές,
με τα άδεια καταστήματα, με τα ατέ-
λειωτα φώτα τροχαίας και τους απα-
νωτούς αστυνομικούς ελέγχους.

Το «πείσμα» των αρμοδίων καλά
κρατεί, οι οποίοι σίγουρα δεν δια-
κινούνται στους δρόμους της οργής
και της υπομονής, τόσο της Λευκω-
σίας όσο και της Λεμεσού. Τα νεύρα
των πολιτών κινούνται σε επικίν-
δυνες σφαίρες, ενώ ακόμη και η άρι-
στη πρακτική του «park and ride»
της στάθμευσης και της μετεπιβί-
βασης, κατάντησε ακόμη ένα κυ-
πριακό ανέκδοτο, με τον τρόπο με
τον οποίο εφαρμόζεται. Το κυκλο-
φοριακό χάος ενισχύθηκε αντί να
μειωθεί. Τα πανάκριβα καύσιμα ρέ-
ουν και εξατμίζονται, από το ξεκίνα
και σταμάτα και η ατμόσφαιρα σί-
γουρα επιβαρύνθηκε από τη μόλυν-
ση. Αν οι στατιστικές λένε ότι κάθε
χρόνο πεθαίνουν στην Κύπρο γύρω
στα χίλια πρόσωπα, από τη μόλυνση
του αέρα, φανταστείτε τι γίνεται
σήμερα. Χώρια οι καρκίνοι οι οποίοι
αυξάνονται και πληθύνονται και
βασανίζουν κυριολεκτικά χιλιάδες
ανθρώπους. Κατά τα άλλα κάθε χρό-
νο γίνονται πορείες και εκδηλώσεις
με ροζ κορδέλες, αλλά για τα αίτια
τα οποία γεννούν τους καρκίνους
ούτε λόγος δεν γίνεται. Τα οικονο-
μικά συμφέροντα είναι τόσο μεγάλα
και σίγουρα οι πρωταγωνιστές πα-
τούν και πάλι επί πτωμάτων, για να
διατηρήσουν, ευτυχώς όχι για πάντα,
τα πλούτη τους. Υπάρχει και η θεία
δίκη, η οποία δεν κάνει ποτέ λάθος
έστω και αν αργεί λίγο. 

Από τις Δύμες
στο Λονδίνο

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

kaparispan@yahoo.gr

Εχθρότητα και μιαρότητα

Τ α χαράματα της 28ης Οκτω-
βρίου 1940, αν στη θέση του
Ιωάννη Μεταξά είχε βρεθεί

ως δικτάτορας ο Νικόλαος Πλα-
στήρας, αν δηλαδή είχε επικρα-
τήσει το Κίνημα του 1935, η απάν-
τησή του στον Ιταλό πρέσβη θα
ήταν ασφαλώς διαφορετική. 

Δεν είναι μόνο ότι ο Πλαστήρας
είχε γίνει από αρκετά χρόνια άκρι-
τος θαυμαστής του Μουσολίνι,
ούτε ότι φιλοδοξούσε να μιμηθεί
αυτόν περισσότερο από κάθε άλ-
λον δικτάτορα, όπως αρθρογρα-
φούσε το 1934. Το 1941, από τη
Γαλλία όπου παρέμενε εξόριστος,
κατηγορούσε τον Μεταξά και τον
Γεώργιο Β΄ ότι οδήγησαν την Ελ-
λάδα σε άνισο πόλεμο με την Ιτα-
λία και τη Γερμανία, που μπορούσε
να είχε αποφευχθεί. «Η Ελλάς ήχ-
θη προς αυτοκτονίαν παρά μιας
Βασιλικής Κυβερνήσεως δεχθεί-
σης μετ’ απεριγράπτου αφελείας
ν’ αντιμετωπίση τας δύο μεγαλυ-
τέρας στρατιωτικάς δυνάμεις της
Ευρώπης...».

Αυτά έγραφε ασυλλόγιστα στον
Ελληνα πρεσβευτή στο Βισύ, στις
16 Ιουλίου 1941, σε ένα γράμμα
που έγινε γνωστό το 1945. Κατά
λογική συνέπεια, ο Πλαστήρας
δεν θα είχε απορρίψει το ιταλικό
τελεσίγραφο ή μάλλον θα είχε
φροντίσει να μην υπάρξει καν
ανάγκη τελεσιγράφου. Αλλωστε,
ήταν έτοιμος να συνεργαστεί με
τις δυνάμεις του Αξονα. Βαυκα-
λιζόταν, όπως φαίνεται, με την

ελπίδα ότι αυτές θα τον εγκαθι-
στούσαν δικτάτορα στην κατε-
χόμενη Ελλάδα. Στο ίδιο γράμμα,
που αφορούσε το διαβατήριό του,
έγραφε χαρακτηριστικά: «δεν
είναι μακράν η ημέρα, που θα
απασχοληθώ ο ίδιος διά τα δια-
βατήρια όλων...».

Είναι επίσης εξαιρετικά αμφί-
βολο αν μία κοινοβουλευτική κυ-
βέρνηση, συγκροτημένη από τους
ηγέτες του Βενιζελισμού και του

Αντιβενιζελισμού που είχαν απο-
μείνει, θα μπορούσε να αποκτήσει
την ενιαία και χαλύβδινη θέληση
που απαιτούσε η προετοιμασία
για πόλεμο και, στο τέλος, η απο-
δοχή του ως αναγκαίου. Σύμφωνα
με όλες τις ενδείξεις, ανάμεσά
τους επικρατούσε η ηττοπάθεια.
Ο Γεώργιος Καφαντάρης, για πα-
ράδειγμα, είχε τις ίδιες απόψεις
με τον Πλαστήρα: ότι δηλαδή

μπορούσε και έπρεπε να απο-
φευχθεί ο πόλεμος με την Ιταλία
και οπωσδήποτε με τη Γερμανία.

Οσοι επιμένουν μέχρι σήμερα
να αρνούνται στον Μεταξά τη δό-
ξα του ΟΧΙ ισχυρίζονται ότι δεν
είχε τάχα άλλη επιλογή, επειδή
διαφορετικά θα τον έπαυε ο Γε-
ώργιος Β΄. Πρόκειται για έναν
ακόμη ανόητο αλλά ανθεκτικό
μύθο. Αν ήθελε πράγματι ο Με-
ταξάς να παραδώσει αμαχητί τη
χώρα στον Αξονα, δεν χρειαζόταν
καν να αποδεχθεί το τελεσίγραφο,
βάζοντας σε κίνδυνο τη θέση του
και την ίδια τη ζωή του. Μπορούσε
κάλλιστα να παραιτηθεί, προκα-
λώντας χάος και εμποδίζοντας
έτσι την αποτελεσματική από-
κρουση της ιταλικής εισβολής.
Υστερα, θα μπορούσε να επανέλ-
θει ως κατοχικός δικτάτορας –
αυτό δηλαδή που ονειρεύτηκε ο
Πλαστήρας.

Με το ΟΧΙ, ο Μεταξάς δεν μί-
λησε μόνο εξ ονόματος και για
λογαριασμό του Ελληνικού λαού,
που τον ακολούθησε σύσσωμος,
αλλά και εφάρμοσε συνειδητά
την πολιτική που είχε προ πολλού
αποφασίσει – τη μόνη που υπη-
ρετούσε μακροπρόθεσμα τα εθνι-
κά συμφέροντα της Ελλάδας.
Οπως εξήγησε ο ίδιος στις 30
Οκτωβρίου, μιλώντας εμπιστευ-
τικά στους ιδιοκτήτες και αρχι-
συντάκτες του αθηναϊκού τύπου,
ο Μεταξάς προέβλεπε με βεβαι-
ότητα την τελική νίκη του «Αγ-

γλοσαξονικού κόσμου», απαλλαγ-
μένος πλέον από τις γερμανόφιλες
παρωπίδες που τον εμπόδιζαν να
κάνει παρόμοια πρόβλεψη το 1915.
Είχε έτσι την πεποίθηση ότι η Ελ-
λάδα, ακόμη και «δουλωμένη προ-
σωρινώς» στη διάρκεια του πο-
λέμου, θα βρισκόταν τελικά στο
στρατόπεδο των νικητών και μά-
λιστα μεγαλωμένη, τουλάχιστον
κατά τα Δωδεκάνησα (όπως ακρι-
βώς έγινε).

Το ότι υπήρξε μέχρι τέλους δέ-
σμιος της ψυχοπαθολογίας του
εμπόδισε όμως τον Μεταξά να
προετοιμάσει πολιτικά τη χώρα,
ιδίως για την περίπτωση που θα
βρισκόταν υπό εχθρική κατοχή.
Είχε προηγηθεί προ πολλού η κα-
τάληψη και κατοχή άλλων μικρών
χωρών από τους Γερμανούς, προ-
σφέροντας ποικιλία διδακτικών
παραδειγμάτων. Αντίθετα, όμως,
με άλλα βασίλεια, η Ελλάδα μπήκε
στον πόλεμο με βασιλιά αμφισβη-
τούμενο ακόμη και από βασιλό-
φρονες και με ένα καθεστώς τόσο
προσωποπαγές, ώστε ήταν κατα-
δικασμένο να εξαφανιστεί με τον
θάνατο του δικτάτορα, όπως προ-
αισθανόταν και ο ίδιος και όπως
πράγματι συνέβη. Ανοιξε έτσι ο
ασκός του Αιόλου για ατέρμονες
εμφύλιες συγκρούσεις.

Πιο πρόσφατο βιβλίο του καθηγητή
Γιώργου Θ. Μαυρογορδάτου είναι
το «Εθνική ολοκλήρωση και διχό-
νοια: Η ελληνική περίπτωση».

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΗΛΙΑ ΜΑΚΡΗ. imakris@kathimerini. gr

<<<<<<

O Μεταξάς προέβλεπε
με βεβαιότητα την τελι-
κή νίκη του «Αγγλοσα-
ξονικού κόσμου»,
απαλλαγμένος πλέον
από τις γερμανόφιλες
παρωπίδες που τον εμ-
πόδιζαν να κάνει παρό-
μοια πρόβλεψη το 1915.

<<<<<<

Αν και ο ναζισμός
ηττήθηκε, ο μύθος του
Εβραίου καπιταλιστικού
βρικόλακα επιζεί. 
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Συνέντευξη στον
ΠΑΥΛΟ ΝΕΟΦΥΤΟΥ

Η Πολιτεία τα τελευταία χρόνια δεί-
χνει ιδιαίτερη ευαισθησία στα πε-
ριβαλλοντικά θέματα, όμως χρει-
άζονται να γίνουν πολλά, αναφέρει
στην «Κ» ο Ανδρέας Θεοδότου, πο-
λιτικός μηχανικός και Α΄ αντιπρό-
εδρος του ΕΤΕΚ, εξηγώντας ότι οι
αρμόδιες αρχές εξακολουθούν να
αδυνατούν να εντοπίσουν τις διά-
φορες παρανομίες, αλλά και όταν
τις εντοπίζουν πολλές φορές είναι
πολύ δύσκολο να επιβάλουν τον
νόμο. Χρησιμοποιώντας ως κλασικό
παράδειγμα το θέμα που ανέδειξε
το περασμένο καλοκαίρι η «Καθη-
μερινή», με την παράνομη ανέγερ-
ση οικοδομών στον Ακάμα, τονίζει
ότι είναι αρκετά μεγάλη η έκταση
τέτοιας φύσεως προβλημάτων στο
νησί μας. Παράλληλα εξηγεί γιατί
το περιβάλλον και η ανάπτυξη μπο-
ρούν να πάνε μαζί, σημειώνοντας
ωστόσο ότι το καθήκον του κάθε
μηχανικού είναι να το διασφαλίσει.
Ως περιεχόμενο στον όρο «βιώσιμη
κινητικότητα» δίνει την κατάσταση
εκείνη, στην οποία ο άνθρωπος εί-
ναι στο επίκεντρο, και που δεν αν-
τιμετωπίζεται ως εμπόρευμα αλλά
του δίνεται το δικαίωμα να ζήσει
σε μια πόλη με πιο ήπιους ρυθμούς,
με καλύτερη ποιότητα ζωής και
παραμερίζοντας την κυριαρχία του
αυτοκινήτου.

–Κύριε Θεοδότου, ποιος είναι ο
ρόλος του ΕΤΕΚ;

–Το Επιστημονικό Τεχνικό Επι-
μελητήριο Κύπρου είναι ο θεσμο-
θετημένος τεχνικός σύμβουλος της
Πολιτείας και οργανισμός όλων
των μηχανικών της Κύπρου. Για
να μπορεί να ασκεί κάποιος τη Μη-
χανική πρέπει να είναι μέλος του
Μητρώου Μελών του ΕΤΕΚ. Η συγ-
κεκριμένη εγγραφή γίνεταιμε βάση
συγκεκριμένα αυστηρά κριτήρια,
ούτως ώστε να διασφαλίζεται η
ποιότητα των υπηρεσιών που πα-
ρέχονται από τους μηχανικούς στον
Κύπριο πολίτη. Το ΕΤΕΚ παρεμ-
βαίνει για τεχνικά θέματα και όχι
μόνο, όπως για παράδειγμα την
προσιτή στέγη, την απλοποίηση
της διαδικασίας αδειοδότησης, την
αντιμετώπιση του κυκλοφοριακού
προβλήματος, τη φθηνή ενέργεια,
την προστασία του περιβάλλοντος
και άλλα.

–Μιας και μιλάμε για το περιβάλ-
λον, τα ακραία καιρικά φαινόμενα,
τόσο το καλοκαίρι με τις ψηλές
θερμοκρασίες, όσο τον χειμώνα
με τις πλημμύρες, έχουν εδραι-
ωθεί τα τελευταία χρόνια, με τη
συζήτηση για τα αίτια να επικεν-
τρώνεται στον καταστροφικό ρό-
λο του ανθρώπου. Οι μηχανικοί
από την πλευρά τους τι οφείλουν
να κάνουν;

–Τα ακραία καιρικά φαινόμενα
είναι απόλυτα συνυφασμένα με τις
καταστροφικές, όπως πολύ σωστά
έχετε αναφέρει, παρεμβάσεις του
ανθρώπου προς το περιβάλλον. Ο
ρόλος του μηχανικού, γενικότερα,
είναι να δίνει λύσεις και οφείλει να
δώσει και για την προστασία του
περιβάλλοντος. Αυτό αφορά την
προώθηση των πράσινων κατα-
σκευών, κατασκευών που μπορούν
να επαναχρησιμοποιηθούν ή που
έχουν κατασκευαστεί από ανακυ-
κλώσιμα υλικά. Αφορά την προ-
ώθηση οικοδομών με μηδενική

απαίτηση για ενέργεια. Επίσης την
καθιέρωση της χρήσης ανανεώσι-
μων πηγών ενέργειας, την αντιμε-
τώπιση του κυκλοφοριακού προ-
βλήματος που έχει ως αποτέλεσμα
τη δημιουργία τεράστιου όγκου
ρύπων. Είναι σημαντική επίσης η
ανάπτυξη πρακτικών που μειώνουν
γενικότερα τις μετακινήσεις, όπως
είναι για παράδειγμα η καθιέρωση
της τηλεργασίας, των τηλεδιασκέ-
ψεων αλλά και η δυνατότητα εξυ-
πηρέτησηςτου κόσμου από το σπίτι
του μέσω του υπολογιστή του, χωρίς
την ανάγκη της φυσικής του πα-
ρουσίας. Θεωρώ ότι έχουμε ήδη
καθυστερήσει πάρα πολύ, τα απο-
τελέσματα της μόλυνσης του πε-
ριβάλλοντος τα βιώνουμε καθημε-
ρινά, πολύ πρόσφατα είχαμε στην
Ελλάδα τις καταστροφικές πλημ-
μύρες με την απώλεια ανθρώπινων
ζωώνκαι τις τεράστιες υλικές ζημιές.
Στη χώρα μας ζήσαμε ίσως ένα από
τα πιο θερμά καλοκαίρια στην ιστο-
ρία και τα τελευταία χρόνια όλο
και περισσότερο βιώνουμε κατα-
στάσεις με τοξική σκόνη στην ατμό-
σφαιρα –μια κατάσταση ιδιαίτερα
επιβαρυντική για την υγεία μας.

–Τον περασμένο Ιούνιο η «Κα-
θημερινή» ανέδειξε το ζήτημα

της παράνομης ανέγερσης οικο-
δομών στον Ακάμα. Πόσο μεγάλή
είναι η έκταση τέτοιας φύσεως
προβλημάτων στο νησί μας και
πώς θα μπορούσαν να αντιμετω-
πιστούν;

–Το θέμα που ανέδειξε η «Κα-
θημερινή» είναι πολύ σοβαρό και
δυστυχώς είναι αποτέλεσμα της
διαχρονικής αδυναμίας της Πολι-
τείας να ελέγξει την παράνομη ανά-
πτυξη. Στη χώρα μας ο έλεγχος της
ανάπτυξης τις περισσότερες φορές
περιορίζεται μέχρι την έκδοση της
Πολεοδομικής Άδειας και της Άδειας
Οικοδομής. Οι αρμόδιες αρχές αδυ-
νατούν να ελέγξουν τις παράνομες
ή μη αδειοδοτημένες κατασκευές
ή προσθήκες σε οικοδομές. Άρα,
όπως αντιλαμβάνεστε, είναι αρκετά
μεγάλη η έκταση τέτοιας φύσεως
προβλημάτων στο νησί μας. Ειδι-
κότερα όσον αφορά τον Ακάμα,
απαιτείται να δράσουμε αμέσως
όλοι για να προστατεύσουμε τον

εθνικό αυτό πλούτο, έναν πλούτο
που ανήκει σε όλους μας. 

–Ποιες θεωρείτε ως τις πιο σο-
βαρές επεμβάσεις στο περιβάλλον
τα τελευταία χρόνια, για τις οποίες
χρειάστηκε η παρέμβαση του
ΕΤΕΚ; 

–Ένα ιδιαίτερα σοβαρό περι-
βαλλοντικό θέμα που ανέδειξε το
Επιμελητήριο στο παρελθόν, ήταν
οι αναπτύξεις στις θαλασσινές σπη-
λιές στην Πέγεια, η οποία θεωρείται
προστατευόμενη περιοχή και με
μοναδική φυσική ομορφιά. Το ΕΤΕΚ
επίσης με συντονισμένες κινήσεις
κατάφερε να επαναφέρει την πε-
ριοχή γύρω από το φράγμα του
Κούρη σε Ζώνη Προστασίας, απο-
τρέποντας οποιαδήποτε ανάπτυξη
η οποία θα μόλυνε το μεγαλύτερο
φράγμα της χώρας μας. Ιδιαίτερα
σημαντική ήταν φυσικά η συμβολή
του ΕΤΕΚ όσον αφορά το τοπικό
σχέδιο του Ακάμα, υποστηρίζοντας

πλήρως τις θέσεις της περιβαλλον-
τικής αρχής.

–Ένα σχόλιο για τον χειρισμό
τους από την Πολιτεία.

–Θα έλεγα ότι η Πολιτεία τα τε-
λευταία χρόνια δείχνει ιδιαίτερη
ευαισθησία στα περιβαλλοντικά
θέματα, ενδεχομένως και λόγω της
πίεσης από την κοινή γνώμη αλλά
και των αυστηρών συστάσεων της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Χρειάζονται
όμως να γίνουν πολλά, η Πολιτεία
εξακολουθεί να αδυνατεί να εντο-
πίσει τις διάφορες παρανομίες,
αλλά και όταν τις εντοπίζει πολλές
φορές είναι πολύ δύσκολο να επι-
βάλει τον νόμο. Κλασικό παράδειγ-
μα το θέμα που ανέδειξε η «Καθη-
μερινή» με την παράνομη ανέγερση
οικοδομών στον Ακάμα.

–Τελικά περιβάλλον και ανάπτυξη
πάνε μαζί;

–Περιβάλλον και ανάπτυξη μπο-

ρούν να πάνε μαζί και το καθήκον
του κάθε μηχανικού είναι να το
διασφαλίσει αυτό. Δεν μπορούμε
να σταματήσουμε την ανάπτυξη,
μπορούμε όμως να τη χρησιμοποι-
ήσουμε προς όφελος του περιβάλ-
λοντος και κατ’ επέκταση προς
όφελος του ίδιου του εαυτού μας.
Είναι σημαντικό όμως να αντιλη-
φθούμε όλοι ότι η προστασία του
περιβάλλοντος θα πρέπει να είναι
η βασική μας επιδίωξη, ακόμη και
εις βάρος οποιουδήποτε πρόσκαι-
ρου οικονομικού κέρδους.

–Με τους μεγάλους σεισμούς στην
Τουρκία ήρθε στη δημόσια συ-
ζήτηση η προστασία των κατα-
σκευών στην Κύπρο από σεισμό.
Πώς θα μπορούσε να αντιμετω-
πιστεί ολιστικά το όλο ζήτημα;

–Με τους σύγχρονους και αυ-
στηρούς κώδικες που σχεδιάζονται
και κατασκευάζονται τα κτίριά μας
σήμερα, δεν θα ανησυχούσα ιδιαί-

τερα για την επάρκεια των καινούρ-
γιων κατασκευών στο ενδεχόμενο
ενός ισχυρού σεισμού. Η ανησυχία
μου αφορά τις παλιές οικοδομές.
Στην Κύπρο υπάρχει ένα γηρασμένο
κτιριακό απόθεμα το οποίο σχεδιά-
στηκε και κατασκευάστηκε πριν
από την εφαρμογή κάποιου αντι-
σεισμικού κανονισμού, χωρίς επί-
βλεψη αλλά και με τη χρήση αμφι-
βόλου ποιότητας υλικών, λόγω της
απώλειας των λατομείων του Πεν-
ταδακτύλου μετά την τουρκική ει-
σβολή. Το γηρασμένο αυτό κτιριακό
απόθεμα θα πρέπει να καταγραφεί
άμεσα και αυτό μπορεί να γίνει
πολύ εύκολα με τη θεσμοθέτηση
του πιστοποιητικού επιθεώρησης
κτιρίων το οποίο αναμένουμε σύν-
τομα να ψηφιστεί σε νόμο. Μετά
την καταγραφή αυτή, οφείλει η Πο-
λιτεία να βρει τον τρόπο να το ανα-
βαθμίσει είτε με επιχορηγήσεις, με
χαμηλότοκα δάνεια ή ακόμη και
φορολογικές ελαφρύνσεις.

–Το κυκλοφοριακό είναι ένα από
τα σοβαρότερα προβλήματα, ει-
δικά στις πόλεις. Ως θεραπεία
αναφέρεται συχνά ο όρος «βιώ-
σιμη κινητικότητα». Ποιο περιε-
χόμενο πρέπει να έχει, λαμβά-
νοντας υπόψη τα δεδομένα της
Κύπρου;

–Βιώσιμη κινητικότητα είναι,
για εμένα, η κατάσταση εκείνη
στην οποία ο άνθρωπος είναι στο
επίκεντρο, όπου δεν αντιμετωπί-
ζεται ως εμπόρευμα αλλά του δί-
δεται το δικαίωμα να ζήσει σε μια
πόλη με πιο ήπιους ρυθμούς, με
καλύτερη ποιότητα ζωής, παραμε-
ρίζοντας την κυριαρχία του αυτο-
κινήτου. Λαμβάνοντας τα δεδομένα
της Κύπρου αυτό θα μπορούσε να
επιτευχθεί με την αύξηση της χρή-
σης των μέσων μαζικής μεταφοράς
αλλά και την ανάπτυξη των υπο-
δομών, ούτως ώστε να δοθεί προ-
τεραιότητα στον πεζό και τον πο-
δηλάτη, στους οποίους θα πρέπει
να δίδεται η δυνατότητα για εύκολη
και προπαντός ασφαλή μετακίνηση. 

–Την ερχόμενη εβδομάδα θα διε-
ξαχθούν οι εκλογές του ΕΤΕΚ.
Ποιο πιστεύετε ότι είναι το ζη-
τούμενο για το ΕΤΕΚ, μέσα από
αυτή τη διαδικασία;

–Το ζητούμενο για το ΕΤΕΚ είναι
να συνεχίσει να έχει τον παρεμβα-
τικό ρόλο που είχε τα τελευταία
χρόνια και να εξακολουθήσει να
αποδεικνύει καθημερινά ότι μπορεί
να είναι ο πιο αξιόπιστος σύμβουλος
της Πολιτείας σε τεχνικά θέματα
και όχι μόνο.

–Ποιο ρόλο θα θέλατε να διεκδι-
κήσετε στο νέο Γενικό Συμβούλιο
και γιατί;

–Ας αφήσουμε πρώτα τους μη-
χανικούς να κάνουν τις επιλογές
τους, ευελπιστώντας ότι θα με τι-
μήσουν και αυτή τη φορά με την
ψήφο τους, εκλέγοντάς με στο Γε-
νικό Συμβούλιο. Σε κάθε περίπτωση,
ο τρόπος με τον οποίο έγινε ο κα-
ταρτισμός της Διοικούσας Επιτρο-
πής την προηγούμενη τριετία κρί-
νεται κατά την άποψή μου απόλυτα
πετυχημένος. Το γεγονός ότι αυτή
προέκυψε ομόφωνα θα έλεγα, με
ευρεία συμμετοχή των μεγάλων ει-
δικά κλάδων από ικανά άτομα, τα
οποία τύγχαναν γενικής αποδοχής,
έδωσε την ευκαιρία στο συμβούλιο
να λειτουργεί αρμονικά ούτως ώστε
να δώσει σημαντικό έργο. 

Της ΤΑΣΟΥΛΑΣ ΚΑΡΑΪΣΚΑΚΗ

Το «μάτι» του αυτοκινήτου, που
βλέπει πολύ καλύτερα από το μάτι
του οδηγού, μπορεί και διακρίνει
τα πάντα πίσω από φυσικά εμπόδια,
όπως κτίρια, αυτοκίνητα κ.ά., και
προειδοποιεί εγκαίρως τον οδηγό,
έχει επινοήσει και δοκιμάζει πάνω
σε οχήματα στη Γερμανία ο ένατος
τεχνοβλαστός (spin-off) του Ερευ-
νητικού Κέντρου «Αθηνά», AviSen-
se.AI. Με τα εργαλεία της τεχνητής
νοημοσύνης και της βαθιάς μάθη-
σης, της ρομποτικής, της ανάπτυξης
λογισμικού, της επαυξημένης και
εικονικής πραγματικότητας και μέ-
σω της επεξεργασίας διαφορετικών
τύπων οπτικής πληροφορίας, οι
ερευνητές του τεχνοβλαστού ανα-
πτύσσουν καινοτόμες λύσεις που
όχι μόνο ελέγχουν με τρόπο πρω-
τόγνωρο την οδική κυκλοφορία,
αλλά και σχεδιάζουν την ασφαλέ-

στερη δυνατή πορεία των αυτόνο-
μων οχημάτων με τη βελτίωση της
συμπεριφοράς τους και την αύξηση
της διαισθητικής αλληλεπίδρασης
μεταξύ των διασυνδεδεμένων οχη-
μάτων. Την ερευνητική ομάδα της
spin-off εταιρείας αποτελούν στε-
λέχη του Ινστιτούτου Βιομηχανικών
Συστημάτων του Ερευνητικού Κέν-
τρου «Αθηνά» και του Τμήματος
Ηλεκτρολόγων Μηχανικών και Τε-
χνολογίας Υπολογιστών του Πα-
νεπιστημίου Πατρών (Ομάδα Οπτι-

κοποίησης και Εικονικής Πραγμα-
τικότητας). 

«Η τεχνολογία που αναπτύσ-
σουμε καταγράφει και αναλύει οπτι-
κά δεδομένα από κάμερες στο όχη-

μα και συσκευές Lidar, δηλαδή συ-
στήματα τα οποία δημιουργούν
μια τρισδιάστατη εικόνα του πε-
ριβάλλοντος χώρου με την εκπομπή
ακτίνων λέιζερ που προσκρούουν

σε επιφάνειες και επιστρέφουν. Η
ανάλυση της οπτικής σκηνής με
τον συνδυασμό διαφορετικών τύ-
πων οπτικών δεδομένων συμβάλλει
στο να μπορεί το όχημα να γνωρίζει
ανά χιλιοστό του δευτερολέπτου
και με ακρίβεια εκατοστού ποια εί-
ναι η θέση του, όπως και η θέση
των γειτονικών οχημάτων, πεζών,
ποδηλατών και άλλων χρηστών
του οδικού δικτύου», εξηγεί ο κ.
Αρης Λάλος, διευθυντής Ερευνών
στο Ερευνητικό Κέντρο «Αθηνά»,
συνιδρυτής και επιστημονικός σύμ-
βουλος της AviSense.ΑΙ. «Λύσεις
ανάλυσης δεδομένων από κάμερες
έχουν ήδη εγκατασταθεί σε ακριβά
αυτοκίνητα. Ομως το κόστος ενός
εξηντα-τετρακάναλου αισθητήρα
Lidar μπορεί να αγγίζει τις 70.000
ευρώ. Οπότε είναι δύσκολο να εν-
σωματωθεί αυτή τη στιγμή σε συμ-
βατικά αυτοκίνητα. Η AviSense.ΑΙ
προσπαθεί να έχει από φθηνούς

αισθητήρες Lidar, αξίας έως 4.000
ευρώ, αποτελέσματα ανάλυσης αν-
τίστοιχης αξιοπιστίας με εκείνα
των πλέον προηγμένων ακριβών
συσκευών». Η άλλη τεχνολογική
λύση που αναπτύσσει η ερευνητική
ομάδα έχει να κάνει με αυτό που
λέμε «εκτεταμένη όραση ή εκτε-
ταμένη αντίληψη σκηνής (Co-ope-
rative awareness), δηλαδή «όταν
η ανάλυση σκηνής δεν περιορίζεται
στο εύρος λειτουργίας των αισθη-
τήρων ή των ανθρώπινων αισθη-
τηριακών συστημάτων, αλλά τα
ξεπερνάει», συνεχίζει ο κ. Λάλος.
«Το όχημα μπορεί να “δει” ένα άλλο
όχημα που πλησιάζει τη διασταύ-
ρωση με μεγάλη ταχύτητα, αλλά
δεν φαίνεται γιατί είναι κρυμμένο
πίσω από κτίρια, να ανιχνεύσει τη
συμπεριφορά ενός αυτοκινήτου
που βρίσκεται μπροστά από άλλα
παρεμβαλλόμενα οχήματα ή αρκετά
πιο πίσω».

Οχήματα με ελληνικά «μάτια» που βλέπουν και πίσω από κτίρια

Την ερευνητική ομάδα της spin-off εταιρείας αποτελούν στελέχη του Ινστι-
τούτου Βιομηχανικών Συστημάτων του Ερευνητικού Κέντρου «Αθηνά» και
του Τμήματος Ηλεκτρολόγων Μηχανικών και Τεχνολογίας Υπολογιστών του
Πανεπιστημίου Πατρών. 

<<<<<<

Τεχνοβλαστός
του Ερευνητικού
Κέντρου «Αθηνά» ανα-
πτύσσει στη Γερμανία
καινοτόμες λύσεις για
τα αυτόνομα αυτοκίνητα.

<<<<<<

«Η προστασία
του περιβάλλοντος
θα πρέπει να είναι η βα-
σική μας επιδίωξη, ακό-
μη και εις βάρος οποιου-
δήποτε πρόσκαιρου
οικονομικού κέρδους».

«Το ΕΤΕΚ να συνεχίσει
τον παρεμβατικό ρόλο»

Ο Ανδρέας Θεοδότου μιλάει στην «Κ» για τις περιβαλλοντικές
πληγές και τον ρόλο των μηχανικών

Ο πολιτικός μηχανικός Ανδρέας Θεοδότου λέει πως το γηρασμένο κτιριακό απόθεμα θα πρέπει να
καταγραφεί άμεσα με τη θεσμοθέτηση του πιστοποιητικού επιθεώρησης κτιρίων, το οποίο αναμένε-
ται σύντομα να ψηφιστεί σε νόμο.
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ΔΙΟΝΥΣΙΟΥΑΓΓΕΛΟΣ
ΣΤΕΛΙΟΣ

ΔΙΑΜΑΝΤΗΣ

Φιλική συμμετοχή 

ΠΙΤΣΑ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ
 Οικοδεσπότης ο 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΣΤΑΝΚΟΓΛΟΥ

Συμμετέχει η Αγνή Καλουμένου

Σκηνοθετική επιμέλεια: Σοφία Σπυράτου  
Καλλιτεχνική επιμέλεια: Νίκος Στρατηγός

ΠΑΤΤΙΧΕΙΟ ΘΕΑΤΡΟ ΛΕΜΕΣΟΥ
ΤΡΙΤΗ 7 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 20:30

ΔΗΜΟΤΙΚΟ ΘΕΑΤΡΟ ΣΤΡΟΒΟΛΟΥ
ΤΕΤΑΡΤΗ 8 & ΠΕΜΠΤΗ 9 

ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 20:30

ΧΟΡΗΓΟΙ:

ΧΟΡΗΓΟΙ ΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΑΣ:

ΜΕΓΑΣ ΧΟΡΗΓΟΣ:

EΙΣΙΤΗΡΙΑ:

Κεντρικό ρόλο στα σχέδια εκτά-
κτου ανάγκης που έχουν εκπο-
νήσει οι ΗΠΑ και άλλες δυτικές 
χώρες για τον απεγκλωβισμό 
των πολιτών τους από το Ισρα-
ήλ έχουν Ελλάδα και Κύπρος. 
Πληροφορίες από πηγές υψηλής 
αξιοπιστίας, που περιήλθαν τα 
προηγούμενα εικοσιτετράωρα εις 
γνώσιν της «Κ», κατατείνουν στο 
συμπέρασμα ότι οι Αμερικανοί 
έχουν ήδη ενημερώσει για τους 
«διαδρόμους εκκένωσης» που θα 
περάσουν από την κυπριακή και 
ελληνική επικράτεια, προβαίνο-
ντας ταυτόχρονα στις σχετικές 
προπαρασκευαστικές ενέργειες.

Το σχέδιο προβλέπει την απο-
μάκρυνση των περίπου 600.000 
Αμερικανών πολιτών που εκτιμά-
ται ότι βρίσκονται σήμερα στο Ισ-
ραήλ και άλλων 89.000 που ζουν 
στον Λίβανο, σε περίπτωση πε-
ραιτέρω κλιμάκωσης των πολε-
μικών συγκρούσεων. Αυτό ανα-
φέρει σε πρόσφατο δημοσίευμά 
της η αμερικανική εφημερίδα 
Washington Post, επικαλούμε-
νη συνολικά τέσσερις Αμερικα-
νούς αξιωματούχους. 

Σύμφωνα με πληροφορίες της 
«Κ», η ελληνική συμβολή στο αμε-
ρικανικό σχέδιο εκκένωσης συζη-
τείται σε κλειστό κύκλο ανθρώ-
πων, με τα στελέχη της Εθνικής 
Υπηρεσίας Πληροφοριών να δι-
αδραματίζουν κομβικό, συντονι-
στικό ρόλο.  

Ελληνας αξιωματούχος που 
ρωτήθηκε σχετικά επιβεβαίω-
σε μιλώντας στην «Κ» ότι έχει 
ζητηθεί αρωγή της Ελλάδας και 
της Κύπρου, τόσο λόγω της εγ-
γύτητάς τους στη διακεκαυμένη 
ζώνη όσο και λόγω των στενών 
σχέσεων συνεργασίας που δια-
τηρούν σε θέματα άμυνας και 
ασφάλειας με τις ΗΠΑ και το Ισ-
ραήλ, χωρίς ωστόσο να αποκα-
λύψει τον βαθμό της ελληνικής 
συμμετοχής. Αρκέστηκε να δη-
λώσει ότι ο σχεδιασμός εμπλέκει 
πρωτίστως την Κύπρο και λιγό-
τερο την Ελλάδα.

Αρμόδια κυβερνητική πηγή 
σημείωσε ότι οι ΗΠΑ έχουν υπο-
βάλει αιτήματα για τον ανεφοδι-

ασμό με καύσιμα των δεκάδων 
αμερικανικών αεροσκαφών που 
σταθμεύουν σε στρατιωτικά αε-
ροδρόμια της χώρας (σχετικό ρε-
πορτάζ στη σελ. 6). Παράλληλα, 
μέχρι τις 10 Νοεμβρίου πρόκει-
ται να έχουν καταπλεύσει στην 
Κρήτη συνολικά 7 πλοία ανεφο-
διασμού, ενώ τις επόμενες μέ-
ρες αναμένεται να ολοκληρωθεί 
και η ανάπτυξη στην Ελλάδα 800 
στελεχών της μονάδας υποστήρι-
ξης της αμερικανικής πολεμικής 
αεροπορίας (Logistic Readiness 
Squadron), με εξειδίκευση στις 
επιχειρήσεις εκκένωσης.

Κορυφαία στρατιωτική πηγή, 
πάντως, παρατήρησε ότι η παρου-
σία των ενόπλων δυνάμεων των 

ΗΠΑ στη χώρα μας καλύπτεται 
από διμερείς συμφωνίες και δεν 
εντάσσεται στο πλαίσιο υλοποί-
ησης σχεδίου έκτακτης ανάγκης. 

Παρόμοιες κινήσεις καταγρά-
φονται και στην Κύπρο, η οποία 
εξάλλου προορίζεται να λειτουρ-
γήσει ως ο Νο1 διαμετακομιστι-
κός σταθμός των ΗΠΑ σε περί-
πτωση γενικευμένης ανάφλεξης. 
Σύμφωνα με πληροφορίες της 
«Κ», εδώ και μερικά εικοσιτε-
τράωρα έχουν εγκατασταθεί στο 
νησί ειδικές δυνάμεις, όχι μόνο 
των ΗΠΑ αλλά και της Γερμανίας 
και της Ολλανδίας, με αποστολή 
τον απεγκλωβισμό πολιτών από 
τη ζώνη πυρός, ενώ έχουν ήδη 
καταγραφεί πρώτες μεταφορές 

- απεγκλωβισμοί πολιτών από 
το Ισραήλ και τον Λίβανο προς 
την Κύπρο.

Με ελληνικά πλοία

Πηγές ενημέρωσης από την 
Κύπρο σημείωσαν ότι σε κάποιες 
περιπτώσεις ο απεγκλωβισμός 
των πολιτών έγινε με ελληνικών 
συμφερόντων επιβατηγά πλοία, 
τα οποία μισθώθηκαν για τον σκο-
πό αυτό, ενώ άλλες πηγές ενημέ-
ρωσης αναφέρουν ότι Αμερικανοί 
πολίτες ταξίδεψαν αεροπορικώς 
στην Κύπρο και από εκεί επιβι-
βάστηκαν σε μισθωμένο πλοίο με 
προορισμό την Ελλάδα.

Την ίδια στιγμή, στους εφο-
πλιστικούς κύκλους διεθνώς φθά-
νουν πληροφορίες για σχέδια 
εκμίσθωσης από τις ΗΠΑ κρου-
αζιερόπλοιων, τα οποία στο πλαί-
σιο ενεργοποίησης ενός σχεδίου 
έκτακτης ανάγκης θα αναλάβουν 
να απομακρύνουν μαζικά πολίτες 
από τη ζώνη του πολέμου. 

Τις επαφές και διαπραγματεύ-
σεις με τις πλοιοκτήτριες εται-
ρείες για την εκμίσθωση των 
κρουαζιεροπλοίων πραγματο-
ποιεί η αμερικανική υπηρεσία 
ναυσιπλοΐας - MARAD (Maritime 
Administration), ενώ ορισμένες 
πληροφορίες αναφέρουν ότι ο 
ίδιος φορέας έχει προχωρήσει 
στην αγορά, αντί πολλών εκατομ-
μυρίων, δεξαμενοπλοίων μεταφο-
ράς επεξεργασμένου πετρελαίου 
για την κάλυψη των αυξημένων 
αναγκών στη Νοτιοανατολική Με-
σόγειο. Τις συγκεκριμένες πληρο-
φορίες επιβεβαίωσαν στην «Κ» 
Ελληνες κυβερνητικοί αξιωμα-
τούχοι, αποφεύγοντας ωστόσο 
να αποκαλύψουν περισσότερες 
λεπτομέρειες.

Εκκενώσεις μέσω Ελλάδας - Κύπρου
Σχέδια εκτάκτου ανάγκης για ασφαλή απομάκρυνση των πολιτών τους από το Ισραήλ εκπονούν οι ΗΠΑ

Καναδοί πολίτες από το Ισραήλ φτάνουν στο αεροδρόμιο «Ελευθέριος Βενιζέλος» απ’ όπου θα ταξιδέψουν για 
την πατρίδα τους. Η Αθήνα από την αρχή της κρίσης ήταν ο ενδιάμεσος κόμβος που επέλεξαν οι κυβερνήσεις 
των Ηνωμένων Πολιτειών και του Καναδά για τον επαναπατρισμό των υπηκόων τους.
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Του ΓΙΑΝΝΗ ΣΟΥΛΙΩΤΗ

Aερογέφυρα με μισθωμέ-
νες πτήσεις από το αεροδρό-
μιο της Αθήνας, όπως αυτές 
που έχουν ήδη πραγματοποι-
ηθεί προς ΗΠΑ και Καναδά, 
θα στηθεί σε περίπτωση που 
χρειαστεί μαζική εκκένωση 
πολιτών από την εμπόλεμη 
ζώνη. Καλά πληροφορημέ-
νες πηγές αναφέρουν πως 
τα τελευταία εικοσιτετράω-
ρα η αεροπορική κίνηση από 
Αθήνα προς βόρεια Αμερι-
κή έχει εξομαλυνθεί. Κατά 
την περίοδο που εξελίχθηκε 
το πρώτο κύμα εξόδου από 
το Ισραήλ προς Ηνωμένες 
Πολιτείες, η αμερικανική 
πρεσβεία στην Αθήνα είχε 
τοποθετήσει υπαλλήλους 
της στη ζώνη έξτρα-Σένγκεν 
του «Ελευθέριος Βενιζέλος» 
προκειμένου να βοηθούν 
όσους κατευθύνονταν προς 
τις Ηνωμένες Πολιτείες. Πέ-
ραν των Ηνωμένων Πολιτει-
ών, όμως, και άλλες χώρες 
μεριμνούν για τον επαναπα-
τρισμό πολιτών τους και την 
αρωγή στους Ισραηλινούς 
πολίτες που θέλουν να τα-
ξιδέψουν σ’ αυτές. Μεταξύ 
αυτών και το Ηνωμένο Βασί-
λειο, που την προηγούμενη 
εβδομάδα ζήτησε προσφο-
ρές από την ακτοπλοϊκή αγο-
ρά για πλοία μεγάλης χωρη-
τικότητας προκειμένου να 
πραγματοποιήσουν τουλάχι-
στον τρία ταξίδια από τη Βη-
ρυτό προς τη Λεμεσό. 

Η. ΜΠ.

Από το «Βενιζέλος»
ΜΕΣΗ ΑΝΑΤΟΛΗ

ΣΤΗ ΔΙΝΗ 
ΤΟΥ ΠΟΛΕΜΟΥ
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Αμέσως μετά τις τρομοκρατικές 
επιθέσεις της 11ης Σεπτεμβρίου 
2001, ο μετριοπαθής πρόεδρος 
του Ιράν Μοχάμεντ Χαταμί εξέ-
φρασε δημόσια τον αποτροπια-
σμό του και προσέφερε στήρι-
ξη στους Αμερικανούς απέναντι 
στην Αλ Κάιντα και στους Ταλι-
μπάν, ορκισμένους εχθρούς της 
Τεχεράνης. Η απάντηση της Ου-
άσιγκτον ήρθε στις 29 Ιανουαρί-
ου 2002, με την ομιλία του Τζορτζ 
Μπους στο Κογκρέσο για την «Κα-
τάσταση της Ενωσης». Εκεί, ο 
Αμερικανός πρόεδρος παρουσί-
ασε την εξωφρενική γεωπολιτι-
κή του σύλληψη περί «Αξονα του 
Κακού», Ιράκ - Ιράν - Βόρειας Κο-
ρέας. Βάζοντας σε κοινό παρο-
νομαστή το σιιτικό Ιράν, το κο-
σμικό Ιράκ (δύο χώρες που είχαν 
αλληλοσπαραχτεί σε έναν τρομε-
ρό οκταετή πόλεμο) και την κομ-
μουνιστική χώρα της Απω Ανα-
τολής, έστειλε προς όλους ένα 
σαφές μήνυμα: Υστερα από την 
Καμπούλ, επόμενος σταθμός μας 
θα είναι η Βαγδάτη, στη συνέχεια 
η Τεχεράνη και μετά βλέπουμε.

Αποτέλεσμα των δύο ολέθρι-
ων πολέμων που εξαπέλυσαν οι 
νεοσυντηρητικοί του Μπους ενα-
ντίον του Αφγανιστάν και του 
Ιράκ ήταν να καθηλωθεί για χρό-
νια, με τεράστιο κόστος, η Αμε-
ρική στα ναρκοπέδια της Μέσης 
Ανατολής και να αναδειχθεί το 
Ιράν σε μεγάλη περιφερειακή 
δύναμη, ισχυρότερη από κάθε 
άλλη στιγμή της σύγχρονης ιστο-
ρίας του. 

Απαλλαγμένοι, χάρη στους 
Αμερικανούς, από τις δύο άμε-
σες απειλές, στα δυτικά και τα 
ανατολικά τους, τον Σαντάμ Χου-
σεΐν και τους Ταλιμπάν, οι Ιρανοί 
βρέθηκαν τα επόμενα χρόνια να 
έχουν τεράστια επιρροή στις κυ-
βερνήσεις του «σιιτικού τόξου», 
από το Ιράκ μέχρι τον Λίβανο και 

τη Συρία, διεκδικώντας ηγεμονι-
κό ρόλο στον Κόλπο. 

Οσο για το Ισραήλ, που είχε 
πάψει προ πολλού να ανησυχεί 
για κινδύνους από τα ηττημέ-
να αραβικά κράτη, έβλεπε τώ-
ρα έναν νέο, επίφοβο αντίπαλο 
στον ορίζοντα. Θα αποδειχθούν 
οι φονικές επιθέσεις που εξαπέ-
λυσε η Χαμάς στις 7 Οκτωβρίου 
ο καταλύτης για τον νέο μεγάλο 
πόλεμο της Μέσης Ανατολής; Αυ-
τό είναι ένα από τα πιο αγωνιώ-
δη ερωτήματα που αιωρούνται 
πάνω από τη διεθνή σκηνή εδώ 
και τρεις εβδομάδες.

Αμερικανικό «φρένο»

Η κυβέρνηση Νετανιάχου 
έσπευσε από την πρώτη στιγμή 
να στρέψει το δάχτυλο προς την 
Τεχεράνη, υποστηρίζοντας ότι 
ήταν εκείνη που παρότρυνε και 
σχεδίασε τις επιθέσεις της Χαμάς 
για να ανατινάξει τη δρομολογη-
μένη, με τη βοήθεια και των Αμε-
ρικανών, συμφιλίωση του Ισραήλ 
με τη Σαουδική Αραβία. 

Ωστόσο, ο Τζο Μπάιντεν και 
οι στενοί συνεργάτες του δηλώ-
νουν ότι δεν υπάρχουν ενδείξεις 
για ευθεία σύνδεση του Ιράν με 
τις επιθέσεις, ενώ διαμηνύουν ότι 
θα κάνουν τα πάντα για να απο-
φύγουν γενίκευση του πολέμου, 
με την εμπλοκή της Τεχεράνης 
και των περιφερειακών συμμά-
χων της, πρώτα απ’ όλα της ισχυ-
ρότατης σιιτικής οργάνωσης του 
Λιβάνου, Χεζμπολάχ. 

Αλλωστε, ανεξάρτητα από το 
τι λένε δημοσίως, οι Ισραηλινοί 
γνωρίζουν πολύ καλά ότι η Χα-
μάς μπορεί να στηρίζεται από το 
Ιράν, αλλά δεν αποτελεί πειθήνιο 
όργανό του. Σε αντίθεση με τη 
Χεζμπολάχ, που δημιουργήθηκε 
υπό την επίδραση της ιρανικής 
επανάστασης, η σουνιτική Χαμάς 
έλκει την καταγωγή της από τους 
Αδελφούς Μουσουλμάνους, γέν-
νημα του αντιαποικιακού αγώνα 

στην Αίγυπτο και στην Παλαιστί-
νη κατά της Βρετανικής Αυτο-
κρατορίας. Μάλιστα, Χεζμπολάχ 
και Χαμάς βρέθηκαν σε αντίπαλα 
στρατόπεδα στον συριακό εμφύ-
λιο, με την πρώτη να μάχεται, με 
στήριξη από το Ιράν, μαζί με τον 
στρατό του Μπασάρ Ασαντ και 
τη δεύτερη να συντάσσεται με 
τους αντιπάλους του. 

Παρά τις πολύ προσεκτικές 
τοποθετήσεις του Μπάιντεν, το 
Ιράν έχει βάσιμους λόγους να 
ανησυχεί. Εδώ και κάμποσα χρό-
νια, εξελίσσεται ένας υπόγειος 
πόλεμος χαμηλής έντασης με το 
Ισραήλ, που περιλαμβάνει εκα-
τέρωθεν επιθέσεις σε πλοία του 
αντιπάλου, συγκρούσεις μέσω 
αντιπροσώπων σε Συρία, Ιράκ 
και Παλαιστίνη, τις δολοφονίες 

πέντε Ιρανών επιστημόνων που 
εργάζονταν στο πυρηνικό πρό-
γραμμα της Τεχεράνης και την 
εξόντωση του υποστρατήγου Κα-
σέμ Σολεϊμανί, αρχηγού επίλε-
κτων δυνάμεων των Φρουρών 
της Επανάστασης, στο αεροδρό-
μιο της Βαγδάτης – αν και την ευ-
θύνη για την τελευταία ανέλαβαν 
οι Αμερικανοί. 

Το ενδεχόμενο να οδηγήσει η 
τρέχουσα κρίση τη Γάζα σε πλήγ-
μα του Ισραήλ εναντίον του ιρα-
νικού πυρηνικού προγράμματος, 

προκαλώντας το Ιράν σε ανοι-
χτό πόλεμο, αυξάνει τη διάχυ-
τη ανησυχία. Επιπλέον, οι Ιρα-
νοί βλέπουν τους Αμερικανούς 
να στέλνουν στην περιοχή δύο 
αεροπλανοφόρα με τις αρμάδες 
τους, που απειλούν να τους πλή-
ξουν αν το θεωρήσουν αναγκαίο, 
ενώ ένας υποστράτηγος των Πε-
ζοναυτών, ο Τζέιμς Γκλιν, μαζί με 
άλλους υψηλόβαθμους στρατιω-
τικούς βρίσκονται στο Ισραήλ 
ως σύμβουλοι για τον σχεδιασμό 
των στρατιωτικών επιχειρήσεων. 

Προειδοποιητικά πυρά

Από την πλευρά του, το Ιράν 
δείχνει τα δόντια του με τις πε-
ριορισμένες, για την ώρα, επι-
θέσεις του «Αξονα της Αντίστα-
σης» εναντίον ισραηλινών και 
αμερικανικών στόχων, μένοντας 
ωστόσο πάντα κάτω από το κα-
τώφλι του casus belli. Στο Ιράκ, 
η αγανάκτηση για τις συνεχιζό-
μενες εκατόμβες στη Γάζα οδή-
γησε στο μέχρι χθες αδιανόη-
το: να ενωθούν σε κοινό μέτωπο 
οι φιλοϊρανικές πολιτοφυλακές, 
εκ των οποίων κυριότερη είναι 
οι «Ταξιαρχίες Χεζμπολάχ», με 
τον ισχυρό σιιτικό στρατό του 
Μοκτάντα αλ Σαντρ, εχθρικού 
απέναντι σε κάθε εξωτερική πα-
ρέμβαση. 

Στις 19 Οκτωβρίου, εκδηλώ-
θηκαν οι πρώτες επιθέσεις, με 
ρουκέτες και drones, στις αμερι-
κανικές βάσεις του Αϊν αλ Ασαντ 
και του Αλ Χαρίρ. Ανάλογες επι-
θέσεις δέχθηκαν οι αμερικανικές 
βάσεις του Αλ Τανφ και του Κο-
νόκο στη Συρία, όπου πλην της 
Χεζμπολάχ και των παλαιστινι-
ακών οργανώσεων βρίσκονται 
οι Ταξιαρχίες Φαμετιγιούν και 
Ζαϊναμπαγιούν, στελεχωμένες 
από Αφγανούς και Πακιστανούς 
σιίτες αντίστοιχα, υπό την καθο-
δήγηση Φρουρών της Επανάστα-
σης. Εξ άλλου, αμερικανικό αντι-
τορπιλικό στην Ερυθρά Θάλασσα 

αναχαίτισε τέσσερις πυραύλους 
Κρουζ και 11 drones που κατευ-
θύνονταν προς το Ισραήλ, προ-
ερχόμενα από τον σιιτικό στρα-
τό των Χούθι, που ελέγχουν την 
πρωτεύουσα και μεγάλο μέρος 
της Υεμένης. 

Ωστόσο, ο κατά πολύ επικιν-
δυνότερος μη κρατικός αντίπα-
λος του Ισραήλ δεν είναι άλλος 
από τη Χεζμπολάχ. Στον πόλεμο 
του 2006, που κράτησε 34 ημέ-
ρες, το εβραϊκό κράτος, παρά τη 
συντριπτική υπεροχή του στον 
αέρα, υπέστη οδυνηρή έκπληξη, 
καθώς δεν κατάφερε να υπερι-
σχύσει αποφασιστικά επί του 
εδάφους. Στο διάστημα που με-
σολάβησε, η Χεζμπολάχ ενίσχυ-
σε αποφασιστικά το οπλοστάσιό 
της που περιλαμβάνει, σύμφωνα 
με υπολογισμούς, 150.000 ρου-
κέτες και κάμποσους πυραύλους 
ακριβείας, οι οποίοι μπορούν να 
πλήξουν όλες τις ισραηλινές πό-
λεις. Στο πολιτικό επίπεδο ηγεί-
ται ευρείας συμμαχίας, που πε-
ριλαμβάνει σιίτες, χριστιανούς, 
∆ρούζους, ακόμη και σουνίτες, 
έχει ισχυρή επιρροή στην κυβέρ-
νηση του Λιβάνου και λειτουργεί 
ως κράτος εν κράτει.

Κατά παράδοξο τρόπο, ο ηγέ-
της της Χεζμπολάχ, Χασάν Νασ-
ράλα, δεν έχει κάνει καμία δημό-
σια δήλωση από τις 7 Οκτωβρίου. 
Οι μέχρι σήμερα σποραδικές 
ανταλλαγές πυρών της οργάνω-
σης με τον ισραηλινό στρατό στο 
νότιο Λίβανο απασχολούν μεν 
τον εχθρό, αλλά δεν διακινδυ-
νεύουν έναν νέο πόλεμο. Η κατά-
σταση, πάντως, μπορεί ανά πάσα 
στιγμή να τεθεί εκτός ελέγχου. Οι 
New York Times έγραψαν πρό-
σφατα ότι η στρατιωτική ηγεσία 
του Ισραήλ ζητούσε προληπτικό 
πλήγμα εναντίον της Χεζμπολάχ, 
κάτι που ο Νετανιάχου έχει μέχρι 
στιγμής αποφύγει υπό την πίεση 
της κυβέρνησης Μπάιντεν. Αλλά 
μέχρι πότε;

Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

Ο Λευκός Οίκος 
διαμηνύει ότι θα 
κάνει τα πάντα για να 
αποφύγει την εμπλοκή 
της Τεχεράνης και 
των περιφερειακών 
συμμάχων της, πρώτα 
απ’ όλα της ισχυρότατης 
σιιτικής οργάνωσης του 
Λιβάνου, Χεζμπολάχ. 

Σε τεντωμένο σχοινί με Ιράν 
Ο μεγάλος κίνδυνος της εξάπλωσης και η προσπάθεια των ΗΠΑ να τον αποτρέψουν

Ισραηλινοί στρατιώτες σε στιγμές χαλάρωσης κοντά στο Οφακιμ, το βράδυ της Τετάρτης. Σύμφωνα με τους περισσότερους παρατηρητές, ο πόλεμος δεν έχει ακόμη μπει στην πιο επικίνδυνη φάση 
του. Οι ισραηλινές δυνάμεις ίσως κληθούν να αντιμετωπίσουν και δεύτερο μέτωπο, στα βόρεια σύνορα με τον Λίβανο, όπου δρα η Χεζμπολάχ.
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Ο «μαύρος» 
απολογισμός 

της σύγκρουσης

ΜΕΣΗ ΑΝΑΤΟΛΗ
ΣΤΗ ΔΙΝΗ 

ΤΟΥ ΠΟΛΕΜΟΥ

5.791
Παλαιστίνιοι είχαν σκοτωθεί 

από τους ισραηλινούς 
βομβαρδισμούς μέχρι την 
Τετάρτη στη Γάζα , σύμφωνα 
με το υπουργείο Υγείας της 
παλαιστινιακής περιοχής.

1.400
Ισραηλινοί έχουν σκοτωθεί 
μετά την 7η Οκτωβρίου. 

Πρόκειται κυρίως για αμάχους 
που έχασαν τη ζωή τους κατά 
την εισβολή της Χαμάς.

16.297
Ηταν την Τετάρτη οι τραυματίες 

σύμφωνα με τις ίδιες 
παλαιστινιακές πηγές.

222
Είναι οι όμηροι, μεταξύ τους
και πολίτες άλλων χωρών 
εκτός του Ισραήλ, που 

πιστεύεται ότι κρατούνται από 
τη Χαμάς στη Γάζα, σύμφωνα 
με τον ισραηλινό στρατό.

4
Ομηροι έχουν 
απελευθερωθεί.
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Στους διαδρόμους του υπουργείου 
Εξωτερικών τις τελευταίες εβδο-
μάδες κυκλοφορεί ένα ελαφρώς 
πικρό αυτοσαρκαστικό αστείο: 
«Κοίτα που τελικά είμαστε πράγ-
ματι πυλώνας σταθερότητας». Η 
διαπίστωση δεν οφείλεται τόσο 
στην έλλειψη πίστης στις δυ-
νάμεις της Ελλάδας, όσο στην 
κατάσταση που επικρατεί στον 
περίγυρο. 

Μετά και την έκρηξη του 
πολέμου στη Μέση Ανατολή, 
πρακτικά η Ελλάδα αποτελεί τον 
μοναδικό αξιόπιστο εταίρο των 
ΗΠΑ σε μια περιοχή η οποία βρί-
σκεται υπό διαρκή αναταραχή. 

Ο ρόλος της Ελλάδας ως εναλ-
λακτικής λύσης άρχισε να οι-
κοδομείται στο Στέιτ Ντιπάρ-
τμεντ δειλά, περίπου πριν από 
7-8 χρόνια, ωστόσο μετά τη 
Συμφωνία Αμοιβαίας Αμυντι-
κής Συνεργασίας (MDCA), την 
έκρηξη του πολέμου στην Ου-
κρανία και, πλέον, τα σύννεφα 
πολέμου στη Μέση Ανατολή, 
αυτή η σκέψη αρχίζει να παίρ-
νει σάρκα και οστά. Αν και η Ελ-
λάδα απέχει ακόμη πολύ να χα-
ρακτηριστεί ως «frontier state» 
(δηλαδή συμμαχικό, συνορια-
κό κράτος που αποτελεί κόμβο 
προώθησης των αμερικανικών 
συμφερόντων στην ευρασιατι-
κή περιφέρεια), είναι σαφές ότι 
η αναταραχή στην Ουκρανία 
και πλέον στη Μέση Ανατολή 
επιταχύνουν κάποιες εξελίξεις, 
τουλάχιστον σε επίπεδο στρα-
τιωτικής παρουσίας.

Ο πόλεμος στην Ουκρανία  

Από τον Φεβρουάριο του 2022 
και τη ρωσική εισβολή στην Ου-
κρανία η θεωρητική γεωπολιτι-
κή αξία της Ελλάδας έγινε χει-
ροπιαστή, κυρίως χάρη στην 
Αλεξανδρούπολη, η οποία είχε 
–για πρώτη φορά– ενταχθεί στην 
MDCA λίγους μήνες νωρίτερα. 
Εκτοτε, από το λιμάνι της Αλε-
ξανδρούπολης, κυρίως αμερικα-
νικές καθώς και άλλες νατοϊκές 
δυνάμεις μετακινούνται μέσω 

σιδηροδρόμου προς τη Βουλγα-
ρία και τη Ρουμανία και από εκεί 
πολλές φορές μέχρι τη Βαλτική. 
Μέσω της συγκεκριμένης δια-
δρομής, η οποία παρακάμπτει 
τη διαδρομή προς τη Μαύρη Θά-
λασσα από τα Στενά, έχουν με-
ταφερθεί ελικόπτερα, άρματα 
μάχης, τεθωρακισμένα οχήμα-
τα και άλλα οπλικά συστήματα. 
Ενώ προχωράει και η σύνδεση 
των στρατιωτικών αγωγών με-
ταφοράς καυσίμων τριών χωρών 
–Ελλάδας, Βουλγαρίας, Ρουμα-
νίας–, εξέλιξη η οποία ενισχύει 
περαιτέρω την ανθεκτικότητα 
και τη συνοχή της ανατολικής 
πτέρυγας του ΝΑΤΟ.

Νάπολη - Σούδα - Ακρωτήρι

Μια δεύτερη σύγκρουση που 
απειλεί με ανάφλεξη τη Μέση 
Ανατολή και τη Βόρεια Αφρική, 
αυτή ανάμεσα στο Ισραήλ και τη 
Χαμάς, ανέδειξε τον ρόλο που 
παίζει η Ελλάδα ως κόμβος για 
τη στάθμευση και την εξυπηρέ-
τηση των αμερικανικών στρατι-
ωτικών δυνάμεων και προς την 
Ανατολική Μεσόγειο. Ουσιαστι-
κά οι Αμερικανοί αντιμετωπίζουν 
την Ανατολική Μεσόγειο περί-
που όπως ιστορικά το έπραττε 
και η Γαληνοτάτη ∆ημοκρατία 

της Βενετίας, χρησιμοποιώντας 
τα μεγάλα νησιά ως σταθμούς, 
με τελικό σκοπό την πρόσβαση 
στη Μέση Ανατολή. Τότε σκοπός 
ήταν να διατηρηθεί μια εμπορι-
κή αυτοκρατορία. Τώρα η απρό-
σκοπτη πρόσβαση σε ένα από τα 
πιο ασταθή σημεία του πλανήτη. 
Ετσι, σε μια ευθεία γραμμή, που 
έχει σημείο εκκίνησης τη ∆ια-
κλαδική ∆ιοίκηση Συμμαχικών 

∆υνάμεων της Νάπολης και εν 
συνεχεία με στάσεις στην Κρήτη 
και, ενδεχομένως, στην Κύπρο, 
οι Αμερικανοί εξασφαλίζουν την 
υποστήριξη των αεροναυτικών 
δυνάμεών τους είτε αυτές χρει-
αστεί να επιχειρήσουν είτε όχι.

Τις τελευταίες ημέρες η αε-
ροπορική βάση της Σούδας έχει 

πρακτικά αγγίξει τα όρια των δυ-
νατοτήτων εξυπηρέτησης αερο-
σκαφών. Πλέον στην 115 Πτέ-
ρυγα Μάχης στη Σούδα, μεγάλο 
τμήμα της οποίας έχει παραχω-
ρηθεί από την Πολεμική Αερο-
πορία στις αμερικανικές δυνά-
μεις, σταθμεύουν μεταγωγικά 
C-130 και C-17, ιπτάμενα τάν-
κερ KC-135, ενώ ήδη επιχειρεί 
από αυτή τη βάση ένα RC-135 
Rivet Joint, που έχει  αποστολή 
τη συλλογή πληροφοριών και 
την αναγνώριση πιθανών στό-
χων. Τα μεταγωγικά βρίσκονται 
εκεί με κύριο σκοπό την πιθανή 
μεταφορά Αμερικανών πολιτών 
από το Ισραήλ και τον Λίβανο. 
Αλλωστε η βάση της Σούδας έχει 
ήδη χρησιμοποιηθεί από άλλες 
νατοϊκές δυνάμεις (όπως η Πο-
λωνία) ως σταθμός μεταγωγικών 
που μετέφεραν πολίτες από το 
Ισραήλ τις πρώτες ημέρες της 
κρίσης.

Η σύνδεση ανάμεσα στην 
αεροπορική βάση της Σούδας 
και τις παρακείμενες ναυτικές 
εγκαταστάσεις στο Μαράθι εξα-
σφαλίζει την ταχύτατη μεταφο-
ρά εφοδίων και για τα πολεμικά 
πλοία των ΗΠΑ, που μπορεί να 
χρειαστούν ανεφοδιασμό ή και 
κάποιες τεχνικές εργασίες. Το 

κρηπίδωμα Κ14 μπορεί να φιλο-
ξενήσει και αεροπλανοφόρο, ως 
εκ τούτου το Μαράθι είναι πολύ 
σημαντικό για τις ΗΠΑ. 

Φιλοξενία στην Αττική

Ο κορεσμός της Σούδας οδή-
γησε στο αμερικανικό αίτημα 
για στάθμευση 5-8 C-130 και 120 
αξιωματικών και υπαξιωματι-
κών στην αεροπορική βάση της 
Ελευσίνας, προκειμένου να συ-
γκεντρωθούν περισσότερες δυ-
νάμεις. Καλά πληροφορημένες 
πηγές ανέφεραν ότι, ανάλογα 
βεβαίως με τις εξελίξεις στη Μέ-
ση Ανατολή, δεν αποκλείεται να 
σταθμεύσουν περισσότερα αε-
ροσκάφη στην Ελευσίνα, ενώ 
μελετάται και η αεροπορική βά-
ση της Λάρισας, όπου –ούτως ή 
άλλως– οι Αμερικανοί είναι ήδη 
εγκατεστημένοι με βάση και τις 
προβλέψεις της MDCA. Σημει-
ώνεται, επίσης, ότι τόσο οι Ισ-
ραηλινοί όσο και χώρες όπως ο 
Καναδάς έχουν επιλέξει το αερο-
δρόμιο «Ελευθέριος Βενιζέλος» 
ως κόμβο για εμπορικές πτήσεις 
μεταφοράς πολιτών ή υλικών, 
σε περίπτωση κλιμάκωσης και 
ανάγκης να κλείσει για πολιτι-
κά αεροπλάνα ο εναέριος χώρος 
του Ισραήλ.

Αν και προς το παρόν δεν 
έχει καταγραφεί κάποιο αίτη-
μα προς τη Λευκωσία, ήδη βρί-
σκονται σε κυπριακό έδαφος 
ομάδες ειδικών δυνάμεων από 
διάφορες χώρες της Ευρώπης 
(Ηνωμένο Βασίλειο, Ολλανδία 
και Γερμανία), ενώ η βρετανική 
αεροπορική βάση στο Ακρωτή-
ρι βρίσκεται σε αυξημένη επι-
φυλακή για την πιθανότητα να 
γίνουν κι άλλες αποστολές απε-
γκλωβισμού πολιτών. Η αεροπο-
ρική βάση «Ανδρέας Παπανδρέ-
ου» στην Πάφο είναι, επίσης, 
μια εναλλακτική που εξετάζε-
ται από τους Αμερικανούς και 
λοιπούς νατοϊκούς συμμάχους, 
αν και αυτή τη στιγμή η βάση 
στο Ακρωτήρι αλλά και το αερο-
δρόμιο στη Λάρνακα φαίνεται 
να εξυπηρετούν την έως τώρα 
δραστηριότητα.

Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Οι ΗΠΑ αντιμετωπίζουν 
την Ανατολική Μεσόγειο 
περίπου όπως και οι 
Ενετοί, χρησιμοποιώντας 
τα μεγάλα νησιά ως 
σταθμούς, με τελικό 
σκοπό την πρόσβαση 
στη Μέση Ανατολή.

Κόμβος μεταξύ δύο πολέμων
Μετά την αναβάθμιση της Αλεξανδρούπολης, ενισχύονται οι αμερικανικές δυνάμεις σε Σούδα, Ελευσίνα

Ισραηλινοί πολίτες με αμερικανική υπηκοότητα επιβιβάζονται σε κρουαζιερόπλοιο στο λιμάνι της Χάιφα με προορισμό τη Λεμεσό. Παράλληλα με την αξιοποίηση των βάσεων που χρησιμοποι-
ούν στον ελλαδικό χώρο, οι ΗΠΑ συμπεριλαμβάνουν τη χώρα μας και την Κύπρο στα σχέδια ασφαλούς μετακίνησης των Αμερικανών πολιτών από τη Μέση Ανατολή. Για τον λόγο αυτό πληροφο-
ρίες αναφέρουν πως ήδη έχουν αρχίσει να εκμισθώνουν μεγάλα κρουαζιερόπλοια.
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Η αμερικανική 
παρουσία 

στην Ελλάδα

1. Σούδα 

Στην Αεροπορική Βάση (115 Πτέρυ-
γα Μάχης) βρίσκονται σταθμευμέ-
να και σε επιφυλακή μεταγωγικά, 
ιπτάμενα τάνκερ και αεροσκάφη 
ηλεκτρονικού πολέμου. Οι παρα-
κείμενες ναυτικές εγκαταστάσεις 
στο Μαράθι μπορούν να εξυπηρε-
τήσουν μέχρι και αεροπλανοφόρο.

2. Ελευσίνα 

Τις τελευταίες ημέρες μεταστάθ-
μευσαν στην 112 Πτέρυγα Μάχης 
αμερικανικά C-130 και Ειδικές 

∆υνάμεις.

3. Λάρισα 

Στην Αεροπορική Βάση της Λάρι-
σας (110 Πτέρυγα Μάχης) σταθ-
μεύουν εδώ και καιρό αεροπορι-
κές δυνάμεις των ΗΠΑ. Από εκεί 
επιχειρούν Μη Επανδρωμένα Αε-
ροχήματα τύπου MQ-9 REAPER, 
ενώ συχνά φιλοξενούνται ιπτάμε-

να τάνκερ και μεταγωγικά.

4. Νέα Αγχίαλος 

Στην Αεροπορική Βάση της Νέας 
Αγχιάλου (111 Πτέρυγα Μάχης) θα 
σταθμεύσουν για τον χειμώνα ελι-
κόπτερα Σινούκ και Μπλακ Χοκ. Μι-
κρός αριθμός ίσως σταθμεύσει και 
στην Αλεξάνδρεια Ημαθίας. Πρό-
κειται για ελικόπτερα που χρησιμο-
ποιούσαν την βάση της Αεροπορίας 

Στρατού στο Στεφανοβίκειο.

5. Θεσσαλονίκη 

Το αεροδρόμιο και το λιμάνι της 
πόλης χρησιμοποιούνται τακτικά 
για τη μεταφορά στρατιωτικού υλι-
κού, κυρίως προς την ανατολική 

πτέρυγα του ΝΑΤΟ.

6. Αλεξανδρούπολη 

Η «Σούδα του Βορρά», όπως έχει 
κατά καιρούς χαρακτηριστεί, απο-
τελεί έναν κόμβο μεταφοράς ενέρ-
γειας αλλά και διαφόρων ειδών 
οπλικών συστημάτων προς την 
Ανατολική πτέρυγα του ΝΑΤΟ και 
η σημασία της έχει αναδειχθεί σε 
όλη τη Συμμαχία μετά την έκρηξη 
του πολέμου στην Ουκρανία. Η πα-
ρουσία των Αμερικανών στην Αλε-
ξανδρούπολη είναι «κλειδί» για τον 

ρόλο που διαδραματίζει.
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Ο πόλεμος στη Μέση Ανα-
τολή έχει, βεβαίως, οδη-
γήσει τις ελληνοτουρκικές 
διαφορές σε πολύ χαμηλότε-
ρη προτεραιότητα. Ωστόσο, 
πριν από περίπου δύο εβδο-
μάδες, λίγο μετά τις πρώ-
τες ισραηλινές αντιδράσεις 
στις ωμότητες της Χαμάς, 
μια ελληνοτουρκική δια-
φωνία οδήγησε σε τριβές 
εντός του ΝΑΤΟ. Το Πολεμι-
κό Ναυτικό (Π.Ν.) με τη φρε-
γάτα «Ψαρά» και το τουρκι-
κό Ναυτικό με τη φρεγάτα 
«Γιαβούζ» συμμετείχαν στην 
προγραμματισμένη και διό-

λου έκτακτη δραστηριότη-
τα της ναυτικής ομάδας του 
ΝΑΤΟ «SNMG 2», η οποία δι-
εξήγε γυμνάσια μεταξύ δυτι-
κής Κύπρου και της γραμμής 
Ρόδου -  Καρπάθου. Οταν 
η ομάδα κινήθηκε προς τη 
Κύπρο, οι Τούρκοι επιτε-
λείς διαμαρτυρήθηκαν δι-
ότι στους επιχειρησιακούς 
χάρτες (που έχουν αναθε-
ωρηθεί για να περιλαμβά-
νουν τις νέες απειλές) εμ-
φανιζόταν η ονομασία της 
«Κυπριακής ∆ημοκρατίας» 
και όχι, βεβαίως, εκείνη του 
ψευδοκράτους. Η υπόθεση 

αρχικά έφτασε σε επίπεδο 
κεντρικής ναυτικής διοίκη-
σης του ΝΑΤΟ (MARCOM) 
στο Νόρθγουντ του Ηνω-
μένου Βασιλείου, όπου και 
αποφασίστηκε να διεξαχθεί 
το υπόλοιπο της άσκησης 
δίχως ονομασίες, αλλά με 
γεωγραφικές συντεταγμέ-
νες τοποθεσιών. Η ελληνική 
πλευρά διαμαρτυρήθηκε για 
την κατεύθυνση που δόθη-
κε από τη MARCOM, φθάνο-
ντας ακόμη και σε κεντρικό 
επίπεδο ΝΑΤΟ στις Βρυξέλ-
λες. ∆εν δόθηκε, πάντως, 
συνέχεια. 

Διένεξη εν πλω για το όνομα της Κύπρου

ΜΕΣΗ ΑΝΑΤΟΛΗ
ΣΤΗ ΔΙΝΗ 

ΤΟΥ ΠΟΛΕΜΟΥ
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«Δεν νομίζω ότι η Μοσάντ είχε 
ανάμειξη στην περίπτωση της 
επίθεσης της Χαμάς», σημειώνει 
ο πρώην διοικητής της Υπηρε-
σίας Πληροφοριών του Ισραήλ, 
Εφραίμ Χαλέβι, στη συνέντευξή 
του στην «Κ». Τρεις εβδομάδες 
μετά την αιφνιδιαστική επίθε-
ση της Χαμάς στο Ισραήλ, ο 9ος 
διοικητής της Μοσάντ και πρώ-
ην επικεφαλής του ισραηλινού 
Συμβουλίου Ασφαλείας κλήθη-
κε να απαντήσει στα κρίσιμα 
ερωτήματα που μένουν αναπά-
ντητα. Πώς η Χαμάς κατόρθωσε 
να «βραχυκυκλώσει» τις ισραη-
λινές υπηρεσίες πληροφοριών 
και πώς η χρήση προηγμένων 
τεχνολογιών όπως της τεχνη-
τής νοημοσύνης έπαιξαν ρόλο 
στην αποτυχία; 

Ο πολύπειρος αξιωματικός 
με το προσωνύμιο «ο άνθρωπος 
στις σκιές» αποκαλύπτει στην 
«Κ» πως οι τρομοκράτες της Χα-
μάς έμαθαν να αναλύουν τον 
τρόπο σκέψης των Ισραηλινών 
και ήξεραν πώς να δράσουν στο 
ισραηλινό έδαφος. Οπως παρα-
δέχεται, οι Παλαιστίνιοι προε-
τοίμαζαν για μεγάλο διάστημα 
την επίθεση, την ώρα που στο 
Ισραήλ επικρατούσε εσωτερική 
κρίση. Στο τέλος της κουβέντας 
ο κ. Χαλέβι εκτίμησε πως οι Ιρα-
νοί δεν θα εμπλακούν ενεργά 
στην ένοπλη αντιπαράθεση και 
πως ο πολιτικά «τελειωμένος» 
Μπέντζαμιν Νετανιάχου μπορεί 
να σοκάρει τον κόσμο.

 
– Τρεις εβδομάδες μετά την 
αιφνιδιαστική επίθεση της Χα-
μάς. Τι συμπεράσματα βγά-
ζετε; Τι πήγε στραβά στην 
κοινότητα των μυστικών υπη-
ρεσιών;

– ∆εν νομίζω ότι η Μοσάντ εί-
χε ανάμειξη στη συγκεκριμένη 
περίπτωση. H κάλυψη της Λω-
ρίδας της Γάζας δεν ήταν απο-
στολή της Μοσάντ και δεν επι-
χειρούσαμε εκεί παρά μόνον σε 
πολύ ακραίες περιστάσεις, οι 
οποίες τα τελευταία χρόνια ου-
σιαστικά δεν συνέτρεχαν. 

∆εν ξέρω λοιπόν πώς προέκυ-
ψε αυτή η παραβίαση και πώς 
αποτύχαμε να συλλέξουμε πλη-
ροφορίες για το τι συνέβαινε 
τον τελευταίο χρόνο. Προφανώς, 
αυτή η επίθεση είχε σχεδιαστεί 
εκ των προτέρων και έπρεπε να 
γίνουν πολλές προετοιμασίες 
προκειμένου να σταλούν πάνω 
από χίλιοι ένοπλοι στο Ισραήλ.

Αυτό που θα πω είναι ότι 
ο επικεφαλής της υπηρεσίας 
ασφαλείας ανέλαβε δημόσια 
την ευθύνη, όπως αντίστοιχα 
και ο επικεφαλής της στρατι-
ωτικής υπηρεσίας πληροφορι-
ών. Υπάρχει μόνο ένα άτομο 
που δεν έχει αναλάβει δημόσια 
την ευθύνη και ξέρετε ποιος εί-
ναι αυτός.

 
– Ολες οι υπηρεσίες πληρο-
φοριών στο Ισραήλ, όπως η 
Σιν Μπετ και η Μοσάντ, έχουν 
πληροφοριοδότες και πράκτο-
ρες σε όλον τον κόσμο. Πώς 
μπορεί μια τρομοκρατική ορ-
γάνωση όπως η Χαμάς να πα-
ραπλανήσει το Ισραήλ σχετικά 
με τις πραγματικές της προ-
θέσεις;

– Κοιτάξτε, το Ισραήλ θα προ-
σπαθήσει να αποκεφαλίσει την 
ηγεσία της Χαμάς. Μόλις εισέλ-
θουμε στη Λωρίδα της Γάζας ο 
στρατός ίσως πάρει αιχμαλώ-
τους ώστε να τους ανακρίνει 
και να μάθει από αυτούς τι συ-
νέβη, αλλά και με ποιον τρόπο 
έδρασαν οι άνθρωποί τους που 
αυτή τη στιγμή βρίσκονται στις 
ισραηλινές φυλακές και οι οποί-
οι δεν συμμετείχαν στην επιχεί-
ρηση. Είμαι σίγουρος ότι αυτοί 
ξέρουν πολλά. Αυτό που θέλω 
να πω, είναι ότι πολλά ηγετικά 
στελέχη της Χαμάς που συμμε-
τείχαν στην πρόσφατη επίθεση 
και βρίσκονται σε θέσεις-κλει-
διά κρατούνταν σε ισραηλινές 
φυλακές για πολλά χρόνια, συ-
μπεριλαμβανομένου του Γιαχιά 
Σινουάρ, ο οποίος μιλάει πολύ 
καλά εβραϊκά. Ως εκ τούτου, όλα 
αυτά τα χρόνια είχαν πολύ καλή 
γνώση του τρόπου σκέψης των 
Ισραηλινών και συνεχώς αξιο-
λογούσαν το πώς λειτουργούμε.

Από καθαρά στρατιωτική 
άποψη, η εισβολή της Χαμάς 
στο Ισραήλ πιθανόν να μελε-
τηθεί όχι μόνο από εμάς, αλλά 

και από πολλές άλλες υπηρεσίες 
πληροφοριών σε όλο τον κόσμο, 
διότι έχει μεγάλο ενδιαφέρον πέ-
ρα από το πεδίο εφαρμογής του 
Ισραήλ. Η ικανότητα διεξαγωγής 
αυτής της επιχείρησης από τη 
Χαμάς, με τον εξοπλισμό που 
χρησιμοποίησαν, χρήζει μελέ-
της. Σκεφτείτε πως κάποιοι πέ-
ρασαν τα σύνορα με τα πόδια 
ή ακόμα και με μοτοσικλέτες. 
Hταν μια οργανωμένη επίθεση 
από κάθε άποψη. Και το γεγο-
νός ότι κάποια στιγμή έφτασαν 
στα πρόθυρα να πάρουν υπό τον 
έλεγχό τους τη διοίκηση της με-
ραρχίας των δυνάμεων της πε-
ριοχής, ενώ εισήλθαν και στα 
κτίρια της διοίκησης είναι κάτι 
που ξεπερνάει κάθε όριο. Εχου-
με τόσο πολλά ερωτήματα και 
πολύ λίγες απαντήσεις αυτή τη 
στιγμή.

Αυτό που θα πω είναι ότι η 
αγριότητα της επιχείρησης εί-
ναι πρωτοφανής, ότι οι άνθρω-
ποι που δέχθηκαν επίθεση δο-
λοφονήθηκαν με πολύ βάναυσο 
τρόπο, ενώ υπάρχει πρόβλημα 
με την ταυτοποίηση των πτω-
μάτων, καθώς έχουμε εκατοντά-
δες ανθρώπους που δεν έχουν 
καταγραφεί. 

– Από την εμπειρία σας, και δε-
δομένης της αντίδρασης των 
Αράβων για το τι συμβαίνει 
στη Γάζα, φοβάστε για πιθα-
νά χτυπήματα σε Ισραηλινούς 
πολίτες εκτός Ισραήλ;

– Κοιτάξτε, η Χαμάς πάντα 
δρούσε και διεθνώς πραγματο-

ποιώντας επιχειρήσεις σε διάφο-
ρες χώρες. Πρέπει να πω ότι σε 
πολλές περιπτώσεις η Μοσάντ 
ήταν ο κλάδος της κοινότητας 
πληροφοριών που έπρεπε να το 
χειριστεί αυτό, κυρίως σε συνερ-
γασία με τις τοπικές υπηρεσίες. 
Και οι επιτυχίες ήταν πολύ ση-
μαντικές. 

 
– Πολλοί αναλυτές πιστεύουν 
ότι η διείσδυση της τεχνητής 
νοημοσύνης στην ανάλυση 
πληροφοριών μπορεί να προ-
καλέσει προβλήματα στην κα-
τανόηση και στον εντοπισμό 
κινδύνων και απειλών. Υιοθε-
τείτε αυτήν την άποψη;

– Αυτό που σκέφτομαι όταν 
μιλάω για την τεχνητή νοημο-
σύνη είναι ότι σε πολλές περι-
πτώσεις μπορεί να λειτουργή-
σει παραπλανητικά επειδή οι 
άνθρωποι, πολύ απλά, δεν λει-
τουργούν με μηχανικό τρόπο. Το 
ανθρώπινο μυαλό, το δικό σας 
μυαλό και το δικό μου μυαλό εί-
ναι πολύ διαφορετικά. Πρέπει να 
αναφέρω ότι πιθανώς όλο και 
περισσότερες υπηρεσίες πληρο-
φοριών, συμπεριλαμβανομένων 
και αυτών στις οποίες συμμετεί-
χα, αναπτύσσουν νέα τεχνολο-

γικά τμήματα εντός των δομών 
τους. Η τεχνολογική πλευρά και 
επιρροή έχει αυξηθεί, όμως αυτό 
δεν σημαίνει ότι η ανθρώπινη 
νοημοσύνη δεν εξακολουθεί να 
είναι πολύ σημαντική. ∆εν μπο-
ρείτε να τα καταφέρετε χωρίς 
τους ανθρώπους. 

 
– Το τελευταίο διάστημα 
ασκείται έντονη κριτική προς 
το πρόσωπο του Νετανιάχου, 
ενώ πολλοί υποστηρίζουν ότι 
ο Ισραηλινός πρωθυπουργός 
εστίασε την προσοχή του 
στις εσωτερικές διενέξεις και 
αγνόησε ή παρερμήνευσε τις 
εξωτερικές απειλές, όπως τη 
Χαμάς. Πιστεύετε ότι η «διχό-
νοια» οδήγησε σε αυτήν την 
καταστροφή;

– Οχι, δεν πιστεύω ότι αυτή 
είναι η αιτία αυτής της κατα-
στροφής. Οι προετοιμασίες της 
Χαμάς φαίνεται πως άρχισαν 
πολύ νωρίτερα· η διχόνοια στο 
Ισραήλ εκδηλώθηκε μετά τις 
τελευταίες εκλογές, οι οποίες 
ήταν στα τέλη του περασμένου 
έτους. Κοιτάξτε, αφού ο Νετα-
νιάχου σχημάτισε τη νέα του 
κυβέρνηση με 64 από τις 120 
έδρες, ξαφνικά μπήκε στο κά-
δρο η δικαστική μεταρρύθμιση 
η οποία προκάλεσε πολύ έντο-
νες αντιδράσεις στο Ισραήλ. Οι 
διαδηλώσεις συνεχίστηκαν για 
περισσότερες από 33 εβδομά-
δες. Αυτές οι διαδηλώσεις επέ-
δρασαν σε βασικά στοιχεία των 
ενόπλων δυνάμεων. Για παρά-
δειγμα στην πολεμική αεροπο-
ρία, πολλοί από τους εφέδρους 
δεν ήθελαν να συνεχίσουν την 
υπηρεσία τους, ενώ και σε άλλες 
μονάδες πολλά στελέχη ήθελαν 
να αποχωρήσουν, να μην εμπλα-
κούν σε αυτού του είδους τις 
δραστηριότητες. 

Σε γενικές γραμμές η με-
ταρρύθμιση που προώθησε ο 
υπουργός ∆ικαιοσύνης με εντο-
λή του κ. Νετανιάχου αποδυνά-
μωσε το Ισραήλ με πολύ σοβα-
ρό τρόπο. Σκεφτείτε πως σε μια 
περίπτωση ούτε λίγο ούτε πολύ 
απέλυσε τον υπουργό Αμυνας, 
γεγονός το οποίο προκάλεσε τη 
σφοδρή αντίδραση της αντιπο-
λίτευσης, με αποτέλεσμα ο πρω-
θυπουργός να αναγκαστεί να 
ακυρώσει την πράξη απόλυσης.

Στην παρούσα φάση θα περί-
μενα να δω δύο πράγματα: Να 
δήλωνε ο κ. Νετανιάχου δημο-
σίως ότι αναλαμβάνει την ευθύ-
νη για ό,τι συνέβη και να ανα-
κοίνωνε ότι δεν προτίθεται να 
ολοκληρώσει τη μίνι «επανάστα-
ση» που προσπαθούσε να πραγ-
ματοποιήσει. ∆εν έκανε τίποτα 
από τα δύο. Και υπάρχουν άφθο-
νες ενδείξεις ότι δεν σκοπεύει 
να παραιτηθεί όταν τελειώσει 
ο πόλεμος. Ο ίδιος δεν θέλει να 
υποχωρήσει με τη δικαστική με-
ταρρύθμιση, όμως, αν μετά την 
αμυντική και στρατιωτική κρί-
ση και όλες αυτές τις απώλειες 
που είχαμε, τους νεκρούς, τους 
αγνοούμενους και όλον αυτόν 
τον πόνο, επανέλθει και πάλι σε 
αυτό το σχέδιο, τότε θα επηρεά-
σει πιθανώς πολύ τη σχέση του 
Ισραήλ με τις Ηνωμένες Πολιτεί-
ες. Σκεφτείτε πως ο πρόεδρος 
Μπάιντεν για μεγάλο χρονικό 
διάστημα δεν ήθελε να δει τον 
Νετανιάχου.

 
– Πιστεύετε ότι η αποτυχία 
των υπηρεσιών πληροφοριών 
θα οδηγήσει σε αναθεώρηση 
του ισραηλινού δόγματος πλη-
ροφοριών;

– Οχι, δεν μπορώ να ισχυρι-
στώ κάτι τέτοιο. Πρώτα θα πρέ-
πει να ελέγξουμε πού ήταν οι 
αποτυχίες μας και θα πρέπει να 
κάνουμε τις απαραίτητες διορ-
θώσεις για να φροντίσουμε να 
μην επαναληφθούν. Θα είναι μια 
επώδυνη διαδικασία. Ενδεχομέ-
νως ο επικεφαλής της υπηρεσί-
ας Ασφαλείας να φύγει, όπως και 
ο διευθυντής της στρατιωτικής 
υπηρεσίας πληροφοριών. Ακό-
μα και ο αρχηγός των ενόπλων 
δυνάμεων, τελικά, θα πρέπει 
να αναλάβει την ευθύνη. Οσον 
αφορά την επόμενη μέρα στην 
ισραηλινή πολιτική σκηνή μια 
ενδεχόμενη επιστροφή στη δι-
καστική μεταρρύθμιση θα ήταν 
ένα βήμα το οποίο θα ήταν πέρα 
από κάθε λογική. Αλλά ο κ. Νε-
τανιάχου φημίζεται ότι συνηθί-
ζει να κάνει το αδύνατο δυνατό 
και να σοκάρει τους ανθρώπους 
με τον ένα ή τον άλλο τρόπο.

Συνέντευξη στον ΑΘΑΝΑΣΙΟ ΚΑΤΣΙΚΙΔΗ

– Οπως εξελίσσεται η κατά-
σταση, ποιος είναι ο μεγαλύ-
τερος φόβος ή η μεγαλύτε-
ρη πρόκληση που μπορεί να 
αντιμετωπίσει το Ισραήλ; Για 
παράδειγμα, η εμπλοκή της 
Χεζμπολάχ στον πόλεμο ή η 
εμπλοκή του Ιράν;
– Οσον αφορά τη Χεζμπολάχ, 
έχουμε μια αύξηση των περιστα-
τικών στον βορρά. Εχουμε εκκε-
νώσει μια μεγάλη περιοχή στα 
σύνορα και έχουμε αυξήσει το 
βάθος άμυνας από τα δύο χιλιό-
μετρα στα δέκα και πιθανότατα 
θα εκκενώσουμε την πόλη Κιριάτ 
Σμόνα. Συνολικά, θα υπάρξει με-
γάλη μετακίνηση πληθυσμού από 
τον βορρά, εκτός αν η Χεζμπολάχ 
αποσυρθεί τελείως. 
∆εν νομίζω ότι η Χεζμπολάχ θέ-
λει να έρθει σε πλήρη αντιπα-
ράθεση με το Ισραήλ. Είμαστε 
προετοιμασμένοι για αυτό το εν-
δεχόμενο. Είμαστε προετοιμα-
σμένοι για έναν πόλεμο σε δύο 
μέτωπα. Φυσικά δεν είμαστε εν-
θουσιασμένοι με αυτό, αλλά σί-
γουρα είναι κάτι που βρίσκεται 
στην ατζέντα. 
Οσον αφορά το Ιράν, δεν νομίζω 
να εμπλακεί με οποιονδήποτε 
τρόπο, διότι τα συμφέροντα του 
Ιράν τώρα είναι να αναπτύξει τις 
νέες του σχέσεις με τη Σαουδι-
κή Αραβία. Και μην ξεχνάμε πως 
αυτές οι σχέσεις πραγματοποιή-
θηκαν με τη διαμεσολάβηση της 
Κίνας, η οποία δεν νομίζω ότι θέ-
λει να δει έναν πόλεμο να κατα-
κλύζει τη Μέση Ανατολή. Στο ίδιο 
πλαίσιο, μια τέτοια εξέλιξη δεν 
είναι επιθυμητή ούτε από τη Σα-
ουδική Αραβία, η οποία εν τω με-
ταξύ έχει αναστείλει τις συνομι-
λίες της για την εξομάλυνση των 
σχέσεών της με το Ισραήλ. 
Οπότε, δεν νομίζω ότι η Χεζ-
μπολάχ θα προχωρούσε σε μια 
ολομέτωπη αντιπαράθεση με το 
Ισραήλ χωρίς να έχει την υπο-
στήριξη της Τεχεράνης ταυτό-
χρονα με τη συμμετοχή του Ιράν 
στον πόλεμο. Και δεν νομίζω ότι 
οι Ιρανοί ενδιαφέρονται για μια 
τέτοια εξέλιξη αυτή τη στιγμή.

Τα ηγετικά στελέχη της οργάνωσης που κρατούνταν 
σε ισραηλινές φυλακές και τα κενά ασφαλείας που 

τους επέτρεψαν να πραγματοποιήσουν την επίθεση

Περίμενα να δω δύο 
πράγματα: Να δήλω-

νε ο κ. Νετανιάχου δη-
μοσίως ότι αναλαμβά-
νει την ευθύνη για ό,τι 
συνέβη και να ανακοί-
νωνε ότι δεν προτίθε-
ται να ολοκληρώσει τη 
μίνι «επανάσταση» που 
προσπαθούσε να πραγ-
ματοποιήσει. Δεν έκανε 

τίποτα από τα δύο.

Ο Εφραίμ Χαλέβι 
αποδίδει τον αιφνι-
διασμό του Ισραήλ 
από τη Χαμάς στις 
πολιτικές επιλογές 
του πρωθυπουργού 
Νετανιάχου.
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H Χαμάς είχε
μάθει τον τρόπο

σκέψης μας

Είμαστε έτοιμοι
και για πόλεμο
σε δύο μέτωπα

Εφραίμ Χαλέβι 
πρώην διοικητής της Μοσάντ

Ισραηλινός στρατιώτης εκπαιδεύεται στη μάχη σε αστικό περιβάλλον, σε εγκαταστάσεις που προσομοι-
άζουν σε παλαιστινιακό οικισμό. Σύμφωνα με τον Εφραίμ Χαλέβι, η δικαστική μεταρρύθμιση, πέρα από 
το κύμα διαδηλώσεων που ξεσήκωσε, ενεργοποίησε φυγόκεντρες δυνάμεις στον IDF, ειδικότερα στις τά-
ξεις των εφέδρων.

ΜΕΣΗ ΑΝΑΤΟΛΗ
ΣΤΗ ΔΙΝΗ 
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Σαφής εικόνα για τους επιχειρη-
σιακούς σχεδιασμούς του Ισρα-
ήλ και ειδικότερα αναφορικά με 
το «μεγάλο ερώτημα», δηλαδή 
τον χρόνο έναρξης της χερσαίας 
εισβολής στη Λωρίδα της Γάζας, 
δεν υπάρχει. Εξάλλου είναι αμ-
φίβολο εάν οι τελικές αποφάσεις 
έχουν ληφθεί. Ομως, η επίσκε-
ψη - αστραπή που πραγματοποί-
ησαν την περασμένη ∆ευτέρα 
ο πρωθυπουργός Κυρ. Μητσο-
τάκης και η ελληνική αντιπρο-
σωπεία στην Ιερουσαλήμ ήταν 
ιδιαίτερα χρήσιμη –όχι μόνο σε 
επίπεδο συμβολισμών–, καθώς 
οδήγησε σε δύο βασικά συμπε-
ράσματα: πρώτον, το Ισραήλ θα 
προχωρήσει με τη στρατιωτική 
επέμβαση, ανεξαρτήτως της έκ-
βασης της υπόθεσης των ομή-
ρων και μάλιστα προετοιμάζεται 
για επιχειρήσεις μακράς διαρ-
κείας. ∆εύτερον, κεντρικός στό-
χος είναι «να τελειώσει η Χαμάς 
από τη Λωρίδα της Γάζας», κα-
θώς, όπως επισημάνθηκε κατά 
τη συνάντηση, «από την πρό-
σφατη επίθεση διαπιστώθηκε 
πως μόνο έτσι μπορεί να θεω-
ρείται δεδομένη η ασφάλεια των 
Ισραηλινών πολιτών».

Με άλλα λόγια, δεν έγινε κά-
ποια αναφορά σε ευρύτερους 
σχεδιασμούς που αφορούν τη 
∆υτική Οχθη, την Παλαιστινια-
κή Αρχή ή τη Χεζμπολάχ, όπως 
επίσης δεν «ζητήθηκε» κάτι από 
την Αθήνα πέραν της συνέχισης 
της στήριξης, που από την πρώ-
τη στιγμή της επίθεσης έχει επι-
δείξει, όπως αναγνώρισε ο Μπ. 
Νετανιάχου, έναντι του Ισραήλ.

Η ελληνική πλευρά, αντιθέ-
τως, έβαλε στο τραπέζι την προο-
πτική να μετέχει στις αποστολές 
ανθρωπιστικής βοήθειας προς τη 
Γάζα τόσο διμερώς όσο και μέσω 
διεθνών οργανισμών. Πάντως, η 
επίσκεψη του κ. Μητσοτάκη και 
των κ. Γεραπετρίτη, Παπασταύ-
ρου και Αννας-Μαρίας Μπούρα 
στο Ισραήλ δεν μετέβαλε την 
ιεράρχηση των ανησυχιών της 
Αθήνας με αφορμή την ανάφλεξη 
στη Μέση Ανατολή: στην κορυ-
φή της λίστας βρίσκεται το με-
ταναστευτικό, καθώς εκτιμάται 
πως αργά ή γρήγορα θα υπάρξει 
«έξοδος» των Παλαιστινίων προς 
την Ευρώπη, που μένει να απο-
δειχθεί εάν και πόσο θα επηρε-
άσει την Ελλάδα. 

∆εύτερο στοιχείο προβλημα-
τισμού είναι η οικονομία, με μια 
πιθανή βίαιη αντίδραση των αγο-
ρών και έκρηξη των τιμών ενέρ-
γειας. Αντιθέτως, πιο χαμηλά στη 
λίστα βρίσκονται η εσωτερική 
ασφάλεια και οι φόβοι τρομο-
κρατικών πληγμάτων, καθώς η 

Ελλάδα είναι μικρή χώρα και έχει 
διατηρήσει «ισορροπημένη» στά-
ση στην εν εξελίξει σύγκρουση.

 

Μετρώντας την τύχη
της «Ομπρέλας»

Μετά την περιδίνηση διαρκεί-
ας του ΣΥΡΙΖΑ και τον ανοι-
κτό πόλεμο μεταξύ Κασσελάκη 
και «Ομπρέλας», η αποχώρηση 
σειράς στελεχών από την Κου-
μουνδούρου και η δημιουργία 
νέου κόμματος έχουν ουσιαστι-
κά προεξοφληθεί. Υπάρχει όμως 
χώρος στην πολιτική σκηνή για 
ένα ακόμη «αριστερόστροφο» 
κόμμα που δεν θα παλεύει απλώς 
με το όριο του 3% για την είσο-
δο στη Βουλή; Το καλό νέο για 

την «Ομπρέλα», που βρίσκεται 
κοντά στην πόρτα της εξόδου, 
είναι πως διαθέτει «αναγνωρί-
σιμα» στελέχη, που μπορούν να 
απευθυνθούν σε ένα ευρύτερο 
ακροατήριο. ∆εν θα σχηματιστεί 
δηλαδή ένα αρχηγικό με «μονο-
πρόσωπη» βιτρίνα κόμμα, όπως 
το ΜέΡΑ25 παλιότερα και πλέον 
η Πλεύση Ελευθερίας. Επίσης, 
«συν» αποτελεί το ότι η –εναπο-
μείνασα– εκλογική βάση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ δεν είναι συμπαγής, όπως 
κατά την πρώτη διάσπαση του 
2015, όταν υπήρχε και ο συνε-
κτικός ιστός της εξουσίας. Αρα 
τμήμα της μπορεί να ακολουθή-
σει το νέο σχήμα.

Στον αντίποδα, όπως σημει-
ώνουν στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ που 
βρίσκονται «απέναντι» από τον 
Στ. Κασσελάκη, αλλά επί του 
παρόντος δεν σκέπτονται την 
αποχώρηση, η «Ομπρέλα» έχει 

το «στίγμα» της υπερψήφισης 
του τρίτου μνημονίου, που για 
τους ψηφοφόρους του χώρου 
αποτελεί κόκκινη γραμμή. Γιατί 
να μην επιμείνουν, ως εκ τού-
του, την ώρα της κάλπης στις 
επιλογές του Γ. Βαρουφάκη και 
της Ζωής Κωνσταντοπούλου; 

Το δεύτερο άσχημο νέο για 
όσους φλερτάρουν με τη δημι-
ουργία σχηματισμού στα αρι-
στερά του «νέου ΣΥΡΙΖΑ» είναι 
πως η συνολική δυναμική του 
χώρου φαίνεται πεπερασμένη: 
το κόμμα Βαρουφάκη από τον 
περασμένο Μάιο έμεινε εκτός 
Βουλής, εάν δεν είχαν –λόγω 
απλής αναλογικής– διεξαχθεί 
τον Ιούνιο και δεύτερες εκλογές 
το ίδιο θα είχε συμβεί και με την 
Πλεύση Ελευθερίας, ενώ τη δι-
αθέσιμη εκλογική δεξαμενή για 
ένα νέο κόμμα της Αριστεράς 
περιορίζει ακόμη περισσότερο 

η σταθερά ανοδική τάση του 
ΚΚΕ. Σε κάθε περίπτωση, εάν 
όντως το νέο κόμμα δημιουρ-
γηθεί, η ώρα των απαντήσεων 
για τη δυναμική του δεν θα αρ-
γήσει. Οκτώ μήνες απέχουν οι 
ευρωεκλογές. 

 

Θέλει το ΠΑΣΟΚ
τους πασοκογενείς;

Η συζήτηση για τις πιθανές «τάσεις 
φυγής» που θα εκδηλωθούν στον 
ΣΥΡΙΖΑ ως απότοκο της εκλογής 
Κασσελάκη στην ηγεσία δεν αφο-
ρά αποκλειστικά την «Ομπρέλα». 
Στο παρασκήνιο επεκτείνεται και 
στους λεγόμενους πασοκογενείς 
και στο ενδεχόμενο να πάρουν 
τον δρόμο της επιστροφής προς 
τη Χαριλάου Τρικούπη. 

Ο Ν. Ανδρουλάκης εμφανί-
ζεται με ξεκάθαρη ατζέντα στο 
συγκεκριμένο θέμα: όπως ανα-
φέρει, για μεσαία στελέχη του 
ΣΥΡΙΖΑ με προέλευση το ΠΑ-
ΣΟΚ η πόρτα της Χαριλάου Τρι-
κούπη ήταν και θα παραμείνει 
ανοικτή, ενώ το ίδιο ισχύει και 
για πρόσωπα με συγκεκριμένο 
«προφίλ» που πέρασαν από την 
Κουμουνδούρου, όπως οι Κοντο-
νής και Χρυσόγονος. 

Αντίθετα, πολύ πιο δύσκολη 
είναι η προοπτική επιστροφής 
για στελέχη που έφυγαν από το 
ΠΑΣΟΚ στην αιχμή της κρίσης, 
δηλαδή στην «πιο σκοτεινή του 
ώρα» και είχαν ηγετικές θέσεις 
μέχρι πρόσφατα στον ΣΥΡΙΖΑ, 
πρωταγωνιστώντας στον πόλε-
μο της Κεντροαριστεράς, αν και 
για ορισμένους εξ αυτών –όχι 
για όλους– ίσως ισχύσει τελι-
κά το «στην πολιτική ποτέ μη 
λες ποτέ».  

Πάντως, τον Ν. Ανδρουλάκη 
λέγεται πως στην παρούσα φά-
ση δεν τον ενδιαφέρουν τόσο οι 
«μεταγραφές» και οι «επιστρο-
φές», όσο να επενδύσει ενόψει 
ευρωεκλογών και σε άλλα νέα 
πρόσωπα. Και, επιπροσθέτως, 
εκείνα που έχει ήδη φέρει στο 
προσκήνιο, όπως οι ∆. Μάντζος 
και Π. ∆ουδωνής, αφού έχουν 
εδραιώσει τη θέση τους στην 
κεντρική πολιτική σκηνή, να κά-
νουν το επόμενο βήμα: να πεί-
σουν ότι μπορούν να είναι επι-
τυχημένοι και ως υπουργοί στο 
μέλλον. Εάν αυτό γίνει, στη Χαρ. 
Τρικούπη πιστεύουν πως το ΠΑ-
ΣΟΚ θα αρχίσει να αντιμετωπί-
ζεται ως κόμμα με κυβερνητική 
προοπτική και πραγματικός αντί-
παλος πόλος της Ν.∆. 

Του Κ. Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ

ΕΚΤΟΣ ΗΜΕΡΗΣΙΑΣ ΔΙΑΤΑΞΕΩΣ

Τι άκουσε η ελληνική αποστολή στο Ισραήλ

Ανοιχτό στο τραπέζι του Μαξί-
μου είναι ακόμη το θέμα του 
συστήματος με το οποίο θα δι-
εξαχθούν οι ευρωεκλογές και 
κυρίως αν και σε πόσες περιφέ-
ρειες πρέπει να «μοιραστεί» η 
επικράτεια. Το μόνο δεδομένο 
που έχει δημοσιοποιήσει έως 
τώρα ο ίδιος ο Κυριάκος Μητσο-
τάκης στη ∆ΕΘ, είναι ότι οι επό-
μενες ευρωεκλογές θα γίνουν 
«κανονικά με σταυρό». Εως και 
τις αυτοδιοικητικές εκλογές επι-
κρατούσε το σενάριο να υπάρξει 
κατάτμηση της χώρας σε 5 ή 7 
περιφέρειες. Μετά τις αυτοδιοι-
κητικές εκλογές, όμως, εκφράζο-
νται δεύτερες σκέψεις και συζη-
τείται ακόμη και η διατήρηση 
του ισχύοντος συστήματος, που 
προβλέπει εκλογή των ευρωβου-
λευτών με σταυρό πανελλαδικά.

Ο αναπληρωτής υπουργός Εσω-
τερικών Θοδωρής Λιβάνιος, 

που έχει επωμιστεί τα ζητήμα-
τα των εκλογών, θα παρουσιά-
σει, σύμφωνα με πληροφορίες 
της «Κ», τις επόμενες ημέρες 
στον Κυριάκο Μητσοτάκη όλα 
τα πιθανά σενάρια με τα οποία 
μπορεί να γίνει η αναμέτρηση 
των ευρωεκλογών, ώστε ο πρω-
θυπουργός να πάρει τις τελικές 
αποφάσεις. Στο συρτάρι του αν. 
υπουργού υπάρχουν τρία βα-
σικά ενδεχόμενα και δύο πα-
ραλλαγές. Η πρώτη περίπτωση 
είναι η κατάτμηση σε 5 ή 7 πε-
ριφέρειες, όπου η Ν.∆. μπορεί 
να βγάλει από 8 έως 10 ευρω-
βουλευτές από τους συνολικά 
21. Το πόσες έδρες θα πάρει το 
κάθε κόμμα εξαρτάται και από 
το πώς θα γίνει η κατανομή των 
εδρών, που είναι μια πολύ κρίσι-
μη λεπτομέρεια που εξετάζεται 
προσεκτικά. Συγκεκριμένα, εξε-
τάζεται αν για τον αριθμό των 
εδρών θα μετράει η πανελλαδι-
κή επίδοση κάθε κόμματος ή η 
επίδοση ανά περιφέρεια. 

Πλην των καθαρά αριθμητικών 
προβλέψεων, η Ν.∆. πρέπει να 
λάβει υπόψη της και το πολιτικό 
πλαίσιο. Για παράδειγμα, στην 
περίπτωση της κατανομής ανά 
περιφέρεια είναι πολύ πιθανόν 

τα μικρότερα κόμματα να μην 
έχουν καμία τύχη εκλογής του 
ίδιου αριθμού ευρωβουλευτών 
όπως στην πανελλαδική σταυ-
ροδοσία. Ενα άλλο σημαντικό 
θέμα έχει να κάνει με την ανα-
λογικότητα του πληθυσμού και 
των εδρών που πρέπει να ληφθεί 
αυστηρά υπόψη. Σε κάθε περί-
πτωση, πάντως, το όριο του 3% 
για εκλογή έστω και ενός ευρω-

βουλευτή θα ισχύει για το πανελ-
λαδικό ποσοστό. Παράλληλα θα 
υπάρχει και ο όρος πως τα κόμ-
ματα θα πρέπει να έχουν πλήρεις 
συνδυασμούς σε όλη την Ελλά-
δα, για να αποφευχθούν διάφο-
ρα προβλήματα, όπως το φαι-
νόμενο συνδυασμών με τοπικά 
χαρακτηριστικά για την Κρήτη 
ή την Πελοπόννησο ή ακόμη η 
εκλογή ευρωβουλευτών από τη 
μειονότητα.
 
Ζωντανό, μετά το αποτέλεσμα 
του δευτέρου γύρου των αυ-
τοδιοικητικών εκλογών, είναι 
και το ενδεχόμενο διατήρησης 
του ισχύοντος εκλογικού συ-
στήματος, δηλαδή της εκλογής 
των ευρωβουλευτών με σταυρό 
πανελλαδικά. Στις πρόσφατες 
κάλπες φάνηκε η ασύμμετρη 
επιρροή που μπορεί να ασκούν 
τοπικοί παράγοντες, που έχουν 
την ευχέρεια στην τοπική κάλ-
πη να αψηφούν το κόμμα. Τα 
ψηφοδέλτια βέβαια θα είναι της 

επιλογής του Μαξίμου. Επειδή 
όμως ένα ψηφοδέλτιο είναι πά-
ντα πολυσυλλεκτικό, είναι βέ-
βαιο πως θα υπάρχει δυνατό-
τητα οι τοπικοί βουλευτές και 
παράγοντες να έχουν πεδίο δρά-
σης – και πολιτικής συναλλαγής. 
Αντίθετα, στο σενάριο της πα-
νελλαδικής εκλογής η τοπική 
δύναμη μειώνεται. Ενας δεύτε-
ρος λόγος για να επιλεγεί το ενι-
αίο ψηφοδέλτιο στην επικράτεια 
είναι για να αποτραπεί έστω και 
το μακρινό ενδεχόμενο να σχη-
ματιστούν τοπικές συμμαχίες 
αντιπολιτευόμενων δυνάμεων 
εναντίον της κυβέρνησης. Η 
πιθανότητα δηλαδή εκλογής ευ-
ρωβουλευτή σε περιφερειακό 
επίπεδο να ενεργοποιήσει αντι-
κυβερνητικά αντανακλαστικά 
σε ένα «αντι-Ν.∆. μέτωπο». Σ’ 
αυτό το ενδεχόμενο, πάντως, 
θα συντελέσει το πώς θα έχει 
διαμορφωθεί το πολιτικό σκη-
νικό την άνοιξη και κυρίως σε τι 
κατάσταση θα είναι ο ΣΥΡΙΖΑ, 

που σήμερα αποτελεί τη δεύτε-
ρη πολιτική δύναμη.

Θα μπει «πλαφόν»;

Πλην όλων των παραπάνω, που θα 
ξεκαθαριστούν το αργότερο έως 
τα Χριστούγεννα, υπάρχει και 
μία άλλη πιθανότητα αλλαγών, 
που δεν έχει σχέση με τον τρόπο 
διεξαγωγής των ευρωεκλογών, 
αλλά είναι καθαρά εσωκομματι-
κού χαρακτήρα. Αφορά το πόσες 
θητείες μπορούν να κάνουν οι 
ευρωβουλευτές. Σήμερα το κατα-
στατικό της Ν.∆. αναφέρει πως 
οι βουλευτές και ευρωβουλευτές 
αυτοδικαίως μπορούν να είναι 
ξανά υποψήφιοι, ανεξαρτήτως 
θητειών. Αυτό ωστόσο μπορεί 
να αλλάξει στο επικείμενο συ-
νέδριο της Ν.∆. στις αρχές του 
χρόνου. Εάν μπει «κόφτης» στις 
δύο θητείες, αυτομάτως υποψή-
φιοι εκ νέου μπορούν να είναι 
μόνον ο Βαγγέλης Μεϊμαράκης, 
η Αννα-Μισέλ Ασημακοπούλου 
και ο Στέλιος Κυμπουρόπουλος.

Δεν αποκλείεται ακόμη 
και η διατήρηση του 
ισχύοντος συστήματος 
με ενιαίο ψηφοδέλτιο 
πανελλαδικά.

Ανοιχτό στο τραπέζι το σύστημα εκλογής των ευρωβουλευτών

Του ΣΤΑΥΡΟΥ Γ. ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ

Στιγμιότυπο από τη συνάντηση Μητσοτάκη - Νετανιάχου στην Ιερουσαλήμ. Η Αθήνα στηρίζει το Ισ-
ραήλ, ωστόσο αυτό δεν σημαίνει πως δεν την ανησυχούν αφενός μια ενδεχόμενη αύξηση των μετα-
ναστευτικών ροών και αφετέρου οι συνέπειες της επικείμενης έναρξης των χερσαίων επιχειρήσεων 
στην παγκόσμια οικονομία.
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Τα σενάρια που μελετάει η κυβέρνηση για την κατάτμηση των περιφερειών και την κατανομή των εδρών
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Είχα ακούσει κάποτε τον Αλέξη Τσί-
πρα να λέει χαμηλόφωνα και χα-
μογελώντας ότι «στο ΚΚΕ σε δια-
γράφουν, ενώ στον ΣΥΡΙΖΑ απλώς 
σε... γράφουν». Πράγματι αυτό το 
κόμμα δεν είχε τη συνήθεια των 
διαγραφών. Σκορποχώρι μεν, πα-
ρεΐστικο σχεδόν, απείθαρχο, δεν 
είχε την ανάγκη των διαγραφών 
όσο είχε τον άνεμο ούριο στα πα-
νιά του. Μπορούσε δηλαδή να πο-
ρεύεται μέσα από τη ρευστότητα 
και τη συνεχή δημιουργία νέων 
σχημάτων. Μερικές φορές καλά, 
άλλες αυτοσχεδιάζοντας ατελέ-
σφορα. Τα πράγματα δυσκόλευαν 
καθώς η Ελλάδα άρχισε να βγαίνει 
από την κρίση. Γιατί; Γιατί έχασε 
τον διακριτό ιστορικό του ρόλο. Ο 
Μητσοτάκης αναμόρφωσε τη Ν.∆. 

χωρίς πολλές πολλές τριβές. Και 
ο ρόλος που ανέλαβε ήταν η ανα-
διοργάνωση του ελληνικού αστι-
σμού έπειτα από 10 χρόνια κρίσης. 
Αυτό το πρόγραμμα το ανέπτυξε 
σε όλους τους τομείς και το ακο-
λούθησε με συνέπεια. Ο ΣΥΡΙΖΑ, 
κυβερνώντας από την καρδιά της 
κρίσης έως το τέλος της, δεν βρή-
κε καινούργιο ρόλο. Κριτική έκανε, 
αλλά δεν διατύπωσε ένα διακριτό 

σχέδιο αναδιοργάνωσης της κοι-
νωνίας στη νέα ιστορική φάση με-
τά την κρίση. Αντελήφθη βέβαια 
το 2019, και ορθώς, ότι θα έπρεπε 
να ανασχηματίσει την Κεντροαρι-
στερά συνολικά, απορροφώντας το 
ΠΑΣΟΚ, που επίσης δεν είχε τότε, 
ούτε και βρήκε στη συνέχεια, νέο 
ιστορικό ρόλο. Στον βαθμό όμως 
που η προοπτική εξουσίας απομα-
κρυνόταν, τα ταυτοτικά στοιχεία 
ισχυροποιούνταν, εμποδίζοντας 
τον μετασχηματισμό του.
 
Ο ΣΥΡΙΖΑ αποτυπώνει στην κουλ-
τούρα και την πρακτική του την 
ιστορία του. Αποτελείται από δι-
αφορετικά στρώματα συνηθειών 
και συνείδησης, που επισωρεύ-
ονται εκφράζοντας διαφορετι-
κές στιγμές της πορείας και της 
διαμόρφωσής του πριν από την 

κρίση, στη διάρκειά της και την 
κυβερνητική του θητεία.  ∆εν 
έχεις μεν έναν κατεψυγμένο συ-
μπαγή αναχρονισμό, όπως στο 
ΚΚΕ, ούτε ένα κόμμα με εταιρικά 
χαρακτηριστικά, όπως στη Ν.∆. Η 
κατάρρευση των ποσοστών εκλο-
γικής δύναμης στις διπλές εκλο-
γές, η παραίτηση του Τσίπρα και 
οι εσωκομματικές εκλογές ήταν 
ένα σοκ. Η εκλογή του Στέφανου 
Κασσελάκη δεν έγινε αποδεκτή 
από μεγάλο μέρος γιατί τον θεώ-
ρησε εξαρχής παρείσακτο, ξένο 
προς την κουλτούρα της Αριστε-
ράς και εντέλει σφετεριστή της 
ηγεσίας. Η διαμάχη εξελίχθηκε 
σε σύρραξη, στην οποία η πό-
λωση οδήγησε στην ιδεολογική 
αναδίπλωση. Στο παλίμψηστο 
άρχισαν να αναδύονται τα πα-
λιότερα στρώματα γραφής.  

Ωρες ώρες, παρατηρώντας όσα γί-
νονται και λέγονται, σκεπτόμουν 
το ποίημα του Καβάφη «Ποσει-
δωνιάται». Γράφει για μια αρχαι-
οελληνική αποικία στην Ιταλία, 
η οποία εν μέσω πολύγλωσσων 
λαών ξέχασε τα ελληνικά της και 
εκβαρβαρώθηκε. Από τις πατρο-
γονικές συνήθειες κράτησε μόνο 
μια γιορτή, στην οποία συνέρρεαν 
οι κάτοικοί της και μελαγχολού-
σαν αναπολώντας την ελληνική 
καταγωγή τους. Αν αντικαταστή-
σεις στο ποίημα την ελληνική με 
την αριστερή κουλτούρα, δηλαδή 
και στις δυο περιπτώσεις με μια 
κουλτούρα αποκομμένη από τις 
κοινωνικές της αναφορές, αντιλαμ-
βάνεσαι τη μετάθεση. Η ταυτοτι-
κή περιχαράκωση έρχεται ως το 
υποκατάστατο, ως το συμπλήρω-
μα  μιας νοσταλγίας χωρίς ελπίδα.    

Εντούτοις, δεν ζούμε στον καλύ-
τερο κόσμο που θα μπορούσα-
με. Η τρίτη δεκαετία του 21ου 
αιώνα δεν είναι μια εποχή αι-
σιοδοξίας. Ούτε για τον κόσμο 
ούτε για την Ελλάδα. Το αντί-
θετο. Η κοινωνική κριτική εί-
ναι ένα χαρακτηριστικό της 
νεωτερικότητας, αλλά και της 
σύγχρονης ελληνικής Ιστορίας 
που δεν πρέπει να χαθεί, ούτε 
να τρεμοσβήνει σαν κεράκι για 
τη συνείδησή μας. Πρέπει να 
έχει ισχυρή πολιτική έκφραση. 
Γι’ αυτό και παρά τις ματαιώ-
σεις επιμένουμε· ακόμη και με 
τη συνείδηση των Τρώων του 
Αλεξανδρινού ποιητή. 

 
Ο κ. Αντώνης Λιάκος είναι 
ομότιμος καθηγητής Ιστορίας 
του Πανεπιστημίου Αθηνών. 

Σκορποχώρι μεν, 
παρεΐστικο σχεδόν, απεί-
θαρχο, το κόμμα δεν είχε 
την ανάγκη των διαγρα-
φών όσο είχε τον άνεμο 
ούριο στα πανιά του.

Α Π Ο Ψ Η

Οι Ποσειδωνιάται και οι Τρώες

Oσο οι μέρες περνούν, ο ενθουσι-
ασμός της εγγραφής 40.000 νέων 
μελών στις εσωκομματικές εκλο-
γές του ΣΥΡΙΖΑ μετατρέπεται σε 
αγωνία για την επόμενη ημέρα. Το 
όνειρο της κυβερνώσας Αριστεράς 
απομακρύνεται, τα ποσοστά της 
Κουμουνδούρου, σύμφωνα με τις 
δημοσκοπήσεις, συρρικνώνονται 
και το προφίλ του Στέφανου Κασ-
σελάκη «γκριζάρει». Η Κουμουν-
δούρου περνάει μια υπαρξιακή 
κρίση, με την ηγεσία ασφυκτικά 
πιεσμένη να προχωράει σε διαγρα-
φές, που επιταχύνουν τις διαδικα-
σίες της διάσπασης. Η ανησυχία 
που υπάρχει αποτυπώθηκε στην 
«αλλαγή πλεύσης» που επιχειρεί 
να κάνει ο αρχηγός της αξιωμα-
τικής αντιπολίτευσης με το που 
γύρισε από τις ΗΠΑ. Για να ηρε-
μήσει τα πνεύματα, την Πέμπτη 
συναντήθηκε με τη μετριοπαθή 
πλευρά της εσωκομματικής αντι-
πολίτευσης, τον Ευκλείδη Τσακα-
λώτο και την Εφη Αχτσιόγλου, και 
σε πολύ καλό κλίμα δεσμεύθηκε 
πολλές φορές πως θα κάνει τα πά-
ντα για να διασφαλίσει την ενό-
τητα του κόμματος.

Οι σχεδιασμοί της «Ομπρέ-
λας», βεβαίως, παραμένουν και 
οι συσκέψεις που πραγματοποι-
ούνται είναι πολλές. Στο σημε-
ρινό πολιτικό περιβάλλον, με 
το κενό που έχει δημιουργηθεί 
μεταξύ κυβέρνησης και αντιπο-
λίτευσης, η διάσπαση ενός πρό-
ωρα κουρασμένου κόμματος, 
όπως ο ΣΥΡΙΖΑ, δεν είναι εξ ορι-
σμού καταδικασμένη. Εχει όμως 
ένα μεγάλο ρίσκο. Ο Ευκλείδης 
Τσακαλώτος, ο Νίκος Φίλης και 
ο Πάνος Σκουρλέτης αναλαμβά-
νουν την ευθύνη να ξεκινήσουν 
και πάλι από «τα υπόγεια», επι-
στρέφοντας στις εποχές που ο 
χώρος της ανανεωτικής ριζο-
σπαστικής Αριστεράς βρισκόταν 
στη ζώνη του 4%-5%. Οι βαριές 
κουβέντες που έχουν ακουστεί 
αφήνουν λίγα περιθώρια για 
συμφιλίωση, παρά την κίνηση 
καλής θέλησης που προηγήθηκε 
από την προεδρική πλευρά. Εί-
ναι σαφές πως ο Στέφανος Κασ-
σελάκης έκανε την εβδομάδα 
που πέρασε επίδειξη πυγμής. 
Στελέχη από το περιβάλλον του 
επιμένουν πως όσοι κινούνται 
«αντικαταστατικά», μόνο ζη-
μιά προκαλούν στον ενωμένο 
και ανανεωμένο ΣΥΡΙΖΑ, υπη-
ρετώντας ουσιαστικά τις επιδι-
ώξεις αλλότριων κέντρων και 
αντίπαλων πολιτικών δυνάμεων.

Το νέο κόμμα

Αν δεν συμβεί κάτι συνταρα-
κτικά θετικό, που να ανατρέψει 
τις διεργασίες, η «Ομπρέλα» έχει 
δρομολογήσει τη συγκρότηση 
ενός καινούργιου σχήματος. Στις 
συνομιλίες της «Κ» με κορυφαία 
στελέχη της κατέστη σαφές πως 
ακόμη ψάχνουν τον σωστό χρόνο 
για να ανακοινώσουν την πρωτο-
βουλία τους, που θα περιλαμβάνει 
δύο παράλληλα βήματα:
– Αναγγελία της νέας κίνησης, 
που θα μετρηθεί για πρώτη φορά 
στις ευρωεκλογές. Το πρόσωπο 
που θα τεθεί επικεφαλής ανα-
ζητείται μέσα από την «ομάδα 
Αχτσιόγλου», που πλέον έχει αρ-
χίσει να δραστηριοποιείται και 
να συνομιλεί με τον ∆ιονύση Τε-

μπονέρα, ο οποίος χαίρει ιδιαί-
τερης αποδοχής στον χώρο και 
στο κόμμα. Το μέλος της Πολιτι-
κής Γραμματείας ήδη προχώρησε 
στη συγκρότηση ενός νέου «ρεύ-
ματος ιδεών» από κοινού με τη 
∆ιάνα Βουτυράκου.
– ∆ημιουργία μιας μικρής κοινο-
βουλευτικής δύναμης υπό τον 
Ευκλείδη Τσακαλώτο. Χωρίς να 
υπολογίζεται η τριάδα Αχτσιό-
γλου, Ηλιόπουλου, Χαρίτση, στην 
«Ομπρέλα» εκτιμούν πως σε πρώ-
τη φάση θα μπορούσαν έστω και 
πέντε πρόσωπα από τη σημερι-
νή Κ.Ο. να ανεξαρτητοποιηθούν 
–την κατάλληλη στιγμή– και να 
δώσουν το νέο στίγμα. Θα ήταν 
επιθυμητό να βρεθεί κατευθείαν 
η δεκάδα που θα τους έδινε τα 
προνόμια μιας συγκροτημένης 

κοινοβουλευτικής ομάδας, ωστό-
σο δεν είναι προαπαιτούμενο που 
θα τους «φρενάρει» τα σχέδια.

Ο προγραμματισμός της τάσης 
φαίνεται, σύμφωνα με τις πηγές 
της «Κ», να κατασταλάζει ως εξής:
– Αν δεν αλλάξει κάτι, η διάσπα-
ση θα γίνει αρκετά νωρίτερα από 
το συνέδριο.

– Η Κεντρική Επιτροπή απο-
τελεί τη «μητέρα των μαχών», 
ωστόσο τα ερωτήματα που θα 
μπουν κατά τη συνεδρίαση δεν 
έχουν σχηματοποιηθεί ακόμη. 
Ολα αλλάζουν, άλλωστε, μέρα 
με τη μέρα.
– Ο χρόνος δεν κυλάει υπέρ του 
Στέφανου Κασσελάκη, καθώς οι 
δημοσκοπήσεις και η δημόσια 
δράση του, όπως υποστηρίζουν, 
αποδομούν συνεχώς το προφίλ 
του. Σε κάθε περίπτωση η κατά-
σταση είναι δυναμική και αξιολο-
γείται συνεχώς.
– Ασκείται μία πίεση και προς 
την πλευρά της «ομάδας Αχτσιό-
γλου», με τον ισχυρισμό πως η 
παραμονή στο κόμμα μετά την 
έξοδο της «Ομπρέλας», την καθι-
στά «όμηρο του Πολάκη».

Οσοι υποστήριξαν την Εφη 
Αχτσιόγλου στον πρώτο γύρο των 
εκλογών εξέφρασαν τον προβλη-
ματισμό τους για τις διαλυτικές τά-
σεις που επικρατούν στο κόμμα, 
στην πρώτη πανελλαδική διαδι-
κτυακή συνάντηση που πραγμα-
τοποίησαν την Τετάρτη το βράδυ. 
Σινιάλο αποχώρησης δεν δόθηκε, 
όμως το «ξυπνητήρι» των πρώην 
«6+6» χτύπησε. Η Εφη Αχτσιό-
γλου συμμετείχε στη συνεδρίαση 
του Εκτελεστικού Γραφείου και 
επισήμανε προς τον πρόεδρο ότι 
«ο προσυνεδριακός διάλογος δεν 
μπορεί να προχωρήσει με προγρα-
φές και διαγραφές». Ο Στέφανος 
Κασσελάκης της απάντησε πως 
δεν θέλει να λογοκρίνει κανέναν, 
όμως πρέπει να μπουν κάποια όρια 
στις δημόσιες εμφανίσεις. Και το 
Γραφείο Τύπου θα καθορίζει από 
εδώ και στο εξής τα διαδικαστικά. 

Οι συζητήσεις της «ομάδας 
Αχτσιόγλου» με άλλα στελέχη 
είναι καθημερινές και προετοι-
μάζουν τη συμβολή τους στον 
προσυνεδριακό διάλογο, δίνοντας 
έμφαση και στο πολιτικό στίγμα 
του ΣΥΡΙΖΑ. Μπορεί να διαφω-
νούν με τις διαγραφές και να λένε 
«όχι» στη λογική των εκκαθαρίσε-
ων, ωστόσο είναι δυσαρεστημέ-
νοι με τον δημόσιο λόγο που εκ-
φέρουν στελέχη της «Ομπρέλας», 
όπως η ανακοίνωση του ονόματος 
του νέου κόμματος στον τηλεο-
πτικό αέρα. Θα διατηρήσουν χα-
μηλό προφίλ πυκνώνοντας τις πα-
ρεμβάσεις τους όποτε χρειάζεται.

Τα «κομπιουτεράκια»

Ακούστηκαν αρκετοί ψίθυροι 
την εβδομάδα που πέρασε για με-
τάθεση της συνεδρίασης της Κε-
ντρικής Επιτροπής. Ο προγραμ-
ματισμός προβλέπει τη σύγκλησή 
της στις 11-12 Νοεμβρίου. Τα «κο-
μπιουτεράκια» στα δύο στρατόπε-
δα έχουν πάρει φωτιά για το πώς 
θα διαμορφωθούν οι ισορροπίες 
και οι ζυμώσεις που γίνονται είναι 
πολλές. Ο μαγικός αριθμός «151» 
αναζητείται από την εσωκομμα-
τική αντιπολίτευση, με την πλευ-
ρά της πλειοψηφίας να διαμηνύει 
πως έχει εξασφαλισμένες πολλές 
παραπάνω ψήφους. Και από την 
«Ομπρέλα» παραδέχονται πως 
τα πράγματα δεν θα είναι εύκο-
λα, γι’ αυτό άλλωστε η σκέψη να 
κατατεθεί «μομφή» προς τον πρό-
εδρο είναι κάτι που μόνο σκεπτι-
κισμό προκαλεί μέχρι στιγμής. 
∆εν θέλουν να δώσουν μια μάχη 
την οποία ξέρουν πως θα χάσουν. 
Η προσέγγιση που επιχείρησε ο 
Στέφανος Κασσελάκης προς το 
αντίπαλο στρατόπεδο ενδεχομέ-
νως να λειτουργήσει κατευναστι-
κά. Σίγουρα δεν θα είναι καλό για 
τον νέο πρόεδρο να κερδίσει μια 
ψηφοφορία με ποσοστό γύρω στο 
60%. Το υπόλοιπο 40% του κορυ-
φαίου καθοδηγητικού οργάνου 
θα συνεχίσει να τον αμφισβητεί. 
Πρόταση από πρόταση, όμως, δι-
αφέρει. Αν ζητηθεί γνωμοδότηση 
για τις τέσσερις διαγραφές, τα 
πράγματα δεν θα είναι καθόλου 
εύκολα για την πλειοψηφία. Πά-
νω από 60 μέλη υπολογίζεται πως 
πρόσκεινται στην «Ομπρέλα» και 
γύρω στους 50 φέρεται να έχουν 
συνολικά η «ομάδα Αχτσιόγλου», 
η πρώην ∆ΗΜΑΡ (15), η «Γέφυ-
ρα» (12) και ανένταχτα στελέ-
χη όπως ο Αριστείδης Μπαλτάς, 
ο Γιάννης Ραγκούσης κ.ά.

Του ΑΝΤΩΝΗ ΑΝΤΖΟΛΕΤΟΥ

Του ΑΝΤΩΝΗ ΛΙΑΚΟΥ

Κάθε πλευρά μετράει 
τους συσχετισμούς 
στην Κεντρική Επι-
τροπή, καθώς δεν έχει 
αποκλειστεί το σενάριο 
της «εκθρόνισης» 
του νέου αρχηγού.
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Η «Ομπρέλα» 
κάνει κόμμα και 
η Εφη υπομονή

Η αριστερή πτέρυγα μεθοδεύει ήδη την απόσχισή της 
και στη Βουλή, ενώ ο Κασσελάκης κάνει απόπειρες ανακωχής

Η Εφη 
Αχτσιόγλου 
συμμετείχε 
στη συνε-
δρίαση του 
Εκτελεστικού 
Γραφείου και 
επισήμανε 
προς τον πρό-
εδρο ότι «ο 
προσυνεδρια-
κός διάλογος 
δεν μπορεί να 
προχωρήσει 
με προγραφές 
και διαγρα-
φές». Εκείνος 
της απάντησε 
πως δεν θέλει 
να λογοκρί-
νει κανέναν, 
όμως πρέπει 
να μπουν όρια 
στις δημόσιες 
εμφανίσεις.

Στους σχε-
διασμούς της 
«Ομπρέλας» 
είναι η δημι-
ουργία μιας 
μικρής κοινο-
βουλευτικής 
δύναμης υπό 
τον Ευκλεί-
δη Τσακαλώ-
το. Εκτιμάται 
πως σε πρώτη 
φάση θα μπο-
ρούσαν έστω 
και πέντε πρό-
σωπα από τη 
σημερινή κοι-
νοβουλευτι-
κή ομάδα να 
ανεξαρτητο-
ποιηθούν –την 
κατάλληλη 
στιγμή– και να 
δώσουν το 
νέο στίγμα.

Ο Στέφανος Κασσελάκης προσέρχεται στη συνεδρίαση του Εκτελεστικού Γραφείου, την Πέμπτη. 
Για να ηρεμήσει τα πνεύματα, ο πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ διεμήνυσε στη μετριοπαθή πλευρά της εσω-
κομματικής αντιπολίτευσης ότι θα κάνει τα πάντα για να διασφαλίσει την ενότητα του κόμματος.
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ΜΕΣΗ ΑΝΑΤΟΛΗ
ΣΤΗ ΔΙΝΗ 

ΤΟΥ ΠΟΛΕΜΟΥ

Ο πόλεμος Χαμάς - Ισραήλ μεταφέ-
ρεται στις ευρωπαϊκές μεγαλου-
πόλεις, στη δημόσια συζήτηση 
και στα σόσιαλ μίντια, με τα δύο 
στρατόπεδα να ανταλλάσσουν 
αλληλοκατηγορίες για αντιση-
μιτισμό και ισλαμοφοβία. Μια 
σύνθετη σύγκρουση στη Μέση 
Ανατολή τείνει να υποβαθμιστεί 
σε στείρα συνθηματολογία, ρη-
τορική μίσους και ατελέσφορες 
ιστορικές παρομοιώσεις, αφού 
και οι δύο πλευρές αντλούν ανα-
φορές από το Ολοκαύτωμα και 
τον ναζισμό. 

Το παράδοξο είναι πως στο 
πλευρό των Ισραηλινών στέκο-
νται πλέον οι πάλαι ποτέ αντιση-
μίτες ακροδεξιοί, ενώ σε εκείνο 
των Παλαιστινίων η Αριστερά. 
O Iσραηλινός ιστορικός Γιουβάλ 
Νόα Χαράρι, ο συγγραφέας Ντα-
βίντ Γκρόσμαν και άλλοι 88 προ-
οδευτικοί ακτιβιστές στη χώρα 
συνυπέγραψαν ανοιχτή επιστο-
λή, με την οποία κατηγορούν 
την αριστερή διανόηση για αδι-
αφορία στις αγριότητες της Χα-
μάς και προδοσία των αριστερών 
αξιών. Η εξέλιξη αυτή δεν είναι 
καινούργια, έχει όμως λάβει νέα 
μορφή λόγω της έξαρσης της ξε-
νοφοβίας στην Ευρώπη. 

Η διαδεδομένη ισλαμοφο-
βία έχει καταστήσει τους μου-

σουλμάνους με μεταναστευτι-
κό υπόβαθρο νέους παρίες στην 
Ευρώπη και η Αριστερά θεωρεί 
υποχρέωσή της να τους υπερα-
σπιστεί, καταδεικνύοντας έτσι 
ως πηγή όλων των δεινών για 
την αραβοϊσραηλινή σύγκρουση 
την πολιτική του Τελ Αβίβ έναντι 
των Παλαιστινίων. 

Μεγάλο μέρος της έξαρσης 
του αντισημιτισμού, εξάλλου, και 
των επιθέσεων κατά εβραϊκών 
στόχων σε ευρωπαϊκές πόλεις 
αποδίδεται όχι μόνο στους γνω-
στούς ακροδεξιούς θυλάκους, αλ-
λά και σε μέλη των πολυπληθών 
μουσουλμανικών κοινοτήτων. 
Και εδώ, όμως, παρατηρούνται 
αυθαίρετες γενικεύσεις, αφού 
συχνά όλοι οι μουσουλμάνοι 
αντιμετωπίζονται εξ ορισμού 
ως αντισημίτες από συντηρη-
τικά κομμάτια της ευρωπαϊκής 
κοινής γνώμης και ταυτίζονται 
με τη Χαμάς. 

Tο πρόβλημα είναι ότι, ενώ 
στις εβραϊκές κοινότητες υπάρ-
χουν προοδευτικά στοιχεία με 
έντονη αναγνωρισιμότητα που 
ασκούν οξεία κριτική στην πο-
λιτική του Ισραήλ, δεν ισχύει το 
ίδιο για τους μετριοπαθείς εκ-
προσώπους της μουσουλμανι-
κής κοινότητας, οι οποίοι σπά-
νια αποκηρύσσουν δημοσίως τις 
θηριωδίες της Xαμάς. Eίτε δεν 
διαθέτουν τόση επιρροή, ώστε 

να ακουστούν, είτε προτιμούν 
να δίνουν έμφαση στην πολιτι-
κή του Τελ Αβίβ. 

Στη Γερμανία, η αύξηση των 
αντισημιτικών επεισοδίων έχει 
θορυβήσει τις Αρχές λόγω της αέ-
ναης ενοχής για το Ολοκαύτωμα 
και των τραυματικών ιστορικών 
αναφορών. ∆εν είναι τυχαίο ότι 
ο καγκελάριος Ολαφ Σολτς ήταν 
από τους πρώτους που μετέβη-

σαν στη χώρα μετά την επίθεση 
της Χαμάς, ούτε ότι η Γερμανίδα 
πρόεδρος της Κομισιόν Ούρσου-
λα φον ντερ Λάιεν παρείχε άνευ 
όρων κάλυψη στον Μπέντζαμιν 
Νετανιάχου, προκαλώντας οργι-
σμένες αντιδράσεις από το εσω-
τερικό της Ε.Ε. 

Την περασμένη Κυριακή, 
πραγματοποιήθηκε στην Πύλη 

του Βραδεμβούργου διαδήλω-
ση με αντικείμενο την αντίστα-
ση κατά της τρομοκρατίας, του 
μίσους και του αντισημιτισμού 
και κεντρικό ομιλητή τον Φρανκ-
Βάλτερ Σταϊνμάγερ. «Αλληλεγγύη 
και συμπόνια στο Ισραήλ» ήταν 
ο στόχος των διοργανωτών. 

Στον αντίποδα, το κεντρικό 
σύνθημα διαδήλωσης συμπα-
ράστασης στους Παλαιστινίους 
που πραγματοποιήθηκε στο Βε-
ρολίνο ήταν «Απελευθερώστε 
την Παλαιστίνη από τη γερμανι-
κή ενοχή». Πολλές αντίστοιχες 
πρωτοβουλίες απαγορεύτηκαν 
υπό τον φόβο υποκίνησης μί-
σους κατά των Εβραίων, καθώς 
τις τελευταίες ημέρες σημειώ-
θηκαν επιθέσεις με βόμβες μο-
λότοφ εναντίον συναγωγής ενώ 
άγνωστοι ζωγράφισαν το αστέρι 
του ∆αβίδ έξω από σπίτια, στα 
οποία ζουν Εβραίοι. 

Στη Γαλλία, η ακροδεξιά ηγέ-
τις Μαρίν Λεπέν εμφανίζεται πλέ-
ον ως προστάτις των Εβραίων, αν 
και ο πατέρας της Ζαν-Μαρί είχε 
χαρακτηρίσει «υποσημείωση της 
Ιστορίας» το Ολοκαύτωμα και εί-
χε δικαστεί γι’ αυτή τη δήλωση 
με την κατηγορία του ευτελισμού 
του Ολοκαυτώματος. «Το Ισραήλ 
βίωσε ένα πογκρόμ κι έχει κάθε 
δικαίωμα να εξοντώσει τη Χα-
μάς», είπε η Λεπέν αυτήν την 
εβδομάδα. 

Από την άλλη, ο αριστερός 
ηγέτης Ζαν-Λικ Μελανσόν απο-
φεύγει να χαρακτηρίσει την επί-
θεση της Χαμάς τρομοκρατική. 

Συγκρίσεις με τους ναζί

Στην κινητοποίηση υπέρ της 
Παλαιστίνης στην Πλας ντε λα 
Ρεπουμπλίκ, οι 15.000 συγκε-
ντρωμένοι κρατούσαν πλακάτ 
με φωτογραφίες του προέδρου 
Εμανουέλ Μακρόν, στις οποίες 
αποκηρύσσεται ως «δολοφόνος» 
και «συνεργός», ενώ οι ομιλητές 
έκαναν λόγο για το «φασιστικό 
καθεστώς» στην Ιερουσαλήμ. 
«∆εν υπάρχει τίποτα σύνθετο. 
Πρόκειται για γενοκτονία», έλε-
γαν οι συμμετέχοντες και άφη-
ναν να εννοηθεί ότι οι Ισραηλινοί 
είναι οι νέοι ναζί, αντιστρέφο-
ντας την ισραηλινή ρητορική του 
ΥΠΕΞ Ελι Κοέν ότι η Χαμάς εί-
ναι οι νέοι ναζί. Λίγες μόλις ημέ-
ρες μετά την 7η Οκτωβρίου, κοι-
νό ψήφισμα υπό την αιγίδα του 
Γιαντ Βασέμ καλούσε την εσω-
τερική και διεθνή κοινή γνώμη 
να σταματήσει τις συγκρίσεις με 
το Ολοκαύτωμα. Στόχος όσων 
συνυπέγραψαν την ανοιχτή επι-
στολή ήταν να εκφράσουν την 
αντίθεσή τους σε τέτοιου είδους 
παραλληλισμούς, τόσο από την 
Αριστερά όσο και από τη ∆εξιά, 
που διαχέονται στη δημόσια συ-
ζήτηση. 

Στη σύγκρουση Ισραήλ - Χαμάς, ο 
Ερντογάν έκανε την επιλογή του. 
Αρχικά έδειξε να αμφιταλαντεύε-
ται και να κρατάει σχετική ισορρο-
πία (σημειωτέον ότι δεν είχε κατα-
δικάσει απερίφραστα την επίθεση 
της Χαμάς), αλλά προϊόντος του 
χρόνου οι τοποθετήσεις του γί-
νονταν σαφείς και πιο επιθετικές 
απέναντι στο Ισραήλ, στη ∆ύση 
και τις Ηνωμένες Πολιτείες. Οσο 
συνεχίζονταν οι επιχειρήσεις του 
Ισραήλ στη Λωρίδα της Γάζας, στο 
εσωτερικό της Τουρκίας επικρα-
τούσε αναβρασμός, με αποτέλε-
σμα όλα τα πολιτικά κόμματα να 
τάσσονται αναφανδόν εναντίον 
του Ισραήλ.
 
Υπενθυμίζεται ότι η Τουρκία ήταν 
από τις πρώτες χώρες που αντέ-
δρασε ακαριαία στην επίθεση στο 
νοσοκομείο στη Γάζα, σπεύδοντας 
να υιοθετήσει την άποψη της Χα-
μάς ότι το Ισραήλ ευθυνόταν γι’ 
αυτή και μάλιστα το τουρκικό κοι-

νοβούλιο εξέδωσε ανακοίνωση 
ομόφωνης καταδίκης του Ισρα-
ήλ, καλώντας και τις υπόλοιπες 
μουσουλμανικές χώρες να ακο-
λουθήσουν. Μόλις λίγες μέρες με-
τά, ο κυβερνητικός εταίρος του 
Ερντογάν, Μπαχτσελί, καλούσε 
σε ανάληψη ακόμη και στρατι-
ωτικής δράσης στη Γάζα για την 
προστασία των Παλαιστινίων. Μά-
λιστα, επισήμανε πως η ασφά-
λεια της Τουρκίας περνάει από 
την Ιερουσαλήμ, σε επίρρωση της 
αντίληψης για τον ρόλο του δια-
περιφερειακού ηγεμόνα με βλέ-
ψεις πατροναρίσματος του μου-
σουλμανικού στοιχείου. Τις ίδιες 
μέρες ο Ερντογάν έδινε έμφαση 
στην ανθρωπιστική καταστροφή 
που συντελείται στη Γάζα, κατη-
γορώντας τη ∆ύση για υποκρισία, 
μέχρι που την περασμένη Τετάρ-
τη αποκαλύφθηκε, χαρακτηρίζο-
ντας τη Χαμάς απελευθερωτικό 
κίνημα που προστατεύει τα εδά-
φη του. Αποδυναμώνει έτσι την 
επιχειρηματολογία του για τους 
«Κούρδους τρομοκράτες», κινδυ-

νεύοντας να χάσει τα ερείσματά 
του στη ∆ύση, αν και δεν αναμέ-
νει πολλά από αυτή.  
 
Γνωρίζουμε βέβαια για τους βαθιά 
ριζωμένους δεσμούς ανάμεσα στο 
κόμμα ∆ικαιοσύνης και Ανάπτυξης 
και τις μουσουλμανικές αδελφότη-
τες. Η Τουρκία, παρ’ όλα αυτά φαι-
νόταν να αποκηρύσσει τη σχέση 
της με τη Χαμάς, θέλοντας να απο-
καταστήσει την εμπιστοσύνη με το 
Ισραήλ, μέχρι που κλήθηκε να επι-
λέξει – και το έκανε με τον πλέον 
εκκωφαντικό τρόπο. Για τακτικούς 
και στρατηγικούς λόγους. Σε τακτι-

κό επίπεδο, η στοχοποίηση Ισρα-
ήλ και ΗΠΑ ικανοποιεί το εγχώριο 
ακροατήριο και δίνει τη δυνατότη-
τα στον Ερντογάν να κινηθεί –αν 
το επιθυμεί– πιο άνετα στην επι-
κύρωση της ένταξης της Σουηδί-
ας στο ΝΑΤΟ, χωρίς να κατηγορη-
θεί για την αδυναμία εξασφάλισης 
των F-16 ως αντάλλαγμα. Επίσης, 
η εικόνα του στον μουσουλμανικό 
κόσμο ενισχύεται, αφού παρουσι-
άζεται ως πιο τολμηρός από πολ-
λές αραβικές ηγεσίες, παρότι η 
Τουρκία είναι μέλος του ΝΑΤΟ. 
Λειτουργώντας δε ως οιονεί θρη-
σκευτικός ηγέτης, ηθικολογεί και 
εμφανίζεται να προτάσσει –ακό-
μη και εις βάρος των τουρκικών 
συμφερόντων– την προστασία 
των αδύναμων και κατατρεγμέ-
νων. Eτσι διευκολύνεται και το 
αίτημά του για τη δημιουργία 
ενός πιο δίκαιου κόσμου, με την 
Αγκυρα σε πρωταγωνιστικό ρόλο.   
 
Το πιο ανησυχητικό όμως –και για 
την Ελλάδα– είναι πως ο Ερντο-
γάν έχει επιλέξει έναν δρόμο χω-

ρίς επιστροφή. Επενδύει στη θέση 
της Τουρκίας στο πολιτικό Ισλάμ, 
όχι πάντα με τρόπο εποικοδομη-
τικό, δηλαδή σε ρόλο γέφυρας με 
τη ∆ύση, αλλά αντιπαραβολικά με 
αυτή. ∆εν αναζητεί συγκλίσεις, 
ποντάρει περισσότερο στις απο-
κλίσεις για να γίνει πιο αρεστός 
στο μουσουλμανικό ακροατήριο 
(κυρίως στις κοινωνίες). ∆είχνο-
ντας, όμως, εμπράκτως την απο-
στασιοποίηση - απεγκλωβισμό 
της Τουρκίας από τη ∆ύση και δη 
τις ΗΠΑ, «πουλάει» αυτή τη νέα 
συνθήκη κατά το δοκούν για να 
κερδίζει την εμπιστοσύνη ηγεσι-
ών που είναι εξίσου (μάλλον πε-
ρισσότερο) καχύποπτες απέναντι 
στη ∆ύση. Ο Πούτιν πολλές φορές 
έχει εξυμνήσει τον Ερντογάν για 
την αυτόνομη πορεία του, μακριά 
από τις επιταγές των Αμερικα-
νών. Η Αγκυρα εμφανώς κλίνει 
προς την Ανατολή, δεν αισθάνε-
ται την υποχρέωση να διευκολύ-
νει τους δυτικούς της εταίρους 
στους στρατηγικούς τους σχεδι-
ασμούς, αντιθέτως μπορεί και να 

τους τορπιλίζει, ακόμη κι αν τα δι-
ακυβεύματα είναι κρίσιμα. 
 
Πλέον, η Τουρκία διαφοροποιείται 
δομικά από τη ∆ύση στην αντίλη-
ψη για το διεθνές γίγνεσθαι. ∆εν 
είναι τόσο ότι δεν αισθάνεται την 
ανάγκη συμπόρευσης με τη ∆ύση, 
όσο ότι όλο και συχνότερα εκτιμά 
πως σε ένα μετα-αμερικανικό δι-
εθνές περιβάλλον, αυτή καταλή-
γει να μην είναι προς το συμφέ-
ρον της. Αλλωστε, η στρατηγική 
αντίληψη της σημερινής Τουρκί-
ας προϋποθέτει την αποκοπή της 
από το δυτικό άρμα, ώστε να έρθει 
πιο κοντά στον στόχο της αυτο-
νόμησης και αργότερα να μετε-
ξελιχθεί σε δρώντα που θα ορίζει 
μόνος τις τύχες του. Ολα τα παρα-
πάνω ασφαλώς δεν θα αφήσουν 
ανεπηρέαστες τις ελληνοτουρκι-
κές σχέσεις.

 
O κ. Κωνσταντίνος Φίλης είναι 
διευθυντής του Ινστιτούτου Διεθνών 
Υποθέσεων (IGA) και καθηγητής του 
Αμερικανικού Κολλεγίου Ελλάδος.
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Δρόμος χωρίς επιστροφή μακριά από τη Δύση

Της ΞΕΝΙΑΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ

Του ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΦΙΛΗ

Η «ζάλη» της Ευρώπης
Η ισλαμοφοβική Ακροδεξιά τάσσεται υπέρ του Ισραήλ, ενώ η Αριστερά γίνεται απολογήτρια της Χαμάς
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Διαδηλώτριες υπέρ της Παλαιστίνης στην Πλας ντε λα Ρεπουμπλίκ στο Παρίσι. Η σύγκρουση στη Μέση Ανατολή μεταφέρεται πλέον στις ευρωπαϊκές μητροπόλεις, 
όπου κυριαρχούν η ρητορική μίσους και οι ατελέσφορες ιστορικές παρομοιώσεις, με τις δύο πλευρές να αντλούν αναφορές από το Ολοκαύτωμα και τον ναζισμό.

Στο Λονδίνο, η συγκέντρωση υπέρ 
της Παλαιστίνης είχε 100.000 
ανθρώπους, παρά τις εκκλήσεις 
υπουργών της κυβέρνησης προς 
τους πολίτες να καθίσουν στα 
σπίτια τους και να μην υποστηρί-
ξουν εμμέσως τη Χαμάς. Ειδικά 
η υπουργός Εσωτερικών Σουέ-
λα Μπρέιβερμαν προειδοποίησε 
πως είναι παράνομο να κυματίζει 
κανείς την παλαιστινιακή σημαία 
όταν στόχος είναι η εξιδανίκευση 
τρομοκρατικών ενεργειών, όπως 
και οι παλαιστινιακές μαντίλες 

(κεφίγιε), και όσοι επέμειναν να 
καλύπτουν τα πρόσωπά τους με 
αυτές συνελήφθησαν. «Από το 
ποτάμι έως τη θάλασσα, η Παλαι-
στίνη θα είναι ελεύθερη», είναι 
το σύνθημα που έδειξε η υπουρ-
γός ως ύποπτο για υποκίνηση βί-
ας και εξαφάνιση του Ισραήλ από 
τον χάρτη. Οι Βρετανοί Εργατικοί, 
που επί ηγεσίας Τζέρεμι Κόρμπιν 
είχαν κατηγορηθεί για αντιση-
μιτισμό, έσπευσαν να προειδο-
ποιήσουν τα στελέχη τους να 

απόσχουν από τέτοιου είδους δια-
δηλώσεις για να μη στιγματιστούν. 
Τα περιστατικά απαγορεύσεων 
και η επίσημη πολιτική περιστο-
λής ελευθεριών σε πολλές ευρω-
παϊκές χώρες έχουν επαναφέρει 
τη δημόσια αντιπαράθεση για τα 
όρια της ελευθερίας έκφρασης 
και κατά πόσον αυτές οι προληπτι-
κές ενέργειες αποτρέπουν όντως 
τη ρητορική μίσους και τις πρά-

ξεις βίας. 

Απαγόρευση 
της μαντίλας
στη Βρετανία

Η ακροδεξιά ηγέτις 
Μαρίν Λεπέν 
εμφανίζεται πλέον ως 
προστάτις των Εβραίων, 
αν και ο πατέρας της 
είχε χαρακτηρίσει 
«υποσημείωση 
της Ιστορίας» 
το Ολοκαύτωμα.

Ο Ερντογάν δεν αναζη-
τεί πλέον ρόλο γεφυρο-
ποιού με το Ισλάμ . Πο-
ντάρει περισσότερο στην 
αντιπαράθεση για να γί-
νει πιο αρεστός στο μου-
σουλμανικό ακροατήριο.



Γενικώς κοιμόμαστε 
Oσο το κράτος εθελοτυφλεί και όσο η
Ομοσπονδία λειτουργεί ως κοινωφελές
ίδρυμα με τραπεζικές τακτικές, τα σω-
ματεία μας ποτέ δεν θα φροντίσουν να
εξυγιανθούν οικονομικά, αφού λίγο πολύ
γνωρίζουν ότι οι τσαπατσουλιές τους
δεν πρόκειται να προκαλέσουν περαι-
τέρω συνέπειες στη λειτουργεία τους.
Αν ποτέ, εις τους αιώνας των αιώνων,
αποφασίσουμε σ’ αυτό το νησί να θέ-

σουμε ως βασική προτεραιότητα τη νομιμότητα ή και
τον εκσυγχρονισμό της δημοσιοοικονομικής πολιτικής
μας, τότε τα περισσότερα εκ των σωματείων θα κλείσουν. 

Το πρόβλημα ολοένα και μεγεθύνεται καθότι τα επο-
πτικά όργανα του κράτους αλλά και η Ομοσπονδία, δεν
είναι σε θέση να κάνουν τη δουλειά τους ως οφείλουν,
λειτουργώντας ως προστάτες μιας άνομης κατάστασης
που επιβαρύνει τόσο τα δημόσια ταμεία όσο και τον
ιδιωτικό τομέα. Η ατιμωρησία δε είναι τέτοια, που
κάποιοι έχουν πλήρως αποθρασυνθεί ζητώντας ή καμία
φορά απαιτώντας βοήθεια από το κράτος για να εκσυγ-
χρονίσουν τα γήπεδα μέσα στα οποία δραστηριοποιείται
η εταιρεία τους, κάποιοι άλλοι προτάσσοντας την προ-
σφυγιά στήνονται στην ουρά για κάποιο κρατικό κονδύλι,
ενώ κάποιοι δηλώνουν και δημόσια ότι ακόμη και δυ-
σθεώρητα, με βάση τις συνθήκες του κυπριακού ποδο-
σφαίρου, χρέη, είναι διαχειρίσιμα. 

Ακριβώς τούτη η προσέγγιση ή γενικότερα η στάση
που διατηρούν οι περισσότεροι εκ των παραγόντων,
αποδεικνύει το στάτους ατιμωρησίας που απολαμβάνουν
και την αντίληψη που διαθέτουν ως προς την ανάγκη
να διορθώσουν την κακοδιαχείριση που εδώ και χρόνια
επιδίδονται εις βάρος των δημόσιων ταμείων αλλά και
πολλών οφειλετών που αναζητούν τρόπους να πάρουν
πίσω τα λεφτά τους. Η παρούσα κυβέρνηση, προς το
παρόν διατηρεί έναντι των ποδοσφαιρικών ομάδων την
ίδια και διαχρονική στάση που υιοθετούσε η εκάστοτε
κυβέρνηση κατά το παρελθόν. Παρακολουθεί το πρόβλημα
εκ του μακρόθεν, προειδοποιεί κατά κάποιο τρόπο για
την ανάγκη να συνετιστούν οι ομάδες με τις ρυθμίσεις
που έχουν υπογράψει με το κράτος και ακολούθως ως
είθισται θα παραχωρήσει την κατάλληλη αμνηστία πα-
σάροντας το πρόβλημα σε μελλοντικό χρόνο και στους
επόμενους που θ’ αναλάβουν τη διαχείριση του κράτους.
Ο φαύλος κύκλος που σχετίζεται με τα χρέη των ομάδων
δεν έχει τελειωμό, η κακοδιαχείριση παραμένει βασικό
χαρακτηριστικό του τρόπου λειτουργείας των σωματείων,
ενώ ο φορολογούμενος, κοιμώμενος τον ύπνο του
δικαίου, αδιαφορεί πλήρως για το γεγονός ότι πληρώνει
χωρίς να το γνωρίζει τις τσαπατσουλιές άλλων που απο-
λαμβάνουν το χόμπι τους και τη δημοσιότητα, αποκο-
μίζοντας κιόλας κέρδη. Κάνουν ότι κοιμούνται οι αρμόδιοι,
κοιμούνται μάλλον αμέριμνα αυτοί που δημιουργούν
χρέη και κοιμούνται οι απλοί πολίτες που τα πληρώνουν.
Γενικώς, δηλαδή, κοιμόμαστε. 

Διαβεβαιώσεις πολλές,
το πλάνο αγνοείται

Μία από τα ίδια, των τελευταίων χρόνων,
θα μπορούσε να πει κάποιος σε σχέση
με την πρόσφατη τηλεοπτική συνέντευξη
του προέδρου του ποδοσφαιρικού ομίλου
ΑΠΟΕΛ Πρόδρομο Πετρίδη. Υπήρξε και
σε προηγούμενες –πρόσφατες– τοπο-
θετήσεις του η παραδοχή ως προς την
οικονομική στενότητα των τελευταίων
χρόνων και κυρίως τα προβλήματα με
τις προσφυγές παικτών για οφειλές έναντι

των συμβολαίων τους και τον τεράστιο κίνδυνο που
σχεδόν μόνιμα το τελευταίο χρονικό διάστημα υπάρχει,
για το ενδεχόμενο συνεπειών από πιθανές τιμωρίες. 

Τεράστιο και το συνολικό χρέος της ποδοσφαιρικής
εταιρείας, συνέπεια των ελλειμματικών προϋπολογισμών
των τελευταίων χρόνων. Ούτε η συγκεκριμένη αναφορά
του κυρίου Πετρίδη εξέπληξε κάποιον, γιατί είναι γνωστή
τα τελευταία χρόνια η ανοδική πορεία του συγκεκριμένου
αριθμού. Γνωστή και αναμενόμενη η αυξητική τάση
του χρέους, από τη στιγμή που η αιτία αποδίδεται στη
μη εξασφάλιση εσόδων από συμμετοχή σε ευρωπαϊκό
όμιλο και την ίδια ώρα, τουλάχιστον από τα λεγόμενου
του προέδρου Πρόδρομου Πετρίδη, απουσιάζει οποι-
οδήποτε πλάνο σταδιακής μείωσης του χρέους. 

Καλές οι διαβεβαιώσεις πως το ΑΠΟΕΛ δεν κλείνει,
δεν πτωχεύει, απ’ εκεί και πέρα όμως, η λογική του όσο
δεν παίζω σε ευρωπαϊκό όμιλο το χρέος αυξάνεται δεν
θα έπρεπε να είναι αποδεκτή, πρώτα και κύρια από τους
ίδιους τους ανθρώπους-μετόχους της εταιρείας ΑΠΟΕΛ.
Και τι θα γίνει αν ούτε στα επόμενα δύο ή τρία χρόνια
το ΑΠΟΕΛ δεν κερδίσει συμμετοχή σε φάση ευρωπαϊκού
ομίλου; Ακόμη και σε αντίθετη περίπτωση, πόσο μπορεί
να σώσει την κατάσταση μια τέτοια πρόκριση, ειδικά
αν μιλάμε για το Conference League; 

Για μια ομάδα τέτοιου εκτοπίσματος όπως το ΑΠΟΕΛ,
σαφώς και είναι εξαιρετικά δύσκολο να αποδεχθεί
κάποιος μια συνειδητή απόφαση αισθητής μείωσης του
προϋπολογισμού με ό,τι αυτό συνεπάγεται στη διεκδίκηση
των παραδοσιακά υψηλών στόχων. Από την άλλη, καλές
οι διαβεβαιώσεις, πολύ απέχουν όμως από πρακτικές
και ουσιαστικές λύσεις. Όσο καθυστερεί η λήψη… γεν-
ναίων αποφάσεων το ρίσκο και ο κίνδυνος μεγαλώνει,
γιατί ακόμη και με φετινή αγωνιστική επιτυχία το οι-
κονομικό πρόβλημα δεν λύνεται, στην καλύτερη περί-
πτωση βελτιώνεται. Άλλη λύση πέραν της δημιουργίας
ενός μακροχρόνιου σχεδιασμού οικονομικής εξυγίανσης
δεν φαίνεται να υπάρχει. 

Γιατί οι από… μηχανής επενδυτές-σωτήρες, δεν φαί-
νεται να κοιτάζουν προς Αρχάγγελο μεριά, παρά τις
κατά καιρούς αντίθετες εκτιμήσεις. Γιατί και οι επεν-
δυτές-σωτήρες έχουν κάποια όρια, ως προς την επένδυση
και μαζί το ρίσκο τους…

ΑΠΟΨΕΙΣ
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ΛΟΓΙΔΗ

Του ΠΑΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ 

Μεζοκόβεσντ, Τσενστοχόβα, Μπρα-
τισλάβα, Πράγα… επόμενος σταθμός
Ανδαλουσία, ένα κόσμημα στο στέμμα
της Ισπανίας. Είναι ο ωραιότερος του-
ριστικός προορισμός μέχρι σήμερα
για τους οπαδούς του Άρη Λεμεσού;
Ίσως να ανταγωνίζεται με την Μπρα-
τισλάβα, και κυρίως με την Πράγα,
σίγουρα ομορφότερος από τη Γλα-
σκόβη, πόλη στην οποία εδρεύει η
Ρέιντζερς. Αν ήταν το Εδιμβούργο –
η Αθήνα του Βορρά– να κάναμε μια
μικρή συζήτηση. Ο Άρης δεν πάει για
τουρισμό την προσεχή Πέμπτη στην
Ανδαλουσία, έχει μια δουλειά να τε-
λειώσει. Ίσως η πιο δύσκολη αποστολή
στο φετινό Γιουρόπα Λιγκ. Οι οπαδοί
του από την άλλη, όσοι ταξιδέψουν
μαζί του, μπορούν να το συνδυάσουν.
Η ομάδα θα καταλύσει στην πρω-
τεύουσα της περιφέρειας, τη Σεβίλλη,
με ένα και μοναδικό στόχο. Να δια-
τηρήσει πάση θυσία τις πιθανότητες
πρόκρισης στη συνέχεια του Γιουρόπα
Λιγκ ή έστω κατακτώντας την τρίτη
θέση να δοκιμάσει την τύχη της στον
ενδιάμεσο γύρο τού Κόνφερενς Λιγκ. 

Η ομάδα του Χόακιν 
Θα πρέπει να τα βάλει με την Ρεάλ

Μπέτις. Την ομάδα του Χοακίν. Του
ποδοσφαιριστή που έκλεισε πέρσι
την καριέρα του στην ομάδα που τόσο
αγαπήθηκε στα 41 του χρόνια. Μια
αέρινη μορφή, με ονειρικές δεξιότητες
εξτρέμ. Καλή είναι η Σεβίλλη με τους
7+1 Ευρωπαϊκούς τίτλους (Γιουρόπα
Λιγκ και Σούπερ Καπ Ευρώπης) αλλά
η αγάπη των οπαδών της Μπέτις δεν
αλλάζει. Και εντάξει, όταν λέμε αγάπη
προς την Μπέτις, επειδή εκεί στην
περιοχή κυλάει μπόλικο τσιγγάνικο
αίμα, αν δεν συνοδεύεται και με λίγο
μίσος –ίσως και πολύ– για την άσπον-
δη συμπολίτισσά της, δεν θεωρείσαι
«σωστός» οπαδός. 

Ο τσιγγάνικος χορός φλαμέγκο
Ένα από τα αξιοθέατα της πόλης

δεν είναι κτίσμα, ούτε κάποιας μορφής
ανάκτορο των περασμένων αιώνων.
Είναι ο περίφημος χορευτικός χορός
φλαμέγκο. Δεν είναι απλά άλλη μια
μουσική και άλλος ένας χορός. Είναι
μια τέχνη ψηλών απαιτήσεων. Με με-
γάλη ιστορία, μοιάζει με άσβεστη φω-
τιά, ένα εντυπωσιακό θέαμα γεμάτο
έντονες δημιουργικές αντιθέσεις. Όχι
δεν έχω ιδέα πώς χορεύεται και ούτε
κάνω τον ειδικό. Απλώς στο μάτι, είναι
ένας δυναμικός και περήφανος χορός
τον οποίο γνώρισε η περιοχή πριν
από περίπου 250 χρόνια. 

Από την άλλη, όποιος πιστεύει ότι
το Ελ κλάσικο του Ισπανικού ποδο-
σφαίρου μεταξύ Ρεάλ Μαδρίτης και
Μπαρτσελόνα είναι πλουμισμένο με
μίσος τότε δεν έχει ιδέα τι συμβαίνει
στη χώρα. Το ντέρμπι Μπέτις-Σεβίλλη
ανεβάζει την πίεση και προσφέρει
αφειδώς κρύο ιδρώτα στον εκάστοτε
περιφερειάρχη διευθυντή του Αστυ-
νομικού Σώματος της Σεβίλλης. 

Η Ανδαλουσία ή Αλ Αλντάλους στα
αραβικά, είναι η δεύτερη περιφέρεια
σε έκταση και η πρώτη σε πληθυσμό
στην Ισπανία αφού κατοικείται από
οχτώ εκατομμύρια ανθρώπους. Η δε,
Σεβίλλη, την οποία θα επισκεφτεί ο
Αλεξέι Σπιλέφσκι και οι ποδοσφαιρι-
στές του, είναι η αρχαία ελληνική
πόλη Ίσπαλις χτισμένη στις όχθες
του ποταμού Βαΐτιου, σημερινού Γουα-
δαλκιβίρ. Αν και το τελευταίο πράγμα
που θα απασχολεί τον Λευκορώσο
προπονητή εικάζω πως είναι η ονο-
μασία της πόλη της Σεβίλλης και από
που προέρχεται. 

Ταξίδι-όνειρο στην Ανδαλουσία 
Η Ρεάλ Μπέτις, αντίπαλος του Αρη στο Γιουρόπα Λιγκ, εδρεύει σε μια πόλη γεμάτη δυναμισμό

Όπως σχεδόν συνέβη σε όλη την Ευ-
ρώπη και τη Λατινική Αμερική οι
πρώτοι ποδοσφαιρικοί σύλλογοι δη-
μιουργήθηκαν στις αρχές του 20ου
αιώνα. Αρκετοί δε, από φοιτητές.
Πρώτος σύλλογος στην πόλη ήταν
η Σεβίλλη (1890) και μερικά χρόνια
αργότερα, για την ακρίβεια στις 12
Σεπτεμβρίου 1907, φοιτητές του το-
πικού Πολυτεχνείου ίδρυσαν νέα
ομάδα με την ονομασία Σεβίγια Πα-
λομπιέ. Πάλι μπροστά μας φοιτητές
του Πολυτεχνείου. Όπως τότε στην
Αθήνα το 1973. Τέλος πάντων, Μπα-
λομπιέ είναι η λόγια ισπανική λέξη
για το ποδόσφαιρο. Δύο χρόνια μετά,
είχαμε μια εσωτερική διαμάχη στις
τάξεις της Σεβίλλης, με αποτέλεσμα
να δημιουργηθεί και άλλη ομάδα, η
Μπέτις. (Τέτοια περιστατικά εκείνη
την περίοδο είχαμε πολλά στην Ευ-
ρώπη, π.χ. Μίλαν-Ίντερ, Έβερτον-
Λίβερπουλ κ.λπ.). Οι δύο τους, Σεβίγια
Παλομπιέ και Μπέτις, συγχωνεύτη-
καν το 1914 και έφτιαξαν την Μπέτις
Παλομπιέ. Εκείνη τη χρονιά ο νέος
σύλλογος τέθηκε υπό την προστασία
του βασιλιά Αλφόνσου του 13ου και
προσέθεσε στην ονομασία του το
επίθετο Ρεάλ (real=βασιλικός). Έτσι
η πλήρης ονομασία του συλλόγου
είναι Ρεάλ Μπέτις Παλομπιέ. Όμως
γνωστή στον κόσμο έμεινε ως Ρεάλ
Μπέτις ή σκέτο Μπέτις. Α, και το
Μπέτις προέρχεται από την λατινική
ονομασία (Baetis), του χιλιοτραγου-
δισμένου ποταμού Γουαδαλκιβίρ,
που διασχίζει την Σεβίλλη.

Ζήτω η Μπέτις, κι ας χάσει 
Η ομάδα ξεκίνησε να αγωνίζεται

με μπλε και άσπρο επειδή ήταν και

τα πιο φτηνά χρώματα σε ρούχα,
ωστόσο, για να τιμήσουν τον Ιρλαν-
δό προπονητή της ομάδα Πάντι Ο’
Κόνελ που κατέκτησε το πρώτο και
μοναδικό πρωτάθλημα στην ιστορία
της το 1935, τα άλλαξαν σε πράσινο
και λευκό. 

Πέραν από εκείνο το πρωτάθλημα
δεν έχει να επιδείξει και κάτι άλλο
σπουδαίο παρά μόνο τρεις κατα-
κτήσεις κυπέλλων Ισπανίας. Έχει

κατακτήσει ένα πρωτάθλημα και
τρία κύπελλα Ισπανίας (1977, 2005,
2022). Ούτως ή άλλως, Μπέτις δε γί-
ναμε για τους τίτλους, θα γράφουν
σε κάποιο τοίχο της πόλης οι οπαδοί
της. Έτσι και αλλιώς, το μότο της
ομάδας είναι: «Ζήτω η Μπέτις κι ας
χάσει», έτσι!

Η σημερινή ομάδα 
Η Μπέτις είναι μια ομάδα που

αγωνίζεται στη Λα Λίγκα και τούτο
από μόνο του λέει πολλά. Το στυλ
παιχνιδιού της είναι οι κοντινές
μικρές πάσες, και συνήθως επιτίθεται
από τα άκρα της επίθεσης. Ωστόσο,
δε θεωρείται ιδιαίτερα επιθετική και

πιεστική, περιμένοντας τον αντίπαλο
στο δικό της μισό γήπεδο. 

Αν ψάχνουμε γενικά χαρακτηρι-
στικά, μπορούμε να σημειώσουμε
πως είναι μια ομάδα η οποία όταν
κερδίσει φάουλ κοντά στην περιοχή,
συνήθως οι παίκτες της σουτάρουν
παρά δοκιμάζουν σέντρες. Είναι ακό-
μη αρκετά οργανωμένη όταν βγαίνει
στην επίθεση και διαθέτει ορισμένους
ποδοσφαιριστές που λόγω των ατο-
μικών δεξιοτήτων τους δημιουργούν
προβλήματα στην αντίπαλη άμυνα. 

Από την άλλη, έχει και αδυναμίες.
Βάζει λιγότερα γκολ σε σχέση με τις
ευκαιρίες που δημιουργεί και γκρι-
νιάζει η εξέδρα. Κάτι τελευταίο, απέ-
ναντι σε παίκτες που έχουν την ντρίμ-
πλα, δυσκολεύονται να αμυνθούν. 

Παίκτες που ξεχωρίζουν ασφαλώς,
είναι ο Ίσκο. Με διαφορά φέτος ο
καλύτερος της παίκτης. Είναι δεύ-
τερος σε όλη τη Λα Λίγκα σε σουτ
και ασίστ πίσω από τον Ιάγο Άσπας
της Θέλτα. Στο ρόστερ της βρίσκονται
επίσης οι πρωταθλητές κόσμου με
την Αργεντινή, Γκίτο Ροντρίγκεζ (μέ-
σος) και Πετσέλα (στόπερ), ο Πορ-
τογάλος διεθνής Καρβάλιο (στόπερ),
ο Μεξικανός μέσος Κουαρδάδο και
ασφαλώς ο Ισπανός διεθνής επιθε-
τικός Μπόρχα Ιγκλέσιας. Υπάρχουν
και άλλα, όπως δηλαδή ο δεξιός μπακ
πρώην άσος της Άρσεναλ Μπεγερίν,
και άλλος ένας που παίζει στα άκρα
της άμυνας, ο 23χρονος Βραζιλιάνος
Άμπνερ τον οποίο καλοβλέπει η
Μπαρτσελόνα. Ένα… τελευταίο, ο
18χρονος Ισπανός Ντιαό, μέχρι στιγ-
μής είναι ο γρηγορότερος παίκτης
στη Λα Λίγκα με 35.4 χλμ./ώρα. Αυτά
σε αδρές στιγμές.

Ομάδα των φοιτητών του Πολυτεχνείου

<<<<<<<

O νέος σύλλογος τέθηκε
υπό την προστασία του
βασιλιά Αλφόνσου του
13ου και προσέθεσε στην
ονομασία του το επίθετο
Ρεάλ . Eτσι η πλήρης ονο-
μασία του συλλόγου είναι
Ρεάλ Μπέτις Παλομπιέ.

Ο Αρης δεν πάει για τουρισμό την Πέμπτη στην Ανδαλουσία. Εχει μια δουλειά να τελειώσει κόντρα στη Ρεάλ Μπέτις.

Η Ανδαλουσία ή Αλ Αλντάλους στα αραβικά,
είναι η δεύτερη περιφέρεια σε έκταση και η
πρώτη σε πληθυσμό στην Ισπανία.

Η Σεβίλλη είναι η αρχαία ελληνική πόλη Ίσπα-
λις χτισμένη στις όχθες του ποταμού Βαΐτιου,
σημερινού Γουαδαλκιβίρ.

To γήπεδο της Ρεάλ Μπέτις «Μπενίτο Βιγιαμα-
ρίν» (σημ. πρώην πρόεδρος του συλλόγου), εί-
ναι χωρητικότητας 61.000 θεατών.
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Αυξήσεις από ελληνικές
τουριστικές επιχειρήσεις
Σε αύξηση μισθών προτίθενται να προ-
χωρήσουν εννιά στις 10 ελληνικές επι-
χειρήσεις, οι οποίες δραστηριοποιού-
νται στον κλάδο του τουρισμού και των
ξενοδοχείων. Στόχος είναι η παροχή κι-
νήτρων για αντιμετώπιση του προβλή-
ματος –της έλλειψης ανθρώπινου δυνα-
μικού που παρουσιάζουν. Σελ. 6

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑ

Πόροι 1,5 δισ. για φθηνή
στέγη σε ενοικιαστές
Κονδύλια 1,5 δισ. ευρώ θα διαθέσει τα
επόμενα χρόνια η ελληνική κυβέρνηση
για τη χρηματοδότηση του προγράμμα-
τος κοινωνικής στέγης. Μεταξύ άλλων
θα ανακατασκευαστούν κλειστά κτίρια
του Δημοσίου, ώστε να παραχωρηθούν
–έναντι μικρού μισθώματος– σε νέους ή
νέα ζευγάρια. Σελ. 12

Το διπλό στοίχημα των τραπεζών
Οι προκλήσεις μετά το πάγωμα της αύξησης των επιτοκίων – Η ζήτηση και η ποιότητα των δανείων 

Κύπρος 4,14% -0,03%

Γερμανία 2,89% -0,04%

Γαλλία 3,46% -0,05%

Ιταλία 4,91% -0,03%

Ισπανία 4,00% -0,03%

Ιρλανδία 3,28% -0,05%

Ελλάδα 4,25% -0,14%

Ην. Βασίλειο 4,61% -0,06%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Προοπτικές
Αξιολόγησης πρόθεσμο (outlook)

Χρέος

DBRS ΒBB (High) Σταθερή
Fitch BΒΒ Σταθερή
Moody’s Baa2 Σταθερή
S&P BBΒ Θετική

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

Στα ύψη οι τιμές εισιτηρίων για συναυλίες

Ενώπιον μιας νέας πραγματικό-
τητας βρίσκονται οι κυπριακές
τράπεζες μετά την απόφαση της
ΕΚΤ να μην προχωρήσει σε νέα
αύξηση επιτοκίων. Όπως σχο-
λιάζουν τραπεζικές πηγές στην
«Κ», το νέο στοίχημα για τις κυ-

πριακές τράπεζες έχει δύο πτυχές.
Το περιβάλλον των μεγάλων κερ-
δών ναι μεν θα παραμείνει στον
παρονομαστή, αφού αν δεν λη-
φθεί κάποια νέα εποπτική από-
φαση θα συνεχίσουν να τα καρ-
πώνονται, αλλά θα πρέπει να πε-

τύχουν σε δύο τομείς. Να κρατή-
σουν το «business» λόγω της μεί-
ωσης της ζήτησης του δανεισμού
και να κρατήσουν την ποιότητα
«quality» του ισολογισμού τους.
Για το πρώτο στοίχημα είναι μία
πραγματικότητα που θα πρέπει

να βρουν τρόπους να το αντιμε-
τωπίσουν, ενώ για το δεύτερο εί-
ναι δεδομένο πως, με την πίεση
των νοικοκυριών, αυξάνεται και
η πίεση να εξυπηρετούνται τα
δάνεια. Οι ίδιες πηγές επισημαί-
νουν ότι οι τράπεζες θα πρέπει

να αφήσουν τις τυμπανοκρουσίες
για μεγάλα κέρδη και να αναπτύ-
ξουν μηχανισμούς αντιμετώπισης
της νέας πραγματικότητας και
των στοιχημάτων που πρέπει να
κερδηθούν για να συνεχίσουν
ένα υγιές μοντέλο. Σελ. 5

Το αυξανόμενο κόστος της διασκέδασης μετά τον εγκλεισμό της πανδημίας γίνεται δυσβάσταχτο για τους καταναλωτές. Και πλέον έχει όνομα:
To «funflation» είναι το πιο πρόσφατο τσιτάτο στο οποίο βασίζονται οι έμποροι λιανικής για να εξηγήσουν γιατί οι αγοραστές αποφεύγουν τις
αγορές αγαθών, έπειτα από ένα καλοκαίρι με ρεκόρ δαπανών για συναυλίες. Οι τιμές των εισιτηρίων για live και ψυχαγωγικές εκδηλώσεις, από
τις συναυλίες της Tέιλορ Σουίφτ και της Μπιγιονσέ μέχρι τους ποδοσφαιρικούς αγώνες και τις επισκέψεις σε θεματικά πάρκα, αυξήθηκαν φέτος
με εντυπωσιακό ρυθμό, πυροδοτώντας το φαινόμενο του «funflation». Σελ. 10
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Σε όλη τη διάρκεια του 2021, οι
οικονομολόγοι επέμεναν πως ο
πληθωρισμός ήταν παροδικός.
Το μεγαλύτερο μέρος του 2022
υποτιμούσαν την πιθανότητα
να εγκατασταθεί και τους πρώ-
τους μήνες του 2023 προέβλεπαν
πως οι αυξήσεις επιτοκίων από
τη Federal Reserve θα βύθιζαν
την αμερικανική οικονομία στην
ύφεση. Δεν επαληθεύτηκε τίποτε
από αυτά.

Το ερώτημα είναι γιατί οι ει-
δικοί έπεσαν τόσο έξω για την
πορεία της οικονομίας στη διάρ-
κεια της πανδημίας και μετά την
πανδημία, και τι συνεπάγεται
αυτή η αστοχία τους για την πο-

λιτική που εφαρμόζεται τώρα.
Δύο παράγοντες δυσχέραναν πά-
ρα πολύ τις προβλέψεις από το
2020 και μετά. Ο πρώτος ήταν η
πανδημία, αφού ο κόσμος δεν
είχε γνωρίσει τέτοια σαρωτική
ασθένεια μετά την ισπανική γρί-
πη του 1918. Δεύτερος παράγο-
ντας ήταν η δημοσιονομική πο-
λιτική. Οι κυβερνήσεις Τραμπ
και Μπάιντεν διοχέτευσαν συ-
νολικά 4,6 τρισ. δολ. σε μέτρα
στήριξης εν μέσω της πανδημίας.
Ο πρόεδρος Μπάιντεν πίεσε το
Κογκρέσο να εγκρίνει σειρά νό-
μων που προσέφεραν χρηματο-
δότηση για επενδύσεις σε έργα
υποδομών και πράσινης ενέρ-

γειας. Κάπου ανάμεσα στα lock-
downs και στα μέτρα των κυ-
βερνήσεων έπαψε το εργαλείο
των παραδοσιακών οικονομικών
σχέσεων να αποτελεί πυξίδα για
το μέλλον. Τα οικονομικά μο-
ντέλα υποστηρίζουν ότι όσο είναι
υψηλά τα ποσοστά ανεργίας, δεν
επιταχύνεται ο πληθωρισμός.
Εύλογο, γιατί όταν πολλοί κατα-
ναλωτές δεν εργάζονται και οι
τιμές είναι υψηλές, θα κατανα-
λώνουν λιγότερο. Αυτά τα μο-
ντέλα, όμως, δεν λάμβαναν υπό-
ψη τις τεράστιες αποταμιεύσεις
της πανδημίας, όταν οι κατανα-
λωτές πέρασαν μήνες κλεισμένοι
σπίτι. Οι τιμές άρχισαν να απο-

γειώνονται τον Μάρτιο του 2021,
όταν εκτοξεύθηκε η ζήτηση για
τα πάντα, από μεταχειρισμένα
αυτοκίνητα μέχρι όργανα γυμνα-
στικής για το σπίτι, ενώ υπήρχαν
ελλείψεις αποθεμάτων.

Η εισβολή της Ρωσίας στην
Ουκρανία επιδείνωσε την κατά-
σταση, γιατί οδήγησε σε άνοδο
τις τιμές του πετρελαίου ενώ
πολύ πριν από την εισβολή είχε
ανακάμψει η αγορά εργασίας και
οι μισθοί αυξάνονταν ταχύτατα.
Οι κεντρικοί τραπεζίτες άρχισαν
να αυξάνουν τα επιτόκια ταχύ-
τατα. Εως τώρα η άνοδος των
επιτοκίων επέφερε πάντα επι-
βράδυνση. Οπως τονίζει, όμως,

ο Γιαν Χάτζιους, οικονομολόγος
της Goldman Sachs, «είναι πα-
ραπλανητικό να βασίζεται κανείς
σε παλαιότερες εποχές γιατί πα-
ραβλέπει πόσο διαφορετικός
ήταν αυτός ο οικονομικός κύ-
κλος». Και όχι μόνο δεν έχει διο-
λισθήσει σε ύφεση η αμερικανική
οικονομία, αλλά αναπτύσσεται
ταχύτατα.

Ο πληθωρισμός έχει αποκλι-
μακωθεί στο 3,7% τον Σεπτέμ-
βριο από το ρεκόρ του 9%. Είναι,
ωστόσο, σε πολύ ψηλό επίπεδο,
καθώς πριν από την πανδημία
βρισκόταν στο 2%. Γι’ αυτό και
τα επιτόκια πρέπει να παραμεί-
νουν σε υψηλά επίπεδα.

Οι οικονομολόγοι έπεσαν έξω

Ο πόλεμος
δεν έπληξε
μέχρι στιγμής
τον τουρισμό
Ανησυχεί η επόμενη μέρα
Περιορισμένες είναι οι επιπτώ-
σεις στον τουριστικό κλάδο από
τον πόλεμο του Ισραήλ με τη
Χαμάς και επί του παρόντος δεν
υπάρχει ανησυχία. Το ζήτημα
είναι η επόμενη μέρα. Συνέχιση
του πολέμου ενδεχομένως να
επηρεάσει δυσμενώς και την
Κύπρο. Ωστόσο οι επιπτώσεις
ίσως είναι επιδερμικές, όπως
αναφέρουν φορείς του τουρι-
σμού, αν γίνουν οι κατάλληλες
κινήσεις. Σελ. 4

Η ζήτηση
για δάνεια
ακολουθεί
την κατηφόρα
Βασική αιτία τα επιτόκια
Την πτωτική της πορεία συνέχισε
και το δεύτερο τρίμηνο η ζή-
τηση από επιχειρήσεις και νοι-
κοκυριά για στεγαστικά, κατα-
ναλωτικά και λοιπά δάνεια. Σύμ-
φωνα με τις τράπεζες, βασική
αιτία της μειωμένης ζήτησης
είναι τα υψηλά επιτόκια και  η
επιδείνωση της εμπιστοσύνης
των καταναλωτών. Σελ. 5

ΚΙΝΑ

Πακέτο
137 δισ. ευρώ
για στήριξη
της ανάπτυξης

Σελ. 9

Συμβουλευτείτε  τον γ ιατρό ή τον φαρμακοποιό σας.
Διαβάστε προσεκτ ικά το φύλλο οδηγιών χρήσης.
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Αγοραστές ακινήτων, επιχειρη-
ματίες και δημόσιοι λειτουργοί
αντιμετωπίζουν μια νέα πραγ-
ματικότητα. Αν θέλουν να ανα-
βάλουν κάποιες μεγάλες αγορές
ή επενδύσεις μέχρις ότου γίνει
λιγότερο ακριβός ο δανεισμός,
μάλλον θα χρειαστεί να περιμέ-
νουν πολύ. Οι κυβερνήσεις πλη-
ρώνουν περισσότερα για να δα-
νειστούν χρήματα για καινούρ-
για σχολεία και πάρκα. Οι εργο-
λάβοι αγωνίζονται να διασφα-
λίσουν πιστώσεις για να οικο-
δομήσουν κατοικίες. Οι επιχει-
ρήσεις πρέπει να αναχρηματο-
δοτήσουν τα χρέη τους με πολύ
υψηλότερα επιτόκια και εξω-
θούνται σε απολύσεις.

Στη διάρκεια της πανδημίας
και με τα επιτόκια της Fed κοντά
στο μηδέν, οι καταναλωτές συγ-
κέντρωσαν αποταμιεύσεις στους
τραπεζικούς λογαριασμούς τους.
Ετσι η Μέρι Κέι Μπέιτς, διευ-

θύνουσα σύμβουλος της τράπε-
ζας Bank Midwest στην Αϊόβα,
μπορούσε να χορηγεί πιστώσεις
ίσες με το 3% έως 4% των κε-
φαλαίων της. 

Παράλληλα τοποθετούσε κε-
φάλαια σε ασφαλείς επενδύσεις,
όπως τα κρατικά ομόλογα. Οταν,
όμως, άρχισε να αυξάνει τα επι-
τόκια η Fed, μειώθηκε η αξία
των τίτλων στο χαρτοφυλάκιο
της Bank Midwest. Αν η κ.
Μπέιτς αναγκαζόταν να πουλή-
σει ομόλογα για να χρηματοδο-
τήσει τις νέες πιστώσεις, θα είχε
μεγάλες ζημίες.

Ετσι η κ. Μπέιτς χορηγεί πι-
στώσεις με δάνεια που έχει λάβει
από τη Fed και άλλες τράπεζες
και είναι πολύ πιο ακριβά. Κα-
ταβάλλει, άλλωστε, στους πελά-
τες της υψηλότερα επιτόκια στις
καταθέσεις τους. Για όλους αυ-
τούς τους λόγους χρεώνει τους
δανειολήπτες με υψηλότερα επι-

τόκια και προσέχει πολύ ποιον
δανείζει. Από την άλλη πλευρά
βρίσκονται άνθρωποι σαν τη
Λιζ Φιλντ, που έχει φούρνο κοντά
στο σπίτι της στο Σινσινάτι. Το
2019 πήρε δάνειο 30.000 δολ.
για να ανοίξει ένα καφέ. Το 2021
ήταν έτοιμη για το επόμενο βή-
μα, να αγοράσει ένα κομμάτι
γης μαζί με κτίριο που θα χρη-
σιμοποιούσε ως κουζίνα. Πήρε
δάνειο ύψους 434.000 δολ. με
τη στήριξη της Ενωσης Μικρών
Επιχειρήσεων με επιτόκιο 5,5%
και μηνιαία δόση 2.400 δολ. Στα
μέσα του 2022, όμως, τα επιτόκια
άρχισαν να αυξάνονται και η
μηνιαία δόση του δανείου της
κ. Φιλντ εκτοξεύτηκε στα 4.120
δολ. Αναγκάστηκε, έτσι, να μει-
ώσει τις ώρες εργασίας των 25
υπαλλήλων της και να πουλήσει
ένα φορτηγό μεταφοράς τροφί-
μων και ένα κινητό ψυγείο.

Αναλυτές της Goldman Sachs
υπολογίζουν πως τα επιτόκια για
τις μικρές επιχειρήσεις θα φτά-
σουν περίπου στο 7% των εσόδων
τους το επόμενο έτος, από το
5,8% στο οποίο ήταν το 2021.
Κανείς δεν γνωρίζει πότε μπορεί
να βελτιωθεί η κατάσταση για
τις επιχειρήσεις. Το μόνο βέβαιο
είναι ότι αν επιβραδυνθεί ραγδαία
η οικονομία, τότε θα υποχωρή-
σουν τα επιτόκια. «Η καλύτερη
στρατηγική είναι να περιμένεις
μέχρις ότου μειωθεί το κόστος
του χρήματος», σχολιάζει ο Γκρέ-
γκορι Ντάκο, οικονομολόγος της
συμβουλευτικής ΕΥ Parthenon.
Για τις μεγάλες επιχειρήσεις αυτό
σημαίνει πως πρέπει να επεν-
δύουν σε όσα μπορούν να απο-
δώσουν άμεσα, παρά να δαπα-
νούν σε στοιχήματα. Για τις νε-
οφυείς, που τα τελευταία χρόνια
πολλαπλασιάστηκαν, τίθεται θέ-
μα επιβίωσης ή κατάρρευσής
τους. Οι περισσότεροι επιχειρη-
ματίες καταφεύγουν στις απο-
ταμιεύσεις τους, στη βοήθεια
των φίλων τους και των συγγενών
τους για να αρχίσουν μια επιχεί-
ρηση και μόνον το 10% στρέφεται
στις τράπεζες. Ωστόσο, το υψηλό
κόστος του χρήματος ίσως εμ-
ποδίσει τις επιχειρήσεις τους να
αναπτυχθούν, ιδιαιτέρως αν οι
ιδιοκτήτες τους δεν έχουν πλού-
σιους επενδυτές ή ακριβά σπίτια
για να δανειστούν ξανά.

Είναι το 2% κατάλληλο; 
Έχοντας εφαρμόσει όλα τα πιθανά μέτρα και
καθώς μειώνεται ο ρυθμός του πληθωρισμού, ο
στόχος των κεντρικών τραπεζών δεν φαίνεται
να είναι άμεσα εφικτός, γεγονός που προβλη-
ματίζει τους οικονομολόγους. Μάλιστα κάποιοι
εκφράζουν την άποψη ότι ίσως ο στόχος να μην
ανταποκρίνεται στη νέα αρχιτεκτονική της παγ-
κόσμιας οικονομίας όπου η ακρίβεια θα παρα-
μείνει το κυρίαρχο ζήτημα στα επόμενα χρόνια
καθώς η κλιματική αλλαγή και η χαμηλή παρα-
γωγικότητα του πρωτογενούς τομέα θα τείνει να
την ενισχύει. Υπενθυμίζουμε ότι ο στόχος για το
επίπεδο αύξησης των τιμών είχε τεθεί πριν από
αρκετά χρόνια στο 2%, ένας πήχης που σήμερα
φαντάζει απομακρυσμένος. Και τίθεται λοιπόν
το ερώτημα: Μήπως είναι το 2% που πρέπει να
αλλάξει και όχι το ύψος των επιτοκίων; 

••••
Μόνιμο βαρίδι 
Η αποτυχία δημιουργίας ενός πλαισίου εκποι-
ήσεων θα τείνει να αυξάνει το κόστος δανει-
σμού από τη μια, ενώ θα «ενθαρρύνει» τη δημι-
ουργία νέων ΜΕΧ από την άλλη. Σε ένα τέτοιο
σκηνικό η χρηματοοικονομική σταθερότητα συ-
νιστά ένα μόνιμο βαρίδι για την κυπριακή οικο-
νομία που θα το βρίσκει μπροστά της σε κάθε
βήμα, είτε αφορά σε οίκο αξιολόγησης είτε σε
υπερεθνικούς οργανισμούς όπως το ΔΝΤ. Δέκα
χρόνια μετά την τραπεζική κρίση του 2013,
έφτασε η ώρα οι τράπεζες να αντιληφθούν ότι
το οπλοστάσιο τους για ανάκτηση των εξασφαλί-
σεων πρώτης κατοικίας είναι περιορισμένο και
να πράξουν αναλόγως. 

••••
Ο δανεισμός παύει να 
είναι κινητήρια δύναμη 
Οι προϋποθέσεις παραχώρησης δανεισμού σε
όλες τις κατηγορίες έχουν αυστηροποιηθεί σε
βαθμό που να ξεπερνά ακόμη και τις προσδο-
κίες των εποπτών. Την ίδια στιγμή, η ζήτηση για
νέα δάνεια από επιχειρήσεις και νοικοκυριά πα-
ραμένει χαμηλή και σε πλήρη ταύτιση με τις
συνθήκες που επικρατούν στην αγορά πίστης. Η
συνέχιση της πρακτικής εκ μέρους της ΕΚΤ, να
απορροφά από τις τράπεζες ρευστότητα που εί-
χε παραχωρήσει το προηγούμενο διάστημα,
αποτελεί την βασική αιτία για την κατάσταση
που παρατηρείται. Με βάση την έρευνα κατανα-
λωτικής πίστης, οι επόπτες αναμένουν πως η
θετική επίδραση των αυξημένων επιτοκίων
στους τραπεζικούς ισολογισμούς θα τείνει όλο
και περισσότερο να εξασθενεί. 

••••
Η ακρίβεια ξεκίνα 
από τα τρόφιμα 
Η ακρίβεια αποτελεί την πανδημία της σύγχρο-
νης εποχής. Έχει επηρεάσει το βιοτικό επίπεδο
εκατομμυρίων ανθρώπων προκαλώντας ελλεί-

ψεις ακόμη και σε βασικά προϊόντα καθημερι-
νής διαβίωσης. Βασική επιδίωξη όταν αναφε-
ρόμαστε στα τρόφιμα είναι η δυνατότητα του
γεωργικού τομέα να παράγει περισσότερα προ-
ϊόντα κάνοντας χρήση λιγότερων πρώτων υλών.
Με αυτόν τον δείκτη αποτυπώνεται η αποτελε-
σματικότητα και η ανταγωνιστικότητα του τομέα
η οποία εφόσον βελτιώνεται συνιστά θετική
εξέλιξη στην αντιμετώπιση του προβλήματος
της ακρίβειας. Με βάση τις μετρήσεις που

πραγματοποιεί ο ΟΟΣΑ, οι συγκεκριμένοι δεί-
κτες έχουν υποχωρήσει στο μισό κατά την τε-
λευταία δεκαετία σε σχέση με το τι είχε κατα-
γραφεί δέκα χρόνια πριν. Η Ε.Ε. στην συγκεκρι-
μένη μέτρηση παρουσιάζει καλύτερη επίδοση
από τον υπόλοιπο κόσμο, αφού η υποχώρηση
που παρατηρείται είναι σαφώς μικρότερη. 

••••
Η αγροτική οικονομία
αναζητεί βιωσιμότητα 
Η αγροτική οικονομία αποτελεί τον κλάδο που
λαμβάνει ιδιαίτερη προσοχή στο θέμα των εκ-
πομπών αερίων του θερμοκηπίου καθώς κρίνε-
ται πως η επιβάρυνση που προκαλεί είναι ση-
μαντική και άρα χρειάζονται βήματα για άμ-
βλυνση του προβλήματος. Σε αυτό το πλαίσιο
έχουν εισαχθεί διάφορα προγράμματα και καμ-
πάνιες με στόχο την προώθηση ενός βιώσιμου
τρόπου διατροφής η οποία συνάδει και με ένα
πιο υγιεινό τρόπο ζωής. Η Ε.Ε. ως πρωτοπόρος
στην αποφασιστικότητα που εκφράζει αναφο-
ρικά με την κάλυψη των στόχων της κλιματικής
αλλαγής, θα ανέμενε κάποιος ότι θα είχε θετι-
κές επιδόσεις στον συγκεκριμένο τομέα. Η
πραγματικότητα όμως βρίσκεται σε διάσταση
με τις εξαγγελίες, αφού η Ε.Ε. παρουσιάζεται
να υστερεί σε σχέση με τον μέσο όρο των χω-
ρών του ΟΟΣΑ. 

Μετά την ανακοίνωση των μέτρων από την κυβέρνηση που σήμανε και το τέλος της αβεβαιότητας,
επιχειρήσεις και νοικοκυριά καλούνται να λάβουν τα δικά τους μέτρα για αντιμετώπιση της ακρίβει-
ας που όσο πλησιάζουμε στον χειμώνα θα εντείνεται. 

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Προεξοφλητικό Επιτόκιο
Προεξοφλητικό επιτόκιο
καλείται το επιτόκιο το
οποίο χρησιμοποιείται για
μετατροπή της μελλοντι-
κής αξίας ενός ομολόγου /
μακροπρόθεσμου χρεο-

γράφου / επενδυτικού τίτλου σε παρούσα
(σημερινή) αξία. Είναι επίσης το επιτόκιο
με το οποίο η Κεντρική Τράπεζα χρεώνει
τις Εμπορικές Τράπεζες για δάνεια, σε πε-
ριπτώσεις όπου αυτές χρειάζονται ρευστά
διαθέσιμα.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής διοίκησης και οικονομικών 

Στην εποχή του ακριβού
χρήματος οι επιχειρήσεις

COVID διαρκείας, νέος «ένοχος»
Σύνδεση των συμπτώματων με τα επίπεδα σεροτονίνης 

Της ΠΑΜ ΜΠΕΛΑΚ

Μια νέα εξήγηση για πολλές περι-
πτώσεις της λεγόμενης long COVID
(COVID διαρκείας), βασισμένη στο
εύρημα πως τα επίπεδα σεροτο-
νίνης στα άτομα με την περίπλοκη
πάθηση ήταν σημαντικά χαμηλό-
τερα από το φυσιολογικό, προτείνει
ομάδα Αμερικανών επιστημόνων.
Στη μελέτη που δημοσιεύθηκε τη
Δευτέρα στην επιστημονική επι-
θεώρηση Cell, η ερευνητική ομάδα
από το Πανεπιστήμιο της Πενσιλ-
βάνια υποστηρίζει πως τα μειωμένα
επίπεδα της «ορμόνης της καλής
διάθεσης» οφείλονται σε υπολείμ-
ματα του ιού που έχουν μείνει στο
πεπτικό σύστημα των ασθενών.
Η μειωμένη σεροτονίνη μπορεί
να εξηγήσει συγκεκριμένα προ-
βλήματα μνήμης, όπως και κάποια
νευρολογικά και γνωσιακά συμ-
πτώματα τα οποία άνθρωποι που
ασθένησαν με κορωνοϊό δηλώνουν
πως αντιμετωπίζουν πολύ καιρό
αφότου ιάθηκαν.

Πρόκειται για μία από τις αρ-
κετές νέες έρευνες που προσπα-
θούν να εντοπίσουν συγκεκριμένες
βιολογικές αλλαγές στο σώμα των
ασθενών που πάσχουν από long
COVID, προσφέροντας σημαντικά
ευρήματα για μια πάθηση που
παίρνει πολλές διαφορετικές μορ-
φές ανάλογα με τον ασθενή και η
οποία δεν αναγνωρίζεται με τα
συνηθισμένα εργαλεία διάγνωσης,
όπως είναι οι ακτίνες Χ.

Ομως, η εν λόγω έρευνα θα μπο-

ρούσε να κατευθύνει τις θεραπείες
προς νέες φαρμακευτικές αγωγές,
οι οποίες να περιλαμβάνουν σκευά-
σματα που ανεβάζουν τα επίπεδα
της σεροτονίνης. Από τη μεριά
τους, οι συντάκτες δήλωσαν πως
το «μονοπάτι» που ακολουθεί η
έρευνά τους συνδυάζει μερικές
από τις επικρατέστερες θεωρίες
για το τι προκαλεί τα παρατεταμένα
συμπτώματα της COVID: υπολείμ-
ματα του ιού στο σώμα, επίμονες

φλεγμονές, θρόμβοι στο αίμα και
φθορές στο νευρικό σύστημα.
«Ολες αυτές οι διαφορετικές υπο-
θέσεις είναι πολύ πιθανό να συν-
δέονται με την “κλωστή” της σε-
ροτονίνης», δήλωσε ο Κρίστοφ
Τάις, επικεφαλής της μελέτης και
αναπληρωτής καθηγητής Μικρο-
βιολογίας στο Πανεπιστήμιο Πέ-
ρελμαν της Πενσιλβάνια. «Ακόμη
κι αν δεν βιώνουν όλοι οι ασθενείς
προβλήματα με τη σεροτονίνη,
ένα υποσύνολο αυτών πιθανότατα

θα ανταποκριθεί σε θεραπείες που
στοχεύουν εκεί», πρόσθεσε.

«Πρόκειται για μια εξαιρετική
μελέτη που ορίζει τα χαμηλά επί-
πεδα κυκλοφορίας της σεροτονί-
νης στο αίμα ως μηχανισμό που
ευθύνεται για την COVID διαρ-
κείας», δήλωσε η Ακίκο Ιβασάκι,
ανοσολόγος στο Πανεπιστήμιο
Γέιλ. Μια ομάδα επιστημόνων,
στην οποία ανήκει και η ίδια, είχε
πριν από λίγο καιρό δημοσιεύσει
μια άλλη έρευνα που συνέδεε συμ-
πτώματα της long COVID με χα-
μηλά επίπεδα της ορμόνης κορ-
τιζόλης. Αμφότερες οι έρευνες
έχουν καταφέρει να εντοπίσουν
συγκεκριμένες υποκατηγορίες
της πάθησης ή διαφορετικούς βιο-
λογικούς παράγοντες που προκα-
λούν τα διάφορα στάδιά της.

Οι ερευνητές ανέλυσαν το αίμα
58 ασθενών οι οποίοι αντιμετώπιζαν
COVID διαρκείας για διάστημα με-
ταξύ 3 και 22 μηνών μετά τη μό-
λυνσή τους. Τα αποτελέσματα αυτά
συγκρίθηκαν με την ανάλυση αί-
ματος 30 ατόμων χωρίς συμπτώματα
μετά τη λοίμωξη και 60 ασθενών
που βρίσκονταν στο πρώιμο, οξύ
στάδιο της λοίμωξης από τον κο-
ρωνοϊό. Ο Μαγιάν Λεβί, επικεφαλής
της έρευνας και επίκουρος καθη-
γητής Μικροβιολογίας στην Ιατρική
Σχολή Πέρελμαν, δήλωσε ότι τα
επίπεδα της σεροτονίνης και άλλων
ουσιών που εμπίπτουν στην ευρύ-
τερη κατηγορία των μεταβολιτών
έπεσαν στους ασθενείς αμέσως
μετά τη μόλυνση από κορωνοϊό,

κάτι που συμβαίνει επίσης αμέσως
έπειτα από άλλες ιογενείς λοιμώξεις.
Ομως στα άτομα με long COVID η
σεροτονίνη ήταν το μόνο σημαντικό
μόριο που δεν επανήλθε στα επί-
πεδα πριν από τη μόλυνση, είπε.

Η ομάδα ανέλυσε δείγματα κο-
πράνων ορισμένων ασθενών με
μακρά COVID και διαπίστωσε ότι
περιείχαν εναπομείναντα ιικά σω-
ματίδια. Συνδυάζοντας τα ευρή-
ματα αυτά με έρευνες σε ποντίκια
και συνθετικά μοντέλα του αν-
θρώπινου εντέρου, στο οποίο πα-
ράγονται οι μεγαλύτερες ποσότη-
τες σεροτονίνης, η ομάδα εντόπισε
ένα μονοπάτι από το οποίο είναι
πιθανό να περνούν πολλές περι-
πτώσεις long COVID.

Η ιδέα είναι η εξής: Τα υπολείμ-
ματα του ιού ωθούν το ανοσοποι-
ητικό σύστημα να παράγει πρω-
τεΐνες που καταπολεμούν τη λοί-
μωξη και ονομάζονται ιντερφερό-
νες. Τα υψηλά επίπεδα ιντερφε-
ρονών προκαλούν φλεγμονή που
μειώνει την ικανότητα του οργα-
νισμού να απορροφήσει την τρυ-
πτοφάνη, ένα αμινοξύ που βοηθά
στην παραγωγή σεροτονίνης στο
έντερο. Οι θρόμβοι αίματος που
μπορεί να σχηματιστούν έπειτα
από λοίμωξη από κορωνοϊό μπορεί
να μειώσουν την ικανότητα του
σώματος να κυκλοφορεί σεροτο-
νίνη. Η μειωμένη σεροτονίνη εμ-
ποδίζει την ομαλή λειτουργία του
πνευμονογαστρικού νεύρου, το

οποίο με τη σειρά του μεταφέρει
ηλεκτρικά σήματα ανάμεσα στο
σώμα και στον εγκέφαλο. Η σερο-
τονίνη παίζει ρόλο στη μνήμη μι-
κρής διάρκειας και οι ερευνητές
πρότειναν πως η μειωμένη παρου-
σία της στο σώμα θα μπορούσε
να οδηγήσει σε μνημονικά προ-
βλήματα και άλλα γνωσιακά προ-
βλήματα που ταλαιπωρούν τους
ανθρώπους με την πάθηση.

«Κατάφεραν να δείξουν με απλά
βήματα πως το βίαιο πλήγμα που
δέχεται η σεροτονίνη οδηγεί αρ-
χικά σε δυσλειτουργία του νευρι-
κού συστήματος και έπειτα σε
προβλήματα μνήμης», λέει η Ιβα-
σάκι.

THE NEW YORK TIMES

<<<<<<<

Οι μεγάλες επιχειρή-
σεις επενδύουν 
σε όσα μπορούν να
αποδώσουν άμεσα,
παρά σε μακροπρόθε-
σμα στοιχήματα.

<<<<<<<

Υπολείμματα του ιού
στο σώμα, επίμονες
φλεγμονές, θρόμβοι
στο αίμα και φθορές 
στο νευρικό σύστημα:
όλα είναι πιθανό να συν-
δέονται με την «κλω-
στή» της σεροτονίνης.

Tα μειωμένα επίπεδα σεροτονίνης, της «ορμόνης της καλής διάθεσης», οδηγούν σε δυσλειτουργία του νευρικού
συστήματος και προβλήματα μνήμης.
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Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Στις 25 Οκτωβρίου, οι κρατήσεις σε
ταξιδιωτικό γραφείο στην Κύπρο
για την περίοδο Νοεμβρίου-Δεκεμ-
βρίου κατέγραφαν αύξηση 33% σε
σχέση με την περσινή αντίστοιχη
μέρα. Οι σημαντικότερες αυξήσεις
καταγράφηκαν από χώρες της Ανα-
τολικής Ευρώπης, Τσεχία, Πολωνία
Ουγγαρία Σλοβακία, οι οποίες είχαν
87% αύξηση, 10% αύξηση στις κρα-
τήσεις από Βρετανία –αυξημένες
οι κρατήσεις και από τις βαλτικές
χώρες. Στο μεταξύ, οι πληροφορίες
που φτάνουν από τους ξενοδόχους
κάνουν λόγο για ακυρώσεις Ισραη-
λινών και την ίδια ώρα και για νέες
κρατήσεις της τελευταίας στιγμής.
Δεν πρόκειται φυσικά για τουρίστες,
κάτι που επιβεβαιώνεται και από
το γεγονός ότι οι κρατήσεις από
Ισραήλ για πακέτα διακοπών είναι
μηδαμινές. Την ίδια ώρα, το μήνυμα

που μεταφέρεται από εταιρείες ορ-
γανωτών ταξιδίων είναι ότι συνε-
χίζονται οι κρατήσεις, αν και έχει
χαθεί ένα μικρό ποσοστό κρατή-
σεων της τελευταίας στιγμής, για
τους μήνες Οκτώβριο και Νοέμβριο.
Μιλώντας στην «Κ» ο CEO της Me-
eting Point Cyprus Μάριος Σωκρά-
τους ανέφερε ότι αυτό το ποσοστό
ανέρχεται γύρω στο 15%. Βεβαίως,
ενώ κάποιες αγορές παρουσιάζουν
αύξηση, την ίδια ώρα καταγράφον-
ται και ακυρώσεις από γκρουπ επι-
σκεπτών από το Ισραήλ που θα
έφταναν Κύπρο για συνέδρια τις

επόμενες μέρες. Αφενός λοιπόν, η
επίδραση του πολέμου στο Ισραήλ
δεν φαίνεται να έχει επηρεάσει τη
ζήτηση μέχρι στιγμής για την Κύ-
προ, αφετέρου φαίνεται να δημι-
ουργεί μια διστακτικότητα για κρα-
τήσεις τελευταίας στιγμής τους μή-
νες Νοέμβριο και Δεκέμβριο. Ωστό-
σο, στις επιδόσεις της χρονιάς οι
μήνες Νοέμβριος και Δεκέμβριος
έχουν διαχρονικά μικρό αποτύπω-
μα, οπότε δεν αναμένεται να κα-
θορίσει και τους ετήσιους αριθμούς.
Από πλευράς ξενοδόχων, η γενική
διευθύντρια του ΣΤΕΚ Χρυσαίμιλη

Ψηλογένη επισήμανε ότι οι κρα-
τήσεις και οι πληρότητες των ξε-
νοδοχείων για τον Οκτώβριο ήταν
σχετικά καλές, και σε Λάρνακα και
Λεμεσό, παρά την έκρυθμη κατά-
σταση, ενώ σε πρόσφατες δηλώσεις
του στο ΚΥΠΕ, ο πρόεδρος του ΠΑ-
ΣΥΞΕ Θάνος Μιχαηλίδης ανέφερε
ότι οι πληρότητες Οκτωβρίου ανέρ-
χονται στο 85% και είναι ικανο-
ποιητικές. 

Επικοινωνιακοί χειρισμοί
Έτσι, οι επιπτώσεις στον του-

ριστικό κλάδο, τουλάχιστον, είναι

μέχρι στιγμής περιορισμένες και
δεν φαίνεται να προκύπτει, επί
του παρόντος, ανησυχία. Έστω
για το πώς η κατάσταση θα επη-
ρεάσει την τουριστική βιομηχανία
φέτος, κάτι που συνδέεται και με
το ότι ήδη βρισκόμαστε στο τέλος
της τουριστικής σεζόν και μια
ανάσα πριν από το τέλος του χρό-
νου. Το ζήτημα είναι η επόμενη
μέρα, η οποία θα εξαρτηθεί από
τη διάρκεια του πολέμου. Είναι
σαφές ότι, μια συνέχεια του πο-
λέμου στη γειτονιά ενδεχομένως
να επηρεάσει δυσμενώς και την

Κύπρο, ωστόσο οι επιπτώσεις ίσως
είναι επιδερμικές, όπως αναφέ-
ρουν φορείς του τουρισμού στην
«Κ», αν γίνουν οι κατάλληλες κι-
νήσεις από τις αρμόδιες αρχές.
Πρωτίστως είναι σημαντικό να
γίνει σωστή διαχείριση του ζητή-
ματος επικοινωνιακά, ούτως ώστε
να ελαχιστοποιηθούν οι όποιες
επιπτώσεις, αναφέρουν στην «Κ»,
εκτιμώντας ότι η είδηση του πο-
λέμου και ενδεχομένως η αναφορά
του ονόματος της χώρας μας για
τον ρόλο που διαδραματίζει έστω
σε ανθρωπιστικό επίπεδο, να επη-

ρεάσει αρνητικά τομείς όπως είναι
ο τουρισμός. Το ζητούμενο είναι
να γίνει από το υφυπουργείο Του-
ρισμού μία αποσύνδεση με τις
εξελίξεις, και μια καλύτερη επι-
κοινωνία με τους ξένους τουρι-
στικούς πράκτορες οι οποίοι ήδη
οργανώνουν τα ταξίδια της επό-
μενης χρονιάς. 

Μετά τον Ιανουάριο
Είναι ξεκάθαρο πια ότι το ζή-

τημα για τον τουρισμό είναι η επό-
μενη μέρα, ή καλύτερα, η επόμενη
χρονιά. Μιλώντας στην «Κ» ο Βί-
κτωρ Μαντοβάνη, επίτιμος πρό-
εδρος του Συνδέσμου Ταξιδιωτικών
Πρακτόρων Κύπρου, επιβεβαίωσε
ότι προς το παρόν οι αφίξεις δεν
επηρεάζονται αρνητικά, από τις
ευρωπαϊκές αγορές, οι οποίες λει-
τούργησαν ακόμα μία φορά ευερ-
γετικά για τον τουρισμό. Ψηλά τα
νούμερα από τους Πολωνούς, αλλά
και από τη Βρετανία, η οποία φαί-
νεται να συνεχίζει με καλύτερες
επιδόσεις σε σχέση με την προ-
ηγούμενη χρονιά. Είναι γνωστό
ότι το Ισραήλ είναι η δεύτερη με-
γαλύτερη αγορά τουρισμού για
την Κύπρο, με τους επισκέπτες να
επιλέγουν, λόγω εγγύτητας, ολι-
γοήμερες διακοπές στο νησί, κυ-
ρίως στη Λάρνακα, τη Λεμεσό και
την Πάφο. Πληροφορίες από την
ΕΤΑΠ Λάρνακας αναφέρουν ότι
εξακολουθεί να υπάρχει κινητι-
κότητα στην περιοχή και μια στα-
θερή ροή κρατήσεων, αν και δεν
συνδέεται με λόγους αναψυχής,
αλλά επιλέγουν να μείνουν σε δω-
μάτια ξενοδοχείων στην Κύπρο
μέχρι να ξεκαθαρίσει η κατάσταση
στη χώρα τους. Η αβεβαιότητα εί-
ναι το κυρίαρχο στοιχείο στη βιο-
μηχανία. Εάν ο πόλεμος συνεχιστεί,
ή και εάν επεκταθεί σε μεγαλύτερη
σύρραξη τότε θα έχουμε πολλές
συνέπειες στις κρατήσεις για την
καλοκαιρινή σεζόν 2024, εκτιμά
ο κ. Μαντοβάνη.

Μια οικονομική κρίση δεν έχει τις
ίδιες ή ακόμη και ανάλογες συ-
νέπειες για όλο τον πληθυσμό και
για όλες τις κοινωνικές τάξεις.
Έτσι και με το συσσωρευτικό κύ-
μα ακρίβειας των τελευταίων χρό-
νων και το σημαντικά αυξημένο
κόστος του χρήματος, οι επιπτώ-
σεις είναι σαφώς περισσότερες
στην αγοραστική δύναμη των
φτωχότερων και πιο ευάλωτων
νοικοκυριών.

Για αυτό, σε περιόδους κρίσης
απαιτείται αναδιανομή και ανα-
κατανομή του πλούτου. Για να το
πούμε απλά, αυτοί που έχουν πρέ-
πει να δίνουν σε αυτούς που δεν
έχουν. Και ακριβώς ο ρόλος του
κράτους είναι να παρέμβει εγκαί-
ρως, αντιμετωπίζοντας τους κιν-
δύνους που επαπειλούν την κοι-
νωνική και οικονομική σταθερό-
τητα. Σε τέτοια περίπτωση, η κρα-
τική παρέμβαση μετουσιώνεται
κυρίως σε στοχευμένα μέτρα, χωρίς
όμως να αποκλείονται και οριζόντια
εκεί και όπου χρειάζεται. Ο υπέρ-

τατος κανόνας είναι ότι σε περιό-
δους κρίσης δεν υπάρχουν δογ-
ματικές προσεγγίσεις, αλλά προέχει
πάντα η προστασία και η ευημερία
της κοινωνίας.  

Σε αυτό το πλαίσιο, πολύ ορθά
η κυπριακή κυβέρνηση αναθεώ-
ρησε την αρχική αρνητική της
στάση για αρκετά από τα μέτρα
που τελικά υιοθέτησε και προχώ-
ρησε με πακέτο συνολικού ύψους
€197 εκατομμυρίων (το οποίο πε-
ριλαμβάνει τόσο στοχευμένα, όσο
και οριζόντια μέτρα). Παρά δε το
γεγονός ότι η ολοκληρωμένη κυ-
βερνητική παρέμβαση ήρθε με
σημαντική καθυστέρηση, εντού-
τοις αξίζει να σημειωθεί ότι ήταν
προς την ορθή κατεύθυνση.  

Είναι όμως αρκετά αυτά τα κυ-
βερνητικά μέτρα στήριξης για να
ξεπεραστεί η κρίση με τις λιγότερο
δυνατές συνέπειες; Η απάντηση
είναι «όχι». Ως πακέτο οφείλουμε
να το χαρακτηρίσουμε «χαμηλής
έντασης» που δεν επαρκεί για να
αντιμετωπίσει στον απαραίτητο

βαθμό τις επιπτώσεις από την πα-
ρατεταμένη ακρίβεια που πλήττει
τα νοικοκυριά. Η κυβέρνηση αγό-
ρασε μεν πολιτικό χρόνο αλλά δεν
απέτρεψε τον κίνδυνο που απειλεί
την κοινωνική ευημερία και συ-
νοχή.

Και δεν είναι μόνο η ακρίβεια.
Χιλιάδες καταναλωτές βαδίζουν
σήμερα σε τεντωμένο σχοινί καθώς
βλέπουν το κόστος εξυπηρέτησης
του δανεισμού τους να σκαρφα-
λώνει σε μη διαχειρίσιμα επίπεδα,
και την ποιότητα ζωής τους να

υποχωρεί επικίνδυνα, ως αποτέ-
λεσμα. Για παράδειγμα, ένας δα-
νειολήπτης με συνολικό δάνειο
€200.000, με χρόνο αποπληρωμής
τα 20 χρόνια και κυμαινόμενο επι-
τόκιο, πριν την κρίση πλήρωνε
μηνιαία δόση €1.000. Σήμερα ο
ίδιος δανειολήπτης πληρώνει δόση
περίπου €1.500, δηλαδή €500 επι-
πλέον κάθε μήνα, χωρίς όμως να
υπάρχει ανάλογη αύξηση στις απο-
λαβές του. Είναι υπαρκτός ο κίν-
δυνος να μην μπορεί πια αυτός ο
συνεπής δανειολήπτης να εξυπη-
ρετήσει το δάνειό του το οποίο θα
μετατραπεί σε μη εξυπηρετούμενο.
Εάν όμως αυτό συμβεί σωρευτικά,
τότε δεν είναι εύκολο να αντιμε-
τωπιστεί τέτοιο πρόβλημα χωρίς
να υπάρξουν δραματικές κοινω-
νικές και οικονομικές συνέπειες
ευρύτερα. Τότε, δυστυχώς, δεν θα
ξεκινούμε από μηδενική βάση, αλ-
λά από αρνητικό έδαφος.

Για αυτό δεν είναι τυχαίο που
οι υπόλοιπες χώρες της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης (με τους ίδιους δη-

μοσιονομικούς περιορισμούς και
κανόνες) έλαβαν μέτρα κατά της
ακρίβειας και του ψηλού κόστους
του χρηματος, τα οποία αντιστοι-
χούν κατά μέσο όρο το 2023 στο
1,8% του ΑΕΠ τους. Σύμφωνα με
μελέτες, δεδομένης τη ύπαρξης
ενός μέσου ευρωπαϊκού κοινωνι-
κού κράτους, αυτά τα μέτρα ανα-
μένεται να μετριάσουν τις επιπτώ-
σεις της κρίσης κατά περίπου το
ένα τρίτο. Η σύγκριση με τα μέτρα
που έλαβε η κυπριακή κυβέρνηση
είναι απογοητευτική: αντί €500
εκατ. που αντιστοιχούν αναλογικά
με το μέγεθος του ΑΕΠ μας στον
ευρωπαϊκό μέσο όρο, δόθηκαν μό-
λις €197 εκατ. Πόσω μάλλον αν
προσμετρήσουμε και την ουσια-
στική απουσία προνοιών κοινω-
νικού κράτους στην πατρίδα μας,
σε σύγκριση με τα αντίστοιχα ευ-
ρωπαϊκά κράτη. Είναι προφανές
λοιπόν, ότι προκύπτει σοβαρό έλ-
λειμα και μάλιστα σε μια περίοδο
που το κυπριακό κράτος έχει (κυ-
ρίως λόγω της ακρίβειας) επιπλέον

έσοδα κατά €2,5 δισ. τα τελευταία
δυο χρόνια. 

Για αυτό θεωρώ τα μέτρα της
κυβέρνησης ελλειμματικά ως προς
την ένταση τους. Δεδομένων των
συνθηκών, δεν προσφέρουν επαρκή
προστασία στην κοινωνία και ιδι-
αίτερα στα νοικοκυριά που πλήτ-
τονται δυσανάλογα από την κρίση.
Το ζητούμενο αυτή τη στιγμή είναι
η άμεση ενίσχυση και ο εμπλουτι-
σμός των μέτρων ώστε, κατ’ ελά-
χιστον, να φτάσουμε στον ευρω-
παϊκό μέσο όρο. Και όσον αφορά
στις τυχόν δημοσιονομικές επιπτώ-
σεις (δηλαδή το κόστος τους), η κυ-
βέρνηση οφείλει να κάνει καλύτερη
διαχείριση των δημοσίων οικονο-
μικών και των σημαντικών της εσό-
δων την τελευταία περίοδο λόγω
ακρίβειας. Η κοινωνία χρειάζεται
άμεση και ουσιαστική στήριξη. Σή-
μερα, προτού να είναι πολύ αργά.  

* Ο δρ Στέλιος Πλατής είναι διδάκτορας
Χρηματοοικονομικών και Μακροοικονο-
μίας του Πανεπιστημίου του Cambridge

Είναι αρκετά τα μέτρα στήριξης της κυβέρνησης;

Το αποτύπωμα του πολέμου στον τουρισμό
Συνεχίζονται οι κρατήσεις, μικρές αλλαγές στις προτιμήσεις των τουριστών, ψηλές οι πληρότητες στα ξενοδοχεία

<<<<<<<

Με βάση τον ευρωπαϊ-
κό μέσο όρο, η Κύπρος
έπρεπε να δαπανήσει
€500 εκατ. για στήριξη
της κοινωνίας. Το πακέ-
το της κυβέρνησης εί-
ναι στα €197 εκατ. 

<<<<<<<

Οι τουριστικές 
αφίξεις Οκτωβρίου 
δεν αναμένεται να 
διαφοροποιηθούν, 
παρά τις εξελίξεις 
στο γειτονικό Ισραήλ.

Ρεύμα προς Κύπρο

Σε περίπτωση συνέχισης του
πολέμου, ή γενικότερα της
έκρυθμης κατάστασης στην πε-
ριοχή του Ισραήλ, ένα πιθανό
σενάριο είναι οι εταιρείες με
μεγάλα πτητικά προγράμματα
να ανακατανείμουν δρομολόγια
σε άλλους προορισμούς. Ένας
από αυτούς που θα επηρεαστεί
είναι και η Κύπρος. Υπάρχει,
όπως περιγράφουν πηγές από
τη διαχειρίστρια εταιρεία των
κυπριακών αεροδρομίων, ενδε-
χόμενο το κομμάτι τουριστών
που απορροφούσε το Ισραήλ
να διοχετευτεί σε γειτονικούς
προορισμούς. Και σε αυτό το
ενδεχόμενο, καίριο ρόλο θα
παίξουν οι χειρισμοί τόσο των
αρμόδιων υπουργείων όσο και
της ίδιας της Hermes. Αυτή τη
στιγμή, οι εταιρείες Ryanair και
Wizz Αir έχουν ακυρώσει τις
πτήσεις τους από και προς το Ισ-
ραήλ, ενώ και η Cyprus Airways
παρακολουθεί την κατάσταση
και ανάλογα αναβάλλει ή επα-
ναφέρει πτήσεις. Κανονικά συ-
νεχίζουν οι ισραηλινές αερο-
γραμμές και η TUS. 

Γύρω στους 50.000 επισκέπτες αναμένονταν από το Ισραήλ για τους μήνες Νοέμβριο και Δεκέμβριο.

Τουριστικοί παράγοντες επισημαίνουν την ανάγκη να γίνουν σωστοί επικοινωνιακοί χειρισμοί από πλευράς υφυπουργείου, ώστε η Κύπρος να αποσυνδεθεί από την κατάσταση στη γειτονική χώρα.
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Τέλος στο μπαράζ συνεχών αυξή-
σεων των επιτοκίων της Ευρωπαϊ-
κής Κεντρικής Τράπεζας (ΕΚΤ),
μετά από 10 προσπάθειες για να
δαμάσει τον πληθωρισμό. Από το
περσινό καλοκαίρι η Ευρωπαϊκή
Κεντρική Τράπεζα έχει θέσει το
επιτόκιο των πράξεων κύριας ανα-
χρηματοδότησης, τα επιτόκια της
διευκόλυνσης οριακής χρηματο-
δότησης και αυτό της διευκόλυνσης
αποδοχής καταθέσεων στα 4,5%,

4,75% και 4% αντίστοιχα. Όπως
και σε άλλα κράτη, έτσι και στην
Κύπρο οι δανειολήπτες έχουν δει
σαφείς πιέσεις στο εισόδημά τους,
αφού καλούνται να καταβάλουν
μεγαλύτερη δόση λόγω των παρα-
πάνω αυξήσεων, ενώ οι τράπεζες
ζουν μία νέα πραγματικότητα.
Όπως σχολιάζουν τραπεζικές πηγές
στην «Κ» το νέο στοίχημα για τις

κυπριακές τράπεζες έχει δύο πτυχές.
Το περιβάλλον των μεγάλων κερδών
ναι μεν θα παραμείνει στον παρο-
νομαστή, αφού, αν δεν ληφθεί κά-
ποια νέα εποπτική απόφαση θα
συνεχίσουν να τα καρπώνονται,
αλλά θα πρέπει να πετύχουν σε
δύο στοιχήματα. Να κρατήσουν το
«business» λόγω της μείωσης της
ζήτησης του δανεισμού και να κρα-
τήσουν την ποιότητα «quality» του
ισολογισμού τους. Για το πρώτο
στοίχημα είναι μία πραγματικότητα
που θα πρέπει να βρουν τρόπους
να το αντιμετωπίσουν, ενώ για το
δεύτερο είναι δεδομένο πως, με
την πίεση των νοικοκυριών, αυξά-
νεται και η πίεση να εξυπηρετούν-
ται τα δάνεια. Όπως επισημαίνουν
οι ίδιες πηγές οι κυπριακές τράπεζες
θα πρέπει να αφήσουν τις τυμπα-
νοκρουσίες για μεγάλα κέρδη και
να αναπτύξουν μηχανισμούς αν-
τιμετώπισης της νέας πραγματι-
κότητας που συμβαίνει και των
στοιχημάτων που πρέπει να κερ-
δηθούν για να συνεχίσουν ένα υγιές
μοντέλο. Είναι νωπό ακόμα το πα-
ρελθόν όσον αφορά τα προβλήματα
στους ισολογισμούς των κυπριακών
τραπεζών και σε καμία περίπτωση
δεν πρέπει να επαναληφθούν τα
κακά προηγούμενα.

Όπως προαναφέρθηκε, η Ευ-
ρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα επέλεξε
να μην προχωρήσει σε νέα αύξηση
επιτοκίων στο συνέδριο της νομι-
σματικής πολιτικής στην Αθήνα
την Πέμπτη που μας πέρασε. Σύμ-
φωνα με την ΕΚΤ είναι ικανοποι-
ητικά τα ποσοστά των αυξήσεων
που ήδη υπάρχουν και δεν αξιολογεί

το Μεσανατολικό ως σημαντική
πτυχή για να αυξήσει περαιτέρω
τα επιτόκια και να φτάσει ο πλη-
θωρισμός κοντά στον στόχο του
2%. Σε αυτό ενδεχομένως να συ-
νέβαλε και η γενικότερη περιρρέ-
ουσα ατμφόσφαιρα, λόγω της παγ-
κόσμιας μείωσης ζήτησης δανείων.
Τραπεζικοί κύκλοι από την Κύπρο
εκτιμούν πως η ΕΚΤ πλέον προ-
σπαθεί να ισορροπήσει μεταξύ πλη-
θωρισμού και ανάπτυξης και πι-
στώνει χρόνο για να δει πώς τα επι-
τόκια του 4% μπορούν να λειτουρ-
γήσουν. «Η ΕΚΤ είπε πρακτικά, ας
αφήσουμε τον χρόνο να κάνει τη
δουλειά του, εμείς κάναμε ό,τι έπρε-
πε να κάνουμε και αν υπάρξει ζή-
τημα θα επανέλθουμε» σχολίασαν
χαρακτηριστικά. Την ίδια ώρα, η
ΕΚΤ άφησε ένα παράθυρο να επι-
στρέψει με αποφάσεις νομισματικής
πολιτικής αν και εφόσον συμβεί
κάποιο γεγονός που να κρίνει η
ίδια ότι πρέπει να ενεργήσει πε-
ραιτέρω. Κρατεί, όπως επισημαί-
νουν πηγές, μία «wait and see»
προσέγγιση, καθώς δεν έχει δημι-
ουργηθεί μία επείγουσα κατάσταση
ακόμα για παρεμβάσεις νομισμα-
τικής πολιτικής λόγω της κατάστα-
σης στη Μέση Ανατολή. 

Τα επιτόκια 
και το νέο 
στοίχημα 
των τραπεζών
Προσπαθεί να ισορροπήσει μεταξύ 
πληθωρισμού και ανάπτυξης 
η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Κατά το δεύτερο τρίμηνο του 2023,
η καθαρή ζήτηση από επιχειρήσεις
και νοικοκυριά για στεγαστικά, κα-
ταναλωτικά και λοιπά δάνεια συ-
νέχισε να καταγράφει μείωση. Στη
μείωση της καθαρής ζήτησης επι-
χειρηματικών δανείων το δεύτερο
τρίμηνο του 2023 συνέβαλαν, σύμ-
φωνα με έρευνα της Κεντρικής
Τράπεζας της Κύπρου, τα υψηλό-
τερα επιτόκια και η μειωμένη ζή-
τηση για χρηματοδότηση πάγιων
επενδύσεων, αν και σε μικρότερο
βαθμό από το προηγούμενο τρίμη-
νο. Από την άλλη, η ζήτηση για
χρηματοδότηση αποθεμάτων και
κεφαλαίων κίνησης συνέχισε να
αυξάνεται και αυτό το τρίμηνο, εν-
δεχομένως λόγω των υψηλών τιμών
της ενέργειας και του υψηλού κό-
στους των πρώτων υλών/προϊόν-
των. Όσον αφορά τα νοικοκυριά,
η καθαρή ζήτηση για στεγαστικά
δάνεια το δεύτερο τρίμηνο του
2023 μειώθηκε, σε μικρότερο όμως
βαθμό από τα προηγούμενα πέντε
τρίμηνα. Η μείωση στη ζήτηση
στεγαστικών δανείων κατά το εν
λόγω τρίμηνο αποδίδεται από τις
τράπεζες, στα υψηλότερα επιτόκια
και στην επιδείνωση της εμπιστο-
σύνης των καταναλωτών. Αντί-
στοιχα, η μείωση της ζήτησης για
καταναλωτικά και λοιπά δάνεια
επίσης αποδίδεται, σύμφωνα με
την Έρευνα, στη μείωση της εμ-
πιστοσύνης των καταναλωτών, στο

γενικό επίπεδο των επιτοκίων αλλά
και στη μείωση των δαπανών για
αγορά διαρκών καταναλωτικών
αγαθών. Για το τρίτο τρίμηνο του
2023, οι τράπεζες αναμένουν τα
κριτήρια χορήγησης επιχειρημα-
τικών δανείων να παραμείνουν
αμετάβλητα σε σχέση με το προ-
ηγούμενο τρίμηνο. Αντίστοιχα,
αναμένονται αυστηρότερα κριτήρια 

Πιο αυστηρά τα κριτήρια
Αναλυτικότερα, σύμφωνα με την

Έρευνα, κατά το δεύτερο τρίμηνο
του 2023, τα κριτήρια χορήγησης
δανείων τόσο προς επιχειρήσεις
όσο και για όλες τις κατηγορίες δα-
νείων προς νοικοκυριά παρέμειναν

αμετάβλητα –στα αυστηρά επίπεδα
που ίσχυαν το προηγούμενο τρί-
μηνο. Το δεύτερο τρίμηνο του 2023,
όλοι οι παράγοντες που επηρεάζουν
τα κριτήρια χορήγησης δανείων,
σε όλες τις κατηγορίες δανείων, εί-

χαν ουδέτερο αντίκτυπο. Υπό το
πρίσμα των υφιστάμενων οικονο-
μικών και χρηματοπιστωτικών συν-
θηκών, οι τράπεζες φαίνεται να πα-
ραμένουν επιφυλακτικές και ιδιαί-
τερα προσεκτικές ως προς τη χο-

ρήγηση νέων δανείων, έτσι ώστε
να διατηρήσουν χαμηλή την πιθα-
νότητα αύξησης των μη εξυπηρε-
τούμενων δανείων. Την ίδια στιγμή,
επιδιώκουν βιώσιμες επαναδια-
πραγματεύσεις δανείων όπου κρί-

νεται αναγκαίο. Η διττή προσέγγιση
των τραπεζών έχει ως στόχο τον
μετριασμό των κινδύνων και τη
διασφάλιση της ποιότητας των δα-
νειακών χαρτοφυλακίων τους.

Το δεύτερο τρίμηνο του 2023,

οι συνολικοί όροι και προϋποθέσεις
χορήγησης νέων δανείων ή πιστω-
τικών ορίων προς επιχειρήσεις έγι-
ναν αυστηρότεροι κυρίως λόγω αύ-
ξησης του περιθωρίου (διαφορά
έναντι σχετικού επιτοκίου αναφο-
ράς) των τραπεζών για δάνεια υψη-
λότερου κινδύνου. Αντίθετα, το
περιθώριο των τραπεζών για τα
συνήθη δάνεια μειώθηκε σε καθαρή
βάση, υπήρξαν όμως διαφορετικές
απόψεις μεταξύ των τραπεζών. Ο
αυξημένος ανταγωνισμός από άλλα
τραπεζικά ιδρύματα συγκράτησε
την αυστηροποίηση στους συνο-
λικούς όρους και προϋποθέσεις χο-
ρήγησης νέων επιχειρηματικών
δανείων, ενώ οι υπόλοιποι παρά-
γοντες είχαν σε καθαρή βάση ου-
δέτερο αντίκτυπο, με τις απαντήσεις
των τραπεζών να αντισταθμίζονται
μεταξύ τους. Το ίδιο τρίμηνο, αμε-
τάβλητοι παρέμειναν, σε καθαρή
βάση, οι συνολικοί όροι και προ-
ϋποθέσεις χορήγησης νέων στε-
γαστικών δανείων, παρά την κα-
θαρή μείωση του περιθωρίου των
τραπεζών για τα συνήθη δάνεια.
Για τα νέα καταναλωτικά και λοιπά
δάνεια προς νοικοκυριά σημειώθη-
κε αυστηροποίηση των συνολικών
όρων και προϋποθέσεων χορήγη-
σης που αφορούσε το περιθώριο
των τραπεζών τόσο για τα συνήθη
δάνεια όσο και για τα δάνεια υψη-
λότερου κινδύνου (αύξηση περι-
θωρίου) και επηρεάστηκε από την
αντίληψη των τραπεζών για αυξη-
μένο κίνδυνο.

Φρενάρει η ζήτηση για δάνεια στην Κύπρο
Η μείωση για στεγαστικά αποδίδεται στα επιτόκια και στην επιδείνωση της εμπιστοσύνης των καταναλωτών

<<<<<<<

Στη μείωση της καθα-
ρής ζήτησης επιχειρη-
ματικών δανείων το Q2
του 2023 συνέβαλαν τα
υψηλότερα επιτόκια και
η μειωμένη ζήτηση για
χρηματοδότηση πάγιων
επενδύσεων.

Κατά το δεύτερο τρίμηνο του 2023, τα κριτήρια χορήγησης δανείων τόσο προς επιχειρήσεις όσο και για όλες τις κατη-
γορίες δανείων προς νοικοκυριά παρέμειναν αμετάβλητα στα αυστηρά επίπεδα που ίσχυαν το προηγούμενο τρίμηνο.

<<<<<<<

Η ΕΚΤ έχει θέσει το 
επιτόκιο των πράξεων
κύριας αναχρηματοδό-
τησης, τα επιτόκια της
διευκόλυνσης οριακής
χρηματοδότησης και
αυτό της διευκόλυνσης
αποδοχής καταθέσεων
στα 4,5%, 4,75% 
και 4% αντίστοιχα.

Σύμφωνα με την κεντρική ομιλία
του Luisde Guindos, αντιπροέδρου
της ΕΚΤ στην Κύπρο στις αρχές
του μήνα, είχε σχολιάσει πως, έχον-
τας αυξήσει τα επιτόκια συνολικά
κατά 450 μονάδες βάσης από τον
Ιούλιο του 2022, τα βασικά επιτόκια
της ΕΚΤ έχουν πλέον φτάσει σε
επίπεδα που, διατηρούμενα για
αρκετά μεγάλη διάρκεια, θα συμ-
βάλουν ουσιαστικά στην έγκαιρη
επιστροφή του πληθωρισμού στον
στόχο τους. Ο κ. De Guindos είχε
σημειώσει πως, η λειτουργία αν-
τίδρασης της ΕΚΤ θα συνεχίσει
να λειτουργεί ως πλαίσιο για μελ-
λοντικές αποφάσεις και θα συνε-
χίσει η ΕΚΤ να ακολουθεί μια προ-
σέγγιση που εξαρτάται από τα δε-
δομένα για τον καθορισμό του κα-
τάλληλου επιπέδου και διάρκειας
μιας περιοριστικής κατεύθυνσης
της νομισματικής πολιτικής.

Οι μακροοικονομικές προβολές
του προσωπικού της ΕΚΤ Σεπτεμ-
βρίου βλέπουν μέσο πληθωρισμό
στο 5,6% το 2023, 3,2% το 2024
και 2,1% το 2025. Σε σύγκριση με

τις προβλέψεις των επιτελείων του
Ευρωσυστήματος Ιουνίου, πρόκει-
ται για μια ανοδική αναθεώρηση
για το 2023 και το 2024 –που αν-
τανακλά κυρίως μια υψηλότερη
πορεία για τις τιμές της ενέργει-

ας– και μια αναθεώρηση προς τα
κάτω για το 2025. Το προσωπικό
της ΕΚΤ αναθεώρησε ελαφρώς
προς τα κάτω την προβλεπόμενη
πορεία για τον πληθωρισμό χωρίς
την ενέργεια και τα τρόφιμα, σε
μέσο όρο 5,1% το 2023, 2,9% το
2024 και 2,2% το 2025. Αυτό οφεί-
λεται αυστηρότερων όρων χρημα-
τοδότησης –που αντικατοπτρίζουν
επίσης τον περιοριστικό αντίκτυπο
της σύσφιξης της νομισματικής
μας πολιτικής– και ασθενέστερων
οικονομικών προοπτικών.

Στο πλαίσιο της ομιλίας του δι-
οικητή της Κεντρικής Τράπεζας
της Κύπρου, Κωνσταντίνου Ηρο-
δότου στο ίδιο συνέδριο, η κυπρια-
κή οικονομία θα συνεχίσει να πα-
ρουσιάζει ανθεκτικότητα, με τον
ρυθμό αύξησης του ΑΕΠ να ανα-
μένεται να φθάσει το 2,4%, 2,7%
και 3,1% κάθε χρόνο από 2023 έως
2025. Η ανεργία στην Κύπρο ανα-
μένεται να μειωθεί στο 6,3% το
2023 έναντι 6,8% το 2022. Τα έτη
2024-25 η ανεργία αναμένεται στο
5,9% και 5,6%, αντίστοιχα.

Εδωσε το στίγμα από την Κύπρο

Οι μακροοικονομικές προβολές
του προσωπικού της ΕΚΤ Σεπτεμ-
βρίου βλέπουν μέσο πληθωρισμό
στο 5,6% το 2023, 3,2% το 2024 και
2,1% το 2025. 

Η EKT επέλεξε να μην προχωρήσει σε αύξηση επιτοκίων στο συνέδριο της νομισματικής πολιτικής στην Αθήνα την Πέμπτη που μας πέρασε.



Ε Λ Λ Α Δ Α Κυριακή 29 Οκτωβρίου 20236 ●  Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η

Mόνο τον Αύγουστο ήρθαν στην Ελλάδα 6,47 εκατ. ξένοι επισκέπτες.  

Σε αύξηση μισθών προτίθενται 
να προχωρήσουν 9 στις 10 ελ-
ληνικές επιχειρήσεις που δρα-
στηριοποιούνται στον κλάδο του 
τουρισμού και των ξενοδοχείων, 
προκειμένου να διαχειριστούν 
τις προκλήσεις διαχείρισης αν-
θρώπινου δυναμικού που αντι-
μετωπίζουν. 

Και είναι πολλές αυτές οι 
προκλήσεις, καθώς εσχάτως 
στην έλλειψη εξειδικευμένων 
εργαζομένων προστέθηκε και 
η απροθυμία των ίδιων των 
εργαζομένων που διαθέτουν 
τα απαιτούμενα προσόντα να 
αναλάβουν, σε ποσοστό 80%, 
την προσφερόμενη θέση εργα-
σίας. Με τον κλάδο να αποτελεί 
έναν από τους πλέον δυναμικούς 
και κυρίαρχους στην ελληνική 
πραγματικότητα, η εταιρεία 
Randstad, που δραστηριοποι-
είται στις υπηρεσίες ανθρώπι-
νου δυναμικού, κατέγραψε τις 
σημαντικές ελλείψεις, κυρίως 
στα τμήματα operations, δηλα-
δή του προσωπικού λειτουργί-
ας των τουριστικών επιχειρήσε-
ων (56%), πωλήσεων (44%) και 
ΙΤ-Τεχνολογίας (38%). Μάλιστα, 
στα τμήματα πωλήσεων, σε πο-
σοστό 86% και ψηφιακού μάρ-
κετινγκ σε ποσοστό 75%, οι ελ-
ληνικές επιχειρήσεις δηλώνουν 
πως δυσκολεύονται περισσότερο 
να βρουν υποψηφίους με συγκε-
κριμένες –υψηλές– δεξιότητες.  

Η έκθεση για το 2023 εξετά-
ζει τις τάσεις και τις προκλήσεις 
της αγοράς, καθώς και τον τρόπο 
που οι επιχειρήσεις προσαρμόζο-
νται στις τρέχουσες οικονομικές 
συνθήκες, παρέχοντας μια πο-
λύτιμη εικόνα για τη στρατηγι-

κή κατεύθυνση του κλάδου. ∆ι-
εξήχθη τους μήνες Ιούνιο-Ιούλιο 
2023 και αναλύει δεδομένα τα 
οποία προέρχονται από 66 στε-
λέχη ελληνικών επιχειρήσεων 
που δραστηριοποιούνται στον 
συγκεκριμένο τομέα.

Σύμφωνα με αυτά, κύριο 
εμπόδιο κατά τη διαδικασία στε-
λέχωσης των επιχειρήσεων είναι 
οι υψηλές μισθολογικές προσ-
δοκίες των υποψηφίων. Είναι 
χαρακτηριστικό ότι, ειδικά για 
τον κλάδο του τουρισμού και 
των ξενοδοχείων, για 9 στους 

10 ερωτώμενους, η προσέλκυ-
ση του κατάλληλου ανθρώπινου 
δυναμικού αποτελεί σημαντι-
κή πρόκληση, κυρίως λόγω των 
υψηλών μισθολογικών προσδο-
κιών που εκφράζουν οι υποψήφι-
οι. Επιπροσθέτως, οι υποψήφιοι 
εξειδικευμένοι εργαζόμενοι που 
διαθέτουν περιορισμένη εργα-
σιακή εμπειρία και δεξιότητες 
(68%) και λιγότερα από τα απαι-
τούμενα χρόνια εργασίας (58%), 
αποτελούν σημαντικά εμπόδια 
στη στρατηγική προσλήψεων 
των επιχειρήσεων στην Ελλάδα. 

Ενδιαφέρον παρουσιάζει το 
γεγονός ότι η πιο κρίσιμη πρό-
κληση για τις επιχειρήσεις στον 
τομέα του τουρισμού και των ξε-
νοδοχείων είναι η δυσκολία δια-

τήρησης της αφοσίωσης του αν-
θρώπινου δυναμικού τους (82%). 
Η δεύτερη πιο σημαντική πρό-
κληση που αντιμετωπίζουν εί-
ναι η δυσκολία στην προσέλκυ-
ση εξειδικευμένων εργαζομένων 
(80%), αλλά και η εύρεση ταλέ-
ντων από την τοπική αγορά ερ-
γασίας (72%).

Και τι προτίθενται να κάνουν 
ή κάνουν ήδη οι επιχειρήσεις 
στο πλαίσιο της διαχείρισης των 
προκλήσεων αυτών; Οι περισσό-
τερες –και δη το 76%– προτίθε-
νται να προχωρήσουν σε βελ-
τίωση του μισθού, ενώ το 68% 
σχεδιάζει επίσης την παροχή 
εκπαιδευτικών προγραμμάτων. 
Αξίζει να σημειωθεί ότι το 54% 
των εταιρειών προτιμά να προ-
σλαμβάνει ταλαντούχους εργα-
ζομένους από τη διεθνή αγορά 
εργασίας και το 46% των επιχει-
ρήσεων προσφέρει εξατομικευ-
μένα πακέτα προνομίων στο αν-
θρώπινο δυναμικό του.

Πάντως, η θετική τροχιά ανά-
πτυξης που βρίσκεται το 75% 
των επιχειρήσεων αντικατοπτρί-
ζεται και από τις ανοικτές θέσεις 
εργασίας, καθώς όλο και περισ-
σότερες επιχειρήσεις εκδηλώ-
νουν αυξημένη ανάγκη για αν-
θρώπινο δυναμικό, προκειμένου 
να ανταποκριθούν στις επιπλέον 
απαιτήσεις της αγοράς και να 
διατηρήσουν την ανταγωνιστι-
κότητά τους. Ετσι, το 32% των 
επιχειρήσεων εκτιμά ότι θα προ-
χωρήσει σε αύξηση του αριθμού 
των εργαζομένων του, ενώ το 
68% θα διατηρήσει τον αριθμό 
του αμετάβλητο. 

Μάλιστα, η Randstad κρίνει 
ως ιδιαίτερα ενθαρρυντικό ότι οι 
ελληνικές επιχειρήσεις (75%) σε 
όλους τους τομείς εκδηλώνουν 

σαφή προθυμία να προσφέρουν 
πιο ελκυστικές οικονομικές απο-
δοχές. Ιδιαίτερα δε στον κλάδο 
του τουρισμού και των ξενοδο-
χείων, το 88% προτίθεται να αυ-
ξήσει τα μισθολογικά επίπεδα 
των εργαζομένων του από 1% 
έως και 20%, ενώ μόλις το 10% 
προβλέπει ότι οι μισθοί θα παρα-
μείνουν στα ίδια επίπεδα.

Αλλωστε, η προσφορά ενός 
ανταγωνιστικού μισθού και προ-
νομίων (42%), σε συνδυασμό με 
τις ευκαιρίες επαγγελματικής 
εξέλιξης (42%), αποτελούν τα 
κορυφαία χαρακτηριστικά που 
καθιστούν μια εταιρεία ελκυστι-
κή για τους υποψηφίους. Σχεδόν 
το 40% των ερωτηθέντων που 
συμμετείχαν στην έρευνα δηλώ-
νουν ότι είναι πολύ σημαντικό 
για τις εταιρείες τους να προσφέ-
ρουν ένα ευχάριστο εργασιακό 
περιβάλλον, όπως, επίσης, είναι 
σημαντικό για τις εταιρείες να 
έχουν μια ισχυρή εικόνα εργοδό-
τη, καθώς και ισχυρές εταιρικές 
αξίες προκειμένου να προσελ-
κύσουν και να διατηρήσουν τα 
ταλέντα. Στην προσπάθειά τους 
να διατηρήσουν και να προσελ-
κύσουν εξειδικευμένους εργα-
ζομένους, οι επιχειρήσεις στον 
κλάδο του τουρισμού και των 
ξενοδοχείων προσφέρουν μια 
σειρά από επιλογές και δυνατό-
τητες στο ανθρώπινο δυναμικό 
τους. Επικεντρώνονται στη δυ-
νατότητα εκπαίδευσης (93%), 
στις μη οικονομικές ανταμοιβές 
- αναγνώριση (44%) και στη δυ-
νατότητα εργασίας από το σπίτι 
(27%). Αναφορικά με τις οικονο-
μικές παροχές, οι επιχειρήσεις 
προσφέρουν μπόνους απόδοσης, 
κινητό τηλέφωνο, καθώς και επι-
σιτιστικά κουπόνια.

Κινητικότητα στον κλάδο της δια-
νομής αλκοολούχων ποτών προ-
καλούν η ραγδαία τουριστική 
ανάπτυξη, η αύξηση των τουρι-
στικών καταλυμάτων και των επι-
χειρήσεων εστίασης, καθώς και 
το γεγονός ότι οι Ελληνες συνη-
θίζουν να καταναλώνουν αλκοόλ 
εκτός σπιτιού, σε αντίθεση με ό,τι 
συμβαίνει στις βορειοευρωπαϊκές 
χώρες. Σύμφωνα με τα στοιχεία 
της Ελληνικής Στατιστικής Αρ-
χής (ΕΛΣΤΑΤ), το 2023 δραστηρι-
οποιούνται 104.956 επιχειρήσεις 
(νομικές οντότητες με διακριτούς 
ΑΦΜ) στους κλάδους των κατα-
λυμάτων και των υπηρεσιών πα-
ροχής εστίασης, έναντι 89.500 
δέκα χρόνια πριν.   

Οι παραπάνω παράγοντες συ-
νετέλεσαν σημαντικά στην από-
φαση του ομίλου Campari να 
αναθέσει τη διανομή βασικών 
σημάτων του σε δική του θυγα-
τρική, την Campari Hellas, από 
την 1η Ιανουαρίου 2024, αποφα-
σίζοντας να μην ανανεώσει τη 
συμφωνία που είχε με την Coca-

Cola 3E και την Beverage World, 
με την τελευταία, πάντως, να 
αναλαμβάνει τη διαχείριση του 
σήματος «Ούζο 12». H Campari 
Hellas εγκαινιάζει την παρουσία 
της στην Ελλάδα με τα σήματα 
Aperol, Campari, Crodino, Bulldog 
gin, Wild Turkey, Skyy vodka και 
Grand Marnier, ανάμεσα σε πολ-
λές άλλες μάρκες του ομίλου, ενώ 
λανσάρει και την Espolon tequila.    

Το πόση σημασία δίνουν πλέον 
οι εταιρείες στα αλκοολούχα πο-
τά, καθώς ειδικά η πώλησή τους 
στο κανάλι του HORECA έχει υψη-
λά περιθώρια κέρδους, φαίνεται 
από το γεγονός ότι η Coca-Cola 3E 
μπορεί να έχασε τα σήματα του 
ομίλου Campari, όμως συνεχώς 
τα τελευταία χρόνια ενισχύει το 
χαρτοφυλάκιο των αλκοολούχων 
ποτών. Στην εν λόγω αγορά εισήλ-
θε και η Αθηναϊκή Ζυθοποιία από 
τον Απρίλιο του 2021 με τη διανο-
μή των premium προϊόντων της 
Bacardi, συμφωνία η οποία έχει 
αποδειχθεί πολύτιμη για τις πω-
λήσεις της θυγατρικής στην Ελ-

λάδα του ομίλου Heineken. Εν-
δεικτικό του παραπάνω είναι ότι 
το 2022 οι καθαρές πωλήσεις της 
Αθηναϊκής Ζυθοποιίας αυξήθηκαν 
κατά 21,51% σε σύγκριση με το 
2021, κυρίως λόγω της αύξησης 
του όγκου πωλήσεων και της δι-
ανομής των προϊόντων του οί-
κου Bacardi. Αύξηση του καθα-
ρού τζίρου της κατά 26% και των 
προ φόρων κερδών της κατά 52% 
σημείωσε η Αμβυξ, η παλαιότερη 
εταιρεία του κλάδου στην Ελλάδα, 
ενώ ενισχυμένες εκτιμάται ότι εί-
ναι οι πωλήσεις των άλλων δύο με-
γάλων εταιρειών, της Diageo και 
της Β.Σ. Καρούλιας. Την παρουσία 
της ενισχύει στην ελληνική αγορά 
και η Beverage World, θυγατρική 
στην Ελλάδα του ομίλου Photos 
Photiades που εδρεύει στην Κύ-
προ, η οποία δραστηριοποιείται 
και στην αγορά του καφέ, έχοντας 
αναλάβει τη διανομή του Lavazza, 
αλλά και στην αγορά της μπίρας, 
εξαγοράζοντας τη Μικροζυθοποι-
ία Σερρών.   

ΔΗΜΗΤΡΑ ΜΑΝΙΦΑΒΑ  

Της ΡΟΥΛΑΣ ΣΑΛΟΥΡΟΥ

Εργαζόμενοι που δια-
θέτουν τα απαιτού-
μενα προσόντα δεν 
δέχονται, σε ποσοστό 
80%, την προσφερό-
μενη θέση εργασίας.

Κατά 10% περίπου αναμένεται 
να είναι αυξημένα φέτος τα με-
γέθη του ελληνικού τουρισμού 
σε σχέση με την προηγούμενη 
χρονιά-ρεκόρ, το 2019, σε επί-
πεδο τόσο εισπράξεων όσο και 
αφίξεων.  

Σύμφωνα με στοιχεία της 
Τράπεζας της Ελλάδος, οι αφί-
ξεις μη κατοίκων ταξιδιωτών 
κατά το φετινό οκτάμηνο (Ια-
νουάριος - Αύγουστος) αυξή-
θηκαν κατά 18,4% σε σχέση 
με πέρυσι, ενώ οι ταξιδιωτι-
κές εισπράξεις διαμορφώθη-
καν στα 14,66 δισ., αυξημένες 
κατά 15,3% σε σχέση με την 
αντίστοιχη περίοδο του 2022 
και κατά 10,89% από το οκτά-
μηνο του 2019, οπότε και εί-
χαν διαμορφωθεί στα 13,22 
δισ. ευρώ. 

Η δε εισερχόμενη ταξιδιωτι-
κή κίνηση την περίοδο Ιανου-
αρίου - Αυγούστου αυξήθηκε 
κατά 18,4% και διαμορφώθη-
κε σε 22,649 εκατ. ταξιδιώτες, 
έναντι 19,126 εκατ. την αντί-
στοιχη περίοδο του 2022 και 
21,842 εκατ. την αντίστοιχη 
περίοδο του 2019. Είναι χαρα-
κτηριστικό πως μόνο κατά τον 
Αύγουστο ήρθαν στην Ελλάδα 
6,47 εκατ. ξένοι επισκέπτες.   

Ειδικότερα, κατά την περί-
οδο Ιανουαρίου - Αυγούστου η 
ταξιδιωτική κίνηση μέσω αερο-
δρομίων αυξήθηκε κατά 12,4%, 
ενώ αυτή μέσω οδικών συνορι-
ακών σταθμών κατά 38,4%. Οι 
αφίξεις από τις χώρες της Ε.Ε.-
27 διαμορφώθηκαν σε 13,827 
εκατ., παρουσιάζοντας άνοδο 
κατά 15,9% σε σύγκριση με την 
αντίστοιχη περίοδο του 2022, 
ενώ η ταξιδιωτική κίνηση από 
τις χώρες εκτός της Ε.Ε.-27 αυ-
ξήθηκε κατά 22,6% και διαμορ-
φώθηκε σε 8,821 εκατ. ταξι-
διώτες. Ο αριθμός επισκεπτών 
από τις χώρες της ζώνης του 

ευρώ αυξήθηκε κατά 10,3%, 
ενώ η ταξιδιωτική κίνηση από 
τις χώρες της Ε.Ε.-27 εκτός της 
ζώνης του ευρώ αυξήθηκε κα-
τά 27,7%. Ειδικότερα, οι επι-
σκέπτες από τη Γερμανία αυ-
ξήθηκαν κατά 6,1% σε 3,070 
εκατ. ταξιδιώτες, ενώ αυτοί 
από τη Γαλλία αυξήθηκαν κα-
τά 7,3% και διαμορφώθηκαν σε 
1,410 εκατ. άτομα. Αναφορικά 
με τις χώρες εκτός της Ε.Ε.-27, 
η ταξιδιωτική κίνηση από το 
Ηνωμένο Βασίλειο αυξήθηκε 
κατά 0,3% και διαμορφώθηκε 
σε 3,016 εκατ. ταξιδιώτες και 

αυτή από τις ΗΠΑ κατά 44,9% 
σε 937.700 ταξιδιώτες. Η ταξι-
διωτική κίνηση από τη Ρωσία 
μειώθηκε περαιτέρω και είναι 
πλέον αμελητέα, καθώς διαμορ-
φώθηκε σε μόλις 25.500 άτομα.  

Οι πρώτες ανεπίσημες με-
τρήσεις δείχνουν πολύ μεγά-
λη δυναμική και τον Σεπτέμ-
βριο και τον Οκτώβριο τόσο 
στις αφίξεις όσο και στις ει-
σπράξεις. Παράλληλα, οι κρα-
τήσεις για Νοέμβριο και ∆εκέμ-
βριο προμηνύουν επίσης νέα 
ρεκόρ. Με αυτά τα δεδομένα, 
οι εισπράξεις φέτος αναμένεται 
να ξεπεράσουν τα 20 δισ. ευρώ 
σπάζοντας το ρεκόρ των 18,2 
δισ. το τελευταίο πριν από την 
πανδημία έτος, το 2019.  

ΗΛΙΑΣ Γ. ΜΠΕΛΛΟΣ  

Υψηλότερες του 2019
αφίξεις τουριστών και
εισπράξεις το 8μηνο     

Αυξήσεις μισθών σχεδιάζουν 
9 στις 10 τουριστικές επιχειρήσεις

Με υψηλούς ρυθμούς «τρέχει» η αγορά αλκοολούχων

Δυσκολεύονται να βρουν προσωπικό, ιδιαίτερα σε εξειδικευμένες θέσεις

Στο διάστημα 
Ιανουαρίου - 
Αυγούστου τα έσοδα 
από τις τουριστικές 
αφίξεις είναι αυξημένα 
κατά 10,89% έναντι 
του οκταμήνου 2019.   
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Φέτος, τα Χριστούγεννα 
έρχονται νωρίτερα
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Την απόφαση για την επέκταση 
των τερματικών POS στο σύνο-
λο της οικονομικής δραστηρι-
ότητας επεξεργάζονται ο υφυ-
πουργός Εθνικής Οικονομίας και  
Οικονομικών Χ. Θεοχάρης και ο 
διοικητής της Ανεξάρτητης Αρ-
χής ∆ημοσίων Εσόδων (ΑΑ∆Ε) Γ. 
Πιτσιλής, ενώ ταυτόχρονα το οι-
κονομικό επιτελείο σχεδιάζει τις 
αλλαγές στον τρόπο φορολόγη-
σης των ελευθέρων επαγγελμα-
τιών και αυτοαπασχολουμένων. 
Μάλιστα εξετάζεται η εφαρμο-
γή νέου τύπου αντικειμενικών 
κριτηρίων.

Σε ό,τι αφορά την απόφαση 
για τα POS, αυτή αναμένεται να 
εκδοθεί πριν από το τέλος του 
έτους και σύμφωνα με τις οδη-
γίες που έχουν λάβει οι υπηρε-
σίες από τον υπουργό Εθνικής 
Οικονομίας και Οικονομικών Κ. 
Χατζηδάκη, τα POS πρέπει να 
εφαρμοστούν στον μεγαλύτερο 
δυνατό βαθμό. 

Φοροδιαφυγή
«∆εν μπορούμε να πετύχουμε 

(τη σύλληψη της φοροδιαφυγής) 
με προσευχές», ανέφερε στον 
ΣΚΑΪ ο υπουργός, τονίζοντας πα-
ράλληλα ότι η αύξηση των ηλε-
κτρονικών συναλλαγών συνετέ-
λεσε σημαντικά στη μείωση της 
φοροδιαφυγής, επισημαίνοντας 
ότι με τον περιορισμό της η κυ-
βέρνηση θα καταφέρει να «ρί-
ξει» κι άλλο τους φορολογικούς 
συντελεστές.
Σύμφωνα με πληροφορίες, στο 
σχέδιο απόφασης που επεξερ-
γάζονται ΑΑ∆Ε και ΥΠΕΘΟ, αλλά 
και το υπουργείο Ανάπτυξης, θα 
περιλαμβάνονται οι παρακάτω 
κλάδοι που θα πρέπει να έχουν 
υποχρεωτικά POS. Στα τέλη του 
έτους ή αρχές Ιανουαρίου, λοι-
πόν, θα πρέπει να διαθέτουν POS:
• Ταξί.

• Κινηματογράφοι.
• Λαϊκές αγορές.
• Περίπτερα.
• Παντοπωλεία.
• Ασφαλιστικές εταιρείες.
• Εμποροι σε πανηγύρια.
• Χρηματιστηριακές εταιρείες.
• Συναυλιακοί χώροι - εκδηλώ-
σεις.

Στη λίστα αναμένεται να προ-

στεθούν και άλλοι κλάδοι, ενώ 
θα υποχρεωθούν και όσοι επαγ-
γελματίες δεν διαθέτουν ταμεια-
κή μηχανή, όπως για παράδειγ-
μα οι ράφτες, να αποκτήσουν.
Οπως αναφέρουν πηγές του 
υπουργείου Οικονομικών, με 
την επέκταση των POS στους 
ανωτέρω κλάδους αναμένε-
ται να αυξηθούν κατακόρυ-
φα τα δηλωθέντα εισοδήματα.
Για παράδειγμα, εξηγούν ότι σή-
μερα ένας εκμεταλλευτής ταξί 
δηλώνει κατά μέσον όρο ακα-
θάριστα έσοδα 28.540 ευρώ και 
καθαρά κέρδη 3.726 ευρώ. Με 
την υποχρεωτική διάθεση POS, 
το μεγαλύτερο τμήμα των πο-
λιτών θα χρησιμοποιεί POS για 
την πληρωμή του αντιτίμου. Η 

εξέλιξη αυτή θα φέρει στην επι-
φάνεια τα πραγματικά τους εισο-
δήματα, τόσο τα ακαθάριστα όσο 
και τα καθαρά. Σημειώνεται ότι 
από τους 28.540 εκμεταλλευτές 
ταξί οι 15.103 δηλώνουν κέρδη. 
Οι υπόλοιποι δηλώνουν μηδενι-
κά εισοδήματα ή ζημίες.

Μάλιστα ο κ. Χατζηδάκης πα-
ρουσίασε (ΣΚΑΪ) στοιχεία, σύμ-
φωνα με τα οποία σε σύνολο 
676.000 (ΑΦΜ) ελευθέρων επαγ-
γελματιών το 32,7% δηλώνει είτε 
μηδενικά εισοδήματα είτε ζημίες. 
Επιπροσθέτως, ένα 25,5% δηλώ-
νει εισοδήματα μέχρι 5.000 ευρώ. 

Οπως είπε ο κ. Χατζηδάκης, 
ένα ποσοστό της τάξης του 20% 
δηλώνει εισοδήματα πάνω από 
10.900 ευρώ, κάτι που οδηγεί 

στο συμπέρασμα ότι το 80% 
δηλώνει εισοδήματα κάτω από 
το προαναφερθέν ποσό. ∆ηλα-
δή από τους 676.000 ΑΦΜ μόλις 
135.000 δηλώνουν εισοδήματα 
άνω των 10.900 ευρώ ή διαφο-
ρετικά 541.000 δηλώνουν κάτω 
από 10.900 ευρώ.  

Ο υπουργός σημείωσε ότι 
σκοπός της κυβέρνησης είναι 
να αναθεωρηθεί όλο το φορολο-
γικό σύστημα, να γίνει πιο δίκαιο 
και αποτελεσματικό, ενώ ειδικά 
για τους ελεύθερους επαγγελμα-
τίες ανέφερε ότι η κυβέρνηση 
επεξεργάζεται πρόταση που θα 
αντιμετωπίζει το πρόβλημα με 
δικαιοσύνη. Παράλληλα ανέφερε 
ότι οι ελεύθεροι επαγγελματίες 
έχουν υποχρέωση εκτός από τη 

σύνδεση των ταμειακών μηχα-
νών τους με τα POS, να συνδέ-
σουν τον επαγγελματικό τους λο-
γαριασμό με το σύστημα άμεσων 
πληρωμών IRIS, όπως επίσης να 
δέχονται άμεση πληρωμή από 
οποιοδήποτε φυσικό πρόσωπο 
τους το ζητήσει.

Αλγόριθμος φορολόγησης
Ο σχεδιασμός για τα νέου τύ-

που αντικειμενικά κριτήρια (αν 
και ακόμη δεν έχουν ληφθεί οι 
οριστικές αποφάσεις) θα αφορά 
τους ελεύθερους επαγγελματίες 
και τους αυτοαπασχολουμένους. 
Ενας αλγόριθμος θα συνυπολο-
γίζει έσοδα και έξοδα του επαγ-
γελματία, σε συνδυασμό με τα 
έξοδα διαβίωσής του. ∆ηλαδή ο 
μαθηματικός τύπος που θα δίνει 
το ελάχιστο ποσό που οφείλουν 
να δηλώνουν οι επαγγελματίες 
θα βασίζεται και σε στοιχεία που 
λαμβάνουν ήδη οι Αρχές από τα 
τεκμήρια διαβίωσης. Συγκεκριμέ-
να, θα συνυπολογίζονται οι λο-
γαριασμοί όπως του ρεύματος, 
κινητής τηλεφωνίας, τα ενοίκια, 
τα ποσά που δαπανώνται μέσω 
καρτών (ελληνικών και ξένων), 
οι βενζίνες, καθώς και ο φόρος 
που καταβλήθηκε. Ολα τα παρα-
πάνω θα ελέγχονται και θα συνυ-
πολογίζονται για την εξεύρεση 
του ελάχιστου εισοδήματος που 
θα έπρεπε να δηλώνουν. 

Επίσης, θα λαμβάνονται υπό-
ψη το είδος της επαγγελματικής 
δραστηριότητας, η περιοχή όπου 
ασκείται, τα τετραγωνικά του 
γραφείου ή του καταστήματος, η 
προϋπηρεσία του επαγγελματία, 
τα πάγια έξοδα της επιχείρησης, 
οι υπάλληλοι που απασχολού-
νται κ.ά. Με βάση τα κριτήρια θα 
προσδιορίζεται ένα ελάχιστο φο-
ρολογητέο εισόδημα με το οποίο 
θα φορολογούνται οι ελεύθεροι 
επαγγελματίες και επιτηδευματί-
ες, σε περίπτωση που δηλώνουν 
χαμηλότερο εισόδημα.

Του ΠΡΟΚΟΠΗ ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ

Eρχονται νέα 
αντικειμενικά κριτήρια 
για τη φορολόγηση 
των ελευθέρων 
επαγγελματιών. 

Επεκτείνονται τα POS σε όλη την οικονομία 
Ποιοι επαγγελματίες, που μέχρι τώρα δεν ήταν υποχρεωμένοι οφείλουν να διαθέτουν τερματικά μέχρι το τέλος του έτους

Eνα μεγάλο βήμα στην προσπά-
θεια για τον περιορισμό της 
φοροδιαφυγής που συντελεί-
ται στον ΦΠΑ φαίνεται ότι έχει 
κάνει η χώρα μας καθώς τα στοι-
χεία της Κομισιόν που δόθηκαν 
χθες στη δημοσιότητα δείχνουν 
ότι το «κενό» ΦΠΑ (θεωρητικά 
προσδοκώμενα έσοδα υπό πλή-
ρη συμμόρφωση) περιορίστη-
κε από το 23,4% το 2019 στο 
17,8% το 2021. Βέβαια, οι δύο 
χρονιές των μεγάλων μειώσε-
ων (το 2020 μειώθηκε στο 21%) 
αφορούν την περίοδο της παν-
δημικής κρίσης όπου η αγορά 
ήταν κλειστή και οι συναλλαγές 
γίνονταν σχεδόν αποκλειστι-
κά με ηλεκτρονικά μέσα (κάρ-
τες και ebanking). Τόσο το 2022 
όσο και η τρέχουσα χρονιά θα 
δείξουν εάν η μείωση του «κε-
νού» θα συνεχισθεί και κατά πό-
σο τα μέτρα που έχουν ληφθεί 
λειτουργούν προς αυτή την κα-
τεύθυνση.

Σύμφωνα πάντως με τις εκτι-
μήσεις του οικονομικού επιτε-
λείου σήμερα, βρισκόμαστε 
κοντά στο 15% και στόχος εί-
ναι να περιορισθεί στο 9% έως 
το 2026. Μάλιστα από το 2019 
έχουν προστεθεί περί τα 2 δισ. 
ευρώ στα δημόσια ταμεία, ενώ 
αντίστοιχο ποσό εκτιμάται ότι 
θα εισέλθει στον κρατικό κορ-
βανά έως το 2026.

Οπως προαναφέρθηκε, τα 
στοιχεία δείχνουν ότι το κενό 
ΦΠΑ στην Ελλάδα περιορίστηκε 
στο 17,8% το 2021 και σε απόλυ-
τα μεγέθη οι απώλειες διαμορ-
φώθηκαν στα 3,231 δισ. ευρώ. 
Σημειώνεται ότι από το ποσό 
των 3,231 δισ. ευρώ που ανέρ-
χεται το κενό ΦΠΑ, ένα τμήμα 
αφορά τις φοροαπαλλαγές του 
ΦΠΑ και τους μειωμένους συ-
ντελεστές (ανέρχονται περίπου 
στα 800 εκατ. ευρώ) και τα υπό-
λοιπα από τις απάτες, τη φο-
ροδιαφυγή και τις πτωχεύσεις.

Το 2020 τα χαμένα έσοδα για 

το ελληνικό ∆ημόσιο ήταν της 
τάξης των 3,426 δισ. ευρώ. Η 
μείωση που έχει επιτευχθεί είναι 
σημαντική ιδιαίτερα εάν συγκρι-
θεί με τις απώλειες του 2017, 
που ξεπερνούσαν τα 6 δισ. ευρώ.

Σε κάθε περίπτωση όμως η 
χώρα μας παραμένει στην πρώ-
τη τριάδα των χωρών της Ε.Ε. με 
τις μεγαλύτερες απώλειες ΦΠΑ. 
Υψηλότερο κενό ΦΠΑ σε ποσο-
στά, σε σχέση με την Ελλάδα, 
καταγράφουν μόνο η Ρουμανία 
με 36,7% και η Μάλτα με 25,7%.

Συνολικά, η πανδημική κρί-
ση περιόρισε το κενό ΦΠΑ στην 
Ευρώπη το 2021 από τα 99,3 δισ. 

ευρώ του 2020 στα 60,6 δισ. χα-
μηλώνοντας τις ποσοστιαίες 
απώλειες από το 9,6% σε 5,3% 
των δυνητικών εσόδων, σύμφω-
να με την έκθεση της Κομισιόν.

Πρόκειται, όπως τονίζεται 
στην έκθεση, για μια άνευ προ-
ηγουμένου βελτίωση σε σχέση 
με τα προηγούμενα χρόνια. Ορι-
σμένα κράτη-μέλη κατέγραψαν 
ιδιαίτερα αξιοσημείωτες μειώ-
σεις στα εθνικά στοιχεία για το 
έλλειμμα ΦΠΑ. Συγκεκριμένα, 
η Ιταλία μείωσε το κενό κατά 
10,7 ποσοστιαίες μονάδες και 
η Πολωνία κατά 7,8 ποσοστι-
αίες μονάδες. Αν και ορισμέ-
νες επιπτώσεις της πανδημίας 
COVID-19 μπορεί να συνέβαλαν 
προσωρινά στη μείωση του κε-
νού, κεντρικό στοιχείο των πε-
ρισσότερων από τα επιτυχημέ-
να παραδείγματα, όπως τονίζει 
η Κομισιόν, είναι η εισαγωγή 
ψηφιοποιημένων φορολογικών 
συστημάτων και η ηλεκτρονική 
τιμολόγηση. Οπως ανέφερε ο 

υφυπουργός Εθνικής Οικονομίας 
και Οικονομικών Χ. Θεοχάρης, 
«πρόκειται για ένα ακόμα ουσι-
αστικό βήμα που αποδεικνύει 
την πρόοδο που έχει γίνει στην 
εμπέδωση της φορολογικής συ-
νείδησης, στην ενίσχυση της 
φορολογικής δικαιοσύνης και 
στην αντιμετώπιση της φορο-
διαφυγής. 

Σίγουρα ο δρόμος ακόμα είναι 
μακρύς, αλλά και η θέλησή μας 
ισχυρή. Η κυβέρνηση της Νέας 
∆ημοκρατίας και το υπουργείο 
Εθνικής Οικονομίας και Οικονο-
μικών θα παραμείνουν σταθερά 
προσηλωμένοι στο σχέδιο των 
αναγκαίων εκείνων μεταρρυθ-
μίσεων που μέσα από τον εκ-
συγχρονισμό των διαδικασιών, 
την ψηφιοποίηση της οικονομί-
ας και την εξέλιξη των ελεγκτι-
κών μηχανισμών θα αντιμετω-
πίσουν χρόνιες παθογένειες του 
συστήματος και θα ενισχύσουν 
την κοινωνική συνοχή».

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ

Η Ελλάδα παραμένει 
στην πρώτη τριάδα 
των χωρών της Ε.Ε. 
με τις μεγαλύτερες 
απώλειες ΦΠΑ.

Μικρή παραμένει μέχρι στιγμής 
η συμμετοχή των εταιρειών στο 
μέτρο της μόνιμης μείωσης τιμών 
κατά τουλάχιστον 5% και για δι-
άστημα όχι λιγότερο των έξι μη-
νών, με την κυβέρνηση να αισιο-
δοξεί για μεγαλύτερη συμμετοχή 
τις επόμενες εβδομάδες.   

Σύμφωνα με τα διαθέσιμα μέ-
χρι τις 23 Οκτωβρίου στοιχεία, οι 
εταιρείες που έχουν προχωρήσει 
σε μείωση τιμής κατά τουλάχι-
στον 5% ανέρχονται σε 17 και 
οι κωδικοί σε 213. Ας σημειωθεί 
ότι ένα μεσαίο σούπερ μάρκετ 
διακινεί περί τους 15.000 κωδι-
κούς, ενώ οι προμηθευτές υπο-
λογίζονται σε πάνω από 2.000. 
Επιπλέον, σε λίγες περιπτώσεις 
η μείωση τιμών έχει επιβληθεί σε 
δημοφιλή προϊόντα των εταιρει-
ών. Τα προϊόντα τα οποία αφο-
ρούν οι μειώσεις τιμών είναι 
γάλα, μπισκότα, έτοιμα γεύμα-
τα, βρεφικές τροφές, είδη ατο-
μικής υγιεινής, απορρυπαντικά 
κ.ά. «Στόχος μας είναι να ξεπερά-
σουμε τους 500 κωδικούς. Αυτό 
είναι κάτι που γίνεται για πρώτη 
φορά στην Ευρώπη», υποστήρι-
ξε χθες ο υπουργός Ανάπτυξης 
Κώστας Σκρέκας σε συνέντευξή 
του στην ΕΡΤ.  

Ειδικότερα, οι εταιρείες που 
μέχρι στιγμής συμμετέχουν στο 
μέτρο είναι οι ακόλουθες: Ολυ-
μπος (19 κωδικοί), Γιώτης (23 κω-
δικοί), Μύλοι Λούλη (12 κωδικοί), 
Τρίκκη (6 κωδικοί), Numil Hellas 
(17 κωδικοί), Παλίρροια (12 κω-
δικοί), Χαλβατζής Μακεδονική 
(2 κωδικοί), Βιολάντα (8 κωδι-
κοί), Καραμολέγκος (2 κωδικοί), 
Multi Foam (4 κωδικοί), Euricom 
(2 κωδικοί), Procter & Gamble (71 
κωδικοί), Melinda (2 κωδικοί), 
Arla (7 κωδικοί), Μανδρέκας (2 

κωδικοί), Flos (4 κωδικοί), ∆έλτα 
(20 κωδικοί).

Στο μέτρο, σύμφωνα με ασφα-
λείς πληροφορίες, θα συμμετά-
σχει και η Coca-Cola 3E με μεί-
ωση τιμών σε 34 κωδικούς, ενώ 
εδώ και αρκετές ημέρες έχει ανα-
κοινώσει ότι θα συμμετάσχει και 
η αλλαντοβιομηχανία Νίκας.   

Από τη σχετική λίστα πάντως 
απουσιάζουν για την ώρα κορυ-
φαίες εταιρείες στον κλάδο των 
ζυμαρικών, των οσπρίων, του 
ρυζιού, των αλμυρών και γλυκών 
σνακ, αλλά και των απορρυπα-
ντικών, με μόνο μία από τις τρεις 
πολυεθνικές να δίνουν για την 
ώρα το «παρών» στην «πρόσκλη-
ση» του υπουργείου Ανάπτυξης.   

Αναφερόμενος ο κ. Σκρέκας 
στο ζήτημα της ύπαρξης υψη-
λότερων τιμών στην Ελλάδα σε 
σύγκριση με άλλες χώρες για τα 
προϊόντα των πολυεθνικών δή-
λωσε: «Είναι ένα διαχρονικό πρό-
βλημα το οποίο είμαστε αποφα-
σισμένοι να αντιμετωπίσουμε. 
Ελέγχουμε διαρκώς το περιθώ-
ριο κέρδους αυτών των εταιρει-
ών. Αν οι έλεγχοι αποδείξουν ότι 
αισχροκερδούν, θα επιβληθούν 
πολύ ισχυρά πρόστιμα που δεν 
θα διστάσουμε να τα ανακοινώ-
σουμε».  

ΔΗΜΗΤΡΑ ΜΑΝΙΦΑΒΑ  

Μόλις 213 κωδικοί
στο μέτρο μείωσης
τιμών για έξι μήνες   

Το Δημόσιο χάνει 8,8 εκατ. ημερησίως από ΦΠΑ

Ενα μεσαίο σούπερ 
μάρκετ διακινεί περί 
τους 15.000 κωδικούς, 
ενώ οι προμηθευτές 
υπολογίζονται 
σε πάνω από 2.000.  

Σύμφωνα με τις εκτιμήσεις του οικονομικού επιτελείου το κενό ΦΠΑ βρίσκεται σήμερα στο 15% και στόχος εί-
ναι να περιορισθεί στο 9% έως το 2026. Μάλιστα, από το 2019 έχουν προστεθεί περί τα 2 δισ. ευρώ στα δημόσια 
ταμεία, ενώ αντίστοιχο ποσό εκτιμάται ότι θα εισέλθει στον κρατικό κορβανά έως το 2026.
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Με μια αιφνιδιαστική αλλαγή στην 
καθιερωμένη επί δεκαετίες πολι-
τική του Πεκίνου, ο Κινέζος πρό-
εδρος Σι Τζιπίνγκ παίρνει την κα-
τάσταση της οικονομίας στα χέρια 
του, αποδεικνύοντας πως είναι 
αποφασισμένος να μην την αφή-
σει να διολισθήσει σε ραγδαία επι-
βράδυνση ή σε αποπληθωρισμό. 
Την Τετάρτη ανακοίνωσε σημα-
ντική αύξηση του χρέους της Κί-
νας με την έκδοση ομολόγων του 
δημοσίου ύψους ενός τρισ. γουάν, 
ποσό αντίστοιχο των 137 δισ. δολ., 
που θα διατεθούν για τη χρηματο-
δότηση κατασκευαστικών έργων. 
Ετσι το χρέος της κεντρικής κυ-
βέρνησης θα υπερβεί το 3% του 
ΑΕΠ, όριο που το Πεκίνο τηρεί πι-
στά επί πολλές δεκαετίες. 

Οπως επισημαίνουν οικονομι-
κοί αναλυτές, η έκδοση ομολό-
γων από την κεντρική κυβέρνη-
ση αποτελεί σημαντική απόκλιση 
από το προηγούμενο αναπτυ-
ξιακό μοντέλο της Κίνας, που 
βασιζόταν στον δανεισμό των 
τοπικών κυβερνήσεων για τη 
χρηματοδότηση αναπτυξιακών 
έργων. Οι τοπικές κυβερνήσεις 
των περιφερειών της Κίνας αδυ-
νατούν, όμως, να αποπληρώσουν 
τα χρέη τους εξαιτίας της κρίσης 
στην αγορά ακινήτων.

Εξάλλου, η ιδιαιτερότητα της 

εξέλιξης συνίσταται στο ότι η Κί-
να δεν συνηθίζει να ανακοινώνει 
πρόσθετο προϋπολογισμό στη μέ-
ση του έτους. Το έχει κάνει μό-
νο σε εξαιρετικά επισφαλείς πε-
ριόδους, όπως την περίοδο της 
παγκόσμιας χρηματοπιστωτικής 
κρίσης το 2008, μετά τον κατα-
στρεπτικό σεισμό στη Σιτσουάν 
και όταν εκδηλώθηκε η κρίση των 
ασιατικών οικονομιών στα τέλη 
της δεκαετίας του 1990. Ο Κινέ-
ζος πρόεδρος αιφνιδίασε, άλλω-
στε, με μια άνευ προηγουμένου 
επίσκεψή του στη Λαϊκή Τράπεζα 
της Κίνας, την κεντρική τράπεζα 
της χώρας, στέλνοντας έτσι προς 
πάσα κατεύθυνση ένα ισχυρό μή-
νυμα ότι έχει πάρει την οικονομία 
υπό τον έλεγχό του και ότι είναι 
αποφασισμένος να διασφαλίσει 
ικανοποιητικούς ρυθμούς ανά-
πτυξης μέσα στο επόμενο έτος.

Οι κινήσεις του προκάλεσαν 
αίσθηση στην κοινή γνώμη και 
την αγορά της Κίνας, καθώς έπο-
νται των τελευταίων στοιχείων 
που φέρουν την κινεζική οικο-
νομία να επιτυγχάνει τον στόχο 
για ανάπτυξη 5%. Μιλώντας στο 
Bloomberg, αναλυτές του ομίλου 
Shenwan Hongyuan επιχείρησαν 
να ερμηνεύσουν τις κινήσεις του 
προέδρου Σι ως «έμμεση αναγνώ-
ριση της κινεζικής ηγεσίας ότι 

μέσα στο επόμενο έτος θα γίνει 
επιτακτική η πίεση για σταθερο-
ποίηση της ανάπτυξης». Είναι, 
άλλωστε, γεγονός ότι παρά τον 
ικανοποιητικό ρυθμό ανάπτυξης, 
η Κίνα αντιμετωπίζει μια παρα-
τεταμένη και βαθιά κρίση στην 
αγορά ακινήτων, μια κρίση χρέ-
ους των τοπικών κυβερνήσεων, 
που οφείλουν συνολικά 9 τρισ. 
δολ. και τον διαρκή κίνδυνο του 
αποπληθωρισμού που κρέμεται 
ως δαμόκλειος σπάθη πάνω από 

την κινεζική οικονομία. Εδώ και 
δύο συναπτά τρίμηνα οι τιμές 
υποχωρούν στην Κίνα για πρώ-
τη φορά μετά το 2015, όταν η 
κατάρρευση των χρηματιστηρι-
ακών της δεικτών και η πτώση 
του νομίσματος είχαν μεταφέρει 
τους κραδασμούς στις αγορές 
όλου του κόσμου.

Σύμφωνα με τις εκτιμήσεις 
οικονομολόγων της  Bloomberg 
Economics, ο πρόσθετος δανει-
σμός του ενός τρισ. γουάν αναμέ-
νεται να δώσει ώθηση στο ΑΕΠ 
της Κίνας και να το ενισχύσει 
κατά 0,1 εκατοστιαίες μονάδες 
μέσα στο τρέχον τρίμηνο για να 
του προσθέσει άλλες 0,5 εκατο-
στιαίες  μονάδες μέσα στο επόμε-
νο έτος. Στην πλειονότητά τους, 
πάντως, οι οικονομικοί αναλυ-
τές το χαρακτηρίζουν «συντη-
ρητικό» υπό πολλές και διάφορες 
έννοιες. Πρώτα απ’ όλα με κρι-

τήριο το μέγεθος της στήριξης, 
που αντιστοιχεί στο 0,8% του κι-
νεζικού ΑΕΠ και όπως τονίζουν 
είναι μικρό αν συγκριθεί με προ-
γράμματα στήριξης «μπαζούκας» 
ύψους πολλών εκατοστιαίων μο-
νάδων του ΑΕΠ, που έχει χορη-
γήσει στην οικονομία το Πεκίνο 
σε παλαιότερες κρίσεις. Σχολιά-
ζοντας σχετικά ο Τζου Μιν, πρώ-
ην αντιπρόεδρος της κεντρικής 
τράπεζας, δήλωσε στην τηλεόρα-
ση του Bloomberg ότι το τρέχον 
πρόγραμμα στήριξης της οικο-
νομίας «δεν είναι ούτε τεράστιο  
ούτε μεγάλο» και στοχεύει μόνο 
στο να στηρίξει την ανάπτυξη 
και παράλληλα «να διασφαλίσει 
πως το χρέος δεν πρόκειται να 
αυξηθεί δραματικά». Ο ίδιος εκτι-
μά πως το επόμενο έτος το ΑΕΠ 
της Κίνας θα αυξηθεί  και πάλι 
κατά 4,5% με 5%.

Οι οικονομολόγοι επισημαί-

νουν επίσης πως τα μέτρα του 
προέδρου Σι επιτρέπουν και πά-
λι στις τοπικές αρχές να συνε-
χίσουν τις επενδύσεις τους σε 
έργα υποδομής, που σημειωτέ-
ον αυξήθηκαν κατά 6,2% μέσα 
στους πρώτους εννέα μήνες του 
έτους. Παράλληλα υπογραμμί-
ζουν, όμως, πως η νέα δέσμη μέ-
τρων διατηρεί τα παραδοσιακά 
χαρακτηριστικά της κινεζικής 
πολιτικής, καθώς βασίζεται στον 
κατασκευαστικό κλάδο και στα 
έργα υποδομής. Πολλοί έχουν 
υποστηρίξει ότι στην παρούσα 
συγκυρία θα ήταν σκόπιμο να 
στηρίξει άμεσα τα εισοδήματα 
των κινεζικών νοικοκυριών με 
επιταγές προς τους καταναλωτές, 
που θα δώσουν άμεση ώθηση 
στην οικονομία και πολύ μεγα-
λύτερη ώθηση από όση θα δώ-
σουν οι επενδύσεις σε υποδομές.

BLOOMBERG

Με τα έσοδα από την 
έκδοση των ομολόγων 
θα χρηματοδοτηθούν 
κατασκευαστικά έργα 
που θα τονώσουν 
την ανάπτυξη.

Πακέτο στήριξης
137 δισ. δολ.
από την κινεζική
κυβέρνηση
Το Πεκίνο αποφάσισε να παραβιάσει

τον κανόνα για χρέος στο 3% του ΑΕΠ 

O Κινέζος πρόεδρος Σι Τζιπίνγκ παίρνει την κατάσταση της οικονομίας στα χέρια του, αποδεικνύοντας πως είναι αποφασισμένος να μην την αφήσει να διολι-
σθήσει σε ραγδαία επιβράδυνση ή σε αποπληθωρισμό.

Δέσμη μέτρων ύψους 33 δισ. δολ. 
εξετάζει η Ιαπωνία για την κατα-
πολέμηση του πληθωρισμού και 
την ενίσχυση των πλέον ευάλω-
των πολιτών. Το «πακέτο ανα-
κούφισης» που προωθεί το Τόκιο 
περιλαμβάνει σταδιακά βήματα 
αντιμετώπισης του άμεσου πλήγ-
ματος από το αυξανόμενο κόστος 
διαβίωσης, όπως επιδοτήσεις σε 
νοικοκυριά χαμηλού εισοδήμα-
τος και μείωση του φόρου εισο-
δήματος, ανέφεραν στο Reuters 
κυβερνητικοί αξιωματούχοι.

Οι δαπάνες, που επί του παρό-
ντος υπολογίζονται σε περίπου 5 
τρισ. γιεν (33,37 δισ. δολάρια), θα 
περιλαμβάνουν μια γενική εφά-
παξ μείωση φόρου εισοδήματος 
ύψους 200 δολαρίων ανά άτομο 
και μείωση του φόρου κατοικίας 
60 δολαρίων αντίστοιχα, μέτρα 
που αναμένεται να τεθούν σε 
εφαρμογή τον Ιούνιο του 2024. Ο 
πρωθυπουργός Φούμιο Κισίντα, 
ο οποίος δίνει προτεραιότητα 
στην αναδιανομή του πλούτου, 
κάλεσε τα στελέχη του κυβερνώ-

ντος συνασπισμού να επεξεργα-
στούν τις λεπτομέρειες του οι-
κονομικού πακέτου που ελπίζει 
να επισημοποιήσει μέχρι τις 2 
Νοεμβρίου.

Θα απαιτηθεί, μεταξύ άλλων, 
νομοθεσία για να αλλάξει το τρέ-
χον φορολογικό σύστημα, με τα 
ιαπωνικά νοικοκυριά –που ήδη 
ταλαιπωρούνται από το αυξανό-
μενο κόστος ζωής– να αρχίζουν 
να αισθάνονται τα οφέλη το νω-
ρίτερο το επόμενο καλοκαίρι, 
γράφουν οι Japan Times. Σε τη-
λεοπτικό του μήνυμα ο πρωθυ-
πουργός Κισίντα είπε ότι θέλει 
να πετύχει αυξήσεις στους μι-
σθούς που θα αντισταθμίσουν 

τις αυξήσεις των τιμών το επό-
μενο έτος, όπως επανέλαβε με τη 
σειρά του ο αναπληρωτής γενι-
κός γραμματέας του υπουργικού 
συμβουλίου Χιντέκι Μουράι. Τα 
φορολογικά έσοδα αυξήθηκαν 
φέτος και ο πρωθυπουργός θέλει 
να βρει έναν τρόπο να επιστρέ-
ψει μέρος τους για να στηρίξει 
τα νοικοκυριά, είπε. Ο πληθωρι-
σμός, που τροφοδοτείται από την 
αύξηση του κόστους των πρώ-
των υλών, διατηρείται πάνω από 
τον στόχο της κεντρικής τράπε-
ζας –2%– για περισσότερο από 
έναν χρόνο, επιβαρύνοντας την 
κατανάλωση και θολώνοντας τις 
προοπτικές μιας οικονομίας που 
ανακάμπτει με καθυστέρηση από 
την πανδημία.

Με τις αυξήσεις των μισθών 
να αποδεικνύονται πολύ αργές 
για να αντισταθμίσουν την αύξη-
ση των τιμών, ο Κισίντα ανακοί-
νωσε σχέδιο ανακούφισης των 
πολιτών, επιστρέφοντας στα νοι-
κοκυριά μέρος της αναμενόμενης 
αύξησης των φορολογικών εσό-

δων που θα προκύψουν από τη 
σταθερή οικονομική ανάπτυξη.

Το υψηλότερο κόστος εισαγω-
γής καυσίμων και πρώτων υλών 
εκτόξευσε τον πληθωρισμό της 
Ιαπωνίας, με τον αντίκτυπο να 
ενισχύεται από το ασθενέστερο 
γιεν. Ο Kισίντα έχει υποσχεθεί 
να καταστήσει την οικονομία 
προτεραιότητά του, ενώ προ-
σπαθεί να ανακόψει την πτώ-
ση στη δημοτικότητά του, που 
φάνηκε εν μέρει στα αποτελέ-
σματα των πρόσφατων εκλογών. 
Το νέο πακέτο θα αμβλύνει τον 
αρνητικό αντίκτυπο της αύξη-
σης των τιμών στα νοικοκυριά 
και θα θέσει την οικονομία του 
«Ανατέλλοντος Ηλίου» σε μια πιο 
μακροπρόθεσμη αναπτυξιακή 
πορεία, εκτιμούν οι ιθύνοντες. Η 
κυβέρνηση εξετάζει το ενδεχό-
μενο επέκτασης των υφιστάμε-
νων επιδοτήσεων στις τιμές της 
βενζίνης και τους λογαριασμούς 
κοινής ωφελείας για τα νοικοκυ-
ριά μετά το τέλος του έτους, έως 
τον ερχόμενο Απρίλιο.

Η γερμανική οικονομία αναμένε-
ται να υποσκελίσει την Ιαπωνία 
και να αναδειχθεί σε τρίτη μεγα-
λύτερη οικονομία του πλανήτη 
το 2023, χάρη στην υποχώρηση 
του γιεν έναντι του δολαρίου και 
του ευρώ. 

Το ∆ιεθνές Νομισματικό Τα-
μείο εκτιμά ότι το ΑΕΠ της Γερ-
μανίας θα διαμορφωθεί στα 4,43 
τρισ. δολάρια φέτος συγκριτικά 
με τα 4,23 τρισ. δολάρια της Ια-
πωνίας. Αυτό θα μπορούσε να 
ωθήσει τη Γερμανία στην τρί-
τη θέση μετά τις ΗΠΑ και την 
Κίνα από πλευράς οικονομικού 
μεγέθους. 

Οι προβλέψεις αυτές λαμβά-
νουν χώρα καθώς το γιεν κινείται 
πολύ κοντά στο επίπεδο του 160 
έναντι του ευρώ και παραμένει 
σε απόσταση αναπνοής από το 
χαμηλό 33 ετών έναντι του δο-

λαρίου, επίπεδο που έχει προ-
καλέσει παρεμβάσεις από τις ια-
πωνικές νομισματικές αρχές για 
τη στήριξη του νομίσματος. Το 
ευρώ έφθασε τελευταία φορά τα 
160 γιεν τον Αύγουστο του 2008. 

Η αδυναμία του γιεν οφείλεται 
σε μεγάλο βαθμό στις θεμελιώ-
δεις διαφορές στη νομισματική 
πολιτική. Η ομοσπονδιακή κε-
ντρική τράπεζα των ΗΠΑ και η 
ΕΚΤ αύξησαν τα επιτόκια από τα 

χαμηλά επίπεδα της πανδημίας 
για να αντιμετωπίσουν τον πλη-
θωρισμό, ενώ η κεντρική τρά-
πεζα της Ιαπωνίας συνέχισε να 
προσφέρει στήριξη στην ιαπω-
νική οικονομία, καθώς προσπα-
θεί να τονώσει την αύξηση των 
τιμών έπειτα από χρόνια απο-
πληθωρισμού.

Ενώ η Fed και η ΕΚΤ αναμένε-
ται να διατηρήσουν αμετάβλητα 
τα επιτόκια στις προσεχείς συνε-
δριάσεις τους, οι προσδοκίες ότι 
το κόστος δανεισμού θα παρα-
μείνει υψηλότερο για μεγαλύτε-
ρο χρονικό διάστημα πιθανότατα 
θα διατηρήσουν τις πιέσεις στο 
γιεν. Η ιαπωνική κεντρική τρά-
πεζα συνεδριάζει την επόμενη 
εβδομάδα, αλλά οι αναλυτές δεν 
περιμένουν το τέλος των αρνητι-
κών επιτοκίων της πριν από το 
επόμενο έτος.

«Είναι αλήθεια ότι το ανα-
πτυξιακό δυναμικό της Ιαπω-
νίας έχει υποχωρήσει και πα-
ραμένει υποτονικό», δήλωσε 
την Τρίτη ο υπουργός Οικονο-
μίας της χώρας Γιασουτόσι Νι-
σιμούρα, όταν ρωτήθηκε για τις 
προβλέψεις του ∆ΝΤ. «Θα θέλα-
με να ανακτήσουμε το έδαφος 
που χάθηκε τα τελευταία 20 ή 
30 χρόνια. Θέλουμε να το πετύ-
χουμε αυτό μέσω μέτρων, όπως 
το επερχόμενο πακέτο μας». Ο 
Ιάπωνας πρωθυπουργός Φούμιο 
Κισίντα δήλωσε τη ∆ευτέρα ότι 
το πακέτο τόνωσης της οικονομί-
ας περιλαμβάνει παράταση των 
ενεργειακών επιδοτήσεων, ένα 
μέτρο που στοχεύει στη μείω-
ση του κόστους ζωής, την ώρα 
που ο πληθωρισμός στην Ιαπω-
νία είναι ο υψηλότερος εδώ και 
δεκαετίες.

Μέτρα 33 δισ. δολ. στην Ιαπωνία για την καταπολέμηση του πληθωρισμού

Τρίτο υψηλότερο στον κόσμο το γερμανικό ΑΕΠ

Θα φθάσει φέτος 
τα 4,43 τρισ. δολάρια, 
αφήνοντας
στην τέταρτη θέση 
την Ιαπωνία με 
4,23 τρισ. δολάρια.

Ο πληθωρισμός, που τροφοδοτείται από την αύξηση του κόστους των πρώ-
των υλών, διατηρείται πάνω από τον στόχο του 2% της κεντρικής τράπεζας για 
περισσότερο από έναν χρόνο, επιβαρύνοντας την κατανάλωση και τις προο-
πτικές της ιαπωνικής οικονομίας, που ανακάμπτει αργά από την πανδημία.

Στον υπόλοιπο κόσμο οι κεντρικές τράπεζες αυξάνουν τα επιτόκια για να 
ελέγξουν τον πληθωρισμό, ενώ η κεντρική τράπεζα της Ιαπωνίας προσπαθεί 
να τονώσει την αύξηση των τιμών έπειτα από χρόνια αποπληθωρισμού.
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Το πακέτο περιλαμ-
βάνει, μεταξύ άλλων, 
μείωση του φόρου 
εισοδήματος και 
του φόρου κατοικίας.
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Το αυξανόμενο κόστος της διασκέ-
δασης μετά τον εγκλεισμό της 
πανδημίας γίνεται δυσβάσταχτο 
για τους καταναλωτές. Και πλέ-
ον έχει όνομα: τo «funflation» 
είναι το πιο πρόσφατο τσιτάτο 
στο οποίο βασίζονται οι έμποροι 
λιανικής για να εξηγήσουν για-
τί οι αγοραστές αποφεύγουν τις 
αγορές αγαθών, έπειτα από ένα 
καλοκαίρι με ρεκόρ δαπανών για 
συναυλίες. Οι τιμές των εισιτη-
ρίων για live και ψυχαγωγικές 
εκδηλώσεις, από τις συναυλίες 
της Tέιλορ Σουίφτ και της Μπι-
γιονσέ μέχρι τους ποδοσφαιρι-
κούς αγώνες και τις επισκέψεις 
σε θεματικά πάρκα, αυξήθηκαν 
φέτος με εντυπωσιακό ρυθμό, 
πυροδοτώντας το φαινόμενο του 
«funflation». Οι οικογένειες εξοι-
κονόμησαν μεγάλα ποσά στη 
διάρκεια της πανδημίας και τα 
ξοδεύουν πλέον μαζικά σε συ-
ναυλίες και θεάματα, εκτοξεύ-
οντας στα ύψη τις τιμές τους. 
«Τα ζωντανά θεάματα είναι αυτή 
τη στιγμή το πιο λαμπρό αστέρι 
στον ευρύτερο κλάδο των μέσων 
ενημέρωσης και της ψυχαγω-
γίας», εξηγεί η αναλύτρια της 
Bank of America, Τζέσικα Ερλιχ. 
Σύμφωνα με πρόσφατη εκτίμη-
ση της Morgan Stanley, οι συ-
ναυλίες του καλοκαιριού και οι 
ταινίες-υπερπαραγωγές αναμέ-
νεται να προσθέσουν συνολικά 
8,5 δισ. δολάρια στην ανάπτυ-
ξη των ΗΠΑ το τρέχον τρίμη-
νο. Τα στοιχεία δείχνουν ότι οι 
καταναλωτές εξακολουθούν να 
ξοδεύουν για εμπειρίες. Σύμφω-
να με τις εκτιμήσεις, οι Αμερι-
κανοί επρόκειτο να ξοδέψουν 
περίπου 95 δισ. δολάρια φέτος 
σε εισιτήρια για θεάματα, σύμ-
φωνα με στοιχεία από το Γρα-
φείο Οικονομικής Ανάλυσης 
των ΗΠΑ τον Αύγουστο. Αυτό 
το ποσό είναι αυξημένο κατά 
23% από το σύνολο του περα-
σμένου έτους και 12,5% υψη-
λότερο από τα 84,4 δισ. δολάρια 
που δαπανήθηκαν το 2019, τον 
τελευταίο χρόνο πριν η πανδη-
μία βάλει λουκέτο στα live σόου. 

Την ίδια στιγμή όμως σχεδόν 
το 60% των Αμερικανών χρειά-
στηκε να περικόψει τις δαπάνες 
για ψυχαγωγία φέτος λόγω της 
αύξησης του κόστους, σύμφω-
να με έρευνα της Wall Street 
Journal/Credit Karma σε περί-
που 1.000 Αμερικανούς κατανα-
λωτές στις αρχές Σεπτεμβρίου. 
Το 37% απαντάει ότι δεν μπο-
ρεί να συμβαδίσει με την αυξα-
νόμενη τιμή των εκδηλώσεων, 
ενώ περισσότερο από το 20% 

των Αμερικανών δηλώνει πρό-
θυμο να χρεωθεί για να συνεχί-
σει να απολαμβάνει τα αγαπη-
μένα του σόου. Το κόστος των 
εισιτηρίων και των συναυλιών 
αυξήθηκε ταχύτερα από τις τι-
μές των τροφίμων, της βενζίνης 
και άλλων βασικών προϊόντων 
το 2022, σύμφωνα με την Ερευ-
να Καταναλωτικών ∆απανών 
της στατιστικής υπηρεσίας, τά-
ση που συνεχίστηκε και φέτος. 
Οι δαπάνες για θεματικά πάρ-
κα, χώρους κατασκήνωσης και 
συναφείς υπηρεσίες αναμένε-
ται να φθάσουν στα 79,9 δισ. 
δολάρια φέτος, καταγράφοντας 
αύξηση 3,4% από το 2022 και 
6,2% από το 2019.

Οι τιμές για τα εισιτήρια συ-
ναυλιών ειδικότερα είναι στα 
ύψη λόγω της έντονης ζήτησης. 
Μουσικά στελέχη αποδίδουν το 
φαινόμενο στη δύναμη των μέ-
σων κοινωνικής δικτύωσης και 
στην παγκοσμιοποίηση της ποπ 

μουσικής χάρη στο streaming, 
με τον Πορτορικανό ράπερ Bad 
Bunny και το κορεατικό γυναι-
κείο γκρουπ Blackpink να γεμί-
ζουν στάδια σε όλο τον κόσμο 
στις πρόσφατες περιοδείες τους. 
Η μέση τιμή εισιτηρίου για πε-
ριοδείες στη Βόρεια Αμερική 
έφθασε στα 120,11 δολάρια αυ-
τό το καλοκαίρι, σημειώνοντας 
αύξηση 7,4% σε σχέση με πέ-
ρυσι και 27% από το 2019, σύμ-
φωνα με την Pollstar. Για πρώτη 
φορά οι πέντε κορυφαίες πε-
ριοδείες παγκοσμίως –Τέιλορ 
Σουίφτ, Μπρους Σπρίνγκστιν, 
Χάρι Στάιλς, Ελτον Τζον και Εντ 
Σίραν– συγκέντρωσαν η κάθε 
μία περισσότερα από 100 εκατ. 
δολάρια σε έσοδα από εισιτήρια 
το πρώτο εξάμηνο του 2023. 
Τις δύο τελευταίες δεκαετίες 
συνήθως δεν υπήρχαν περισ-
σότεροι από ένας ή δύο καλ-
λιτέχνες σε αυτό το επίπεδο, 
σύμφωνα με την Pollstar. 

Οι πρόσφατες εξελίξεις στη Μέ-
ση Ανατολή έχουν εντείνει τις 
ανησυχίες των οικονομολόγων 
για μια μακροπρόθεσμη απειλή 
για την ενέργεια και το εμπόριο.

Ενώ οι διπλωματικές προ-
σπάθειες των διεθνών δυνάμε-
ων έχουν ενταθεί με την ελπίδα 
να περιοριστούν οι επιπτώσεις 
από την επίθεση της Χαμάς στο 
Ισραήλ, ο κίνδυνος επέκτασης 
της σύγκρουσης στην περιοχή 
αυξάνεται. «Οποιαδήποτε σύ-
γκρουση στη Μέση Ανατολή 
προκαλεί τριγμούς σε ολόκλη-
ρη την παγκόσμια οικονομία, 
επειδή η περιοχή είναι, πρώτον, 
ένας πολύ κρίσιμος προμηθευτής 
ενέργειας, και δεύτερον, η βασι-
κή θαλάσσια δίοδος για το πα-
γκόσμιο εμπόριο», δήλωσε στο 
CNBC η Πατ Θάκερ, διευθύντρια 
του Economist Intelligence Unit 
για την περιοχή Μέσης Ανατο-
λής και Αφρικής.

Κίνδυνος για το πετρέλαιο
Ο βαθμός στον οποίο θα αυ-

ξηθούν οι τιμές του πετρελαίου 
και θα επηρεαστεί η παγκόσμια 
οικονομία εξαρτάται από το πόσο 
γεωγραφικά περιορισμένη θα εί-
ναι η σύγκρουση, εξήγησε η Θά-
κερ, προσθέτοντας ότι η αγορά 
πετρελαίου είναι ήδη «σφικτή» 
μετά τις περικοπές της παραγω-
γής του ΟΠΕΚ+ με πρωτοβουλία 
της Σαουδικής Αραβίας.

Σημείωσε, επίσης, ότι η σύ-
γκρουση έχει ξεκινήσει σε μια 
περίοδο «τεράστιας οικονομικής 
αβεβαιότητας», καθώς ο πόλε-
μος στην Ουκρανία συνεχίζει να 
μαίνεται και οι κεντρικές τράπε-
ζες κορυφώνουν τον κύκλο νο-
μισματικής σύσφιγξης. «Για τις 

οικονομίες που βρίσκονται ήδη 
ή οδεύουν σε ύφεση, περαιτέρω 
αυξήσεις επιτοκίων από τη Fed 
και την ΕΚΤ μπορεί να τις βουλιά-
ξουν ακόμα βαθύτερα», δήλωσε η 
ίδια. «∆ιαφαίνεται ένα διπλό χτύ-
πημα εδώ: Μια νέα αύξηση στις 

τιμές της ενέργειας, την ώρα που 
ο πληθωρισμός αμβλύνεται αλλά 
δεν μειώνεται όσο θα θέλαμε, και 
καθώς τα επιτόκια είναι επίσης 
τα υψηλότερα που έχουμε δει 
εδώ και πολλά χρόνια».

Οι τιμές του πετρελαίου ση-
μείωσαν αρχικά άλμα μετά την 
αιφνιδιαστική επίθεση της Χα-
μάς στο Ισραήλ, προτού σταθε-
ροποιηθούν ελαφρώς, αν και τα 
συμβόλαια μελλοντικής εκπλή-
ρωσης του Brent εξακολουθούν 
να κινούνται κοντά στα 88 δολά-
ρια, ενώ τα συμβόλαια του αργού 

West Texas Intermediate κυμαί-
νονταν λίγο κάτω από τα 84 δο-
λάρια ανά βαρέλι. Στο «ακραίο 
σενάριο» μιας κλιμάκωσης στη 
Μέση Ανατολή, οι αγορές θα 
δουν τις τιμές του πετρελαίου 
να ξεπερνούν τα 100 δολάρια 
ανά βαρέλι για μια παρατεταμέ-
νη περίοδο, προέβλεψε η Θάκερ, 
κάτι που «σημαίνει υψηλότερο 
παγκόσμιο πληθωρισμό, μικρό-
τερη ανάπτυξη» και «λίγο-πολύ 
συνθήκες ύφεσης».

Το παγκόσμιο εμπόριο
Στη Μέση Ανατολή βρίσκο-

νται οι πιο πολυσύχναστοι θα-
λάσσιοι διάδρομοι για το εμπό-
ριο στον κόσμο, όπως η διώρυγα 
του Σουέζ, η Ερυθρά Θάλασσα, 
ο Περσικός Κόλπος και τα Στενά 
του Ορμούζ, γεγονός που αυξάνει 
τον οικονομικό κίνδυνο που συν-
δέεται με την κλιμάκωση.

«Οποιαδήποτε επέκταση του 
πολέμου στη χερσόνησο του Σι-
νά και στην περιοχή του Σου-
έζ αυξάνει τους κινδύνους ενός 
πλήγματος στο ενεργειακό και 
μη ενεργειακό εμπόριο που περ-
νάει από τη διώρυγα του Σουέζ 
και που αντιπροσωπεύει σχεδόν 
το 15% του παγκόσμιου εμπορί-
ου, σχεδόν το 45% του αργού πε-
τρελαίου, το 9% του διυλισμένου, 
αλλά και το 8% των δεξαμενό-
πλοιων υγροποιημένου φυσικού 
αερίου που διέρχονται από αυτή 
τη διαδρομή», εξήγησε η Θάκερ 
του EIU. «Αν αποκλείσεις αυτά 
τα σημεία, δημιουργείς μεγάλες 
διαταραχές όχι μόνο στις τιμές 
του πετρελαίου, αλλά και σε ολό-
κληρη την αλυσίδα εφοδιασμού 
του κόσμου για την ενέργεια και 
άλλα αγαθά», πρόσθεσε.

Για πρώτη φορά οι πέντε κορυφαίες περιοδείες παγκοσμίως –Τέιλορ Σουίφτ, Μπρους Σπρίνγκστιν (φωτογραφία), 
Χάρι Στάιλς, Ελτον Τζον και Εντ Σίραν– συγκέντρωσαν η κάθε μία περισσότερα από 100 εκατ. δολάρια σε έσοδα από 
εισιτήρια το πρώτο εξάμηνο του 2023. 
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Νέοι κίνδυνοι για 
ενέργεια και εμπόριο 
με επιπτώσεις σε πλη-
θωρισμό και επιτόκια.

Ισχυρές ήταν οι οικονομικές επι-
δόσεις της Microsoft και της 
Alphabet –μητρική της Google– 
το τρίτο τρίμηνο. Η αγορά, 
όμως, αντέδρασε με εντελώς 
διαφορετικό τρόπο απέναντι 
στα αποτελέσματα των δύο τε-
χνολογικών κολοσσών, με τη με-
τοχή της πρώτης να καταγράφει 
αλματώδη άνοδο και τη μετοχή 
της δεύτερης ισχυρές απώλειες.

Πρόκειται για σαφή ένδει-
ξη του έντονου ενδιαφέροντος 
των επενδυτών για την τεχνητή 
νοημοσύνη (ΑΙ). Οπως, δηλα-
δή, κινήθηκαν οι μετοχές με-
τά την ανακοίνωση των απο-
τελεσμάτων, φαίνεται ότι κατά 

την εκτίμηση της Wall Street η 
Microsoft ευνοείται περισσότε-
ρο από την ΑΙ στον τομέα του 
υπολογιστικού νέφους (cloud) 
έναντι της Google.

Ειδικότερα, η Microsoft εξέ-
πληξε τους επενδυτές με ανά-
πτυξη 28% στο κομμάτι του 
cloud, το Azure, ξεπερνώντας 
την πρόβλεψη της ίδιας της 
εταιρείας, αλλά και των ανα-
λυτών. Παρότι εξακολουθεί να 
αντιμετωπίζει δυσκολίες σε ό,τι 
αφορά τη βελτιστοποίηση των 
υπηρεσιών της, ενόσω οι κατα-
ναλωτές προσέχουν τα έξοδά 
τους, η απροσδόκητη ανάπτυ-
ξη μπορεί να αποδοθεί στην ΑΙ.

Οπως αναφέρεται σε άρθρο 
γνώμης στο Market Watch, οι 
εταιρείες τεχνολογίας γενικά 
αναζητούν τρόπους ενίσχυσης 
των υπηρεσιών ΑΙ που προσφέ-
ρουν. Πολλές προσθέτουν τέ-
τοιες υπηρεσίες μέσω επιπλέον 

λειτουργιών στο cloud. Επίσης, 
οι υπηρεσίες ΑΙ –από chatbot 
μέχρι εργαλεία επιτάχυνσης της 
συγγραφής εκθέσεων– απαιτούν 
μεγαλύτερη υπολογιστική ισχύ. 
Ετσι, και το Azure και το Google 
Cloud προσφέρουν ήδη νέες 
εφαρμογές λογισμικού, ώστε 
να καλύψουν αυτές τις ανάγκες.

Ο διευθύνων σύμβουλος της 
Microsoft, Σάτια Ναντέλα, χα-
ρακτήρισε την ΑΙ έναν «μονα-
δικό και ξεχωριστό» παράγοντα 
που ενισχύει το Azure. «∆εδο-
μένης της ηγετικής μας θέσης, 
βλέπουμε να ξεκινούν εντελώς 
νέα προγράμματα, τα οποία εί-
ναι στην ΑΙ», σημείωσε. Υπεν-
θυμίζεται πως η εταιρεία έχει 
επενδύσει αδρά στην OpenAI, η 
οποία ανέπτυξε το bot τεχνητής 
νοημοσύνης ChatGPT.

∆εδομένης της αυξανόμενης 
συμβολής της ΑΙ στους ισολογι-
σμούς της εταιρείας, τα έσοδα 
του Azure αναμένεται να αυ-
ξηθούν επιπλέον κατά 26% το 
τρέχον τρίμηνο.

Αντιθέτως, οι επενδυτές θε-
ωρούν πως η Alphabet, αν και 
έχει τη δυνατότητα, δεν ευ-
νοείται εξίσου από την ΑΙ, δε-
δομένου ότι το Google Cloud 
κατέγραψε τη χαμηλότερη τρι-
μηνιαία ανάπτυξη από το 2019. 

«Στο cloud αυτό αρχίσαμε σί-
γουρα να βλέπουμε πελάτες, οι 
οποίοι θέλουν να βελτιστοποι-
ήσουν τις δαπάνες τους. Βασι-
στήκαμε σ’ αυτό, ώστε να βο-
ηθήσουμε τους καταναλωτές, 
δεδομένων και άλλων προκλή-
σεων που αντιμετώπιζαν», δήλω-
σε ο διευθύνων σύμβουλος Σού-
νταρ Πιτσάι , κάπως ασαφώς.

Η Alphabet βλέπει «έντονο 
ενδιαφέρον για την AI», αλλά 
δεν έχει φανεί ακόμη εάν συμ-
βάλλει ουσιωδώς στην οικονο-
μική της επίδοση. Βέβαια, το 
Google Cloud έχει ισχυρό αντα-
γωνισμό και η ΑΙ μπορεί να μην 
ενισχύει αρκετά την επίδοσή 
της σ’ αυτή τη φάση, ώστε να 
ικανοποιήσει τους επενδυτές.

Η τεχνητή νοημοσύνη
ξεχωρίζει τους νικητές
από τους χαμένους

Η δυναμική επιστροφή των live
εκδηλώσεων μετά την πανδημία 

Σοβαρές επιπλοκές από την κρίση στη Μ. Ανατολή

Η μεγάλη ζήτηση εκτοξεύει τις τιμές εισιτηρίων και φέρνει το «funflation» 

Η αγορά θεωρεί 
ότι οι προοπτικές 
της Microsoft 
στην ΑΙ είναι 
καλύτερες 
από αυτές της Google.

Οποιαδήποτε επέκταση του πολέμου στη χερσόνησο του Σινά και στην 
περιοχή του Σουέζ αυξάνει τους κινδύνους πλήγματος στο ενεργειακό 
και μη ενεργειακό εμπόριο που περνάει από τη διώρυγα του Σουέζ.
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Τα ζωντανά θεάματα 
είναι αυτή τη στιγμή 
το πιο λαμπρό αστέρι 
στον ευρύτερο 
κλάδο των μέσων 
ενημέρωσης 
και της ψυχαγωγίας. 

Οι εταιρείες τεχνολογίας αναζητούν τρόπους ενίσχυσης των υπηρεσιών ΑΙ.
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Σε μια προσπάθεια να δώσει ώθη-
ση στη νεοπαγή αλλά προς 
το παρόν πολύ μικρή αγορά 
υδρογόνου, η Ε.Ε. διαθέτει 
δισεκατομμύρια ευρώ για τη 
χρηματοδότηση διασυνορια-
κών υποδομών μεταφοράς του 
καυσίμου του μέλλοντος, όπως 
πολλοί θεωρούν το υδρογόνο. 
Περιβαλλοντικές οργανώσεις 
αμφισβητούν, όμως, τη χρησι-
μότητα αυτών των υποδομών 
και τη βιωσιμότητά τους, εκ-
φράζουν φόβους ότι πολλές από 
αυτές δεν θα λειτουργήσουν 
ποτέ και βλέπουν αντιθέτως 
πολλά από αυτά τα έργα να δι-
αιωνίζουν τη χρήση ορυκτών 
καυσίμων.

Τον επόμενο μήνα πρόκειται 
να πραγματοποιηθεί δημοπρα-
σία της Ε.Ε. για έργα υδρογό-
νου με προβλεπόμενες επιδο-
τήσεις 800 εκατ. ευρώ. Θα είναι 
ανεξάρτητη από τον προϋπο-
λογισμό των 5,8 δισ. ευρώ που 
προβλέπει το πρόγραμμα σύν-
δεσης υποδομών ενέργειας 
(Connecting Europe Facility) για 
την περίοδο 2021-2027. Σύμφω-
να με σχετικό έγγραφο εργασίας 
που διέρρευσε στο Bloomberg, 

η Ε.Ε. εξετάζει αυτή την εποχή 
149 «σχέδια κοινού ενδιαφέρο-
ντος», εκ των οποίων τα μισά 
αφορούν την υποστήριξη δια-
συνοριακών συνδέσεων υδρο-
γόνου και γενικότερα υποδομών 
για τη χρήση και τη μεταφορά 
υδρογόνου.  

Οπως υπογραμμίζει ο Αρχούν 
Φλορά, υπεύθυνος θεμάτων Ευ-
ρώπης στο Ινστιτούτο Ενεργει-
ακών Οικονομικών και Χρημα-
τοοικονομικών Αναλύσεων, «η 
Ε.Ε. σχεδιάζει να δαπανήσει δε-
κάδες δισ. ευρώ από χρήματα 
των φορολογουμένων για την 
κατασκευή μεγάλων και φιλόδο-
ξων σχεδίων υδρογόνου, μολο-
νότι επικρατεί αβεβαιότητα σε 
σχέση με την προσφορά, τη ζή-
τηση και τις τιμές του υδρογό-
νου στο μέλλον». Ο ίδιος τονίζει 
πως αυτές οι αβέβαιες ως προς 
το μέλλον τους δαπάνες της Ε.Ε. 
«προδίδουν πως τα σχέδιά της 
για τις υποδομές υδρογόνου 

έχουν γίνει στην τύχη, χωρίς 
μελέτη και χωρίς σχεδιασμό».

Το πράσινο υδρογόνο, εκεί-
νο δηλαδή που παράγεται με 
τη χρήση ανανεώσιμων πηγών 
ενέργειας και χωρίς καθόλου 
εκπομπές ρύπων, συγκαταλέ-
γεται στους σημαντικότερους 
πυλώνες των σχεδίων της Ε.Ε. 
για τη μείωση των εκπομπών 
καυσαερίων μέσα στη δεκαε-
τία. Στόχος της Ε.Ε. είναι να δι-
ασφαλίσει μέχρι το 2030 συνο-
λικά 20 εκατ. τόνους υδρογόνου 
είτε από δική της παραγωγή εί-
τε από εισαγωγές. Στο μεταξύ, 
όμως, οι πολέμιοι των σχεδίων 
αυτών εκφράζουν φόβους πως 
για να λειτουργήσουν οι υπο-
δομές μεταφοράς του καυσίμου 
θα απαιτηθεί χρήση φυσικού 
αερίου με αποτέλεσμα να πα-
ρατείνονται και οι εκπομπές 
καυσαερίων στην Ε.Ε. Εξάλλου, 
μόνον το 10% των σχεδίων της 
Ε.Ε. επικεντρώνεται αποκλει-

στικά και μόνον στο πράσινο 
υδρογόνο, σύμφωνα με ανα-
λυτές της περιβαλλοντικής ορ-
γάνωσης Food & Water Action 
Europe. Επί του παρόντος η 
αγορά του καθαρού υδρογό-
νου είναι πάρα πολύ μικρή ακό-
μη και σε παγκόσμιο επίπεδο 
καθώς η παραγωγή του καυ-
σίμου μόνον με ανανεώσιμες 
πηγές ενέργειας είναι πολύ πιο 
δαπανηρή από την παραγωγή 
του «γκρίζου» υδρογόνου που 
παράγεται με τη χρήση ορυ-
κτών καυσίμων. Οι επιδοτήσεις 
στην παραγωγή ενέργειας και 
ειδικότερα στα ορυκτά καύσι-
μα έχουν αυξηθεί σημαντικά 
μετά τη ρωσική εισβολή στην 
Ουκρανία, καθώς οι περισσό-
τερες χώρες έθεσαν σε προτε-
ραιότητα την ενεργειακή τους 
ασφάλεια έναντι της στροφής 
στην πράσινη ενέργεια.

Οταν όμως πρόκειται για επι-
δοτήσεις στα ορυκτά καύσιμα, 

η πολιτική αυτή έρχεται σε σύ-
γκρουση με τον στόχο που έχει 
θέσει η Ε.Ε. να επιτύχει οικονο-
μία με μηδενικό αποτύπωμα άν-
θρακα μέχρι το 2050. Ερχεται, 
άλλωστε, σε κάθετη σύγκρουση 
με το σχέδιο της Ε.Ε. να απευθύ-
νει στον υπόλοιπο κόσμο έκκλη-
ση από το βήμα της διεθνούς 
συνόδου για το κλίμα ώστε να 
καταργήσουν οι χώρες τις επι-
δοτήσεις στα ορυκτά καύσιμα. 
Το έγγραφο της έκκλησης ανα-
φέρει μεταξύ άλλων ότι πρόκει-
ται να υποβληθεί στα αρμόδια 
όργανα της Ε.Ε. για επιδότηση 
ένα σχέδιο σύνδεσης υδρογό-
νου ανάμεσα στην Ισπανία και 
τη Γαλλία, συγκεκριμένα ο αγω-
γός Μπαρ-Μαρ από τη Βαρκε-
λώνη έως τη Μασσαλία. Το έγ-
γραφο τονίζει ότι πρόκειται για 
διασυνοριακό σχέδιο καίριας 
σημασίας για τη μετάβαση στην 
πράσινη οικονομία.

BLOOMBERG

Η Ε.Ε. σχεδιάζει να δαπανήσει δεκάδες δισ. ευρώ από χρήματα των φορολογουμένων για την κατασκευή μεγάλων 
και φιλόδοξων σχεδίων υδρογόνου, μολονότι επικρατεί αβεβαιότητα σε σχέση με την προσφορά, τη ζήτηση και τις 
τιμές του υδρογόνου στο μέλλον, τονίζει ο Αρχούν Φλορά, υπεύθυνος θεμάτων Ευρώπης στο Ινστιτούτο Ενεργεια-
κών Οικονομικών και Χρηματοοικονομικών Αναλύσεων.
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Η Κομισιόν εξετάζει 
αυτή την εποχή 
149 «σχέδια κοινού 
ενδιαφέροντος», 
εκ των οποίων 
τα μισά αφορούν 
διασυνοριακές 
συνδέσεις.

Ενστάσεις για τα μεγάλα έργα
υποδομών υδρογόνου της Ε.Ε. 
Χωρίς μελέτη και σχεδιασμό έργα δεκάδων δισεκατομμυρίων, λένε ειδικοί

ΑΝΑΛΥΣΗ

Ισως ο πόλεμος στην Ουκρα-
νία να μην εξελίσσεται όπως 
είχε σχεδιάσει, αλλά ο Ρώσος 
πρόεδρος Βλαντιμίρ Πούτιν 
τονίζει ότι η ρωσική οικο-
νομία είναι «καλύτερα και 
από όσο περιμέναμε». Τέτοια 
σχόλια είναι συνήθη από τον 
Ρώσο ηγέτη, καθώς η ρωσική 
οικονομία πράγματι υπερ-
θερμαίνεται με υψηλά επί-
πεδα απασχόλησης και τον 
πληθωρισμό να μην υποχω-
ρεί. Αν, όμως, κοιτάξει κα-
νείς κάτω από την επιφά-
νεια, όχι μόνον βλέπει πως 
η ανάπτυξη είναι προσωρι-
νή αλλά και ότι αποτελεί το 
πρελούδιο ενός επώδυνου 
μέλλοντος. Ο Πούτιν έχει με-
τατρέψει την οικονομία της 
Ρωσίας σε μηχανισμό χρη-
ματοδότησης του πολέμου.

Σύμφωνα με το ∆ΝΤ, το 
ΑΕΠ της Ρωσίας θα αυξη-
θεί φέτος κατά 2,2%, δηλα-
δή κατά ποσοστό τριπλάσιο 
της ανάπτυξης που θα έχει 
φέτος η Ευρωζώνη. Τον Φε-
βρουάριο η πρόβλεψη του 
∆ΝΤ ήταν για ανάπτυξη μό-
λις 0,7% για όλο το 2023 και 
είχε θεωρηθεί αισιόδοξη. 

Μοναδική πηγή προέλευ-
σης αυτής της ανάπτυξης εί-
ναι οι εκτεταμένες δαπάνες 
της κυβέρνησης, που έχει 
παραβιάσει τη μακροχρό-
νια παράδοση της δημοσι-
ονομικής πειθαρχίας για να 
χρηματοδοτήσει τον πόλε-
μο στην Ουκρανία. Ο προ-
ϋπολογισμός για την άμυνα 
έχει διογκωθεί σε ένα 3,9% 
του ΑΕΠ για φέτος από το 
2,7% στο οποίο ανερχόταν 
το 2021, πριν από την εισβο-
λή στην Ουκρανία. Θα αυξη-
θεί κατά περισσότερο από 
70% μέσα στο επόμενο έτος 
και θα φτάσει στο 6% του 
ΑΕΠ σύμφωνα με τα σχέδια 
του Κρεμλίνου.

Οι υψηλές αποδόσεις της 
ρωσικής οικονομίας οφείλο-
νται, άλλωστε, και στο γεγο-
νός ότι έχει προσαρμοστεί 
στις κυρώσεις. Η Μόσχα 

έχει εντοπίσει όλα τα «πα-
ραθυράκια» και όλους τους 
εναλλακτικούς εμπορικούς  
δρόμους για να αποκτά τα 
απαγορευμένα προϊόντα που 
αρχικά εξάγονται στην Ευ-
ρώπη και σε άλλες χώρες, 
όπως τα εξαρτήματα αερο-
σκαφών μέσω Λιθουανίας 
και τους μικροεπεξεργαστές 
μέσω Καζακστάν. Στο μετα-
ξύ, η άνοδος των τιμών του 
πετρελαίου, που έχουν αυξη-
θεί σχεδόν 60% σε σύγκριση 
με τα χαμηλά επίπεδα του 
Μαρτίου,  προσφέρει στήρι-
ξη στη ρωσική οικονομία και 
πολύτιμα έσοδα στην κυβέρ-
νηση. Και ο Πούτιν δηλώνει 
τώρα πως το δημοσιονομικό 
έλλειμμα θα είναι μόλις 1% 
του ΑΕΠ φέτος, δηλαδή το 
ήμισυ της αρχικής εκτίμη-
σης της κυβέρνησης.

Μεσοπρόθεσμα, όμως, η 
οικονομία απειλείται από 
μια σειρά «ωρολογιακές 
βόμβες», όπως είπε η Ρωσί-
δα οικονομολόγος Αλεξάν-
δρα Προκοπένκο. Η πρώτη 
βόμβα είναι η μαζική έξοδος 
των ταλαντούχων νέων. Τα 
υψηλά επίπεδα απασχόλη-
σης οφείλονται στις 800.000 
με 900.000 Ρώσους υψηλής 
εξειδίκευσης που εγκατέλει-
ψαν τη χώρα μετά την εισβο-
λή στην Ουκρανία. Ανάμεσά 
τους υπάλληλοι τεχνολογι-
κών εταιρειών ή ξένων επι-
χειρήσεων και οργανισμών. 
Αυτή, όμως, η εκροή ταλα-
ντούχων νέων κάποια στιγ-
μή θα υπονομεύσει την οι-
κονομία. Η δεύτερη βόμβα 
είναι η αποδυνάμωση του 
νομίσματος. Το ρούβλι έχει 
υποτιμηθεί κατά 30% από 
τον Ιανουάριο. Η πτώση 
του έχει επιταχυνθεί από 
τον Ιούνιο και η Τράπεζα 
της Ρωσίας δεν κατόρθωσε 
να ανακόψει τη διολίσθηση 
ούτε όταν αύξησε το βασι-
κό επιτόκιό της από το 7,5% 
στο 13%. 

Η μείωση των επενδύσε-
ων για την παιδεία προς χά-
ριν της άμυνας θα επιτείνει 
μεσοπρόθεσμα και μακρο-
πρόθεσμα την πτώση της 
παραγωγικότητας. Και το 
χειρότερο όλων, η τωρινή 
ανάπτυξη της Ρωσίας την 
εξαρτά όλο και περισσότε-
ρο από την Κίνα. Το διμερές 
εμπόριο έχει αυξηθεί και το 
Πεκίνο αγοράζει το ρωσικό 
πετρέλαιο που δεν μπορεί να 
πουληθεί στην Ευρώπη, ενώ 
το γουάν έχει αντικαταστή-
σει το δολάριο στις περισ-
σότερες συναλλαγές.

Εκτιμάται ότι 
800.000 με 
900.000 νέοι Ρώσοι 
υψηλής εξειδίκευσης 
εγκατέλειψαν 
τη χώρα μετά 
την εισβολή 
στην Ουκρανία. 

Οι «ωρολογιακές βόμβες»
της ρωσικής οικονομίας

Του ΠΙΕΡ ΜΠΡΙΑΝΚΟΝ / REUTERS

Η ξηρασία του προηγούμενου 
έτους στην Ισπανία, μία από 
τις μεγαλύτερες ελαιοπαραγω-
γούς στον πλανήτη, συρρίκνωσε 
τις καλλιέργειες και οδήγησε σε 
σημαντική πτώση την παραγω-
γή ελαιολάδου. Ο κακός καιρός 
και οι εκτεταμένες πυρκαγιές 
σε άλλες χώρες με απέραντους 
ελαιώνες, όπως η Ιταλία, η Ελ-
λάδα και η Πορτογαλία, συνέβα-
λαν στο να εκτιναχθούν οι τιμές 
σε ένα προϊόν που αποτελεί τη 
βάση της διατροφής όλο και πε-
ρισσότερων ανθρώπων.

Οπως το πετρέλαιο, έτσι και 
το ελαιόλαδο είναι ένα προϊόν 
που ανταλλάσσεται παγκοσμίως 
και τα προβλήματα σε μια χώρα 
του πλανήτη έχουν αντίκτυπο 
παντού. Οι ΗΠΑ εισάγουν σχε-
δόν όλο το λάδι που καταλώνουν 
από την Ιταλία και την Ισπανία, 
κι έτσι, η φετινή πτώση στην πα-
ραγωγή έχει οδηγήσει σε αύξη-
ση των τιμών κατά τουλάχιστον 

10%. Aποτέλεσμα αυτού είναι 
οι τιμές να σκαρφαλώνουν σε 
δυσθεώρητα ύψη, ξεπερνώντας 
τις 9.000 δολάρια ανά τόνο. Το 
εμφιαλωμένο λάδι, το οποίο όλο 
και περισσότερα αμερικανικά 
νοικοκυριά έχουν βάλει στην 
καθημερινότητά τους στο πλαί-
σιο μιας υγιούς μεσογειακής δι-
ατροφής, γίνεται σταδιακά ένα 
προϊόν για προνομιούχους.

Τα απρόβλεπτα και ασυνή-
θιστα καιρικά φαινόμενα που 
σχετίζονται με την κλιματική 
αλλαγή και μείωσαν τις σοδειές 
των ελαιοπαραγωγών, έχουν 

πλήξει επίσης τα γαλλικά κρα-
σιά, τα πορτοκάλια από τη 
Φλόριντα και άλλες φημισμέ-
νες τοπικές παραγωγές. Η αύ-
ξηση στις τιμές των τροφίμων 
εξαιτίας των παραπάνω αποτέ-
λεσε και κεντρικό παράγοντα 
στην άνοδο του πληθωρισμού 
των τελευταίων μηνών. Εχει 
φτάσει να είναι τόσο πολύτι-
μο, που σε μερικές περιπτώσεις 
έχει προσελκύσει συμμορίες 
εγκληματιών με μεγάλες κλο-
πές σε εργοστάσια και χωρά-
φια να έχουν σημειωθεί στην 
Ιταλία και στην Ελλάδα.

Η νότια Ευρώπη είναι για το 
ελαιόλαδο ό,τι είναι η Μέση Ανα-
τολή για το πετρέλαιο. Και τα 
πράγματα δεν δείχνουν να πη-
γαίνουν καλά ούτε για τη φετι-
νή σοδειά που ξεκίνησε, όπως 
πάντα, στις αρχές Οκτωβρίου: Η 
Κομισιόν είπε πως η παραγωγή 
ελαιολάδου στην Ισπανία, στην 
Ιταλία και σε άλλες χώρες της 
Ε.Ε. θα ανακάμψει «ελαφρώς» 
από την πτώση 40% που σημεί-

ωσε πέρυσι, περιορίζοντας πε-
ραιτέρω τους εφοδιασμούς και 
αυξάνοντας τις τιμές.

Ο Γκρέι Μπρουκς, ιδιοκτήτης 
της πιτσαρίας Toro στο Ντάρχαμ 
της Βόρειας Καρολίνας, σημειώ-
νει πως το ελαιόλαδο τού είναι 
εντελώς απαραίτητο, γιατί δίνει 
στις άκρες της πίτσας του αυτή 
τη μοναδική υφή και γεύση που 
περιγράφει ως «ένα υβρίδιο με-
ταξύ παραδοσιακής ζύμης και 
φοκάτσια». Η αύξηση στην τιμή 
του ελαιολάδου, που φέρνει από 
την Ιταλία, λέει πως άγγιξε φέτος 
το 10%. Οι τιμές στα περισσότε-
ρα προϊόντα του έχουν αυξηθεί 
κατά 1 δολάριο – σε μερικά και 2. 
∆εν θέλει να αλλάξει τη συνταγή 
του, όμως, η αύξηση των τιμών 
έχει κάνει τη δουλειά του πολύ 
πιο δύσκολη. Και το ελαιόλαδο 
δεν είναι ο μοναδικός πονοκέ-
φαλος. «Πολλοί άνθρωποι σαν 
εμένα δυσκολεύονται να σηκώ-
σουν το βάρος αυτού που συμ-
βαίνει», λέει.

THE NEW YORK TIMES

Tο ελαιόλαδο αποτελεί πλέον προϊόν για προνομιούχους καταναλωτές

Εμφιαλωτήριο ελαιολάδου στο Ντάλας. Η ιδιοκτήτρια αναμένει φέτος να 
πληρώσει περίπου 20% πιο ακριβά για την προμήθεια πρώτης ύλης.

ZE
R

B
 M

EL
LI

SH
/T

H
E 

N
EW

 Y
O

R
K

 T
IM

ES

Παγκόσμια εκτίναξη
της τιμής του εξαιτίας 
της ξηρασίας
στην Ισπανία και
των πυρκαγιών 
σε Ιταλία, Ελλάδα, 
Πορτογαλία.

Του ΣΑΝΤΟΥΛ ΝΕΡΚΑΡ
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Συνολικά κεφάλαια ύψους 1,5 δισ. ευρώ
αναμένεται να διαθέσει τα επόμενα
χρόνια η κυβέρνηση στο πλαίσιο της
επανενεργοποίησης της πολιτικής
κοινωνικής στέγης. Σύμφωνα με τον
υπουργό Εθνικής Οικονομίας και Οι-
κονομικών Κωστή Χατζηδάκη, ο οποίος
μίλησε χθες στο 24ο συνέδριο της Pro-
dexpo, «στόχος μας είναι να αυξήσουμε
την προσφορά ακινήτων στην αγορά,
ώστε να μειωθούν οι υψηλές τιμές
ενοικίασης. Για τον σκοπό αυτόν θα
αξιοποιήσουμε και ακίνητη περιουσία
του Δημοσίου. Δεν χρειάζεται να πε-
ριμένουμε χρόνια έως ότου να ολο-
κληρωθεί η πλήρης καταγραφή του
100% των ακινήτων που ελέγχει το
Δημόσιο. Πρέπει να επικεντρωθούμε
σε όσα έχουν καταγραφεί πλήρως»,
ανέφερε ο κ. Χατζηδάκης. 

Σύμφωνα με τον ίδιο, το επόμενο
διάστημα θα «τρέξει» μια σειρά από
προγράμματα και δράσεις προς αυτή
την κατεύθυνση, όπως για παράδειγμα
η αξιοποίηση εκτάσεων μέσω ΣΔΙΤ,
στο πλαίσιο του θεσμού της κοινω-
νικής αντιπαροχής, που θα αφορά
την εύρεση προσιτής στέγης σε νέους
ηλικίας 25-39 ετών. «Υπάρχουν οικό-
πεδα που ανήκουν στη ΔΥΠΑ και βρί-
σκονται στην Κηφισιά. Οι επενδυτές
θα κρατούν ένα τμήμα του ακινήτου
για δική τους αξιοποίηση και τα υπό-
λοιπα θα πηγαίνουν με κοινωνικά κρι-
τήρια σε ανθρώπους που τα πληρούν.
Εκεί θα έχει και ο ιδιώτης συμφέρον
τα κτίρια να είναι υψηλού επιπέδου»,
επισήμανε ο κ. Χατζηδάκης.   

Υπενθυμίζεται ότι στην πρώτη φά-
ση του προγράμματος θα ανακατα-
σκευαστούν κλειστά κτίρια του Δη-
μοσίου, ώστε να παραχωρηθούν –
έναντι μικρού μισθώματος– σε νέους
ή νέα ζευγάρια. Σε δεύτερο στάδιο θα
«τρέξουν» εντός του 2024 οι διαγω-
νισμοί για να επιλεχθούν οι ανάδοχοι
που θα αξιοποιήσουν αδόμητα οικό-
πεδα της ΔΥΠΑ με στόχο το 2025 να

έχει ολοκληρωθεί η ανέγερση των
πρώτων κατοικιών από τους ιδιώτες
κατασκευαστές. Στη συνέχεια η ΔΥΠΑ
θα δημοσιεύσει την πρόσκληση για
την επιλογή των δικαιούχων βάσει
κοινωνικών κριτηρίων. Από την κα-
ταγραφή που έχει γίνει εντοπίστηκαν
98 κατάλληλα οικόπεδα εντός σχεδίου,
συνολικής επιφάνειας 627 στρεμμά-

των, εκ των οποίων το ένα τρίτο είναι
στην Αττική, αλλά και 10 οικόπεδα
με οικοδομική άδεια επιφάνειας 75
στρεμμάτων τα οποία θεωρούνται τα
πλέον ώριμα για αξιοποίηση. Στον
σχεδιασμό εντάσσονται όμως και
εκτάσεις εκτός σχεδίου, όπως και
αδιάθετες κατοικίες, διαμερίσματα,
γραφεία. Πρόκειται για 11 στρέμματα
στην Κηφισιά, 20 στην Παιανία, 40
στη Λάρισα, 28 στην Ξάνθη και 74
στον Βόλο, όπου και θα ανεγερθούν
κοινωνικές κατοικίες.  

Ενα άλλο πρόγραμμα που θα ξεκι-
νήσει τον Δεκέμβριο αφορά την επι-
δότηση της ανακαίνισης/επισκευής
των κενών διαμερισμάτων, υπό την
προϋπόθεση αυτά να επιστρέψουν
στην αγορά μέσω της μακροχρόνιας
μίσθωσής τους για περίοδο τουλάχιστον
τριών ετών. Το πρόγραμμα, με τον

τίτλο «Ανακαινίζω - Ενοικιάζω», θα ξε-
κινήσει με προϋπολογισμό 50 εκατ.
ευρώ. Το ποσό της επιδότησης ανέρ-
χεται σε έως 10.000 ευρώ και αφορά
ποσοστό 40% των δαπανών που θα γί-
νουν. Στο πρόγραμμα θα μπορούν να
συμμετάσχουν ιδιοκτήτες ή επικαρ-
πωτές ακινήτων (εφόσον το ποσοστό
υπερβαίνει το 50%), επιφάνειας έως
100 τ.μ., με ετήσιο οικογενειακό εισό-
δημα (φορολογητέο) που δεν ξεπερνάει
τις 40.000 ευρώ. Η ακίνητη περιουσία
τους δεν μπορεί να υπερβαίνει τις
300.000 ευρώ. Προφανώς το επιλέξιμο
ακίνητο θα πρέπει να είναι δηλωμένο
ως κενό στο έντυπο Ε2 (για τα τελευταία
τρία χρόνια), ενώ οι ενδιαφερόμενοι
δεν θα πρέπει να έχουν λάβει επιδότηση
για άλλο πρόγραμμα εξοικονόμησης
ενέργειας ή ανακαίνισης τα τελευταία
πέντε χρόνια.

Πακέτο 1,5 δισ. για δράσεις
φθηνής στέγης σε ενοικιαστές   
Επιδότηση ανακαίνισης κλειστών σπιτιών, αξιοποίηση εκτάσεων του Δημοσίου 

Ενα εκατομμύριο
ακίνητα είναι
εκτός αγοράς
Σύμφωνα με όσα ανέφεραν φορείς της αγοράς ακινήτων,
υπολογίζεται ότι περίπου 1 εκατ. κατοικίες είναι
σήμερα εκτός αγοράς, είτε επειδή είναι δεσμευμένες
λόγω χρεών είτε δηλώνονται ως κενές/μη χρησιμο-
ποιούμενες από τους ιδιοκτήτες (πάνω από 750.000,
με βάση τα σχετικά στοιχεία), π.χ. λόγω νομικών δια-
φορών, ή εκτεταμένων ζημιών, ή και λόγω της απρο-
θυμίας των κατόχων τους να τις εκμισθώσουν, λόγω
αρνητικής εμπειρίας στο παρελθόν.

«Το παράδοξο στην Ελλάδα είναι ότι υπάρχει πρό-
βλημα διαθεσιμότητας κατοικιών. Υπολογίζουμε ότι
πάνω από 185.000 κατοικίες πρόκειται να διατεθούν
σταδιακά στην αγορά τα επόμενα 5-7 χρόνια, μέσω
πλειστηριασμών», σημείωσε ο κ. Αντώνης Μαρκό-
πουλος, συνιδρυτής και διευθύνων σύμβουλος της
Prosperty, ψηφιακής πλατφόρμας διαχείρισης ακι-
νήτων. Τα ακίνητα αυτά βρίσκονται σήμερα υπό τη
διαχείριση των εταιρειών διαχείρισης απαιτήσεων
(servicers), που έχουν και την ευθύνη της ωρίμανσής
τους. Μάλιστα, από τα ακίνητα αυτά, περίπου 70%-
75% βρίσκονται στα δύο
μεγάλα αστικά κέντρα
της Αθήνας και της Θεσ-
σαλονίκης.

Η αξιοποίηση των κα-
τοικιών αυτών αποτελεί
μια επενδυτική ευκαιρία,
ωστόσο, η αποτελεσμα-
τική διάθεσή τους στην
αγορά, προκειμένου να
καλύψουν πράγματι στε-
γαστικές ανάγκες και να συμβάλουν στην εκλογίκευση
των τιμών πώλησης, έγκειται και στην αλλαγή του
πλαισίου των πλειστηριασμών. Σύμφωνα με τα όσα
ανέφερε στην «Κ» ο κ. Μαρκόπουλος, υπάρχουν τρεις
βασικοί λόγοι για τους οποίους δεν πωλούνται πολλές
κατοικίες μέσω πλειστηριασμού. «Ο πρώτος λόγος
είναι κοινωνικός, καθώς είναι πολλοί εκείνοι που δεν
επιθυμούν να αποκτήσουν ακίνητο με τον τρόπο
αυτό, για λόγους αλληλεγγύης. Ο δεύτερος λόγος έγ-
κειται στο ότι χρειάζεται να έχει κανείς διαθέσιμη
ρευστότητα, ίση με το 100% της αξίας του ακινήτου»,
τονίζει ο κ. Μαρκόπουλος. Ακόμη και αν υπάρχει
τέτοια ρευστότητα, είναι λίγοι εκείνοι που είναι πρό-
θυμοι να δεσμεύσουν τα χρήματά τους για τόσο ση-
μαντικό χρονικό διάστημα, καθώς απαιτείται και χρό-
νος έως ότου ολοκληρωθεί η διαδικασία της απόδοσης
του ακινήτου που θα πωληθεί μέσω πλειστηριασμού.
Ο τρίτος λόγος έγκειται στο ότι δεν παρέχονται επαρκή
στοιχεία για την κατάσταση και το εσωτερικό των
ακινήτων, κάτι που επίσης λειτουργεί αποτρεπτικά.
Σύμφωνα με την κυρία Ολγα Ευτυχίδου, επικεφαλής
νομικού τμήματος του γραφείου Σιούφας & Συνεργάτες,
«υπάρχει μια μεγάλη δεξαμενή ακινήτων που θα μπο-
ρούσαν να συνδράμουν στην ικανοποίηση της ζή-
τησης».

<<<<<<<

750.000 κατοικίες
είναι κλειστές και
185.000 βρίσκο-
νται στην κατοχή
των servicers.

«Στόχος μας είναι να αυξήσουμε την προσφορά ακινήτων στην αγορά, ώστε να μειωθούν οι υψηλές τιμές ενοικίασης», ανέφε-
ρε ο υπουργός Εθνικής Οικονομίας Κωστής Χατζηδάκης, στο 24ο συνέδριο της Prodexpo.

<<<<<<<

Σε πρώτη φάση 
θα ανακατασκευαστούν
κλειστά κτίρια 
του Δημοσίου και 
θα δοθούν σε νέους 
έναντι μικρού ενοικίου. 

Ξεπέρασαν το ρεκόρ του 2008 
οι τιμές των νεόδμητων στην Αττική
Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Σημαντικά υψηλότερες ακόμη και
σε σχέση με το προηγούμενο από-
γειο της αγοράς κατοικίας, που
είχε καταγραφεί το 2008, είναι πλέ-
ον οι τιμές πώλησης νεόδμητων
κατοικιών σε διάφορες περιοχές
της Αττικής, δείγμα της ανάκαμψης
που έχει καταγραφεί, αλλά και των
σαφώς υψηλότερων, ποιοτικότερων
προδιαγραφών των ακινήτων που
κατασκευάζονται σήμερα, τόσο
λειτουργικά όσο και από την άποψη
της ενεργειακής τους απόδοσης.
Σύμφωνα με όσα ανέφερε στο πλαί-
σιο του συνεδρίου Prodexpo, ο κ.
Πάνος Χαραλαμπόπουλος, επικε-
φαλής της εταιρείας εκτιμήσεων
ακινήτων Solum, «παρότι στο σύ-
νολο της Αττικής οι τιμές πώλησης
νεόδμητων κατοικιών εξακολου-
θούν να υπολείπονται, έστω οριακά
κατά μόλις 2%-3% σε σύγκριση με
το 2008, σε πολλές περιοχές δεν
ισχύει κάτι τέτοιο, καθώς οι τιμές
είναι πολύ υψηλότερες. 

Ειδικότερα, στα νότια προάστια,
οι τιμές των νέων κατασκευών εί-
ναι πλέον 30% υψηλότερες σε σχέ-
ση με το 2008, στο κέντρο της
Αθήνας, οι αυξήσεις αγγίζουν το
20% και στα βόρεια προάστια πα-
ρατηρούνται τιμές που είναι 20%
υψηλότερες συγκριτικά με το 2008.
Παράλληλα, όπως τόνισε ο κ. Χα-
ραλαμπόπουλος, «περιοχές όπου
δρομολογούνται σημαντικές επεν-
δύσεις, όπως η Πλ. Ομόνοιας ή το
κέντρο του Πειραιά, όπου στρέ-
φονται σήμερα πολλοί ξένοι αγο-

ραστές, αναμένεται να καταγρά-
ψουν μεγάλες αυξήσεις το επόμενο
διάστημα. Παράλληλα, βλέπουμε
πλέον και ζητούμενες τιμές της
τάξεως των 7.000 ευρώ/τ.μ. σε νέες
κατασκευές π.χ. στο Μαρούσι και
10.000 ευρώ/τ.μ. στην Κηφισιά».
Συνολικά, πάντως, σε πανελλαδικό
επίπεδο, οι τιμές των νεόδμητων
είναι 7%-8% χαμηλότερες συγκρι-
τικά με το 2008. Παράλληλα, όπως
τόνισε η κ. Βάλια Δήμου, επικε-
φαλής πωλήσεων της Cerved Pro-
perty Services, «η αγορά είναι δια-

φορετικών ταχυτήτων. Για παρά-
δειγμα, στα δυτικά προάστια, οι
τιμές των νεόδμητων κατοικιών
εξακολουθούν και σήμερα να είναι
χαμηλότερες κατά 10%-12% έναντι
του 2008, ενώ στο Ιλιον η απόκλιση
είναι 20%. 

Στην Ανατολική Αττική, π.χ.
στην Παιανία, ένα νεόδμητο πω-
λείται σήμερα αντί ποσού 2.500
ευρώ/τ.μ., όταν το 2008 η αντίστοι-
χη τιμή ήταν 3.400 ευρώ/τ.μ., δη-
λαδή σήμερα το κόστος αγοράς εί-
ναι 30% χαμηλότερο». Σύμφωνα
με την κυρία Δήμου, στο τέλος του
2022, οι τιμές στο σύνολο της αγο-
ράς κατοικίας (νεόδμητα και με-
ταχειρισμένα) υπολείπονταν κατά
12% σε σχέση με το 2010. Η Cerved
Property Services εκτιμά πως οι
αξίες θα συνεχιστούν να αυξάνον-
ται τόσο το 2024 όσο και το 2025,
αλλά με ηπιότερο ρυθμό ανόδου
έναντι των τελευταίων μηνών. 

<<<<<<<

Σε πανελλαδικό επίπε-
δο, οι τιμές των νέων
κατασκευών είναι 
7%-8% χαμηλότερες 
συγκριτικά με το 2008.

Αναζωπυρώνεται το ενδιαφέρον
των Ελλήνων για εξοχική κατοικία
Μεγάλη αύξηση των αναζητή-
σεων για εξοχικές κατοικίες κα-
ταγράφεται από Ελληνες αγορα-
στές κατά το φετινό τρίτο τρί-
μηνο, σύμφωνα με έρευνα που
παρουσίασε το δίκτυο αγγελιών
ακινήτων Spitogatos. Η αύξηση
των αναζητήσεων φθάνει στο
20%, ξεπερνώντας μάλιστα την
αντίστοιχη αύξηση των αναζη-
τήσεων από ξένους ενδιαφερο-
μένους, που διαμορφώθηκε στο
15%. Αντίστοιχα, η μέση ζητού-
μενη τιμή πώλησης κατέγραψε
ετήσια αύξηση 4,7%, ενώ κατά
μέσον όρο όσοι ενδιαφέρονται
για την απόκτηση εξοχικής κα-
τοικίας διαθέτουν προϋπολογι-
σμό της τάξεως των 300.000-
350.000 ευρώ ή 4.000-5.000 ευ-
ρώ/τ.μ., με βάση και τη μέση ζη-
τούμενη επιφάνεια.

Η επιστροφή του εγχώριου
αγοραστικού κοινού στην αγορά
εξοχικής κατοικίας αποτελεί ση-
μαντική εξέλιξη, η οποία κατα-
γράφεται για πρώτη φορά μετά
την οικονομική κρίση και σημα-
τοδοτεί την πλήρη ανάκαμψη
της ζήτησης στην αγορά, καθώς
κατά κανόνα τα εξοχικά είναι η
τελευταία κατηγορία ακινήτων
που ανακάμπτει, όπως σημείωσε
ο κ. Γιάννης Ξυλάς, επικεφαλής
της Geoaxis, εταιρείας εκτιμή-
σεων ακινήτων. 

Με βάση τα ευρήματα του Spi-
togatos, στα νότια προάστια της
Αττικής, το 86% της ζήτησης εξο-
χικών προέρχεται από Ελληνες
(14% από ξένους), ενώ στις Κυ-

κλάδες, το 65% των αναζητήσεων
προέρχεται από Ελληνες και το
35% από ξένους.

Σύμφωνα με τον κ. Γιώργο Γα-
βριηλίδη, διευθύνοντα σύμβουλο
της Elxis, η οποία ειδικεύεται
στην πώληση εξοχικών κατοικιών
σε ξένους, «υπάρχει σήμερα μια
τεράστια δεξαμενή αγοραστών
από τη βορειοδυτική Ευρώπη,
που υπερβαίνει τα 3 εκατ. αν-
θρώπους και αυτό με πολύ συν-
τηρητική εκτίμηση. Περίπου 300
εκατ. άνθρωποι στις χώρες απ’

όπου αγοράζονται ήδη εξοχικά
στην Ελλάδα, δηλαδή Γερμανία,
Ελβετία, Αυστρία, Ολλανδία, Βέλ-
γιο, Γαλλία και Ην. Βασίλειο,
έχουν διαθέσιμα ποσά της τάξεως
των 250.000-300.000 ευρώ, τα
οποία δεν μπορούν να αξιοποι-
ήσουν, αφού δεν μπορούν να
αποκτήσουν κατοικία στη χώρα
τους με τέτοιο ποσό και η λήψη
στεγαστικού δανείου ως επιλογή
κρίνεται πλέον απαγορευτική,
λόγω της ανόδου των επιτοκίων.
Ετσι, αναζητούν άλλες αγορές
για να επενδύσουν τα χρήματά
τους, όπως μια σύγχρονη εξοχική
κατοικία, που να μπορεί να προ-
σφέρει μια καλή απόδοση». Οπως
σημειώνει ο κ. Γαβριηλίδης, από
αυτήν την άποψη η Ελλάδα απο-
τελεί μια εξαιρετική επιλογή, λό-
γων των προσιτών τιμών που αυ-
τή εξακολουθεί να προσφέρει. 

ΝΙΚΟΣ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

<<<<<<<

Ο αριθμός των ανα-
ζητήσεων για παραθε-
ριστικές κατοικίες 
έχει αυξηθεί κατά 20%
το γ΄ τρίμηνο.

Στα νότια προάστια, οι τιμές των νέων κατασκευών είναι 30% υψηλότερες σε
σχέση με το 2008 και στο κέντρο της Αθήνας οι αυξήσεις αγγίζουν το 20%.

Οσοι ενδιαφέρονται για την απόκτηση εξοχικής κατοικίας διαθέτουν προ-
ϋπολογισμό της τάξεως των 300.000-350.000 ευρώ.



Μια κορνίζα με μια ασπρόμαυρη 
φωτογραφία δέσποζε στο σπίτι 
όπου μεγάλωσε ο Αλφιο Μπούσα 
σε μια μικρή πόλη της Σικελίας. 
Η εικόνα ενός νεαρού με συμπα-
θητικά αλλά σκληρά χαρακτηρι-
στικά, κοντό μουστάκι, άψογο 
κούρεμα και στρατιωτική στολή 
τρόμαζε τον νεαρό Αλφιο. Ηταν ο 
μακρινός του θείος, αδελφός του 
παππού του, Τζιοβάνι Μπούσα, 
τον οποίο δεν γνώρισε ποτέ. Η 
ανάμνησή του γέμιζε πίκρα την 
οικογένεια και όλοι ήξεραν ότι ο 
παππούς δεν μιλούσε ποτέ για 
εκείνον.

Προερχόμενος από μικρή οι-
κογένεια αγροτών, ο Τζιοβάνι 
κλήθηκε στον στρατό το 1938 
με περιέργεια για τον κόσμο που 
ανοιγόταν μπροστά του, αλλά και 
φόβο για έναν πόλεμο που ερχό-
ταν τον οποίο δεν καταλάβαινε. 
Η επικοινωνία με την οικογένειά 
του ήταν σχεδόν ανύπαρκτη. Ενα 
γράμμα που εντόπισε πολύ αργό-
τερα και με πολύ κόπο ο Αλφιο 
Μπούσα στα στρατιωτικά αρχεία 
δεν έφτασε ποτέ στον προορισμό 
του. Είχε συμβουλές για τη φρο-
ντίδα των δέντρων στα κτήματα 
της οικογένειας.

Ο Τζιοβάνι Μπούσα δηλώθηκε 
«αγνοούμενος στα Βαλκάνια» το 
1944 και η ανάμνησή του στοί-
χειωσε τον αδελφό του. Κανείς 
δεν ήξερε τι είχε συμβεί στον νε-
αρό με το μουστάκι και πού βρι-
σκόταν. Ο Αλφιο Μπούσα ορκί-
στηκε στον παππού του ότι θα 
βάλει όλες του τις δυνάμεις για 
να μάθει τι απέγινε ο Τζιοβάνι.

Τον περασμένο Μάρτιο, ο Αλ-
φιο, η δεύτερη γενιά των Μπούσα 
μετά τον Ελληνοϊταλικό Πόλεμο, 
παρέλαβε από τον δύτη Αριστο-
τέλη Ζερβούδη μια μεταλλική κα-
ραβάνα με χαραγμένο το όνομα 
του θείου του και την ημερομη-
νία 23 Ιουνίου 1943. Οκτώ μήνες 
ύστερα από εκείνο το ίχνος που 
χάραξε με το μαχαίρι του, ο Τζι-
οβάνι θα έβρισκε τον θάνατο τον 
Φεβρουάριο του 1944 στο ναυάγιο 
του «Ορια», σε μία από τις μεγα-
λύτερες ναυτικές τραγωδίες της 
Μεσογείου, που έγινε στα ανοι-
χτά του Σουνίου.

«Οταν κράτησα την καραβάνα 

στα χέρια μου έπαθα σοκ. Ηξερα 
ότι είναι ένα άψυχο αντικείμε-
νο, αλλά για μένα ήταν ο μακρι-
νός μου θείος», λέει στην «Κ» ο 
Αλφιο Μπούσα από το σπίτι του 
στη Σικελία, και με την κάμερα 
του τηλεφώνου του μας δείχνει 
σε μια γωνιά του σπιτιού του μια 
προθήκη με την καραβάνα του 
Τζιοβάνι, που συμπλήρωσε ένα 
μεγάλο κενό στην οικογενειακή 
ιστορία. «Η αναζήτηση της ιστο-
ρίας του θείου μου ήταν ένα με-
γάλο και δύσκολο ταξίδι».

Το νορβηγικό ατμόπλοιο 
«Ορια» ναυπηγήθηκε το 1920 και 
ταξίδεψε αρχικά για λογαριασμό 
εμπορικών εταιρειών. Με την κή-
ρυξη του Β΄ Παγκοσμίου Πολέμου 
χρησιμοποιήθηκε από τις ναζι-
στικές δυνάμεις για τη μεταφο-
ρά στρατευμάτων. Μετά τη μάχη 

της Ρόδου, το 1943, μεταξύ ιτα-
λικών και γερμανικών δυνάμεων 
για τον έλεγχο του νησιού, οι νι-
κητές Γερμανοί έπρεπε να μετα-
φέρουν στον Πειραιά χιλιάδες 
Ιταλούς αιχμαλώτους με τελικό 
προορισμό τα ναζιστικά στρατό-
πεδα συγκέντρωσης. Για τη με-
ταφορά των στρατιωτών χρησι-
μοποιήθηκαν διάφορα πλοία, ως 
επί το πλείστον ακατάλληλα για 
τέτοιου είδους μεταφορές, και 
ένα από αυτά ήταν το νορβηγι-
κό ατμόπλοιο.

Τρικυμία
Η ιστορία είναι εδώ και πολλά 

χρόνια γνωστή. Συνοδεία τριών 
γερμανικών τορπιλακάτων, το 
«Ορια» ξεκίνησε το ταξίδι του από 
τη Ρόδο στις 7 Φεβρουαρίου 1944 
με περίπου 4.233 Ιταλούς αιχμα-
λώτους στοιβαγμένους στα αμπά-
ρια του. Επιβιβάστηκαν ακόμη 
90 Γερμανοί στρατιώτες, πέντε 
άτομα πλήρωμα με έναν Ελληνα 

μηχανικό και ο Νορβηγός καπε-
τάνιος του. Πέντε ημέρες μετά, 
το πλοίο βρισκόταν έξω από το 
Σούνιο με ανέμους 10 μποφόρ. 
Το σημείο είναι δύσκολο, γεμάτο 

υφάλους και βραχονησίδες. Παρά 
τις επισημάνσεις προς τον καπε-
τάνιο για την πορεία που έπρε-
πε να ακολουθήσει, το «Ορια» 
μπερδεύτηκε και έπλευσε προς 

τη νησίδα Πάτροκλος, χτύπησε 
τη δεξιά του πλευρά στα βράχια 
και πήρε νερά. Το κύτος έσπασε 
σε δύο κομμάτια και βυθίστηκε 
στέλνοντας 4.184 Ιταλούς και 15 
Γερμανούς στα βάθη της θάλασ-
σας. Για μέρες, τα πτώματα που 
ξέβραζε η θάλασσα θάφτηκαν σε 
πρόχειρους τάφους στην παραλία 
του Χάρακα στα Λεγρενά.

Οι κατοχικές δυνάμεις της επο-
χής απέκρυψαν το γεγονός και οι 
τύχες των αιχμαλώτων παρέμει-
ναν άγνωστες για τις οικογένειές 
τους και την Ιστορία. Μέχρι που 
στις αρχές του 2000 ο δύτης Αρι-
στοτέλης Ζερβούδης ανακαλύπτει 
σε βάθος 35 μέτρων τα πρώτα ση-
μάδια της ναυτικής τραγωδίας.

«Οι πρώτες πληροφορίες που 
πήραμε ήταν από τους ψαράδες 
της περιοχής, που έβγαζαν με-

ταλλικά αντικείμενα με τα δίχτυα 
τους. Αυτοί το έλεγαν το ναυάγιο 
με τις καραβάνες», μας λέει σή-
μερα ο κ. Ζερβούδης. Θυμάται 
ότι την πρώτη φορά που βούτηξε 
στην περιοχή του ναυαγίου οι κα-
ραβάνες, τα βαρέλια με λάδι που 
μετέφερε το πλοίο, τα μεταλλικά 
κατάλοιπα του «Ορια» είχαν σχη-
ματίσει δύο μεγάλους λόφους. 
Στα μεταλλικά κουτιά φαγητού 
οι στρατιώτες είχαν χαράξει τα 
ονόματά τους ή μηνύματα στα 
αγαπημένα τους πρόσωπα.

Ο Αριστοτέλης Ζερβούδης ξε-
κίνησε μια επίπονη έρευνα στα 
γερμανικά αρχεία για να βρει τα 
στοιχεία των επιβαινόντων του 
μοιραίου καραβιού και βρήκε τη 
λεπτομερή αναφορά του ναυα-
γίου. Η πρώτη δημοσίευση της 
έρευνάς του έγινε το 2002 και 
από τότε έχει έρθει σε επαφή με 
δεκάδες οικογένειες αγνοουμέ-
νων στην Ιταλία. Από τα περίπου 
4.000 θύματα του ναυαγίου, του-

λάχιστον 400 οικογένειες αναζη-
τούν τα ίχνη των προγόνων τους, 
ενώ μέχρι σήμερα έχουν παραδο-
θεί και ταυτοποιηθεί τα αντικεί-
μενα 20 ατόμων μέσω του δικτύ-
ου αγνοουμένων του «Ορια» και 
των ερευνών του κ. Ζερβούδη. Η 
τελευταία παράδοση καραβάνας 
έγινε από τον δύτη την περασμέ-
νη άνοιξη και μία από τις οικογέ-
νειες που έβαλαν ένα τέλος στην 
προσωπική τους αναζήτηση ήταν 
και οι Μπούσα. «Είναι πάντα σαν 
να επιστρέφει σπίτι του ο νεκρός, 
που πριν ήταν ακόμη ένας αγνο-
ούμενος. Εχω παραδώσει καρα-
βάνα στις 12 το βράδυ πάνω από 
ένα ποτάμι έξω από την Μπολό-
νια· έτσι το ήθελε η οικογένεια. 
Είναι ένα συναίσθημα ολοκλήρω-
σης που δεν ξέρεις πάντα πώς να 
το διαχειριστείς. Το θεωρώ χρέος 
μου», μας λέει.

Κειμήλια πολέμου
Η τραγική ιστορία του «Ορια», 

μια παράπλευρη απώλεια του Β΄ 
Παγκοσμίου Πολέμου στα νερά 
του Αιγαίου, παίρνει τώρα μια θέ-
ση στην ελληνική ιστορική αφή-
γηση. Η καμπάνα του πλοίου, με 
χαραγμένο το όνομά του, στρατι-
ωτικές καραβάνες και κουταλοπί-
ρουνα, το κιάλι του καπετάνιου, 
ένα αναπάντεχο εύρημα όπως ση-
μειώνει ο κ. Ζερβούδης, που ανα-
καλύφθηκε πέρυσι στην άμμο του 
βυθού σε μια κατάδυση ρουτίνας, 
δωρήθηκαν στο Πολεμικό Μου-
σείο και αποτελούν εδώ και λίγες 
ημέρες μέρος της μόνιμης συλλο-
γής και έκθεσήης του. «Οι καρα-
βάνες δεν έχουν ονόματα και γι’ 
αυτό μπορέσαμε να τις δωρίσου-
με», μας εξηγεί ο έμπειρος δύτης.

Το 2024, συμπληρώνονται 80 
χρόνια από το τραγικό ναυάγιο 
και οι απόγονοι των θυμάτων θα 
αποτίσουν ένα φόρο τιμής στο 
μνημείο των θυμάτων του «Ορια» 
που έχει στηθεί πάνω στη λεωφό-
ρο Σουνίου, στο ύψος της νησί-
δας Πάτροκλος. Ισως τότε ο Αλ-
φιο Μπούσα να βρει τη δύναμη 
να έρθει και να δει το σημείο όπου 
αναπαύεται ο μακρινός του θεί-
ος. Ισως για χάρη του αγαπημέ-
νου του παππού, ο οποίος έφυγε 
από τη ζωή πριν μάθει ότι ο εγ-
γονός του εκπλήρωσε την υπό-
σχεσή του.

Το ναυάγιο με τις καραβάνες
Τα αμπάρια του πλοίου «Ορια», που βυθίστηκε το 1944 στη βραχονησίδα Πάτροκλος, έγιναν ο τάφος 4.184 Ιταλών αιχμαλώτων

Του ΣΑΚΗ ΙΩΑΝΝΙΔΗ

Στο Πολεμικό Μουσείο εκτίθενται καμπάνα του νορβηγικού ατμόπλοιου «Ορια», το κιάλι του καπετάνιου, μερικές καραβάνες, ένα παγούρι, λίγα μαχαιροπίρουνα. Aπομεινάρια μιας τραγωδίας του Β΄ Παγκοσμίου Πολέμου...

Μια ιταλική σημαία ξεδιπλώνεται στον υγρό τάφο των αιχμαλώτων, σε μία 
από τις πολλές καταδύσεις του Αριστοτέλη Ζερβούδη. Το 2024 συμπληρώ-
νονται 80 χρόνια από το ναυάγιο και οι απόγονοι των θυμάτων θα αποτίσουν 
φόρο τιμής στο μνημείο που έχει στηθεί στη λεωφόρο Σουνίου.

Η παλιά φωτογραφία του Τζιοβάνι Μπούσα ήταν για την οικογένεια του Αλ-
φιο ένα μοναδικό αλλά και μοναχικό κειμήλιο σε έναν τοίχο. Οχι πια. «Ξέρω 
ότι η καραβάνα είναι ένα άψυχο αντικείμενο, αλλά για μένα ήταν ο μακρινός 
μου θείος», λέει ο Αλφιο, στην «Κ», από το σπίτι του στη Σικελία.
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Οσα από τα μεταλλικά 
σκεύη είχαν χαραγμένο 
το όνομα του ιδιοκτήτη 
τους, παραδόθηκαν στις 
οικογένειες των νεκρών. 
Μια απόδειξη 
της ύπαρξής τους...

«Είναι πάντα σαν να 
επιστρέφει σπίτι του 
ο νεκρός, που πριν 
ήταν ακόμη ένας 
αγνοούμενος», λέει 
ο δύτης Αριστοτέλης 
Ζερβούδης.

ΚΥΡΙΑΚΗ 29 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2023
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Ε Π Ι Λ Ο Γ Ε Σ

29.10 - 5.11.23

Η Σκηνή 018 του ΘΟΚ ανεβάζει το παραμύθι 
του Χανς Κρίστιαν Άντερσεν «Ο μολυβένιος 
στρατιώτης» σε διασκευή για το θέατρο από 
την Άνδρη Θεοδότου και σκηνοθεσία της Λέ-
ας Μαλένη. Ο μολυβένιος στρατιώτης είναι 
μια τρυφερή ιστορία που έχει περάσει από 
γενιά σε γενιά χωρίς να χάσει όλα εκείνα τα 
στοιχεία που την καθιστούν διαχρονική. Ένα 
έργο που μιλά στην καρδιά και στο μυαλό. 
Μια θαυμάσια αλληγορία για τον φθόνο, τον 
σεβασμό, τη διαφορετικότητα, τη δύναμη της 
θέλησης και την αλληλεγγύη. Για τη δύναμη 
που μας δίνει η αγάπη, ώστε να ξεπερνά-
με τις δοκιμασίες της ζωής. Παίζουν: Χάρης 
Αττώνης, Λουκάς Ζήκος, Μικαέλλα Θεοδου-

λίδου, Μάριαν Κυπριανού, Ανδρέας Λόντου, 
Μαριλύ Μήλια, Γιάννης Μίνως, Ανδριανή 
Νεοκλέους, Ανδρέας Παράσχος. Παραστά-
σεις: Λευκωσία, Θέατρο ΘΟΚ, Αίθουσα Εύης 
Γαβριηλίδης, από 29 Οκτωβρίου και κάθε Κυ-
ριακή, ώρα 10:30 π.μ. και Τετάρτη 3 Ιανουα-
ρίου 2024, ώρα 6:00 μ.μ. Λεμεσός, Παττίχειο 
∆ημοτικό Θέατρο, Σάββατο 4 Νοεμβρίου, 
ώρα 3:00 μ.μ. Πάφος, Μαρκίδειο Θέατρο, 
Σάββατο 11 Νοεμβρίου, ώρα 3:00 μ.μ. Λάρ-
νακα, ∆ημοτικό Θέατρο Γεώργιος Λυκούργος, 
Σάββατο 2 ∆εκεμβρίου, ώρα 3:00 μ.μ. Πλη-

ροφορίες, εισιτήρια: ηλεκτρονικά στη σελίδα 

www.thoc.org.cy και στο ταμείο του Θεάτρου 

ΘΟΚ, τηλέφωνο 77772717. 

ΠΑΡΑΣΤΑΣΗ

«Ο μολυβένιος στρατιώτης»

EΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ  | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Για το βιβλίο λίγα 

Η 
Κύπρος συμμετείχε στη ∆ιεθνή Έκ-
θεση Βιβλίου της Φρανκφούρτης, 
μέσω του Συνδέσμου Εκδοτών Κύ-

πρου, με δικό της περίπτερο και αυτό 
είναι πολύ σημαντικό. Είναι σημαντι-
κό γιατί φαίνεται ότι υπάρχει διάθεση 
εξωστρέφειας και τήρησης μιας προη-
γούμενης δέσμευσης, αυτής του πρώην 
υφυπουργού Πολιτισμού Γιάννη Του-
μαζή, ο οποίος, όταν είχε επισκεφθεί 
την 73η ∆ιεθνή Έκθεση Βιβλίου της 
Φρανκφούρτης, τον Οκτώβριο του 2022, 
είχε πει πως στόχος είναι η προώθη-
ση της εκπροσώπησης της Κύπρου σε 
σημαντικές διεθνείς εκθέσεις βιβλίου. 
Αυτός ο στόχος για το 2023 επετεύχθη 
και αξίζει να το αναφέρουμε και να ελ-
πίσουμε πως αυτή η εξωστρέφεια θα 
συνεχιστεί, προς όφελος της εγχώριας 
βιβλιοπαραγωγής και φυσικά των αν-
θρώπων της, συγγραφείς, επιμελητές, 
εκδοτικούς οίκους.

Σίγουρα είναι πολλά αυτά που πρέ-
πει να γίνουν, κυρίως σε ό,τι αφορά 
την ανάπτυξη του αναγνωστικού κοι-
νού, μέσω σοβαρών προγραμμάτων 
φιλαναγνωσίας, αλλά και γνωριμίας 
με τους/τις συγγραφείς, και σε αυτό 
θα είχε ενδιαφέρον να βλέπαμε μία συ-
μπαγή συνεργασία του υφυπουργείου 
Πολιτισμού με το υπουργείο Παιδείας, 
όχι μόνο αναπτύσσοντας και βελτιώ-
νοντας τις σχολικές βιβλιοθήκες, αλλά 
και με ειδικά προγράμματα φιλοξενίας 
συγγραφέων, όπως γίνεται και σήμε-

ρα, αλλά με πιο συστηματικό τρόπο. 
Σημαντικό ρόλο σε αυτό φυσικά έχει 
να παίξει και η Κυπριακή Βιβλιοθήκη, 
αναπτυσσόμενη και εξελισσόμενη… 
να μπει δηλαδή στον 21ο αιώνα. Ρό-
λο μπορούν να διαδραματίσουν και οι 
πανεπιστημιακές βιβλιοθήκες, και για-
τί είναι πιο σύγχρονες και γιατί έχουν 
περισσότερο προσωπικό. Φυσικά, όλα 
αυτά χρειάζονται συντονισμό, προγραμ-
ματισμό και χρηματοδότηση.

Με τρόπο σοβαρό βέβαια θα πρέπει 
να αντικρίζεται η εγχώρια βιβλιοπαρα-
γωγή και από άλλους θεσμικούς φορείς 
της Πολιτείας, όπως είναι για παράδειγ-
μα το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου, το 
οποίο φαίνεται να βρίσκεται αγκυλωμέ-
νο σε νοοτροπίες προηγούμενων δεκα-

ετιών, με χαρακτηριστικό παράδειγμα 
το θέμα που ανέκυψε με την τηλεοπτι-
κή μεταφορά του βιβλίου του Σταύρου 
Χριστοδούλου «Τρεις Σκάλες Ιστορίας». 
Για κάποιον ακατανόητο σε εμένα του-
λάχιστον λόγο το ∆.Σ. του Ιδρύματος, 
διά του προέδρου του, Γιώργου Κέντα, 
φρέναρε το εγχείρημα, με το αιτιολο-
γικό ότι η κοινωνία μας δεν είναι έτοι-
μη να αντιμετωπίσει ζητήματα όπως 
ο βιασμός. ∆εν ξέρω τι νομίζουμε όλοι 
μας πως είναι έτοιμη να αντιμετωπίσει 
η κοινωνία, αλλά σίγουρα δεν μπορεί 
να ξέρει κανείς αν δεν δοκιμάσει. Μετά 
από 50 χρόνια από την εισβολή θεωρεί 
το ΡΙΚ πως η κοινωνία είναι ανώριμη; 
Ένα λογοτεχνικό βιβλίο συνήθως είναι 
και η αντανάκλαση της κοινωνίας που 
ζει ο συγγραφέας, είναι πολλές φορές 
ένα καθαρτήριο πυρ, μέσω του οποίου 
μπορούν να ειπωθούν πολλά και σοβα-
ρά. Σε αυτή τη λειτουργία του λογοτε-
χνικού βιβλίου συνδράμει και η σοβαρή 
τηλεοπτική μεταφορά οποιουδήποτε βι-
βλίου έχει κάτι να πει, έχει κάτι να πάει 
τη συζήτηση λίγο παρακάτω. Επίσης, 
η στήλη θα ήθελε να μάθει ποια είναι 
αυτή η Ειδική Επιστημονική Επιτροπή 
που έχει διορίσει το ∆.Σ. «προκειμένου 
να υπάρξει η αναγκαία στήριξη στο όλο 
έργο της παραγωγής προγραμμάτων 
και εκδηλώσεων υψηλού επιπέδου για 
τα 50 χρόνια από την τουρκική εισβο-
λή». Η διαδικασία βρίσκεται σε εξέλιξη 
ακόμα; Σε λίγους μήνες μπαίνουμε στο 

2024, δεν θα έπρεπε να γνωρίζαμε πε-
ρισσότερα για αυτή την Επιτροπή και 
το σκεπτικό της;

Μία καλή ιδέα λοιπόν είναι και για 
το υφυπουργείο Πολιτισμού, και για το 
υπουργείο Παιδείας και για κάθε άλλο 
οργανισμό να δει πώς μπορεί να αξιο-
ποιηθεί η λογοτεχνία, η ιστοριογραφία, 
το δοκίμιο, ως μέσο παίδευσης, ως όχη-
μα να προχωρήσουμε παρακάτω. ∆ιότι 
είναι λυπηρό, όπως έχω γράψει και άλ-
λοτε, οι συγγραφείς και η συγγραφική 
διαδικασία να γίνονται γνωστοί μόνο 
από τις ίντριγκες, τα βραβεία και τις 
ατυχείς πεποιθήσεις κάποιων. 

Και εδώ επανερχόμαστε στο πόσο 
σπουδαίο ρόλο έχει να διαδραματίσει 
η Κυπριακή Βιβλιοθήκη και κάθε άλλη 
βιβλιοθήκη, αξιοποιώντας κάθε διαθέ-
σιμο εργαλείο που προσφέρεται, ώστε 
οι πολίτες να μη βρίσκονται εν κενώ 
όταν συζητιέται δημοσίως μία απόρ-
ριψη, που ήλθε γιατί έτσι… ούτε όταν 
παρακολουθούν στα ΜΚ∆ τσακωμούς 
και εκατέρωθεν κατηγορίες από συγ-
γραφείς. 

Μακάρι να δούμε, κλείνοντας, και 
άλλες ενέργειες εξωστρέφειας για το 
κυπριακό βιβλίο και αυτή η συμμετο-
χή στη Φρανκφούρτη με κάνει να νιώ-
θω συγκρατημένα αισιόδοξος ότι η κα 
Κασσιανίδου έχει στόχους που θέλει να 
πετύχει σε σχέση με το βιβλίο.  

kouroupakisa@kathimerini.com.cy

ΚΙΝΗΜΑΤΟΓΡΑΦΟΣ

«Εύκολος Στόχος»
στο Πάνθεον
Προβάλλεται από τις 26 Οκτωβρίου 
στον κινηματογράφο Πάνθεον η ταινία 
«Εύκολος Στόχος» του Ζαν-Πολ Σαλομέ. 
Η ταινία είναι βασισμένη στην αληθινή 
ιστορία μιας πληροφοριοδότη που συντά-
ραξε τον κόσμο, πολιτικό θρίλερ-βουτιά 
στη διαφθορά του κόσμου της πολιτικής 
και της πυρηνικής ενέργειας. Πρωταγω-
νιστούν: Ιζαμπέλ Ιπέρ, Αλεξάντρα Μαρία 
Λάρα, Μαρίνα Φόις, Ιβάν Ατάλ. Από 26 
Οκτωβρίου καθημερινά στις 8:30 μ.μ. και 
τα Σαββατοκύριακα 28-29 Οκτωβρίου 
και 4-5 Νοεμβρίου έξτρα απογευματινή 
προβολή στις 6:00 μ.μ. Κινηματογράφος 
Πάνθεον, ∆ιαγόρου 29, Λευκωσία.

ΣΥΜΦΩΝΙΚΗ ΟΡΧΗΣΤΡΑ

Κυπροφωνία με έργα πέντε διακεκριμένων Κυπρίων συνθετών
Στην πρώτη συναυλία της σειράς Κυπρο-
φωνία για τη φετινή σεζόν, η Συμφωνική 
Ορχήστρα Κύπρου παρουσιάζει έργα πέντε 
διακεκριμένων Κυπρίων συνθετών. Το πρό-
γραμμα διευθύνει η Κύπρια μαέστρος Κυρια-
κή Κουντούρη στη δεύτερη της συνεργασία 
με την ορχήστρα. Ο ∆αίμων της Πορνείας για 
δύο φωνητικούς ερμηνευτές και συμφωνι-
κή ορχήστρα του Χρήστου Πήττα θα παρου-
σιαστεί σε παγκόσμια πρεμιέρα με σολίστ 
τους διακεκριμένους λυρικούς τραγουδιστές 
Χρήστο Κεχρή - τενόρο και ∆ιονύση Τσαντί-
νη - μπασοβαρύτονο. Σε παγκόσμια πρώτη 
θα ακουστεί επίσης και το έργο του Ευαγόρα 
Καραγιώργη Irene, το οποίο έχει σαν βάση 

του την τεχνική της λούπας. Το κομμάτι I ... 
Zο του Άντη Σκορδή είναι εμπνευσμένο από 
μια θεώρηση και αίσθηση της ζωής, ότι πά-
ντα προχωρά χωρίς ποτέ να φτάνει κάπου, 

απλά αλλάζει κατεύθυνση. Το έργο Γυμνά 
κλαδιά εγώ για ορχήστρα εγχόρδων της 
Χριστίνας Αθηνοδώρου καταπιάνεται με τις 
έννοιες της εγκατάλειψης και της αναγέν-
νησης, με έναυσμα τη θέαση ενός άφυλλου 
δέντρου. Στο έργο Όρθρου βαθέος του Άγι 
Ιωαννίδη συναντάμε θρησκευτικούς συμβο-
λισμούς και μια κίνηση προς το φως. Χρή-
στος Κεχρής τενόρος, ∆ιονύσης Τσαντίνης 
βαρύτονος, Κυριακή Κουντούρη μαέστρος. 
Συναυλίες: Λεμεσός: Πέμπτη 2 Νοεμβρίου, 
Θέατρο Ριάλτο, ώρα 8:30 μ.μ. Λευκωσία: 
Παρασκευή 3 Νοεμβρίου, Θέατρο Παλλάς, 
Πύλη Πάφου, ώρα 8:30 μ.μ. Πληροφορίες: 

22 463144, www.cyso.org.cy

ΘΕΑΤΡΟ

«Η Αφροδίτη με Γούνα» 
Η ομάδα «Σόλο για Τρεις» παρουσιάζει το έρ-
γο «Η Αφροδίτη με Γούνα» του Αμερικανού 
συγγραφέα David Ives, σε σκηνοθεσία Μαρίας 
Μανναρίδου – Καρσερά. Η υπόθεση διαδρα-
ματίζεται στη Νέα Υόρκη του σήμερα. Ο Τό-
μας Νόβατσεκ, συγγραφέας και σκηνοθέτης, 
έχει κάνει τη διασκευή του κλασικού σαδο-
μαζοχιστικού / ερωτικού μυθιστορήματος του 
Leopold Sacher – Masoch, «Η Αφροδίτη με τη 
Γούνα» (1870), που είναι η ιστορία μιας εμμονι-
κής εξωσυζυγικής σχέσης μεταξύ ενός άντρα, 
του Severin von Kushemski και της ερωμένης 
του Vanda Dunayef - στην οποία ορκίζεται αι-
ώνια υποταγή. Ερμηνεύουν οι ηθοποιοί: Φώ-

της Αποστολίδης και Αντωνία Χαραλάμπους. 
Πρεμιέρα Τετάρτη 1 Νοεμβρίου, ώρα 8:30 μ.μ. 
Τακτικές παραστάσεις: Σάββατο, ∆ευτέρα, Τρί-
τη ώρα 8:30 μ.μ. Κυριακή ώρα 7:00 μ.μ. μέχρι 
5 ∆εκεμβρίου. Θέατρο Χώρα, Κοραή 1 (Πλα-
τεία Αρχιεπισκοπής), Λευκωσία. Κρατήσεις: 

96147809. Η παράσταση είναι ακατάλληλη για 

άτομα κάτω των 15 ετών

ΕΚΘΕΣΗ

«The Space Within»
Η γκαλερί MARGINALIA παρουσιά-
ζει την έκθεση ζωγραφικής του Άντη 
Παρτζίλη με τίτλο «The Space Within». 
Όπως αναφέρει ο Αριστόδημος Ανα-
στασιάδης: «Αντικρίζοντας τα έργα 
του Άντη Παρτζίλη, τις υδατογραφίες 
της νέας σειράς με τίτλο ¨Τhe space 
within¨ έχει κανείς την αίσθηση ότι 
πρόκειται για μια ώριμη ζωγραφική 
που συνομιλεί με προηγούμενη δου-
λειά του από την δεκαετία του ’80. 
Με την υδατογραφία ο καλλιτέχνης 
επιστρέφει στο είδος με το οποίο εί-
χε ασχοληθεί με επιτυχία στο παρελ-

θόν, παράλληλα με τις σκηνογραφι-
κές και άλλες ενασχολήσεις. Εγκαίνια 
Παρασκευή 3 Νοεμβρίου. ∆ιάρκεια 
έκθεσης έως 25 Νοεμβρίου. Γκαλερί 

MARGINALIA, Αρχιεπισκόπου Κυπρια-

νού 15, Στρόβολος

ΑΦΙΕΡΩΜΑ
ΣΤΟΝ ΣΤΡΑΤΟ  ΔΙΟΝΥΣΙΟΥ

«Θυμάμαι
έναν πατέρα»
Υπήρξε ένας από τους σπουδαιότερους 
λαϊκούς τραγουδιστές που πέρασαν 
από το ελληνικό τραγούδι. Σημάδεψε 
ανεξίτηλα με τη φωνή του μεγάλα 
τραγούδια, όπως «Ο Ξένος», «Βρέχει 
φωτιά στη στράτα μου», «Τα πήρες 
όλα» κ.ά., που παραμένουν διαχρονι-
κά μέχρι σήμερα, 33 ολόκληρα χρό-
νια μετά τον θάνατό του. Ήταν ο 
ένας και μοναδικός Στράτος ∆ιονυσί-
ου! O τραγουδιστής που με τη λιτή και 
αγέρωχή του παρουσία στη δισκογραφία 
κατάφερε τόσα χρόνια μετά τον 
θάνατό του να παραμένει θρύλος και 
να συγκινεί όλες τις ηλικίες και όλα 
τα κοινωνικά στρώματα. Ένα σπάνιο 
φαινόμενο στο ελληνικό πεντάγραμμο. 
∆εν είναι τυχαίο που γράφτηκε ο στί-
χος «φίλε έφυγε ο Στράτος και παρέλυ-
σε το κράτος». Τον περασμένο Μάιο, 
στο Θέατρο «Παλλάς» στην Αθήνα, 
παρουσιάστηκε για πρώτη φορά το 
αφιέρωμα «Θυμάμαι έναν πατέρα» με 
μεγάλη επιτυχία που απέδειξε γι’ ακόμη 
μια φορά πόσο επίκαιρος και αγαπητός 
παραμένει στις καρδιές του κόσμου ο 
Στράτος ∆ιονυσίου. Χιλιάδες θεατές 
τραγούδησαν και χόρεψαν μέσα στο 
«Παλλάς» τις αξέχαστες επιτυχίες του 
Στράτου ∆ιονυσίου.

Οι τρεις γιοι του, ο Άγγελος, ο Στέλιος 
και ο ∆ιαμαντής, που ακολούθησαν τα 
μουσικά βήματα του πατέρα τους, θα 
τον τιμήσουν επί σκηνής. Μαζί τους θα 
βρεθεί και η Πίτσα Παπαδοπούλου για να 
ερμηνεύσει κάποιες από τις μεγαλύτερες 
επιτυχίες του Στράτου ∆ιονυσίου μαζί με 
τα παιδιά του. Άλλωστε η θρυλική αυτή 
λαϊκή τραγουδίστρια ίσως είναι η μόνη 
που μοιράστηκε πολλές φορές τη σκηνή 
με τον Στράτο ∆ιονυσίου αλλά και στη 
συνέχεια με τους γιους του Άγγελο 
και Στέλιο. Το μοναδικό αυτό μουσικό 
αφιέρωμα στο θρύλο του ελληνικού 
τραγουδιού παρουσιάζεται για πρώτη 
φορά στην Κύπρο και αναμένεται να 
γνωρίσει την ίδια μεγάλη επιτυχία 
όσο και στην Αθήνα. Είναι γνωστό 
άλλωστε ότι όποτε είχε συναυλία στην 
Κύπρο ο Στράτος ∆ιονυσίου γινόταν το 
αδιαχώρητο.

Οικοδεσπότης – αφηγητής της 
βραδιάς θα είναι ο ηθοποιός Γιάννης 
Στάνκογλου, ενώ αυτές οι τρεις αφιερω-
ματικές βραδιές φέρουν τη σκηνοθετι-
κή υπογραφή της σκηνοθέτιδας Σοφίας 
Σπυράτου. Θα δούμε στιγμές και σκηνές 
από τη ζωή του αξέχαστου ερμηνευτή 
αλλά και σπάνιο υλικό ενώ οι γιοι  του και 
η Πίτσα Παπαδοπούλου θα μοιραστούν 
με το κοινό διάφορες ιστορίες αλλά 
και τραγούδια από τη μεγάλη καριέρα 
του Στράτου. Συμμετέχει επίσης η 
τραγουδίστρια Αγνή Καλουμένου 
ενώ την καλλιτεχνική επιμέλεια του 
προγράμματος έχει ο μαέστρος Νίκος 
Στρατηγός. 

Όσοι έχουν δει αυτό το αφιέρωμα 
στην Αθήνα, κάτι μεταξύ μουσικής πα-
ράστασης και συναυλίας συμφωνούν 
ότι δεν πρέπει να το χάσουμε.

Παραστάσεις: Τρίτη 7 Νοεμβρίου 8:30 
μ.μ., Παττίχειο Θέατρο Λεμεσού , Τετάρτη 
8 & Πέμπτη 9 Νοεμβρίου στις 8:30 μ.μ., 
∆ημοτικό Θέατρο Στροβόλου.
Εισιτήρια από ticketmaster.cy και ACS 
COURIER.
Μέγας Χορηγός: Πανεπιστήμιο Λεμεσού. 
Χορηγοί: ELECTROLINE, PAREX, 
PHARMALEAD.
Χορηγοί επικοινωνίας: LOVE FM 100.7, Η 
ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ, ALPHA ΚΥΠΡΟΥ

ΚΛΑΣΙΚΗ ΜΟΥΣΙΚΗ

100 Χρόνια 
Μαρία Κάλλας
Η Kyrenia Opera παρουσι-
άζει το έργο «La Divina’s 
Favorites: 100 Χρόνια Μαρία 
Κάλλας», στο ∆ημοτικό Θέ-
ατρο Ύψωνα. Η Μαρία Κάλ-
λας ήταν Ελληνοαμερικανίδα 
σοπράνο και μία από τις πιο 
γνωστές και επιδραστικές 
τραγουδίστριες της όπερας 
του 20ού αιώνα. Ήταν γνω-
στή ως «La Divina» και επαι-
νέθηκε για την εκθαμβωτι-
κή τεχνική της, την ευρεία 
φωνή της και τις δραματικές 
ερμηνείες της. Το παρατσού-
κλι αυτό της δόθηκε από 
τους θαυμαστές της λόγω 
του εξαιρετικού ταλέντου και 
της σκηνικής της παρουσίας. 
Η Κάλλας είχε ένα τεράστιο 
ρεπερτόριο που περιελάμ-
βανε έργα των Βέρντι, Μπε-
λίνι, Ντονιτσέτι, Πουτσίνι και 
Βάγκνερ, μεταξύ άλλων. Θε-
ωρείται μία από τις σπουδαι-
ότερες σοπράνο όλων των 
εποχών και οι ηχογραφή-
σεις της ακούγονται ευρέως 
ακόμη και σήμερα. Συμμε-
τέχουν: Ζωή Νικολαΐδου, 
σοπράνο, Μαργαρίτα Ηλία, 
μέτζο-σοπράνο, Ραφαέλ-
λα Χαραλάμπους, μέτζο-σο-
πράνο, Gergana Georgieva, 
πιανίστα και Κωνσταντίνος 
Γιαννούδης, διεύθυνση πα-
ραγωγής. Δημοτικό Θέατρο 

Ύψωνα, Κυριακή 5 Νοεμβρί-

ου, ώρα 7:00 μ.μ.

O τραγουδιστής που με τη λιτή και αγέ-
ρωχή του παρουσία στη δισκογραφία κατά-
φερε τόσα χρόνια μετά τον θάνατό του να 
παραμένει θρύλος και να συγκινεί όλες τις 
ηλικίες.
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Συνέντευξη στον

ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Το έργο του Βραζιλιάνου Ρομπέρ-
το Αταιντέ «Είμαι η ∆εσποινίς 
Μαργαρίτα», σε σκηνοθεσία και 
διασκευή του Νεοκλή Νεοκλέους, 
με πρωταγωνιστή τον Παναγιώ-
τη Κυριάκου ανεβάζει η Hamm 
Broductions. Η δεσποινίς Μαρ-
γαρίτα ακροβατεί ανάμεσα στο 
λογικό και στο παράλογο της αν-
θρώπινης ύπαρξης. Ένας μονό-
λογος ο οποίος αποδεικνύεται 
προφητικός και επίκαιρος. Βα-
σισμένο στο έργο του Ρομπερτο 
Αταιντέ, η παράσταση «Είμαι η 
∆εσποινίς Μαργαρίτα» σκιαγρα-
φεί με λεπτομέρεια, θεατρική μα-
στοριά, χιούμορ και φαντασία, 
τον χαρακτήρα του εξουσιαστή, 
του εξουσιομανή, του αφελή που 
έγινε δικτάτορας. Ο Παναγιώτης 
Κυριάκου λέει στην «Κ» πως η 
εξουσία είναι εμείς, ο καθένας 
μας, ο ένας στον άλλο. Αν θέλου-
με αλλαγή και εξέλιξη σε κοινωνι-
κό επίπεδο, σχεδόν οφείλουμε να 
αλλάζουμε και να εξελισσόμαστε 
σε ατομικό επίπεδο.

–Έχουν στην εποχή μας τόση 
δύναμη επιβολής θεσμοί όπως 
το σχολείο ή η Εκκλησία; Δεν 
ξεκινάνε τα πάντα από την οι-
κογένεια;

–Θα έλεγα ότι, δυστυχώς, η 
λογική του «φαύλου κύκλου» συ-
νεχίζει να υφίσταται σχεδόν ευ-
αγγελικά. Οι θεσμοί δεν αμφισβη-
τούνται σε ευρεία κλίμακα, το 
σχολείο συντηρεί τις διαχρονι-
κές νοοτροπίες, η Εκκλησία φέ-
ρει σαν υποπόδιο την παράδοση 
και η οικογένεια θρέφεται (από) 

και θρέφει τα αποτελέσματα των 
προαναφερθέντων.

–Τα Μέσα Κοινωνικής Δικτύω-
σης βοηθούν τον/τη επίδοξο/η 
εξουσιαστή/στρια ή στέκονται 
ανάχωμα στην υπερίσχυσή 
του;

–Σαφώς. Εάν η αυτή η συνέ-
ντευξη γινόταν σε προηγούμενα 

χρόνια, ίσως να με έβρισκες πιο 
ήπιο στις απαντήσεις μου. Οι και-
ροί, όμως, δείχνουν να είναι ζοφε-
ροί. Τα τελευταία χρόνια έχουμε 
δει άπειρα παραδείγματα –ας μου 
επιτραπεί η έκφραση– «Γκεμπε-
λικής» χρήσης των ΜΚ∆.

 
–Ποιο είναι το πρόσωπο της 
Δεσποινίδος Μαργαρίτας που 
θελήσατε με τον σκηνοθέτη να 
στηλιτεύσετε;

–Η αλήθεια είναι ότι με τον 

Νεοκλή Νεοκλέους υπάρχει μια 
σύμπνοια απόψεων σε κοινωνι-
κοπολιτικά θέματα. Τοποθετηθή-
καμε στο πρόσωπο της ∆εσποι-
νίδος Μαργαρίτας ως τη γενική 
μορφή εξουσίας, όχι μόνο του 
σχολικού θεσμού. Η στηλίτευ-
ση, στην προκειμένη περίπτωση, 
έρχεται ως αποτέλεσμα και όχι 
ως προαπαιτούμενο. ∆εν θέλαμε 
να «βγάλουμε τη γλώσσα» στην 
εξουσία. Θέλουμε, μέσω του κει-
μένου, να αποδώσουμε την Εξου-

σία σε μια συμπαγή μορφή και 
όχι με τη λογική του σκιάχτρου 
ή της αποδόμησης.

 
–Η επιλογή τη δεσποινίδα Μαρ-
γαρίτα να την υποδυθεί άντρας 
πού στοχεύει;

–Η πρόταση έγινε από τον Μά-
ριο Μεττή, ο οποίος έχει και την 
παραγωγή της παράστασης. Στην 
Κύπρο είναι η πρώτη φορά που 
γίνεται από άντρα. ∆εν στοχεύει 
κάπου συγκεκριμένα, η αλήθεια. 

Ίσως το ενδιαφέρον της συγκε-
κριμένης πρότασης να απαντά-
ται στο γεγονός ότι η ∆εσποινίς 
Μαργαρίτα μεταφράζεται ως μία 
περσόνα. ως μία ύπαρξη. Χωρίς 
να υπάρχει απαραίτητη ανάγκη 
μετάφρασης/χρήσης του φύλου.

 
–Είμαστε τελικά όλοι εν δυνά-
μει εξουσιαστές;

–Προφανώς. Η εξουσία δεν εί-
ναι απαραίτητα πολιτική ή θε-
σμική. Η εξουσία είναι εμείς, ο 

καθένας μας, ο ένας στον άλλο. 
Αν θέλουμε αλλαγή και εξέλιξη 
σε κοινωνικό επίπεδο, σχεδόν 
οφείλουμε να αλλάζουμε και να 
εξελισσόμαστε σε ατομικό επίπε-
δο. Αν δεν θέλουμε την εξουσία 
στα σπίτια μας και στα μυαλά μας, 
πρέπει πρώτα να κατανοήσουμε 
την εξουσία.

 
–Ποιος είναι σήμερα ο μεγαλύ-
τερος φόβος σας;

–Ο φόβος μου, τα τελευταία 
χρόνια, ήταν να μη δοθεί υπό-
σταση και πολιτικό υπόβαθρο 
σε ακραία και φασιστικά υβρί-
δια. ∆υστυχώς, έγινε. Τώρα αυ-
τό που μου απομένει σαν φόβος 
είναι η εφαρμογή των θέσεων 
αυτών των μορφωμάτων… και 
το είδαμε πρόσφατα να γίνεται.

–Το Θέατρο και οι τέχνες γε-
νικότερα μπορούν να γίνουν 
εξουσιαστικοί φορείς;

–Αναλόγως της χρήσης που 
κάνει ο καθένας. Είμαι της αντί-
ληψης/άποψης ότι οι Τέχνες είναι 
ταξικές θέσεις, τοιουτοτρόπως, 
εάν χρησιμοποιηθούν ή εφαρμο-
στούν προβοκατόρικα ή προπα-
γανδιστικά, μπορούν να γίνουν 
εξουσιαστικοί παράγοντες. Ένας 
στίχος, που με κέντρισε πρόσφα-
τα και με βρήκε σύμφωνο, έρχε-
ται από τον ποιητή της εποχής 
μας, τον Λεξ στο τραγούδι του 
Κοράκια: «ο πόνος των φτωχών 
γίνεται η τέχνη των αστών».

Πληροφορίες: Παραστάσεις 
30, 31 Οκτωβρίου και 6, 7 Νο-

εμβρίου, Θέατρο Άρτος, Αγίων Ομο-
λογητών 64, Λευκωσία. Κρατήσεις 
τηλέφωνο 99929374

Η εξουσία δεν είναι απαραίτητα πολιτική
Ο ηθοποιός Παναγιώτης Κυριάκου μιλάει το έργο «Είμαι η Δεσποινίς Μαργαρίτα» που ανεβαίνει σε σκηνοθεσία Νεοκλή Νεοκλέους

Ο φόβος μου, τα τελευ-
ταία χρόνια, ήταν να 
μη δοθεί υπόσταση και 
πολιτικό υπόβαθρο σε 
ακραία και φασιστικά 
υβρίδια. Δυστυχώς, έγινε.

Τα τελευταία χρόνια 
έχουμε δει άπειρα
παραδείγματα –ας
μου επιτραπεί η έκ-
φραση– «Γκεμπελικής» 
χρήσης των ΜΚΔ.

Δεν θέλαμε να «βγάλουμε τη γλώσσα» στην εξουσία. Θέλουμε, μέσω του κειμένου, να αποδώσουμε την Εξουσία σε 
μια συμπαγή μορφή και όχι με τη λογική του σκιάχτρου ή της αποδόμησης λέει ο ηθοποιός Παναγιώτης Κυριάκου.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

« Ένας ποιητάρης, μόλις εδιάβα-
σε στις εφημερίδες την κήρυξη 
του Ελληνο-Ιταλικού πολέμου, 
ανέσπασε –όχι μάχαιραν– άλ-
λα κοντυλοφόρον και άρχισε να 
σκαρώνει το νέο του «ποίημα». 
Ανέπτυξε μεγάλη ταχύτητα στο 
γράψιμο. Μα όταν έφθασε στο 
τυπογραφείο, βρήκε εκεί άλλους 
πέντε ποιητάρηδες, που το μολύ-
βι τους έτρεχε «δρόμο εκατόν μέ-
τρων» απάνω στο χαρτί και έτσι.. 
τον προλάβανε. Τα δικά τους έρ-
γα, άρχισαν κιόλας να στοιχειο-
θετούνται. Τότε, με ύφος στρατη-
γού διέταξε τους τυπογράφους: 
«Σταματάτε αμέσως κάθε άλλη 
εργασία. Όλα τα άλλα, είναι… 
ανοησίες. Τυπώνετε, λοιπόν, μό-
νο τραγούδια, που ζητούν να φαν 
τους Ιταλούς σα μακαρόνια». Η 
παραπάνω παράγραφος που δια-
βάζουμε στην εφημερίδα «Εσπε-
ρινή» της 1ης Νοεμβρίου 1940, 
μόνο υπερβολή δεν μπορεί να 
είναι, αφού όντως το 1940, όπως 
καταγράφει ο Κωνσταντίνος Για-
γκουλλής στον δεύτερο τόμο τού 
χρησιμότατου πολύτομου έργο 
του «Corpus κυπριακών διαλεκτι-
κών ποιητικών κειμένων» εκδ. Κέ-
ντρου Επιστημονικών Ερευνών, 
το 1940, σε διάστημα τριών μη-
νών, τυπώθηκαν και κυκλοφόρη-
σαν 14 ποιητάρικες φυλλάδες, εκ 
των οποίων οι εννέα τυπώθηκαν 
σε τυπογραφεία της Λευκωσίας, 
δύο στη Λάρνακα και τρεις στη 
Λεμεσό. Μέχρι και το 1944 στην 
Κύπρο θα έχουν εκδοθεί συνολι-
κά 28 ποιητάρικα που αφορούν 
τον Β΄ Παγκόσμιο Πόλεμο και τη 
συμμετοχή σε αυτόν της Ελλάδας 
και της Κύπρου. Ο Παρασκευάς 
Λ. Ζαχαρούλλας γράφει στο ποί-
ημά του «Ποίημα του Ελληνοϊτα-
λικού Πολέμου»: «[…] π’ άκουσα 
κάποιον μήνυμαν, / της Ιταλίας 
κτύπημαν, για να συντάξω ποίη-
μαν / κι αίτια του πολέμου […]».
Φυσικό είναι λοιπόν ένα κοσμο-
ϊστορικό γεγονός να απασχολή-
σει έντονα τους ποιητάρηδες, οι 
οποίοι εξέφραζαν τον παλμό της 
κοινότητάς τους. Σε όλα σχεδόν 
τα ποιήματα μαζί με την έκφραση 
αλληλεγγύης προς την Ελλάδα, 
υπάρχουν και οι αναφορές στην 
Αγγλία, η οποία επίσης πολεμάει 
τον φασισμό. 

Το ποίημα «Αποχαιρετισμός 
τους Κύπριους στρατιώτας και η 
ευχή της μάνας» του εκ Πύργου 
Τυλληρίας Νικολάου Αριστοτέ-
λους τελειώνει ως εξής: «Ω δο-
ξασμένε Τσάμπερλεν, καθόλου 
με φοάσαι, / ελπίζομεν εις τον 
Θεόν, ο νικητής εννά ’σαι. / ∆εν 
πολεμάς για λλόου σου, αμπάρκα 
να γεμώσεις, μα για τον κόσμο 
πολεμάς, να τον ελευθερώσεις. / 
Όλη η Κύπρος πρόθυμη, για να 
τον βοηθήσει, / δόξαν όλοι να 
κάμνομεν, μάλιστα να κερδίσει 
/ και όλους τους Κυπραίους μας 
πίσω να γυρίσει. / Που μες στου 
Μόρφου, μάλιστα, επήασιν κα-
μπόσοι, / έτσι, καθώς μου είπα-
σι, περίτου που διακόσιοι […]». 
Ο Χαράλαμπος Άζινος γράφει στο 
ποίημά του «Τα αίτια του σημε-

ρινού πολέμου / Ο αγγλο - γαλλο 
- γερμανικός πόλεμος και η εθελο-
ντική στρατολογία των Κυπρίων»: 
«Ζήτω στης Κύπρου τα παιδκιά 
που εκαταταχτήκαν, / σε τέθκοι-
αν χρήσιμην στιγμήν πρόθυμοι 
εφανήκαν». Το δικό τους ενδιαφέ-
ρον έχουν και τα ποιητάρικα που 
είναι ωσάν τραγούδια αποχαιρε-
τισμού... όπως αυτό του Νικολάου 
Αριστοτέλους με τίτλο Αποχαιρε-
τισμός τους Κύπριους στρατιώτας 
και η ευχή της μάνας», «Αποχαι-
ρετισμός στρατιώτου και η ευχή 
της μητέρας» και «Ο εθελοντής 
Κύπριος» του ∆ημήτριου Χριστο-
δούλου από την Πάχνα, αλλά και 
τα άτιτλα του Σάββα Κλεάνθους 
από τον Άγιο Μάμα της Λεμεσού: 
στο πρώτο «[…] Με τους Κυπρί-
ους θελοντάς τωρά θ’ αναχωρή-
σω / με τους αγρίους Γερμανούς 
πάω να πολεμήσω» και στο δεύ-
τερο: «[…] ∆ιότι εν’ που γράφτη-
κεν να πάγει εις τες μούλες / και 
δεν εσκέφθην παντρειάν και τες 
δουλειές του ούλες». 

Διάθεση… άκρως δηκτική
Επίσης, οι ποιητάρηδες εκφρά-

ζουν και την κυπριώτικη ψυχή, 
και πολλές φορές γίνονται ιδιαί-

τερα δηκτικοί. Ο Χαράλαμπος Μ. 
Άζινος ξεκινάει το ποίημά του «Οι 
φοβέρες και οι πλόφες του Μου-
σολίνι δεν τρομάζουν την ελλη-
νικήν καρκιάν. Μια κατάρα στον 
άναντρον τορπιλλιστήν της “Έλ-
λης”» ως εξής: «Εξέβησαν στον 
πόλεμον πολλοί αρακατάδες, / οι 
Ιταλοί οι σέσηδες, οι μακαρουνο-
φάδες. / Νομίζουν εν τα ξέρομεν 
εμείς οι Κυπριώτες / πως τυραν-
νούν τ’ αδέρκια μας, τους ∆ωδε-
κανησιώτες. […]». Ενδιαφέρον 
και ο τίτλος του ποιήματος του 
Κώστα Παρπαρίνου Λεβέντη από 
τα Κούκλια της Πάφου «Ο Αγγλο-
Γερμανο-Ιταλο-Ελληνικός Πόλε-
μος / Ο φοβερός κατατσακισμός 
των Ιταλών από τους Καλαμαράες 
και Άγγλους».

«[…] Εννά σε φα’ ο Καλαμα-
ράς όπως την μαραπέλλαν, / για-
τί δεν ξέρεις τι θα πει τσαρούσιν, 
φουστανέλλα. / Άμα να δεις τους 
εύζωνες και θα σταθούν ομπρός 
σου, / εννά φακκούν στον κώ-
λον σου οι φτέρνες των ποδκιών 
σου. […]». Πιο τολμηρός ο ποιη-
τάρης Νικόλαος Κ. Μηλιώτης από 
τη Μηλιά Αμμοχώστου, ο οποίος 
γράφει το «Γά-ζωμαν του Κολ-λά-
ρου του Σινιόρε Μουσολίνι». Στην 
αρχή του ποιήματός του γράφει: 
«Εξύπνησεν και ζήτησεν [σ.σ. ο 
Μουσολίνι] που την Ελλάδα μέρη 
/ μα του ’τρίψαν τον κό…κκαλον 
με καψερό πιπέρι. / Νόμισες πως 
είν’ Αλβανοί, σινιόρε Μουσολίνι, 
μα θα την φάεις… προύμυττα κι 
η σκέψις θα σου μείνει» και πα-

ρακάτω γί νεται ακόμη πιο τολ-
μηρός… «Έθελα να σου γα…
ζώσω τον κόλ-λαρο σου, σινιόρε, 
/ να σου δείξω νέαν… μόδαν, να 
σου λένε κάτσε… νιόρε. […] Να 
σου μπήξει από πίσω στον κολ-
λάρον την βελόνα / να ανοιχθεί 
η κο…μπότρυπά σου, να γίνει 
σαν την αλώνα». 

Έρανοι και δώρα
Μάλιστα, υπήρξαν και περι-

πτώσεις που τα έσοδα από τις 
πωλήσεις των ποιημάτων αυτών 
οι συγγραφείς τα παραχωρού-
σαν υπέρ του Ελληνικού Αγώνος, 
όπως για παράδειγμα ο Νικόλαος 
Χατζηαντώνη από τα Λεύκαρα, 
ο οποίος στα τέλη του 1940 δη-
μοσίευσε το «Ποίημα πολέμου». 
∆εν γνωρίζουμε αν πρόκειται για 
το ίδιο έργο που αναφέρει ο Κων-
σταντίνος Γιαγκουλλής με τίτ-
λο «Εθνικόν ποίημα / Ι. Μεταξά 
/ Θαύμα Χριστού και Παναγία» 
που τυπώθηκε στη Λεμεσό τον 
Φεβρουάριο του 1941. Στον τύπο, 
λοιπόν, διαβάζουμε: «Ο κ. Νικόλα-
ος, Χατζηαντώνη, εκ Λευκάρων, 
εισέφερε διά της “Εσπερινής” 
μίαν λίραν υπέρ του Ελληνικού 

Αγώνος, προϊόν πωλήσεως ποιη-
μάτων του υπό τον τίτλον «Ποί-
ημα πολέμου». Σημειωτέον, ότι 
ό κ. Χατζηαντώνη θα διάθεση, 
ολόκληρον το εισπραχθησόμενον 
εκ της πωλήσεως των ποιημάτων 
του ποσόν υπέρ του ως άνω Ιερού 
και πατριωτικού σκοπού».

Και ο ποιητής Αντώνης Ανε-
μόμυλος από την Ορμήδεια φαί-
νεται ότι συνεισέφερε στον Ελ-
ληνικό Αγώνα, με 1 λίρα και 6.2. 
κ., αφού βρίσκουμε το όνομά του 
στον κατάλογο εράνων υπέρ του 
Ελληνικού Αγώνος. Βέβαια και το 
ποίημά του έχει τίτλο «∆ώρον εις 
τον Ελληνικόν Αγώνα» το οποίο 
τελειώνει ως εξής: «[…] Ζήτω, 
λοιπόν, το κράτος μας, σύμμαχοι 
της Ελλάδας, / ζήτω ο Κυβερνή-
της μας, ζήτω ο κάθε κλάδος. / 
Ζήτω και η Ελλάδα μας, ζήτω και 
ο στρατός μας, / ζήτω ο Έλλην βα-
σιλιάς και ο πρωθυπουργός μας / 
κι ο παντοδύναμος Θεός να είναι 
βοηθός μας. / Ζήτω κι ο Ανεμόμυ-
λος που μέσα στην Ορμήδεια, που 
ξύρισεν τον μύστακα και πρόκει-
τουν τα φρύδια, / να δώσει έναν 
οβολόν, να γίνε νέα “Έλλη”, / και 
σήμερ’ αν ι-σκοτωθεί καθόλου με 
τον μέλλει».

Οι έρανοι από πολλούς φορείς 
ξεκίνησαν από νωρίς… διαβάζου-
με στο ποίημα του Αναστασίου 
Γρίβα «Τον άνανδρο τορπιλλισμό 
της Έλλης εις την Τήνον ποίη-
μαν το εσύνταξα και ενθύμιον 
τ’ αφήνω»: «Και εις την Κύπρον, 
μάλιστα, μόλις εμαθητεύτην, σε 
πολιτείες και χωριά έρανος αρκι-
νεύτην. Πρώτον ανοίγει έρανον 
το Τραστ στην Λευκωσία / εν’ σω-
ματείον άριστον μέσα στην κοι-
νωνίαν. / Τριάντα λίρες έδωσεν 
αυτόν για πρώτην δόσην, / ένα 
καλόν παράδειγμα απήχησην ι-
βρίσκει, / κανένας ασυγκίνητος 
αμέσως δεν μεινίσκει. / Τούρκοι 
και Έλληνες μαζί της Κύπρου 
αδελφωμένοι / μιαν προθυμίαν 
έδειξαν όλοι τους ενωμένοι […].». 
Το Σωματείο «Τραστ» όπως ανα-
κοινώνεται στον Τύπο της επο-
χής, μία ημέρα μετά την είσοδο 
της Ελλάδας στον πόλεμο απο-
φασίζει να διαθέσει ολόκληρη 
την περιουσία του στον ελληνικό 
αγώνα: «Το Σωματείον “Τραστ” 
απεφάσισεν χθες όπως διαθέση 
ολόκληρον την περιουσίαν του, 
εξ 80 λιρών, προς ενίσχυσιν του 
ιερού αγώνος της Ελλάδος».

Ο Παρπαρίνος κάνει επίσης 
ιδιαίτερη αναφορά στους εράνους 
γράφοντας χαρακτηριστικά για 
την εθνική επιτροπή της Πάφου: 
«[…] Η εθνική επιτροπή χρόνια 
πολλά να ζήσει, / παρακαλώ τον 
Πλάστην μας, ίσως την βοηθήσει, 
/ να δει τζείνον που πεθυμά τζι 
έτσι να ξεψυχήσει. Χρόνια πολ-
λά παρακαλώ να ζήσει ο ∆εσπό-
της, κάμνει μεγάλες συνδρομές, 
εν’ βέρος πατριώτης. Εύγε στον 
Γαλατόπουλον, Λοΐζον και Μαρ-
κίδη, και σ’ όλην την επιτροπήν, 
της Πάφου το στολίδι. […]». Ο 
Πάφιος δικηγόρος Χρ. Γαλατό-
πουλος είχε στείλει στον Έλλη-
να πρόξενο το τεράστιο για την 
εποχή ποσό ως πρώτο βοήθημα 
των τριάντα λιρών. 

Ενας ποιητάρης ανέσπασε... κοντυλοφόρον 
«[...] π’ άκουσα κάποιον μήνυμαν, / της Ιταλίας κτύπημαν, για να συντάξω ποίημαν [...]»: Ποιητάρικα για τον πόλεμο του 1940

Μαζί με τα ποιητάρικα, που όπως 
είδαμε ήταν πάρα πολλά για το 
πόλεμο του ’40, γράφτηκαν και 
σχετικά θεατρικά έργα, τα οποία 
ανέβηκαν σε παραστάσεις σε διά-
φορα χωριά. Μία ενδιαφέρουσα 
περίπτωση είναι αυτή του λαϊκού 
συγγραφέα Σώζου Σ. Πατή από 
τον Αστρομερίτη, ο οποίος έχο-
ντας τη βασική μόνο εκπαίδευση, 
με έμπνευση τον τορπιλισμό της 
«Έλλης» γράφει το 1944 το πατρι-
ωτικό τρίπρακτο «Χαραυγή της 
Ελληνικής ∆όξης (∆ράμα της Τή-
νου)». Όπως ο ίδιος ο συγγραφέας 
σημειώνει: «Είναι θεατρικόν έργον 
εμπνευσμένον από τον πόλεμο 
του 1940 και από το τότε πλώι-
μον εύδρομον Έλλη που βύθισαν 
οι Ιταλοί στην Τήνο» και τυπώ-

θηκε το 1945. Η υπόθεση αφορά 
την περιπέτεια δύο φίλων οι οποί-
οι ταξίδευαν με το «Έλλη» χάριν 
προσκυνηματικού ταξιδιού στην 
Τήνο, όταν το πολεμικό πλοίο τορ-
πιλίστηκε. Το θεατρικό του Πατή 
έχει οκτώ πρόσωπα, συν τα παιδιά 
που όπως λέει ο συγγραφέας θα 
ψάλλουν το «Υπερμάχω». Για πρώ-
τη φορά παραστάθηκε από ερα-
σιτέχνες του Θ.Ο.Ι. Αστρομερίτη 
«Αγ. Αυξίβιος» στις 3 ∆εκεμβρίου 
1944, με τις εισπράξεις να διατίθε-
νται υπέρ τριών ορφανών. Το έρ-
γο επαναλήφθηκε από τον Θ.Ο.Ι. 
Ληνούς-Φλάσους στις 17 Ιουνίου 
1945. Ο Θ.Ο.Ι. Πεδουλά ανέβασε 
το έργο στο πλαίσιο των εορτα-
σμών της 25ης Μαρτίου στο ∆η-
μοτικό Σχολείο του χωριού, επα-

ναλαμβάνοντας την παράσταση 
στις 2 Σεπτεμβρίου 1945, όταν το 
έργο ανέβηκε από ερασιτέχνες 
του Πεδουλά, στην πλατεία Αρι-
στοτέλη. Το έργο ανέβασε και η 
Λέσχη Κ.Ε.Κ. «Α.Μ.Ο.Π.» (Παλλου-
ριώτισσας) στα τέλη Σεπτεμβρίου 
1945, δίνοντας μάλιστα και διπλή 
παράσταση στο οίκημα του Παρ-
θεναγωγείου. Μία ακόμη παρά-
σταση δόθηκε στην Κοκκινοτρι-
μιθιά στις 24 Μαρτίου 1946, από 
ερασιτέχνες μέλη της Αγροτικής 
Τοπικής Ένωσης «∆ήμητρα» σε 
αίθουσα του σχολείου της κοινό-
τητας.

* Ευχαριστώ την οικογένεια του Σώ-
του Σ. Πατή για την παραχώρηση του 
χειρογράφου.

 

Η Τήνος ως έμπνευση

Μία ενδιαφέρουσα περίπτωση είναι αυτή του λαϊκού συγγραφέα Σώζου Σ. Πατή από τον Αστρομερίτη, ο οποίος 
έχοντας τη βασική μόνο εκπαίδευση, με έμπνευση τον τορπιλισμό της «Έλλης» γράφει το τρίπρακτο «Χαραυγή της 
Ελληνικής ∆όξης (∆ράμα της Τήνου)», το οποίο έγραψε το 1944 και τυπώθηκε το 1945.

«Ζήτω στης Κύπρου τα παιδκιά που εκαταταχτήκαν, / σε τέθκοιαν χρήσιμην στιγμήν πρόθυμοι εφανήκαν». Στη φωτογραφία εθελοντές του Κυπριακού Συ-
ντάγματος στην Ιταλία. Πολλά ποιητάρικα γράφτηκαν για τους Κύπριους εθελοντές (Αρχείο Παγκυπρίου Συνδέσμου Πολεμιστών Β’ Παγκοσμίου Πολέμου).

Που μες στου Μόρφου, μάλιστα, επήασιν καμπόσοι, / έτσι, καθώς μου είπα-
σι, περίτου που διακόσιοι […]». Στη φωτογραφία Κύπριοι εθελοντές στο λιμά-
νι του Πειραιά, τον ∆εκέμβριο του 1940 (Αρχείο Παγκυπρίου Συνδέσμου Πο-
λεμιστών Β’ Παγκοσμίου Πολέμου).

Μέχρι και το 1944 στην 
Κύπρο θα έχουν εκδο-
θεί συνολικά 28 ποιητά-
ρικα που αφορούν τον 
Β΄ Παγκόσμιο Πόλε-
μο και τη συμμετοχή σε 
αυτόν της Ελλάδας και 
της Κύπρου.

Ο Παρασκευάς Λ. Ζα-
χαρούλλας γράφει στο 
ποίημά του «Ποίημα του 
Ελληνοϊταλικού Πολέ-
μου»: «[…] π’ άκουσα 
κάποιον μήνυμαν, / της 
Ιταλίας κτύπημαν, για 
να συντάξω ποίημαν / κι 
αίτια του πολέμου […]».
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Της ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΣ ΓΙΑΓΚΟΥ

O Αρχιεπίσκοπος Λεόντιος υπήρξε 
μια σπουδαία προσωπικότητα της 
Κύπρου του εικοστού αιώνα με 
ιδιαίτερη εθνική, εκκλησιαστι-
κή, πνευματική και κοινωνική 
δράση. Εξελέγη μητροπολίτης 
Πάφου το 1930 και στη συνέχεια 
τον Νοέμβριο του 1933 ανέλα-
βε την τοποτηρητεία του αρχιε-
πισκοπικού θρόνου, έπειτα από 
τον θάνατο του αρχιεπισκόπου 
Κυρίλλου Γ΄. Κατά την περίοδο 
της τοποτηρητείας του (1933-
1947), ο Λεόντιος ανέλαβε την 
ευθύνη για ένα εύρος ζητημάτων 
που αφορούσαν τόσο το εθνικό, 
πνευματικό και κοινωνικό έργο 
της Εκκλησίας της Κύπρου, όσο 
και τις σχέσεις με τη βρετανική 
αποικιακή διοίκηση.

Κατά τη δεκαετία του 1930, 
μετά την καταστολή των Οκτω-
βριανών και την επιβολή του ανε-
λεύθερου καθεστώτος της Παλμε-
ροκρατίας, ο Λεόντιος διώχθηκε 
από τους Βρετανούς, οι οποίοι 
είχαν προσπαθήσει με διάφο-
ρους τρόπους –ανεπιτυχώς κα-
θώς φάνηκε στη συνέχεια– να 
αποδυναμώσουν το ενωτικό κί-
νημα. Χαρακτηριστικές παραμέ-
νουν οι πολύκροτες δίκες εναντί-
ον του κατά την περίοδο αυτή. 
Η δίκη του 1938 κατέληξε στον 
εντοπισμό του στην Πάφο για 
ένα χρόνο. Αργότερα, η απόφαση 
του κυβερνήτη Πάλμερ να δώσει 
εντολές για έρευνα στην Αρχιε-
πισκοπή τη Μεγάλη ∆ευτέρα του 
1939 με σκοπό τον εντοπισμό 
στοιχείων εναντίον του, προκά-
λεσε σύμφωνα με τις διαθέσιμες 
βρετανικές αρχειακές μαρτυρίες, 

έκπληξη και αμηχανία ακόμα και 
στο ίδιο το Λονδίνο. 

Κατά την περίοδο του Β΄ Πα-
γκοσμίου Πολέμου αναδείχθηκε 
ως η κορυφαία μορφή του εθνι-
κού αγώνα, ειδικά μετά την είσο-
δο της Ελλάδας στον πόλεμο στις 
28 Οκτωβρίου 1940. Η συμβολή 
του στον Β΄ Παγκόσμιο Πόλεμο 
ήταν πολυεπίπεδη. Ξεχωρίζει η 
προσπάθειά του να οργανώσει 
τους Κυπρίους εθελοντές για κα-
τάταξη στις Ελληνικές ∆υνάμεις 
αντί στις αντίστοιχες βρετανι-
κές του Κυπριακού Συντάγμα-
τος, προσπάθεια η οποία κινη-
τοποίησε αμέσως τον βρετανικό 
παράγοντα. Επιπλέον, φρόντισε 
για τη διοργάνωση παγκυπρί-

ων εράνων υπέρ της Ελλάδος, 
καθώς και για την αρωγή των 
Ελλήνων προσφύγων που κα-
τέφθασαν στην Κύπρο από τα 
νησιά του βορειοανατολικού Αι-
γαίου. Ταυτόχρονα, προσπάθη-
σε συστηματικά να ενώσει τις 
πολιτικές δυνάμεις του τόπου, 
δεξιά και αριστερά, σε ένα μέ-
τωπο το οποίο θα προωθούσε 

τον ενωτικό αγώνα, χωρίς όμως 
επιτυχία. Με το τέλος του Πολέ-
μου και την εντατικοποίηση των 
ενωτικών διεκδικήσεων στο νη-
σί, ηγήθηκε το 1946 αποστολής 
πρεσβείας στο Λονδίνο, ενώ λίγο 
αργότερα, το 1947, ανήλθε στον 
Αρχιεπισκοπικό θρόνο, εν μέσω 
και των εξελίξεων που αφορού-
σαν τη ∆ιασκεπτική Συνέλευση.

Επιστημονική διημερίδα
Πτυχές αυτής της σπουδαί-

ας προσωπικότητας έρχεται να 
αναδείξει η επιστημονική διη-
μερίδα που διοργανώνεται από 
το Ίδρυμα Αρχιεπισκόπου Μα-
καρίου Γ΄ με τίτλο «Αρχιεπίσκο-
πος Κύπρου Λεόντιος. Η ζωή, 
το έργο και η κληρονομιά του», 
στις 17 και 18 Νοεμβρίου 2023. 

Η διημερίδα πραγματοποιείται με 
αφορμή τη συμπλήρωση ενενή-
ντα ετών από την ανάληψη της 
τοποτηρητείας του Αρχιεπισκοπι-
κού θρόνου από τον Μητροπολί-
τη Πάφου Λεόντιο το 1933. Οι ει-
σηγήσεις που θα παρουσιαστούν 
στο συνέδριο επικεντρώνονται 
σε ποικίλους τομείς της δράσης 
του Λεοντίου της περιόδου 1933-

1947. Ανάμεσα σε αυτούς, σημει-
ώνονται ενδεικτικά, οι δίκες του 
Λεοντίου, οι σχέσεις του με τους 
Βρετανούς, καθώς και με τα το-
πικά πολιτικά κόμματα, ιδιαίτερα 
με την αριστερά, η δράση του σε 
ζητήματα εκπαίδευσης, το συγ-
γραφικό του έργο και άλλα. 

Η εν λόγω επιστημονική δρά-
ση αποτελεί μία σημαντική πρω-
τοβουλία του Ιδρύματος Αρχιε-
πισκόπου Μακαρίου Γ΄, η οποία 
έρχεται να αναδείξει την προ-
σφορά μιας σημαίνουσας φυσιο-
γνωμίας του τόπου μας, που για 
πολλά χρόνια είχε παραμεληθεί 
από τη σχετική βιβλιογραφία της 
ιστορίας της Κύπρου. Βέβαια, πα-
ρατηρείται τελευταία μια συστη-
ματικότερη έρευνα της πορείας 
και του έργου του Λεοντίου, όπως 
για παράδειγμα, η πρόσφατη με-
λέτη του Κωστή Κοκκινόφτα. Συ-
νεπώς, οι εισηγήσεις που θα πα-
ρουσιαστούν στη διημερίδα και 
οι γόνιμες συζητήσεις που θα 
ακολουθήσουν αναμένεται ότι 
θα συμβάλουν περαιτέρω στην 
καλύτερη κατανόηση της πολυ-
κύμαντης δράσης και συμβολής 
μιας εξέχουσας φυσιογνωμίας της 
νεότερης κυπριακής ιστορίας.

 
Πληροφορίες: Επιστημονική 
∆ιημερίδα: «Ο Αρχιεπίσκοπος 

Κύπρου Λεόντιος. Η ζωή, το έργο 
και η κληρονομιά του»: Παρασκευή 
17 και Σάββατο 18 Νοεμβρίου 2023. 
Αίθουσα Εκδηλώσεων Ιδρύματος Αρ-
χιεπισκόπου Μακαρίου Γ΄. Λεπτομέ-
ρειες για το πρόγραμμα της διημε-
ρίδας στη σελίδα του Ιδρύματος στο 
Facebook.

Η δρ Aναστασία Γιάγκου είναι ιστορικός.

Μία σημαίνουσα φυσιογνωμία του τόπου
Το  Ιδρυμα Αρχιεπισκόπου Μακαρίου Γ΄ διοργανώνει επιστημονική διημερίδα για την τοποτηρητεια του Κύπρου Λεοντίου

Ο αρχιεπίσκοπος Λεό-
ντιος προσπάθησε συ-
στηματικά να ενώσει τις 
πολιτικές δυνάμεις του 
τόπου, δεξιά και αρι-
στερά, σε ένα μέτωπο το 
οποίο θα προωθούσε τον 
ενωτικό αγώνα, χωρίς 
όμως επιτυχία.

Οι εισηγήσεις που θα παρουσιαστούν στη διημερίδα και οι γόνιμες συζητήσεις που θα ακολουθήσουν αναμένεται 
ότι θα συμβάλουν περαιτέρω στην καλύτερη κατανόηση της πολυκύμαντης δράσης και συμβολής μιας εξέχουσας φυ-
σιογνωμίας της νεότερης κυπριακής ιστορίας. Στη φωτογραφία ο Λεόντιος καθήμενος πρώτος αριστερά στο Μονα-
στήρι της Χρυσορρογιάτισσας, το 1947 (Αρχείο Αρχιεπισκόπου Λεοντίου, Ιερά Αρχιεπισκοπή Κύπρου).
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ΜΑΤΙΕΣ
ΣΤΟΝ 
ΚΟΣΜΟ

Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Η οικουμενική 
λάμψη 

των Ολλανδών

Ενας αποχαιρετισμός

Η μεγάλη έκθεση με έργα του Ολ-
λανδού ζωγράφου Φρανς Χαλς 
στην Εθνική Πινακοθήκη στο 
Λονδίνο διατρανώνει την οικου-
μενική αγάπη για τη ζωγραφική 
του ολλανδικού «χρυσού αιώνα». 
Τα έργα του Φρανς Χαλς προκα-
λούν πλήθη στο Λονδίνο και αυτό 
δεν είναι ένα μεμονωμένο φαινό-
μενο. Είναι η προέκταση μιας πο-
λιτισμικής μεταστροφής που άρ-
χισε ήδη από τα μέσα του 19ου 
αιώνα και συνεχίζεται... ∆εν ήταν 
πάντα αυτονόητο πως οι Ολλαν-
δοί ζωγράφοι έχαιραν τόσο μεγά-
λης εκτίμησης, ούτε ότι υπήρχαν 

έτοιμα και διαθέσιμα δίκτυα για 
να οργανώσουν αυτό που λέμε 
δημόσιο αίσθημα και εντέλει δη-
μόσιο γούστο. Οι θαυμάσιες προ-
σωπογραφίες του Φρανς Χαλς μας 
παραπέμπουν σε μια καινοτόμο 
ανάγνωση της ζωής, που εμφανί-
στηκε για πρώτη φορά τότε, στα 
τέλη του 16ου αιώνα, και που συν-
δέθηκε με τον αστικό τρόπο ζωής 
των Ολλανδών· έναν τρόπο ζωής 
πρακτικό, ανοιχτόμυαλο και πο-
λυμήχανο. Η οικονομική διάστα-
ση του «χρυσού αιώνα» συνδέει 
κάθε κίνηση εκείνης της εποχής. 
Η λατρεία για τον Ρέμπραντ τον 

19ο αιώνα και για τον Βερμέερ τον 
20ό αιώνα είναι προϊόντα μιας εκ 
νέου ανακάλυψης της ολλανδικής 
σκέψης. Εδώ και πολλές δεκαετί-
ες, οι συλλογές ολλανδικής ζωγρα-
φικής είναι από τις πιο δημοφιλείς 
και όχι μόνο λόγω των μεγάλων 
δασκάλων. Ακόμη και ελάσσονες 
ζωγράφοι ή έστω ζωγράφοι που 
εκτιμώνται αλλά τα ονόματά τους 
δεν είναι ευρέως γνωστά, προκα-
λούν σε ένα διεθνές κοινό ισχυρή 
έλξη. Οι Ολλανδοί μετά το 1588, 
οπότε ιδρύθηκε η ∆ημοκρατία 
τους, και τουλάχιστον για 100-120 
ακόμη χρόνια, ήταν πρωτοπόροι 

στις θάλασσες, στο εμπόριο, στην 
οργάνωση μιας πρότυπης δημο-
κρατίας, στην προτεσταντική 
ηθική και στη συσσώρευση του 
πλούτου. Το αστικό σπίτι, γεμά-
το αντικείμενα που είχαν φέρει 
οι Ολλανδοί έμποροι (πορσελά-
νες, υδρόγειοι, καθρέφτες κ.ά.) 
υμνούσε έναν νέο τρόπο ζωής. 
Μαζί αναδυόταν και ένας νέος τύ-
πος ανθρώπου και σαφώς και μια 
περισσότερο ανεξάρτητη γυναί-
κα. Οι παγεροί χειμώνες του 16ου 
και του 17ου αιώνα (όπως έχουν 
αποτυπωθεί στις παγωμένες λί-
μνες) ήταν το αρχετυπικό σκη-

νικό μιας αστικής τελετουργίας, 
που άρχιζε στη λόγχη της ιδιωτι-
κής οικίας και απλωνόταν στη συ-
νάθροιση του δημόσιου χώρου. Η 
Ολλανδική ∆ημοκρατία ανέπτυξε 
τα πρώτα παγκοσμιοποιημένα δί-
κτυα του νεότερου κόσμου. Ηταν 
μια ποντοπόρος δημοκρατία που 
καινοτόμησε. Η ολλανδική χρυ-
σή εποχή γέννησε την αστική 
ζωγραφική υπό την έννοια ότι 
ύμνησε τη ζωή των αστών, που 
απολάμβαναν τα υλικά αγαθά. Η 
έκθεση του Φρανς Χαλς μας θυ-
μίζει πόσο βαθιά χωνεμένες είναι 
αυτές οι ιδέες. 

Ξεψύχησε ξημερώματα Σαββάτου. 
Του τηλεφώνησε η Ρίτα. «Νομίζω 
δεν αναπνέει», του είπε με δυσκο-
λία. «Ερχομαι», της απάντησε. 

Ηταν ακόμη νύχτα. Το δωμάτιο 
φώτιζε ένα καντήλι που έβαλε η 
Ρίτα. Εσκυψε από πάνω της: μια 
μάσκα. Οχι η αδελφή του πατέρα 
του πάντως. Οχι πια. 

Φώναξε τον τελετάρχη που ξέ-
ρει καλά εδώ και χρόνια. Εστειλε 
αμέσως δύο υπαλλήλους. Εφεραν 
μαζί τους ένα πτυσσόμενο φορείο, 
την τύλιξαν σε ένα σεντόνι και την 
έδεσαν σφιχτά στο φορείο. Την 
κατέβασαν έτσι πέντε ορόφους. 

Είχε παραγγείλει η κηδεία της 
να γίνει στην ιδιαίτερη πατρίδα 
της. Να ταφεί στο ίδιο μνήμα με 
τους γονείς της. Του λέει ο τελε-
τάρχης: «Εχει δύο νεκρούς μέσα, 
έναν από το 1944, έναν από το 
1983». Ο παππούς και η γιαγιά του. 
«Ποιον να βγάλουμε για να κά-

νουμε χώρο;». Του λέει: «∆εν έχω 
ιδέα». «Από αυτόν του ’44 δεν θα 
έχει απομείνει απολύτως τίποτα 
πια. Αλλά και από το ’83 υπολείμ-
ματα θα έχουν μείνει, θα μπούνε 
σε ένα κασελάκι μέσα στο μνήμα 
και πάλι», είπε ο τελετάρχης. Σύμ-
φωνοι. Παρήγγειλε φέρετρο των 
εξακοσίων ευρώ. Το πιο φθηνό 
στην αγορά. Η μακαρίτισσα απε-
χθανόταν τα περιττά έξοδα. 

Εφτασε τα 98 όρθια. Ενενήντα 
οκτώ και δύο μηνών. Εως τα ενε-
νήντα της έμπαινε στη θάλασσα 
χωρίς να κομπιάσει. Είδε τον πα-

τέρα της να τον σκοτώνουν στα 
δεκαεννιά της. Πήρε όλη την οι-
κογένεια στις πλάτες της. 

Την ερωτεύτηκε ένας Ιταλός 
αξιωματικός στα χρόνια της Κα-
τοχής. Κράτησε τις αποστάσεις 
της, υπό τον φόβο της τοξικότη-
τας της τοπικής κοινωνίας. Μετά 
τον πόλεμο πήγε να τον βρει στην 
Ιταλία. ∆εν έμεινε εκεί, μαζί του· 
μετά τον φόνο του πατέρα της, 
ήταν πια ο αρχηγός της οικογέ-
νειας. Ελλάδα, δεκαετία του ’50: 
«Ενας άνδρας πρέπει να κάνει αυ-
τό που ένας άνδρας πρέπει να κά-
νει». Εδώ, μια γυναίκα. 

Κοιτάζει τώρα τα γράμματα που 
της έστελνε ο Ιταλός. Ενα ολόκλη-
ρο πακέτο. Το τελευταίο έχει χρο-
νολογία 1962.

Παντρεύτηκε, αλλά παιδιά δεν 
έκανε. ∆εν της έλειψαν. Εκανε 
πολλά ταξίδια. Είδε πολύ θέατρο 
και διάβασε πολλά βιβλία. Ο άν-

δρας της έφυγε πριν από εκείνη, 
κορακοζώητος κι εκείνος, μέγας 
καλαμπουρτζής, ειδήμων στην 
τέχνη του ψαρέματος. Λίγο πριν 
πεθάνει έλεγε γελώντας και κλαί-
γοντας μαζί: «Το κεφάλι σου κα-
θώς μεγαλώνεις γίνεται σαν βι-
ντεοκασέτα: παίζει το ίδιο έργο 
ξανά και ξανά». 

∆εν έμεινε μόνη, τη φρόντισε 
η Ρίτα από την Αρμενία. Εγιναν 
σαν μάνα και κόρη. Ή κάτι ακόμα 
καλύτερο, φίλες. Ως την τελευταία 
στιγμή. Την προηγούμενη, καθώς 
βυθιζόταν στον ανεξύπνητο ύπνο, 
η γυναίκα, σε μια αναλαμπή που 
κράτησε δευτερόλεπτα, της χάι-
δεψε το πρόσωπο τρυφερά. Αυ-
τή η εικόνα έμεινε μέσα του σαν 
φυλαχτό.

Κοιτάζει μια ωραία φωτογρα-
φία της, τραβηγμένη στη Ρόδο το 
1957. Αυτή ήταν η ∆ώρα του: «Εί-
μαι όσα έχω ξεχάσει». Κατευόδιο.

ΠΑΡΙΣΙ
Κέντρο Πομπιντού
Οι πρόσφατες απεργίες εργαζομένων 
στο Κέντρο Πομπιντού στο Παρίσι ήταν 
μια προειδοποίηση για το προγραμμα-
τισμένο κλείσιμο του μουσείου για την 
αποκατάσταση εγκαταστάσεων. Οι ερ-
γαζόμενοι θέλουν να διασφαλίσουν τις 
θέσεις τους στη διάρκεια της περιόδου 
2025-2030, που θα διαρκέσουν οι ερ-
γασίες, μεταξύ των οποίων η αφαίρεση 
αμιάντου και η τοποθέτηση νέων ανελ-
κυστήρων στο ηλικίας 46 ετών κτίριο. 
Η αποκατάσταση μετατέθηκε λόγω των 
Ολυμπιακών Αγώνων, που θα διεξα-
χθούν στο Παρίσι το 2024. 

ΒΙΟΓΡΑΦΙΕΣ
Μότσαρτ
Η βιογραφία του Μότσαρτ που κυκλο-
φόρησε από τον οίκο Farrar, Straus 
and Giroux προσφέρει νέα οπτική σε 
μία από τις αγαπητές προσωπικότη-
τες της ιστορίας της ∆ύσης (Mozart 
in Motion: His Work and His World in 
Pieces). Ο συγγραφέας Πάτρικ Μακί 
εστιάζει σε λιγότερο γνωστά γεγονό-
τα, τα τοποθετεί στο ευρωπαϊκό κάδρο 
της ροκοκό αισθητικής και των πολιτι-
κών ανακατατάξεων και συνδέει την 
εξέλιξη του Μότσαρτ με τις μεταβολές 
που έφερε ο 18ος αιώνας, δίνοντας 
μια ερμηνεία πρώιμου μοντερνισμού.

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ
Ευρώπη, 1300-1800
Το Μητροπολιτικό Μουσείο της Νέ-
ας Υόρκης ετοιμάζεται για το μεγάλο 
γεγονός της επαναλειτουργίας των 45 
αιθουσών με έργα ευρωπαϊκής ζω-
γραφικής της περιόδου 1300-1800. 
Οι εργασίες αναβάθμισης των αιθου-
σών άρχισαν το 2018 και οι αίθουσες 
θα εγκαινιαστούν στις 20 Νοεμβρίου. 
Θα είναι μια νέα αφήγηση με 700 έρ-
γα τέχνης, στα οποία θα περιληφθούν 
και ορισμένα νέα αποκτήματα. Το Μη-
τροπολιτικό Μουσείο έχει μία από τις 
μεγαλύτερες συλλογές ευρωπαϊκής 
τέχνης στον κόσμο.

ΦΛΟΡΙΝΤΑ
Μπαρόκ της Φλωρεντίας
Η συλλογή της οικογένειας Χάουκολ 
με έργα φλωρεντινού μπαρόκ 
από τον 16ο έως τον 18ο αιώνα 
θεωρείται από τις σημαντικότερες 
στον κόσμο. Eνα μέρος της παρου-
σιάζεται στη Φλόριντα, στο μουσείο 
Ρόλινς, και στρέφει το βλέμμα μας 
σε αυτήν τη φωτεινή περίοδο της 
ιταλικής τέχνης. Ο σερ Mαρκ Χάου-
κολ συλλέγει έργα του μπαρόκ επί 
35 χρόνια και είναι συνιδρυτής των 
Αρχείων των Μεδίκων. Η έκθεση έχει 
κάνει μια μεγάλη περιοδεία και τώρα 
παρουσιάζεται στις ΗΠΑ.

ΒΟΥΔΑΠΕΣΤΗ
Ο ταύρος στη Μεσόγειο
Μια μικρή έκθεση-κόγχη μέσα στην 
Εθνική Πινακοθήκη της Ουγγαρίας, 
στη Βουδαπέστη, μας μιλάει για τον 
συμβολισμό του ταύρου στη μεσο-
γειακή κουλτούρα με μόλις 12 έργα, 
εστιασμένα κυρίως στην παράδοση 
της ταυρομαχίας. Από έργα κλασι-
κά του 19ου αιώνα μέχρι ένα έργο 
του Φερνάντο Μποτέρο, η έκθεση 
επικεντρώνεται στα χαρακτηριστικά 
του ταύρου διαχρονικά, σε ερμηνεί-
ες ρώμης, ανεξαρτησίας, ερωτισμού, 
επιβολής, από την αρπαγή της Ευρώ-
πης έως τα νεότερα χρόνια.

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

Ρόδος, 1957.  Η ∆ώρα. Εφτασε ώς τα 98 όρθια. Και με μια διαύγεια ζηλευτή.

Από την έκθεση με έργα του Φρανς Χαλς στην Εθνική Πινακοθήκη του Λονδίνου.

Δεν έμεινε μόνη,
τη φρόντισε η Ρίτα από 
την Αρμενία. Εγιναν σαν 
μάνα και κόρη. Ή κάτι 
ακόμα καλύτερο, φίλες. 
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ΑΝΔΡΕΑ ΣΑΜΟΥΗΛ
«Καλημέρα Ήλιε – Ο χαμένος πόλεμος»   

Ο Ανδρέας Σαμουήλ γεννήθηκε το 1944 στη 
Λευκωσία. Φοίτησε στην Πρότυπο Αστική Σχολή 
Αγίου Αντωνίου και στη συνέχεια στο Παγκύπριο 
Γυμνάσιο, από το οποίο αποφοίτησε το 1962. Πα-
νεπιστημιακές σπουδές έκανε στην Ελλάδα (Νο-
μικά), στο Ηνωμένο Βασίλειο (MSc in Training), 
και στις ΗΠΑ (MBA). Υπήρξε αιχμάλωτος του πο-
λέμου του 1974. Το βιβλίο του «Καλημέρα Ήλιε – 
Ο χαμένος πόλεμος του 1974» εκδόθηκε στη Λευκωσία και κυκλοφόρησε 
το 2011. Στη συνέχεια, το 2013 το βιβλίο εκδόθηκε από τον εκδοτικό οίκο 
Πατάκη στην Αθήνα, και κυκλοφόρησε με τον τίτλο «Κερύνεια Ώρα Μη-
δέν – Ο χαμένος πόλεμος του 1974». Στο βιβλίο αυτό ο συγγραφέας κάνει 
μια ιστορική αναδρομή στα δραματικά γεγονότα του καλοκαιριού του 1974 
και περιγράφει την προσωπική του περιπέτεια, ως εφέδρου που κατατά-
χτηκε στο 241 Τάγμα Πεζικού της Εθνικής Φρουράς. Ο συγγραφέας εξι-
στορεί τις τραγικές συνθήκες και τα πολλά δραματικά περιστατικά που βί-
ωσε για τέσσερα μερόνυχτα, μαζί με έναν ακόμα συστρατιώτη του, σε ένα 
απομονωμένο σπίτι της Κερύνειας, στις υπώρειες του Πενταδακτύλου. 
Αφ ού περιγράφει τον απίστευτο τρόπο που έγινε δυνατό να επιβιώσουν 
και να σωθούν, ο Ανδρέας Σαμουήλ δίνει την εικόνα της καθημερινής ζω-
ής στο ξενοδοχείο Ντόουμ, στο οποίο οι δυο τους κατέφυγαν με μυθιστο-
ρηματικό τρόπο και παρέμειναν εγκλωβισμένοι για ένα τρίμηνο. Στο Ντό-
ουμ εγκλωβίστηκαν οι κάτοικοι της Κερύνειας που δεν είχαν φύγει για τις 
ελεύθερες περιοχές. Εκεί ο αείμνηστος γιατρός Ξάνθος Χαραλαμπίδης, 
μαζί με μερικούς αξιόλογους συνεργάτες του, κατάφεραν να λειτουργή-
σουν το ξενοδοχείο, κατά θαυμαστό τρόπο και κάτω από αντίξοες συνθή-
κες, σαν ένα αυτοδιοικούμενο στρατόπεδο συγκεντρώσεως με περισσό-
τερους από οκτακόσιους ενοίκους.

Το ηλεκτρονικό βιβλίο διανέμεται από την εφαρμογή Read Library.
Επισκεφθείτε τον ιστότοπο https://www.read-library.com/ για πλη-
ροφορίες και περισσότερα βιβλία.

ΨΗΦΙΑΚΗ ΒΙΒΛΙΟΘΗΚΗ

από τη

Ανδρονίκη Λασηθιωτάκη
lasithiotakisa@sppmedia.com

Μέσα στο πλακάτο μπλε φόντο 
του πολυκαιρισμένου εξωφύλ-
λου αναδύεται ένα καφεκίτρι-
νο νησί που μοιάζει να αιωρεί-
ται στο κενό, εκεί που θάλασσα, 
ορίζοντας και ουρανός γίνονται 
ένα. Πάνω του στέκεται μια μι-
κρή, κατάλευκη Χώρα, ανέντα-
χτη γεωγραφικά αλλά σίγουρα 
αιγαιοπελαγίτικη, με ένα λιμάνι 
με δύο κυματοθραύστες και ένα 
ξωκλήσι στην κορυφή του υψώ-
ματος που τη στεφανώνει. Εξω 
από τον οικισμό, στις δύο άκρες 
της φανταστικής νήσου, στέκο-
νται δύο μικρά άσπρα κτίρια πά-
νω από έναν όρμο και ένας ανε-
μόμυλος με ανοιχτά πανιά. Στο 
πάνω μέρος του κάδρου, ψηλά 
στον ουρανό, ίπτανται τρεις λέ-
ξεις σχηματισμένες με κομψά, 
λευκά τυπογραφικά στοιχεία, 
ανακοινώνοντας τον τίτλο: «Μια 
Απλή Ιστορία». Στην από κάτω 
γραμμή, ένας υπότιτλος ρίχνει 
στην εικόνα τη σκιά ενός γίγα-
ντα: «Γραμμένη από τον Κ. Α. 
∆οξιάδη». Αν αυτό το τυπογρα-
φικό εύρημα έμοιαζε έως τώρα 
ενδιαφέρον και γοητευτικό, τώ-
ρα σίγουρα φαντάζει πολύτιμο. 

Είναι φυσικό να αναρωτη-
θούμε: Eγραφε ιστορίες ο με-
γάλος μας αρχιτέκτονας και πο-
λεοδόμος; Βιβλία του όπως το 
«Between Dystopia and Utopia» 
του 1966 μπορεί να βρίσκονται 
σε κάθε αρχιτεκτονική βιβλιο-
θήκη του πλανήτη, αλλά αυτή 
η «απλή ιστορία» με το κουκλί-
στικο νησί της φαίνεται πως πα-
ρέμεινε φευγαλέα. 

Στον πρόλογό του, ο Κωνστα-
ντίνος ∆οξιάδης μιλάει για μια 
Ελλάδα που παλεύει να σταθεί 
στα πόδια της μετά τον πόλεμο, 
και το κάνει με ολοφάνερη και 
μεγάλη αγάπη γι’ αυτήν: «Ανάμε-
σα σε καταστροφές και αναταρα-
χές και σε πολέμους και σ’ επα-
ναστάσεις, ένας λαός ολόκληρος, 
εκατομμύρια ψυχές, προσπαθεί 
να επιζήσει. Ριγμένος σε μια γω-
νιά της γης και χτυπημένος από 
παντού έχει την όρεξη και τη ζω-
ντάνια να φτιάσει κάτι καλύτερο 
για αύριο, για τα παιδιά του [...]». 
«Είναι Αύγουστος του 1945», κα-
ταλήγει, θέτοντας το χρονικό 
πλαίσιο και ανοίγοντας την αυ-
λαία μιας νησιωτικής παράστα-
σης σε οκτώ πράξεις-κεφάλαια 

που οι τίτλοι της συνοψίζουν γο-
ητευτικά τα βασικά συστατικά 
του δράματος: «Ενα ταξίδι στο 
Αιγαίο», «Μια αγάπη», «Στις μα-
κρινές θάλασσες», «Αντίσταση 
και θυσία», «Απολύτρωση». 

Νήσος «Πάξος»
Το νησί που ρίχνει η φαντα-

σία του Κ. ∆οξιάδη στη μέση του 
αρχιπελάγους βαφτίζεται «Πά-
ξος», όνομα που αναπόφευκτα 
αντηχεί τη «Φράξο» του Τζέιμς 
Φόουλς, το νησιωτικό σκηνικό 
που έστησε για τον αριστουργη-
ματικό, εμβληματικό του «Μάγο» 
του 1965. Και ενώ ξέρουμε πως ο 
Αγγλος συγγραφέας μίλησε για 
τις Σπέτσες, εδώ συμπεραίνου-
με από τα συμφραζόμενα πως ο 
Ελληνας πολεοδόμος αναφέρε-
ται στην Πάρο. Γράφει άλλωστε 
για το λευκό της μάρμαρο, που, 
όπως λέει, «στα αρχαία χρόνια το 
χρησιμοποιούσαν οι ξακουστοί 

τεχνίτες για να κάνουν αγάλμα-
τα που λες και ήταν ζωντανά». 

Ο πραγματικός όμως πλούτος 
της Πάξου είναι οι άνθρωποί της 
–«Μην ψάχνεις για πλούτο, δεν 
υπάρχει», διαβάζουμε– «ένα μο-
νάχα κεφάλαιο πραγματικό έχου-
με, τους κατοίκους μας, τους νη-
σιώτες». Είναι οι άνθρωποι με 
τους οποίους στήνεται η ραχο-
κοκαλιά της ιστορίας, χαρακτή-
ρες που περιδινίζονται μέσα στο 
ξέσπασμα του Β΄ Παγκοσμίου 
Πολέμου, της ιταλικής επίθεσης 
και του «Οχι», της Κατοχής, της 
«αντίστασης και της θυσίας» και 
της τελικής «απολύτρωσης». Και 
είναι όλοι τους σμιλεμένοι από 
ένα υλικό που προδίδει απλόχε-
ρα τη βιωματική του πηγή: ένας 
από τους κεντρικούς ήρωες του 
μυθιστορήματος είναι ο μηχανι-
κός Γιώργος Περίκος, ο «καλύτε-
ρος της Αθήνας», που «έχτισε τα 
μεγάλα έργα της Μακεδονίας» 
και που «πολύς κόσμος τον λογα-
ριάζει για τον καλύτερο υπουργό 
στα ∆ημόσια Εργα», ο οποίος τώ-
ρα βοηθάει το νησί φτιάχνοντας 
ένα λιμάνι που τόσο χρειαζόταν, 
ένα λιμάνι «που ενώνει το νησί 
με τον άλλο κόσμο».

Αυτό το νησιώτικο χρονικό 
μιας φαντασιακής (αλλά από-
λυτα αληθινής) Πάρου και των 

ανθρώπων της απέναντι στον 
ανεμοστρόβιλο του πολέμου, 
τυπωμένο από τον «Ικαρο» το 
1948, χρωματίζεται εδώ κι εκεί, 
με το πηγαίο ταλέντο του Κ. ∆ο-
ξιάδη να χτίζει πανίσχυρες ει-
κόνες παίζοντας σαν μάγος με 
τις λέξεις (κάτι που συχνά χα-
ρακτήριζε και τα αρχιτεκτονικά 
του κείμενα – αρκεί να θυμηθού-
με πως κάποτε είχε πει πως η 
Αθήνα ήταν «η πόλη που νόμιζε 
πως ήταν πρωτεύουσα»). Οταν 
ο πόλεμος ξέσπασε στα βόρεια 
σύνορα της χώρας, τα μαντάτα 
του ήρθαν στην Πάξο μέσω τη-
λεγράφου – «πολύ απλά, πολύ 
ειρηνικά, με λίγα μικρά χτυπή-
ματα σ’ ένα μηχάνημα μέσα στο 
ταχυδρομείο». Και την ημέρα 
που ήρθε η απελευθέρωση και οι 
Ιερολοχίτες μπήκαν στο νησί, ο 
«καλύτερος μηχανικός της Αθή-
νας», λίγο πριν ξεψυχήσει έπειτα 
από μια μάχη με τους Γερμανούς, 
είδε «μια ολόκληρη πολιτεία, γέ-
ρους και γριές, άντρες και γυναί-
κες ανεβασμένους στα δώματα 
να κινούν τα χέρια τους με μα-
ντήλια». Στην παριανή, «άσπρη 
πέτρα» του τάφου του, ζήτησε 
να σκαλιστούν τα εξής λόγια: 
«Εδώ είναι θαμμένος ο Γιώργης 
Α. Περίκος, που έχτιζε σ’ όλη 
του τη ζωή».

Γεννήθηκε στο Κερατσίνι, σπούδα-
σε Κλασική Φιλολογία. Εργάστηκε 
στη Μέση Εκπαίδευση. Εχει συγ-
γράψει δύο σχολικά βοηθήματα, μία 
ποιητική συλλογή, δύο συλλογές δι-
ηγημάτων. Ποιήματα και πεζά της 
δημοσιεύονται στο λογοτεχνικό πε-
ριοδικό «3η Χιλιετία», αρθρογραφεί 
και στην εφημερίδα «Μεσσηνιακός 
Λόγος». Ποιήματά της μελοποίησε 
ο Τάσος Καρακατσάνης. Τελευταίο 
της βιβλίο είναι οι «Νεοελληνικοί 
Διάλογοι», εκδόσεις Αιγόκερως.
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας;
∆ύο, «Η κρίση των καλλιτεχνικών 
αξιών στον σύγχρονο κόσμο» 
του Π. Ροδάκη και «Η Ανακού» 
του Θ. Κωστάκη. 
 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη 
στην ανάγνωση ενός βιβλίου;
∆ιαβάζοντας άρθρο της ∆. Παπανικο-
λάου στη μετάφραση των «Βακχών» 
του Π. Αυγερινού, συγκλονίστηκα 
από την περιγραφή της πολιτισμικής 
στιγμής κατά την οποία ο άνθρωπος 
αποφασίζει, κατ’ αντίφαση ως ανή-
κων σε αυτή, να εξουσιάσει τη φύση 
και έκτοτε να την καταστρέφει και 
να αυτοκαταστρέφεται. 
 
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε πρό-
σφατα για πρώτη φορά;
Κλασικούς Ευρωπαίους και άλλους 
συγγραφείς διάβασα στα νιάτα μου. 
∆εν περιφρονώ την αξία τους, όμως 
όσα μας δίδαξαν έχουν πια κωδι-
κοποιηθεί. Για μένα παραμένουν 
εσαεί πολυεπίπεδοι, μοντέρνοι και 
κλασικοί οι αρχαίοι Ελληνες συγ-

γραφείς, με αγαπημένο μου τον μο-
ναδικό Θουκυδίδη.
 
Περιγράψτε την ιδανική αναγνω-
στική συνθήκη.
Για τον συστηματικό αναγνώστη όλες 
οι συνθήκες είναι ιδανικές. Οποιος 
γνωρίζει την ευχαρίστηση και την 
πληρότητα από τη μελέτη και την 
ανάγνωση δεν βρίσκει εμπόδια. 
Το έχω ζήσει.
 
Υπάρχουν βιβλία για τα οποία να 
νιώθετε ενοχές που σας άρεσαν;
Οχι βέβαια! Αυτό θα σήμαινε αυτο-
αναίρεση.
 
Τι είναι αυτό που σας συγκινεί πε-
ρισσότερο σε ένα βιβλίο;
Με συγκινεί το αληθώς ανθρωπι-
στικό περιεχόμενο, ό,τι μπορεί 
να οδηγήσει τον αναγνώστη στη συ-
ναισθηματική έξαρση, στην πλήρη 
ικανοποίηση. Αυτή την πληρότητα 
τη νιώθω σαν απόλυτη ταύτισή μου 
με όλον τον κόσμο, μια ουνιβερσα_
λική αγάπη.
 
Ποιο είναι το επόμενο βιβλίο που 
θα διαβάσετε;
Είμαι λεξιλάτρης. Οσο κι αν ξενίζει, 
το βιβλίο για το οποίο αναζητώ χρό-
νο και ευκαιρία μελέτης είναι το Ετυ-
μολογικό Λεξικό της Αρχαίας Ελληνι-
κής του Πιερ Σαντρέν.
 
Τι μηνύματα «κρύβουν» οι καθημε-
ρινοί διάλογοι για την κοινωνία μας;
Οι καθημερινοί διάλογοι καταδει-
κνύουν την κατάσταση της κοινωνί-
ας σε όλα τα επίπεδα, σε όλους τους 
τομείς της ζωής. Είναι ο ποιοτικός 
δείκτης της καθημερινότητας – και 
όχι μόνο.
 
Τι ήταν εκείνο που σας εντυπωσί-
ασε περισσότερο ακούγοντας δι-
αλόγους;
Με εντυπωσίασε η πλεονάζουσα 
σήμερα έλλειψη επικοινωνίας, κα-
λοσύνης, ειλικρίνειας, ανοχής, εμπι-
στοσύνης, υπομονής, σεβασμού, 
συνανθρώπινης αντίληψης. Εντυπω-
σιάστηκα από τη σκληρότητα, τον κυ-
νισμό, την επιθετικότητα, τον διάχυ-
το φόβο, τη μοναξιά, τη βιασύνη, την 
κακοποιητική χρήση της αποψιλού-
μενης πλέον ελληνικής γλώσσας.

ΣΑΚΗΣ ΣΕΡΕΦΑΣ
90 δευτερόλεπτα
εκδ. Μεταίχμιο, σελ. 232

 
«Ο εγκέφαλός σου είναι ένας αγρι-
ότοπος, ένα νεαντερτάλειο σφα-
γείο, ένα φίνο μακελαριό, ένας 
σπλάτερ ιδεώνας». Ασφαλώς ο 
Σάκης Σερέφας βασίζει τα πο-
ρίσματά του σε παγκόσμιες επι-
στημονικές έρευνες, προκειμέ-
νου να εξηγήσει ορθολογικά 
τις κατεξοχήν ανορθολογικές 
«ψυχοσυσκευές» που είναι οι 
γήινοι. Τους πληροφορεί, λοι-
πόν, με πλήρως αναξιόπιστη 
επιστημοσύνη, πως η «σωμα-
τοκατασκευή» συνίσταται σε 
ένα μείγμα από νευροδιαβιβα-
στές, ενδορφίνες, εγκεφαλίνες, 
σεροτονίνη, αδρεναλίνη, ντο-
παμίνη, βακτήρια και διάφορα 
άλλα, που παλεύουν να δώσουν 
συνοχή και ειρμό στο κρανιοε-
γκεφαλικό χάος. ∆ιότι, τόσο η 
ψυχή όσο και το σώμα καλού-
νται να εφεύρουν μηχανισμούς 
ανάσχεσης της φρίκης τού καθ’ 
ημέραν βίου.

Το πρόσφατο βιβλίο του Σερέ-
φα φέρει τον υπότιτλο «Οδηγίες 
για την επίγεια ζωή» και απαρ-
τίζεται από σύντομα πεζά, που 
λειτουργούν σαν ταχύρρυθμα 
μαθήματα αυτοβοήθειας. Σίγου-
ρα «δεν είμαστε εδώ για να δια-
σκεδάσουμε», αλλά παρ’ όλα αυ-

τά μπορούμε να στήνουμε κατά 
καιρούς ένα γλέντι ενάμισι λε-
πτού. Μπορούμε, λόγου χάριν, 
να ασκηθούμε στην τέχνη του 
αναστεναγμού, να αποτολμή-
σουμε ένα άγγιγμα, να γίνου-
με το κείμενο του εαυτού μας, 
να χαϊδέψουμε ένα κουνουπίδι, 
να συλλογιστού-
με τη διάρκεια 
μιας στιγμής, να 
αναλογιστούμε 
τη ματαίωση που 
θα μας συντρίψει 
σε μια άτσαλη 
αλλαγή λωρίδας 
ευτυχίας. «Η επι-
θυμία είναι μουρ-
λή». «Πότε ήταν 
η τελευταία φορά 
που φίλεψες ένα 
κομμάτι από τις 
σάρκες σου στον 
βωμό μιας επιθυ-
μίας σου;».

«Συνελόντι ειπείν, οι γήινοι 
δεν είναι και πολύ καλοί στο 
να εκτιμούν τον αντίκτυπο που 
μπορεί να έχει στο συναίσθημα 
της ευτυχίας τους η εκπλήρωση 
των επιθυμιών τους. Συγχέουν 
το γεγονός ότι επιθυμούν κάτι 
με την εικασία ότι θα ευτυχή-
σουν αποκτώντας το». Οι γήι-
νοι έχουν μεγάλα ζόρια και η 
επίγνωση της θνητότητας δυ-
σκολεύει τα πράγματα. Πώς να 

μείνει όρθιος ένας βρωτός, όταν 
«αντικρίζει τα προσεχώς του σε 
συσκευασία φερέτρου»;

Ο κεντρικός μηχανισμός της 
γραφής του Σερέφα είναι η αδό-
κητη διατύπωση, η στρεβλή εκ-
φορά του λόγου που προκαλεί 
ένα ακαριαίο ξένισμα. Η αλλό-

φρων γλώσσα, 
μια φωνή φαρ-
σέρ με προοπτι-
κή για «καριέρα 
λυγμού», πα-
ραχαράσσει το 
«συντακτικό των 
γήινων», κατο-
πτεύοντας έναν 
κόσμο αποτρελα-
μένο από δυστυ-
χίες και συντέ-
λειες. Η γραφή 
δημιουργεί μια 
τεχνητή απόστα-
ση από την επί-
γεια συνθήκη, 

επισείοντας τη ματαιότητα του 
πλεονάζοντος κοπετού. Οι ωραί-
ες λέξεις φτιάχνουν και ωραία 
σύμπαντα. «Ορέγομαι ένα σύ-
μπαν με “πολύθλιβους”, “ζουρ-
λούς” και “ντουζένια”». Μέσα 
από την παράξενη ηχητική της, 
η γραφή προτείνει την πραγ-
ματικότητα σαν έναν άλλο κό-
σμο, όπου οι μελλοθάνατοι θνη-
τοί μπορούν να παρηγορηθούν 
με ποικίλους περισπασμούς για 

να ελαφρύνουν την παραμονή 
τους στο μαύρο δάσος, που εί-
ναι ο πλανήτης Γη. Μπορούν 
να κάτσουν σε ένα παγκάκι, να 
ερωτευτούν, να κλείσουν τα μά-
τια, να φάνε τηγανητές πατάτες, 
να αρχίσουν να κελαηδούν στο 
σκοτάδι, να αφήσουν το σκοτάδι 
να τους δαγκώσει. «Ακούγονται 
πολύ τραγικά και μετωνυμικά 
όλα αυτά;».

Σε μία από τις οδηγίες επιβίω-
σης, ο Σερέφας προτρέπει τους 
γήινους να αναζητήσουν στον 
έξω κόσμο ερεθίσματα για γέ-
λιο. Θα ήταν δύσκολο να γελά-
σουν έτσι από μόνοι τους. «Σπά-
νια είναι κανείς τόσο σοβαρός, 
ώστε να μπορέσει να γελάσει 
με τον εαυτό του». Μεταστρέ-
φοντας το τραγικό σε ιλαρό, η 
γραφή του Σερέφα απαθανατίζει 
τις αβύσσους που χαίνουν στα 
σπλάχνα, τις άδηλες αιματοχυσί-
ες που γδέρνουν τα σωθικά. Και 
ξεκαρδίζεται στο κλάμα από την 
αστειότητα κάθε μεγαλαυχίας, 
από τις κομπορρημοσύνες των 
ψευδαισθήσεων. «Μήπως νομί-
ζετε πως βρισκόσαστε σε αυτό 
τον πλανήτη σε κάποια υπέρτα-
τη αποστολή;».

Εχω γράψει πολλούς διθυράμ-
βους για έργα του Σερέφα. Θα το 
επαναλάβω. Ο Σάκης Σερέφας 
είναι ένας από τους σπουδαιό-
τερους λογοτέχνες της Ελλάδας.

Της ΛΙΝΑΣ ΠΑΝΤΑΛΕΩΝ

Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΚΑΡΑΪΣΚΟΥ

Κελαηδήματα στο μαύρο δάσος

«Μην ψάχνεις για πλούτο, δεν υπάρχει»

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

«Μια Απλή Ιστορία» για 
μια Ελλάδα ρημαγμένη, 
ένα νησί κι έναν 
μηχανικό, τον Γιώργη 
Περίκο, γραμμένη 
από τον Κ. Α. Δοξιάδη.

Ενα νησί που αιωρείται ανάμεσα σε θάλασσα και ουρανό κοσμεί το εξώφυλλο του βιβλίου του Κ. Α. ∆οξιάδη. Μια 
Χώρα με σπίτια λευκά στου γλαυκού το γειτόνεμα, ένα ξωκλήσι, ένας ανεμόμυλος. Αιγαίο...

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΗ ΦΩΤΕΙΝΗ ΝΙΚΟΛΑΪΔΟΥ

Επιμέλεια: ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΚΑΡΑΚΗ
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Ολες οι συμπληρωμένες σει-
ρές των εταιρειών EMI, Angel, 
Arkadia, Myto, Mercury, Cetra, 
Melodram, Naxos, ηχογραφή-
σεις στούντιο, αλλά και εκδόσεις 
από ζωντανές ηχογραφήσεις - πα-
ραστάσεις (οι λεγόμενες «πειρα-
τικές»). Περίπου 4.000 βινύλια, 
6.000 cd, πολλά βιβλία και περι-
οδικά, αποκόμματα εφημερίδων 
και αναφορές εντύπων για τη ζωή 
και την τέχνη της, γραμματόση-
μα με τη μορφή της από όλο τον 
κόσμο, τηλεκάρτες και μετάλ-
λια αφιερωμένα στην ίδια, εκα-
τοντάδες φωτογραφίες σε έντυ-
πη και χιλιάδες σε ηλεκτρονική 
μορφή, προσωπικά αντικείμενα 
– σκουλαρίκια, κολιέ, ασημένια 
πουδριέρα και κραγιόν, μπουκά-
λι από άρωμα.

Μεγάλο μέρος της ζωής και 
της τέχνης της Μαρίας Κάλλας 
βρισκόταν αποθηκευμένο στο 
σπίτι του ∆ημήτρη Πυρομάλλη, 
μέσα σε προθήκες, ντουλάπια, 
συρτάρια που με τα χρόνια γέμι-
ζαν όλο και περισσότερο. «Ενα 
δυαράκι είναι το διαμέρισμα, αλ-
λά ήθελα η συλλογή μου να είναι 
τακτοποιημένη. ∆εν μου άρεσε να 
ζω με στοίβες από βιβλία και δί-
σκους ακουμπισμένες στις καρέ-
κλες, στο πάτωμα, παντού», λέει. 

Ολο αυτό το αρχείο δεν συγκα-
τοικεί πλέον με τον δημιουργό 
του. «Πώς νιώθετε από τότε που 
δωρίσατε τη συλλογή σας στην 
Εθνική Λυρική Σκηνή», τον ρω-
τώ. «Μου έχει φύγει ένα άγχος», 
απαντάει, «είμαι ανακουφισμέ-
νος και ήσυχος». 

Ο ∆ημήτρης Πυρομάλλης έχει 
αφιερώσει δεκαετίες από τη ζωή 
του στη Μαρία Κάλλας. «Ηθελα 
να μαζέψω την τέχνη της. ∆εν 
με ενδιέφεραν τόσο τα προσω-
πικά της αντικείμενα –έχω και 
από αυτά–, αλλά αυτό που εξέ-
φραζε, αυτό που θα μείνει αιώ-
νιο», εξηγεί. 

Γεννήθηκε στη Ζάκυνθο το 
1958. Θυμάται από αφηγήσεις 
της μητέρας του ότι σε ηλικία 4 
ετών συνάντησε την Κάλλας με 
τον Ωνάση σε μια έξοδό τους στο 
νησί. Εκείνη τον πήρε αγκαλιά –
διηγείται ο ίδιος– και τσίμπησε 
τα ροδαλά του μαγουλάκια. Στη 
μνήμη του έμεινε χαραγμένη η 
λάμψη της divina, και ο ενθουσι-

ασμός του κόσμου στο πέρασμά 
της. Οταν τελείωσε το στρατιω-
τικό του, στα 20 περίπου, αποφά-
σισε να αναζητήσει τα ίχνη της 
και να γνωρίσει το πρόσωπο των 
αναμνήσεών του. Χωρίς να φα-
ντάζεται τη συνέχεια, άρχισε να 
συγκεντρώνει ό,τι την αφορούσε, 
ξεκινώντας από cd και συνεχίζο-
ντας με βινύλια, βιβλία, φωτογρα-
φικό υλικό. 

 Πώς τα κατάφερε 
«Αν δεν δώσεις, δεν παίρνεις», 

εξηγεί όταν τον ρωτάω πώς κατά-
φερε να συγκεντρώσει όλο αυτό 
το υλικό. Ηρθε σε επαφή με λέ-
σχες συλλεκτών σε όλη την Ευρώ-
πη, άρχισαν οι ανταλλαγές. Του 
τηλεφωνούσαν οι παλαιοπώλες 
από το Μοναστηράκι για καινούρ-
γιες παραλαβές κι έτρεχε να δει 
τα νέα τους αποκτήματα. Γνώρι-

σε ανθρώπους που συνάντησαν 
την Κάλλας και εργάστηκαν κο-
ντά της, κουβέντιαζαν ώρες για 
εκείνη.

«Εχω ακούσει τόσο πολύ τα cd 
της, που τα έχω εμπεδώσει και 
δεν μου ξεφεύγει νότα», λέει με 
καμάρι. Ξέρει απ’ έξω τις άριες 
που τραγούδησε η Κάλλας χω-
ρίς να έχει σπουδάσει μουσική. 
Η αγαπημένη του είναι η τελευ-
ταία άρια από τον «Μακμπέθ» 
του Βέρντι. 

Μου διηγείται τον τρόπο που 
εκείνη ξεκινούσε την ημέρα της: 
με έναν καφέ και ένα χυμό πορτο-
κάλι στην κουζίνα του σπιτιού της 
στο Παρίσι, μαζί με την Μπρού-
να, τη βοηθό της –«πέθανε πριν 
από δύο χρόνια», σχολιάζει–, και 
τον Φερούτσιο, τον μπάτλερ της 
– «ζει ακόμη», προσθέτει. Οι τρεις 
τους διάβαζαν τις εφημερίδες και 
γελούσαν με τις υπερβολές που 
έγραφαν για τη σχέση της με τον 
Ωνάση. «Ηταν ένας στρατιώτης 

της τέχνης αυτή η γυναίκα. Τί-
ποτε και κανένας δεν την άγγιζε 
εκτός από την όπερα», τονίζει ο 
συλλέκτης.

Στη διακοπή της συνέντευξης 
για μια γουλιά καφέ και τσιμπο-
λόγημα από το άψογα στρωμένο 
τραπεζάκι με τα κεράσματα, τα 
κείμενα, τα μπισκότα και τα κου-
λουράκια, κοιτάζω γύρω μου και 

συνειδητοποιώ ότι το σπίτι είναι 
ακόμη αφιερωμένο στην Κάλλας, 
μολονότι η συλλογή έχει φύγει. 
Το σαλόνι και τις γυάλινες προ-
θήκες στολίζουν εικόνες της και 
αναμνηστικά δίπλα σε βάζα με 
λουλούδια και ασημένια κηρο-
πήγια. «Μου αρέσουν οι φωτο-
γραφίες της από την εποχή που 
ήταν παχουλή, αρχές της δεκα-

ετίας του 1950», λέει ο κ. Πυρο-
μάλλης. «Εκείνη την περίοδο η 
φωνή της βρισκόταν στο ζενίθ 
και τραγουδούσε στο Μεξικό και 
στην Αργεντινή». 

«Εχετε κάποια πολύ αγαπημέ-
να κομμάτια στη συλλογή σας;» 
ρωτάω. «Πολλά, που τα κυνήγησα 
ιδιαίτερα μέχρι να αποκτήσω. Για 
παράδειγμα, μια συγκεκριμένη 
“Τραβιάτα” σε βινύλιο που ακό-
μη και τώρα η τιμή της δεν πέ-
φτει κάτω από τα 500 ευρώ, ενώ 
φτάνει έως τις 2.000 ευρώ. Επίσης 
ένα βινύλιο από τα πειρατικά της 
Cetra το οποίο αναζητούσα επί 19 
χρόνια: “Λουτσία ντι Λαμερμούρ” 
με τον Ντι Στέφανο και τον Φον 
Κάραγιαν, και στο εξώφυλλο ζω-
γραφισμένα γοτθικά παράθυρα. 
Μου αρέσουν όλα τα εξώφυλλα 
των “πειρατικών” βινυλίων, που 
διέσωσαν τη φωνή της Κάλλας 

στην καλύτερη εποχή της».
Μετά την πρόσφατη δωρεά 

στην Εθνική Λυρική Σκήνη, η 
συλλογή του ∆ημήτρη Πυρομάλ-
λη καταγράφηκε, τεκμηριώθηκε 
με τη συστηματική έρευνα –ερ-
γασία χρονοβόρα και απαιτη-
τική– και ταξινομήθηκε. «Από 
όλο τον θησαυρό της συλλογής 
Πυρομάλλη, ιδιαίτερη βαρύτητα 
έχουν η δισκογραφία, η βιβλιο-
γραφία και το φωτογραφικό υλι-
κό», εξηγεί η μουσικολόγος δρ 
Σοφία Κομποτιάτη, συνεργάτις 
του θεάτρου. «Είναι τα τεκμήρια 
που μας βοηθούν να γνωρίσουμε 
και να κατανοήσουμε την εποχή, 
αλλά κυρίως την τέχνη της Μα-
ρίας Κάλλας». 

Στη δισκογραφία περιλαμβά-
νονται όλες οι επίσημες ηχογρα-
φήσεις της Κάλλας, αυτές δη-
λαδή που πραγματοποίησε στο 
στούντιο, ξεκινώντας από την 
πρώτη πλήρη όπερα, την «Τζο-
κόντα» του Πονκιέλι το 1952, 

και κλείνοντας με την «Κάρμεν» 
του Μπιζέ το 1964. Περιλαμβά-
νονται όμως και όλες οι αρίες, 
τα ρεσιτάλ, οι ζωντανές εμφα-
νίσεις της, που κυκλοφόρησαν 
από τις σπουδές δισκογραφικές 
εταιρείες της εποχής. Τα περισ-
σότερα βινύλια έχουν εξώφυλλα 
ζωγραφισμένα στο χέρι, εμπερι-
στατωμένα ένθετα και βιογραφι-
κά σημειώματα καλλιτεχνικών, 
είναι δηλαδή εκδόσεις μεγάλης 
καλλιτεχνικής και μουσικολογι-
κής αξίας. Το ίδιο και η βιβλιο-
γραφία. Στη συλλογή Πυρομάλ-
λη περιλαμβάνονται λευκώματα, 
βιογραφίες, περιοδικά, προγράμ-
ματα παραστάσεων και εκδη-
λώσεων, πολλά στα ελληνικά, 
αλλά και στα αγγλικά, γαλλικά, 
γερμανικά μέχρι ολλανδικά και 
πορτογαλικά. 

 Οι φωτογραφίες 
Τέλος, στο φωτογραφικό υλικό 

εντοπίζονται χιλιάδες τεκμήρια 
που αποτυπώνουν τη ζωή της 
divina: από τα νεανικά χρόνια, 
τις αρχικές εμφανίσεις στη Λυρι-
κή Σκηνή στην Ελλάδα της Κατο-
χής, τις πρώτες εμφανίσεις στην 
Ιταλία, την παγκόσμια ανάδειξη 
στα θέατρα του κόσμου, την κοι-
νωνική και προσωπική της ζωή 
έως και το τέλος. 

Αυτή η μοναδική συλλογή 
θα ανοίξει για το ευρύ κοινό 
χάρη στην επετειακή έκθεση 
«Unboxing Callas: Μια αρχει-
ακή εξερεύνηση στη συλλογή 
Πυρομάλλη και το αρχείο της 
ΕΛΣ», στις 26 Νοεμβρίου. Η έκ-
θεση εμπνέεται από προσωπικές 
ιστορίες, μνήμες και αρχειακά 
αντικείμενα της Μαρίας Κάλ-
λας δημιουργώντας έναν συλ-
λογικό καλλιτεχνικό απολογισμό 
της πορείας της. Παράλληλα, θα 
παρουσιάσει πρωτότυπες δημι-
ουργίες σύγχρονων καλλιτεχνών 
εμπνευσμένων από το σύνολο 
του αρχείου και ένα πρόγραμμα 
με εξαιρετικές συμμετοχές όπως 
εκείνες του Γιώργου Κουμεντά-
κη και του Αλέξανδρου Ευκλεί-
δη. Την καλλιτεχνική επιμέλεια 
του εικαστικού προγράμματος 
«Unboxing Callas» έχει ο Βασί-
λης Ζηδιανάκης και επιστημο-
νικός σύμβουλος είναι η Σοφία 
Κομποτιάτη. Η παρουσίαση θα 
γίνει στους χώρους της Εθνικής 
Βιβλιοθήκης στο ΚΠΙΣΝ.

Ολη η Κάλλας χωρούσε σε ένα δυάρι
Ο θαυμαστής της μεγάλης ντίβας, Δημήτρης Πυρομάλλης, μιλάει στην «Κ» για τη συλλογή με έργα της που δώρισε στην ΕΛΣ

Της ΜΑΡΩΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΟΥ

Ξεχωρίζουν 4.000 βινύ-
λια, 6.000 cd, πολλά βι-
βλία και περιοδικά, απο-
κόμματα εφημερίδων 
και περιοδικών, γραμμα-
τόσημα, μετάλλια αφιε-
ρωμένα στην ίδια, προ-
σωπικά αντικείμενα.

Αυτή η μοναδική 
συλλογή θα ανοίξει 
για το ευρύ κοινό χάρη 
στην επετειακή έκθεση 
«Unboxing Callas», στις 
26 Νοεμβρίου, στους χώ-
ρους της Εθνικής Βιβλι-
οθήκης, στο ΚΠΙΣΝ.

«Ηθελα να μαζέψω την τέχνη της. ∆εν με ενδιέφεραν τόσο τα προσωπικά της αντικείμενα –έχω και από αυτά–, αλλά αυτό που εξέφραζε, αυτό που θα μείνει αιώνιο», εξηγεί ο ∆ημήτρης Πυρομάλλης.
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Δύο από τα εξώφυλλα των «πειρατικών» εκδόσεων της εταιρείας Cetra, με 
ηχογραφήσεις που έγιναν στη διάρκεια των αντίστοιχων παραστάσεων όπε-
ρας με τη Μαρία Κάλλας.

Το σαλόνι και τις γυάλινες προθήκες του σπιτιού στολίζουν εικόνες της Μα-
ρίας Κάλλας και αναμνηστικά δίπλα σε βάζα με λουλούδια και κηροπήγια.
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Της ΚΟΥΛΑΣ ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ

Αν μπορούν ακόμα τα παραμύθια 
να μας ταξιδεύουν είναι γιατί 
έχουμε εμείς ακόμα την ανάγκη 
να περιπλανηθούμε σε κόσμους 
αληθοφανείς ή μαγικούς και να 
φορέσουμε στολές και συναισθή-
ματα ηρώων. Αφού «παραμυθία» 
σημαίνει παρηγοριά, φαίνεται 
πως έχουμε διά βίου την ανάγκη 
να «παιδευόμαστε» και να λυ-
τρωνόμαστε μέσα από ιστορίες. 

Η συγγραφέας και δασκάλα, 
Ειρήνη Μοράρη, στο παραμύθι 
της «Η δασκάλα και ο γλάρος» 
που επανεκδίδεται, δανείζεται 
τα φτερά του Θεόφιλου για να 
μας πει μια ιστορία βασισμένη 
στα δικά της βιώματα και να μας 
ταξιδέψει σε εκπαιδευτικά μονο-
πάτια που ανοίγουν τις αυλές της 
αποδοχής, της συμπερίληψης και 
του αντιρατσισμού. 

Όταν ο δάσκαλος περνάει την 
πύλη του σχολείου καθημερινά 
–εκτός από ανάγνωση και γρα-
φή– αναλαμβάνει την ευθύνη να 
διδάξει ευαισθησία και καλαι-
σθησία, «παραμυθιάζοντας» τα 
τραύματα και τις πληγές των παι-
διών της τάξης του. Στους σχολι-
κούς τοίχους και αυλές υπάρχουν 
παιδιά που απομονώνονται, περι-
θωριοποιούνται και δακτυλοδεί-
χνονται ως «ξένο και διαφορετι-
κό στοιχείο». Καθώς το σχολείο 
είναι μια κοινωνική μικρογρα-
φία, τούτο καθρεφτίζει και όσα 
συμβαίνουν στην έξω κοινωνία 
με τον ρατσισμό να αναβιώνει 
επικίνδυνα. 

Η δασκάλα του παραμυθιού 
τολμά να κάνει μάθημα έξω από 
την τάξη και έξω από την ύλη. 
Είναι μια δασκάλα, ενδεχομένως, 

διαφορετική και η ίδια από τους 
υπόλοιπους συναδέλφους της. 
Μια δασκάλα που χρησιμοποιεί 
μεθόδους διδασκαλίας σύγχρο-
νους, βιωματικούς και εναλλα-
κτικούς. Αυτό που πετυχαίνει η 
δασκάλα είναι να γνωρίσει στους 
μαθητές της τον κόσμο των γλά-
ρων και μέσα από τη γνωριμία 
αυτή να χτιστεί μια γερή φιλία. 
Πολλές φορές το «άγνωστο», το 
«ανοίκειο» και το «διαφορετικό» 
είναι η αιτία της απόστασης και 
κατ’ επέκταση της καχυποψίας 

και της απόρριψης. Αυτό που 
υπογραμμίζει το παραμύθι είναι 
πως η γνωριμία και η εξοικείωση 
αποτελεί την αναγκαία βάση της 
αποδοχής της διαφορετικότητας 
και της ανάπτυξης της φιλίας. 

Η φιλία που χτίζεται ανάμεσα 
στον γλάρο Θεόφιλο, στη δασκά-
λα και στα παιδιά χρειάζεται χρό-
νο και συνέπεια για να φτιαχτεί. 
Ο Θεόφιλος είναι πιστός στο ρα-
ντεβού του και αυτή του η συ-
νέπεια είναι ένα από τα βασικά 
συστατικά του χτισίματος εμπι-
στοσύνης σε αυτή τη σχέση φι-
λίας. Η σχέση αυτή δοκιμάζεται 

όταν η δασκάλα αλλάζει σχολείο, 
μα βγαίνει τελικώς νικήτρια. Ο 
γλάρος πέφτει θύμα έλλειψης 
αποδοχής και ρατσισμού από 

τα περιστέρια του παραμυθιού, 
μα αυτό δίνει στη δασκάλα την 
ευκαιρία να δοκιμάσει εκ νέου 
τα υλικά της διδασκαλίας της. 

Μέσα στο παραμύθι που διαβά-
ζουμε, η δασκάλα φτιάχνει ένα 
άλλο παραμύθι για να βοηθήσει 
τον κάθε «γλάρο» και το κάθε 

παιδί που απορρίπτεται εξαιτίας 
της διαφορετικότητάς του. Ένα 
παραμύθι που ως «παραμυθία» 
παρηγορεί και ενδυναμώνει τα 
θύματα ρατσισμού. 

Η Ειρήνη Μοράρη με τη συ-
ντομία και την πυκνότητα των 
λίγων λέξεων ενός παραμυθιού 
για παιδιά αλλά και για ενήλικες, 
προβάλλει τον μεγαλειώδους αξί-
ας ρόλο του εκπαιδευτικού να 
ανοίγει μονοπάτια και αυλές συ-
μπερίληψης, εκεί και όταν μέλη 
της κοινωνίας κτίζουν τείχη βίας 
και φράκτες απόρριψης. 

Είναι ένα παραμύθι αυτοβι-
ογραφικό που αμφισβητεί τον 
«μύθο» του, το ψέμα του, το 
«φτιαχτό» του και διεκδικεί την 
ιστόρηση αληθειών. Είναι ένα 
σύγχρονο, αληθινό παραμύθι 
που, μέσα από τα βιώματα της 
δασκάλας-δημιουργού του, στό-
χο έχει να ποιήσει το αξιακό σύ-
στημα των επόμενων γενιών και 
να ιστορήσει την ομορφιά της 
αποδοχής, της ανοικτής αγκα-
λιάς και της συμπερίληψης. 

H επανέκδοση του παραμυ-
θιού συγχρονίζεται με τη θε-
ατρική διασκευή του από τη 
Χρυσταλλένη Παντελή και τη 
σκηνική του απόδοση από την 
παιδική σκηνή των Φώσηθoι. 
Το παραμύθι της Ειρήνης Μο-
ράρη σηκώνει την αυλαία και 
τις φτερούγες της αντιρατσιστι-
κής εκπαίδευσης. Η πρεμιέρα 
της παράστασης έλαβε χώρα στο 
∆ημοτικό Θέατρο Ύψωνα την 
Κυριακή 22 Οκτωβρίου. Ακολου-
θούν παραστάσεις σε άλλες πό-
λεις και περιοδεία στα σχολεία 
της Κύπρου.

Η Κούλα Στυλιανού είναι Φιλόλογος

«Η δασκάλα και ο γλάρος» της Ειρήνης Μοράρη
Ενα παραμύθι συμπερίληψης που μιλάει για τον Αλλο «βγάζει φτερά» από την παιδική σκηνή των Φώσηθoι 

Η δασκάλα του 
παραμυθιού τολμά 
να κάνει μάθημα έξω 
από την τάξη και έξω 
από την ύλη. Είναι μια 
δασκάλα, ενδεχομένως, 
διαφορετική και η ίδια 
από τους υπόλοιπους 
συναδέλφους της.

H επανέκδοση του παραμυθιού της Ειρήνης Μοράρη συγχρονίζεται με τη θεατρική διασκευή του από τη Χρυσταλ-
λένη Παντελή και τη σκηνική του απόδοση από την παιδική σκηνή των Φώσηθoι. 
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The killer ���
ΘΡΙΛΕΡ (2023)
Σκηνοθεσία: Ντέιβιντ Φίντσερ
Ερμηνείες: Μάικλ Φασμπέντερ, 
Τίλντα Σουίντον, Τσαρλς Παρνέλ

 
Ο Ντέιβιντ Φίντσερ, από τους σπου-
δαιότερους κινηματογραφιστές 
του καιρού μας, παρουσιάζει την 
πιο «λιτή» ταινία του εδώ και 
πολλά χρόνια, σε μια παραγω-
γή του Netflix. Πρωταγωνιστής 
εδώ είναι ο Μάικλ Φασμπέντερ 
στον ρόλο ενός επαγγελματία 
εκτελεστή, ο οποίος βρίσκεται 
κυνηγημένος από τα ίδια του τα 
αφεντικά έπειτα από μια «δου-
λειά» που πηγαίνει στραβά. Κα-
θώς η αμφίπλευρη καταδίωξη 
συνεχίζεται σε όλο τον κόσμο, 
ο ίδιος θα πρέπει να αναμετρη-
θεί και με τους προσωπικούς του 
δαίμονες, οι οποίοι σε κάποιες 
περιπτώσεις αποδεικνύονται 
πιο επικίνδυνοι από τους φυσι-
κούς διώκτες του.

Ο Φίντσερ σκηνοθετεί με τα-
χύτατους ρυθμούς ρίχνοντας το 
περισσότερο βάρος στο στυλ 
και στην ατμόσφαιρα ενός μάλ-
λον απλού συνόλου. Η σύγκρι-
ση με τη σειρά ταινιών του Τζέ-
ισον Μπορν, όπως και με άλλες 
του είδους, είναι αναπόφευκτη, 
όμως ο Αμερικανός σκηνοθέτης 
δεν φαίνεται να νοιάζεται αν θα 
κατηγορηθεί για... μιμήσεις. Ο 
δικός του ήρωας είναι ακόμη 
πιο ψυχρός και «ουδέτερος», 
ένα ρομπότ που επαναλαμβά-
νει συνεχώς (στον εαυτό του) 
φράσεις όπως «μείνε πιστός στο 
σχέδιο», «μην εμπιστεύεσαι κα-
νέναν», «μην αυτοσχεδιάζεις», 
«μη δείχνεις συμπόνια» και άλ-
λα παρόμοια.

Από την άλλη και στη δική 
του περίπτωση –όπως και στου 
Μπορν– υπάρχει ένα στοιχείο 
προσωπικής εκδίκησης απένα-
ντι σε εκείνους που έχουν βλά-
ψει αγαπημένα του πρόσωπα. 

Κάπως έτσι το κυνηγητό συνε-
χίζεται σε διάφορες τοποθεσίες, 
από τον Αγιο ∆ομίνικο μέχρι τη 
Νέα Υόρκη και τη Φλόριντα, με 
την ακρίβεια του εκτελεστή να 
συναγωνίζεται μόνο με εκείνη 
του ίδιου του Φίντσερ, ο οποίος 
μοιάζει αποφασισμένος να πα-
ραδώσει την τέλεια κατασκευή· 
μια τέτοια είναι άλλωστε η ται-
νία του (κατασκευή), διανθισμέ-
νη με μερικούς καλά διαλεγμέ-
νους «ύμνους» των The Smiths 
και βασισμένη στο ομώνυμο 
graphic novel των Αλέξις Νό-

λεντ και Λικ Τζακαμόν, το οποίο 
ο Φίντσερ επιθυμούσε διακαώς 
να μεταφέρει στην οθόνη εδώ 
και περίπου δύο δεκαετίες.

Ο πρωταγωνιστής
Ξεχωριστός λόγος, φυσικά, 

πρέπει να γίνει και για τον Μά-
ικλ Φασμπέντερ. Στα 46 του, ο 
Ιρλανδός ηθοποιός έχει πια απο-
δείξει ότι μπορεί να παίξει πε-
ρίπου τα πάντα, από πιο περί-
πλοκους χαρακτήρες που του 
χαρίζουν οσκαρικές υποψηφιό-
τητες («Στιβ Τζομπς») μέχρι υπε-
ρήρωες της Marvel ή στυλάτους 
πρωταγωνιστές δράσης σαν αυ-
τόν στο «The killer». Ψυχρός, 
ακριβής, αποτελεσματικός, βγά-
ζει όλα τα χαρακτηριστικά που 
απαιτεί ο ρόλος, ενώ η δική του 
παρουσία είναι αυτή που δίνει 
έξτρα ενδιαφέρον σε ένα κατά 
τα άλλα αρκετά επίπεδο φιλμ. 

Απαγορευμένες 
συναντήσεις ���
ΔΡΑΜΑ (2018)
Σκηνοθεσία: Μουαγιάντ Αλαγιάν
Ερμηνείες: Αντίμπ Σαφάντι, 
Σιβάν Κρέτσνερ

Από την πλατφόρμα ERTflix επι-
λέγουμε μια ιστορία αγάπης με 
φόντο το επίκαιρο θέμα του Με-
σανατολικού. Η Σάρα, μια πα-
ντρεμένη Ισραηλινή της ∆υτικής 
Ιερουσαλήμ, διατηρεί ερωτική 
σχέση με τον Σαλίμ, έναν επίσης 
δεσμευμένο Παλαιστίνιο από 
την ανατολική πλευρά της πό-
λης. Οταν μία από τις απαγορευ-
μένες νυχτερινές συναντήσεις 
τους θα πάει στραβά, τα πάντα 
θα αρχίσουν να αποκαλύπτο-
νται, με απρόβλεπτες συνέπει-
ες που ξεπερνούν το φάσμα της 
απλής απιστίας. Ξαφνικά οι δυο 
τους βρίσκονται παγιδευμένοι εν 
μέσω των μακροχρόνιων εθνι-
κών διενέξεων των λαών τους.

Παρά τη μεγάλη διάρκειά της, 
η ταινία του Αλαγιάν δημιουργεί 
ρυθμό και σασπένς, όπως ένα 
καλό θρίλερ, ενώ διαχειρίζεται 
ορθά, αν και με κάποιες υπερβο-

λές, τους κώδικες της τραγωδί-
ας. Η ενοχή και το πατριωτικό 
καθήκον αναμετριούνται με την 
παρόρμηση και τον έρωτα. Η δε 
κλιμάκωση της ιστορίας οδηγεί 
στο ηθικό δίλημμα του τέλους, 
ενώ στην πορεία έχει θίξει, δίχως 
κραυγές, τόσο την καθημερινή 
αδικία που βιώνουν οι Παλαιστί-
νιοι όσο και τον δικαιολογημένο 
φόβο των Ισραηλινών. 

Οι γέροι ���
ΚΩΜΩΔΙΑ (2023)
Σκηνοθεσία: Μπιλ Μπερ
Ερμηνείες: Μπιλ Μπερ, 
Μπόμπι Καναβάλε, 
Μποκίμ Γούντμπαϊν

 
Ο Μπιλ Μπερ, ένας από τους πιο 
αμφιλεγόμενους αυτοσχεδιαστι-
κούς κωμικούς της Αμερικής, 
υπογράφει σκηνοθεσία, σενάριο 
και πρωταγωνιστικό ρόλο σε μια 
ταινία-σάτιρα των νέων... ηθών, 
που κυκλοφορεί εδώ και μερι-
κές ημέρες στο Netflix. Ο Τζακ 
Κέλι είναι ένας σαρανταπεντά-
ρης νέος πατέρας με προβλή-
ματα θυμού αλλά και προσαρ-
μογής σε έναν σύγχρονο κόσμο 

που μοιάζει να τον έχει αφήσει 
πίσω. Τόσο εκείνος όσο και οι 
δύο συνομήλικοι κολλητοί του 
θα έρθουν αντιμέτωποι με μια 
αυστηρή διευθύντρια νηπιαγω-
γείου, έναν αδίστακτο μιλένιαλ 
CEO, αλλά και τις αρκετά νεότε-
ρες συντρόφους τους, οι οποί-
ες είναι αγανακτισμένες με τις 
παρωχημένες αντιλήψεις και τη 
γενικότερη συμπεριφορά τους.

Ο Μπερ κάνει μια ταινία γύρω 
από την –και δική του– εμπειρία 
της πατρότητας μετά τα 40, θέ-
λοντας ωστόσο να μιλήσει περισ-
σότερο για εκείνο που τον απα-
σχολεί πραγματικά: την ακραία 
πολιτική ορθότητα της εποχής 
μας και τους τρόπους με τους 
οποίους αυτή έχει μεταβάλει σχε-
δόν κάθε τομέα της καθημερινό-
τητας. Ο Τζακ μοιάζει να βρίσκε-
ται σε μια μόνιμη (χαμένη) μάχη 
κόντρα σε αντιλήψεις και πρακτι-
κές που του φαίνονται απολύτως 
παράλογες και εξοργιστικές. Από 
την άλλη, το πραγματικά ενδια-
φέρον στοιχείο της ταινίας του 
είναι ο αυτοσαρκασμός, αφού 
και ο ίδιος δεν χάνει ευκαιρία να 
κριτικάρει τον ήρωά του.

Ενδιαφέρουσα από απόψεως ρε-
περτορίου και επιτυχημένη ως 
προς τις ερμηνείες ήταν η βραδιά 
μουσικής δωματίου που πραγμα-
τοποίησε το Τρίο El Greco στην 
αίθουσα «∆ημήτρης Μητρόπου-
λος» στις 12 Οκτωβρίου. Ο Φαί-
δων Μηλιάδης (βιολί), ο Αλέξης 
Καραϊσκάκης-Νάστος (τσέλο) 
και η Αλεξία Μουζά (πιάνο) ερ-
μήνευσαν το Τρίο για πιάνο αρ. 
3 σε φα ελάσσονα έργο 65 του 
Ντβόρζακ, το Τρίο για πιάνο αρ. 
3 σε ντο ελάσσονα έργο 101 του 
Μπραμς και το Τρίο για πιάνο 
σε φα δίεση ελάσσονα του Αρ-
νο Μπαμπατζανιάν. 

Οι μουσικοί διέθεταν τον δυ-
ναμισμό και το πάθος για τα ζω-
ηρά μέρη όσο και τη λεπτότητα 
και την ευαισθησία που έχουν 
ανάγκη τα αργά. Ειδικότερα, το 
αργό μέρος στο έργο του Μπα-
μπατζανιάν, που ξεκινά ως μο-
νόλογος για το βιολί συνοδεία 
πιάνου μέχρι αργότερα να προ-
στεθεί και το τσέλο, επέτρεψε 
να φανεί η τέχνη του Φαίδω-
να Μηλιάδη, αφενός η τονική 
ακρίβεια, αφετέρου η εκφραστι-
κότητα ενός ήχου μεστού και 
ομοιογενούς. Τα ίδια στοιχεία 

είχαν εκτιμηθεί λίγο νωρίτερα 
και στο αργό μέρος του έργου 
του Ντβόρζακ. Τονικά σίγουρος, 
εκφραστικός, αλλά και γεμάτος 
ήταν επίσης ο ήχος του Αλέξη 
Καραϊσκάκη-Νάστου, ο οποίος 
συνέβαλε αποφασιστικά τόσο 
στο Τρίο του Ντβόρζακ αλλά και 
σε αυτό του Μπραμς. 

Γνωστή για τον δυναμισμό 
της, η Αλεξία Μουζά διέθετε 
όλες τις απαραίτητες αποχρώ-
σεις και συνεισέφερε στην εκ-
φραστικότητα των ερμηνειών, 
ειδικά στα λυρικά μέρη. Στα ζω-
ηρά και έντονα δραματικά είτε η 

ένταση ήταν υπερβολική είτε η 
ακουστική της μικρής αίθουσας 
μεγέθυνε τον ήχο, δημιουργώ-
ντας σημειακές ανισορροπίες. 
Σε κάθε περίπτωση, το αποτέ-
λεσμα ήταν συνολικά πολύ κα-

λό και είναι κρίμα που ενώ κατά 
τα πρόσφατα χρόνια το επίπε-
δο των Ελλήνων μουσικών έχει 
βελτιωθεί εντυπωσιακά, το κοι-
νό της μουσικής δωματίου δεν 
έχει ανανεωθεί και παραμένει 

περιορισμένο. Το φαινόμενο δεν 
είναι μόνο ελληνικό, αλλά οπωσ-
δήποτε σχετίζεται με την υπο-
βαθμισμένη παρουσία της σοβα-
ρής μουσικής σε όλα τα στάδια 
της εκπαίδευσης στη χώρα μας. 

Ακόμη πιο απογοητευτική 
ήταν η εικόνα της αίθουσας 
«Aρης Γαρουφαλής» του Ωδείου 
Αθηνών λίγες ημέρες νωρίτερα 
(6 Οκτωβρίου), στο ρεσιτάλ της 
∆ανάης Παπαματθαίου-Μάτσκε 

(βιολί) και του πατέρα της Ού-
βε (πιάνο). Πιο λυπηρή ακριβώς 
επειδή η αίθουσα βρίσκεται μέσα 
σε ένα μεγάλο ωδείο. Στο πρώτο 
μέρος του προγράμματος ακού-
στηκαν έργα Ελλήνων συνθετών 
της διασποράς, που περιλαμβάνο-
νται στο πρόσφατο cd των Μά-
τσκε (βλ. «Κ», 17/9/2023), και στο 
δεύτερο ακούστηκε η Σονάτα για 
βιολί και πιάνο σε λα μείζονα του 
Σεζάρ Φρανκ. ∆όθηκε η ευκαιρία 
να συνειδητοποιήσει κανείς για 
ακόμη μία φορά πόσο διαφορε-
τική εμπειρία είναι η ακρόαση 
ενός έργου σε αίθουσα συναυ-
λιών σε σχέση με την απόλαυ-
σή του από ηχογράφηση. Η ανά-
πτυξη του ήχου στον χώρο και η 
σχέση των δύο οργάνων δίνουν 
διαφορετική δυναμική στο απο-
τέλεσμα. Είχε, λοιπόν, κανείς την 
ευκαιρία να απολαύσει τον καλ-
λιεργημένο και εκφραστικό ήχο 
της ∆ανάης Παπαματθαίου-Μά-
τσκε και την άριστη συνεργασία 
με τον πιανίστα πατέρα της όχι 
μόνο στα έργα Ελλήνων, αλλά και 
στη δημοφιλή Σονάτα του Φρανκ, 
όπου μαζί ανέδειξαν τη μελωδι-
κότητα όπως και την πλούσια 
αρμονική γλώσσα του έργου.

H Σιβάν Κρέτσνερ και ο Αντίμπ 
Σαφάντι σε σκηνή της ταινίας του 
Μουαγιάντ Αλαγιάν.

Ο Μπιλ Μπερ υπογράφει σκηνο-
θεσία, σενάριο και πρωταγωνιστι-
κό ρόλο στο φιλμ-σάτιρα των νέ-
ων... ηθών «Οι γέροι».

Στην Ιερουσαλήμ ο έρωτας μπορεί να είναι θρίλερ

Δύο απολαυστικές βραδιές μουσικής δωματίου

Επαγγελματίας
εκτελεστής
στο στόχαστρο
Εξαιρετικός ο Μ. Φασμπέντερ στον ρόλο

του «κυνηγού» που γίνεται «θήραμα»

Το Τρίο El Greco 
και η Δανάη Παπα-
ματθαίου-Μάτσκε 
με τον Ούβε Μάτσκε 
σε εξαιρετικές ερμηνείες.

Ο ήρωας του Φίντσερ 
είναι μια φονική 
μηχανή που επαναλαμ-
βάνει (στον εαυτό του) 
φράσεις του τύπου «μείνε 
πιστός στο σχέδιο», «μην 
εμπιστεύεσαι κανέναν», 
«μη δείχνεις συμπόνια»...

O Μάικλ Φασμπέντερ στο «The killer» του Ντέιβιντ Φίντσερ αποδεικνύει ότι μπορεί να ερμηνεύσει σχεδόν οποιονδήποτε ρόλο.

Οι μουσικοί του El Greco διέθεταν τον δυναμισμό για τα ζωηρά μέρη όσο και τη λεπτότητα για τα αργά.
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«Ηθελα να παίξω αυτό το έρ-
γο του Τζεφ Μπάρον, αλλά το 
ένιωθα μακριά από μένα παρότι 
ο ήρωας είναι κοντά στην ηλι-
κία μου». Ο Γιώργος Κωνσταντί-
νου δεν κρύβει τον ενθουσια-
σμό του και μοιάζει ειλικρινής 
όταν λέει ότι πραγματοποιεί 
ένα όνειρο που δεν περίμενε 
ότι θα ζήσει. «Ξέρετε πόσων 
χρόνων είμαι; 89!».

Μόλις ξεκίνησε στο θέατρο 
«Αργώ» το πολυβραβευμένο 
«Κάθε Πέμπτη κύριε Γκριν», 
αφού ολοκλήρωσε την καλο-
καιρινή περιοδεία του σατιρι-
κού «Εκείνος κι εκείνος» του Κ. 
Μουρσελά και τη σύντομη τη-
λεοπτική του εμφάνιση στους 
«Πανθέους».

∆εν είναι μόνο ότι ταιριάζει 
ηλικιακά με τον μοναχικό ήρωα 
που υποδύεται, αλλά και ότι συ-
νεργάζεται με τους πολύ νεό-
τερους συναδέλφους του, Απο-
στόλη Τότσικα και Κώστα Γάκη.

Υποδύεται τον κύριο Γκριν, 
έναν σκληροπυρηνικό, συντη-
ρητικό ηλικιωμένο Εβραίο, καρ-
φωμένο σε παλιά ήθη, «έναν 
γρουσούζη» όπως τον περιγρά-
φει, ο οποίος αποκήρυξε ακό-
μη και την κόρη του επειδή ο 
άνδρας που παντρεύτηκε δεν 
είναι Εβραίος. Περιορισμένος 
μετά τον θάνατο της γυναίκας 
του στο διαμέρισμά του, δέχε-

ται με δυσφορία τις επισκέψεις 
ενός νεαρού που προσφέρει 
κοινωνική εργασία –ποινή που 
όρισε το δικαστήριο–, έπειτα 
από ένα επιπόλαιο τρακάρισμα. 
Οι εβδομαδιαίες επισκέψεις ξε-
κινούν με πολλές διαφωνίες, 
όμως σταδιακά συνειδητοποι-
ούν ότι υπάρχει και άλλη πλευ-
ρά στη ζωή.

Καταξιωμένος και αγαπητός 
ηθοποιός, σεναριογράφος και 
σκηνοθέτης, πώς νιώθει, άρα-
γε, να τον σκηνοθετεί συνά-
δελφός του με τα μισά του χρό-
νια; «Υπήρχε συνεννόηση, όχι 
εντολή. Ο Κώστας έλεγε “παι-
διά ποια είναι η γνώμη σας, να 
γίνει έτσι ή αλλιώς;” πράγμα 
ανήκουστο σε παλιότερες γε-
νιές που είχαν συνηθίσει σε 
προστάγματα», λέει στην «Κ» 
ο Γ. Κωνσταντίνου.

Στα 65 χρόνια που έχει στο 
θέατρο από τότε που τελείωσε 
τη δραματική σχολή του Θεά-
τρου Τέχνης, «ήμουν στρατι-
ώτης» λέει, «στις συνεργασίες 
μου, δεν γκρίνιαζα, εκτελούσα 
όσο καλύτερα μπορούσα ό,τι 
μου έλεγαν». Μια ανάσα από 
τα 90, πώς αντέχει να βρίσκε-
ται διαρκώς στη σκηνή; Γελάει: 
«Μα, μαθαίνω πολύ γρήγορα τα 
λόγια μου. Το καλοκαίρι στην 
περιοδεία υπήρχαν ημέρες που 

ένιωθα ερείπιο, αλλά όταν ανέ-
βαινα στη σκηνή έφευγε κάθε 
πόνος από το κορμί».

Ο Γιώργος Κωνσταντίνου 
γεννήθηκε πάνω σε ένα τραπέ-
ζι, σε ένα προπολεμικό διώροφο 
στο Μεταξουργείο. Ακολουθού-
σε από παιδί στα μπουλούκια 
τους γονείς, τη Νίτσα Φιλοσό-
φου και τον τενόρο Μιχάλη 
Κωνσταντίνου, γνώρισε την 

πείνα και την ανέχεια. Χρόνια 
αργότερα η μητέρα του, πρω-
ταγωνίστρια της οπερέτας, τον 
ρώτησε αν θέλει να γίνει ηθο-
ποιός. «∆εν ήταν ότι μισούσα 
τη δουλειά του ηθοποιού, αλ-
λά δεν μου έλεγε τίποτα. Παρ’ 
όλα αυτά απάντησα “ναι”». Το 
1953 πήγε στη σχολή του Μου-
ζενίδη και όταν αυτή έκλεισε 
έδωσε εξετάσεις στο Εθνικό Θέ-

ατρο. Τον απέρριψαν ως «εντε-
λώς ατάλαντο». «Ισως γιατί μου 
άρεσε το φυσικό παίξιμο, δεν 
άντεχα τον στόμφο».

Στου Κουν ταίριαζε γιατί 
«έπαιζαν με φυσικότητα. Εκεί 
στο Θ. Τέχνης μπήκε στο αίμα 
μου το θέατρο, εκεί το αγάπη-
σα». Oμως έφυγε μετά τα τρία 
χρόνια της μαθητείας. 

Ελσα Βεργή, Αλέξης ∆αμια-

νός, Βέρα Ζαβιτσιάνου οι πρώ-
τες συνεργασίες σε δραματι-
κούς ρόλους και έπειτα η «Οδός 
ονείρων». Τον χειμώνα του ’62 
τον φώναξε η Βουγιουκλάκη 
στο θέατρο «Κοτοπούλη» για 
τα «Χτυποκάρδια στο θρανίο» 
του Αλέκου Σακελλάριου – με-
τά την αποτυχία της παράστα-
σης «Καίσαρ και Κλεοπάτρα». Ο 
Γιώργος Κωνσταντίνου κλήθη-

κε να ερμηνεύσει έναν φτωχό 
φοιτητή που έπρεπε να κάνει 
ιδιαίτερα μαθήματα στην ατί-
θαση Λίζα με την οποία συνα-
ντήθηκαν στο ζαχαροπλαστείο. 

Στις πρόβες ο Σακελλάριος 
τον συμβούλεψε να μην πολυ-
παίζει τη σκηνή με το προφι-
τερόλ, «παίξ’ το στην πρεμιέ-
ρα», του είπε, για να αποφύγει 
ζήλιες. Είχε προσέξει τα γέλια 
των ηθοποιών στον αυτοσχε-
διασμό. Στην πρεμιέρα «έφυ-
γε το θέατρο από τα γέλια». 
Μετά την τελευταία υπόκλισή 
της στο κοινό η Αλίκη τον πή-
ρε από το χέρι και τον έφερε 
μπροστά. 

«Σήμερα, κύριε Κωνσταντί-
νου, ξημέρωσε μια μεγάλη μέρα 
για σένα», του είπε αργότερα 
ο Χέλμης, επιχειρηματίας του 
θεάτρου «Κοτοπούλη» αναφε-
ρόμενος στα σχόλια των κριτι-
κών. Τον είχαν βαφτίσει «Πίτερ 
Σέλερς της Ελλάδος», κάτι που 
τον ακολουθούσε για χρόνια. 
«Ναι και ήταν μια τροχοπέδη 
στη ζωή μου. Μου κόστισε αυ-
τό το παίξιμο. Επειδή έπαιξα 
φυσικά, έλεγαν “έλα μωρέ, τι 
κάνει; ∆εν κάνει τίποτα”. Φαί-
νεται στις ταινίες “Καλώς ήρθε 
το δολάριο”, “Ξύπνα Βασίλη”, 
“Η γυνή να φοβήται τον άνδρα” 
κ.ά. Εκανα μόνο 14 ταινίες. Ευ-
τυχώς, δικαιώθηκα εν ζωή».

Πώς πέρασαν όλα αυτά μέσα 
του; «Εξι χρόνων ήμουν στην 

Τήνο με τη μητέρα μου που 
ήθελε να προσκυνήσει και ζή-
σαμε τον τορπιλισμό της “Ελ-
λης”. Παιδάκι βίωσα τον πό-
λεμο, τον Εμφύλιο, πείνασα, 
πέρασα φυματίωση, είδα 3.000 
νεκρούς, τι συζητάμε; Οταν τε-
λείωσαν τα ∆εκεμβριανά μας 
ανάγκασαν να κατεβούμε όλοι 
από τα σπίτια μας στη γειτο-
νιά και μας πήγαν πάνω σε 
καμιόνια σε ένα νεκροταφείο 
στο Περιστέρι. Ηθελαν να δού-
με τι έκαναν οι κομμουνιστές. 
Αραδιασμένα πτώματα σε απο-
σύνθεση, σαν ζόμπι. ∆έκα χρο-
νών, πώς να το ξεχάσω; Οταν τα 
αντέχεις αυτά σταθεροποιείται 
μέσα σου η άμυνα. Αμυνα είχα 
σε όλη μου τη ζωή. Οταν συνέ-
βαινε κάτι τραγικό, σταμάταγε 
στο ύψος των πνευμόνων, δεν 
έφτανε στην καρδιά. Ηταν μια 
δύναμη, ίσως Θεός, δεν ξέρω τι. 
∆ιαφορετικά δεν νομίζω ότι θα 
ζούσα πάνω από τα 30 ή τα 40 
μου». Κάποιοι τον χαρακτήρι-
ζαν απόμακρο. «Εζησα πολύ 
άσχημα παιδικά χρόνια και από 
νωρίς έκανα πολύ καλή παρέα 
με τη μοναξιά μου. Επειδή δεν 
ήμουν κοινωνικός, έλεγαν ότι 
είμαι απρόσιτος. Ομως όσοι με 
γνώριζαν καλύτερα σε μια πα-
ρέα, έβλεπαν το αντίθετο. ∆εν 
έζησα ανέμελα, είναι αλήθεια».

Σε παλιότερη συνέντευξή μας εί-
χε περιγράψει τα χρόνια της ζω-
ής του στην πλατεία Βάθη, σαν 
μια ζωή που θύμιζε του «Αθλί-
ους» του Ουγκό. «Οι ιστορίες 
που έπλαθα με κράτησαν. Μα-
ζευόμασταν στα σκαλάκια των 
σπιτιών τα παιδιά της γειτονιάς 
το σούρουπο, για να ακούσουν 
αφηγήσεις με εξωγήινους και 
περίεργα πλάσματα που τους 
έλεγε ο “Ξυλάρας” – ήταν το πα-
ρατσούκλι μου. Βλέπετε ήμουν 
ψηλός και τα πόδια μου ήταν τό-
σο αδύνατα όσο τα χέρια μου».

Σε εκείνο το διώροφο που νοί-
κιαζε η γιαγιά, με τα σημάδια 
από σφαίρες στους τοίχους και 
τη διαλυμένη πόρτα από όλμο 
στις μάχες του Εμφυλίου, «δεν 
ακολουθούσα τα άλλα παιδιά και 
δεν μου άρεσε να πειράζουμε τις 
γάτες, τα ζώα. Εγώ έκανα παρέα 
με τη μοναξιά μου. Η γιαγιά έπα-

σχε από σχιζοφρένεια, έκανε πα-
ράλογα πράγματα. Μας έσπαγε 
στο ξύλο, έτρεχαν τα αίματα, η 
ψυχολογία μου είχε γίνει κου-
ρέλι. Υπήρχε μια τρομοκρατία, 
όταν την έπιανε χτύπαγε και τα 
παιδιά της».

Οι γονείς; «Ποιοι γονείς, με 
τη μητέρα μου έζησα, ο πατέρας 
έφυγε όταν γεννήθηκα. Και εκεί-
νη έφευγε συχνά για να παίξει 
στα μπουλούκια». Ετσι έφτια-
χνε παραμύθια και ιστορίες με 
φανταστικό ήρωα τον Βούριο. 
Το δεύτερο παρατσούκλι του 
ήταν «ο Φαντασίας». Παράλλη-
λα έγραφε, τον λύτρωνε. Εκοβε 
σελίδες και τις έραβε με κλωστή 
για να φτιάξει το δικό του περι-
οδικό. «Εγραφα διάφορες κουτα-
μάρες εκεί και έκανα κάτι άθλια 
σκίτσα. Ομως έτσι ξέφευγα», λέ-
ει σήμερα ο Γ. Κωνσταντίνου.

Τρεις γάμους έκανε αλλά δεν 
μιλάει ποτέ γι’ αυτά. Ούτε στο 
αυτοβιογραφικό «Showtime» 
(εκδ. Ιανός), το πρόσφατο «Πα-
ραλήρημα» (εκδ. Υδροπλάνο), 
ούτε σε συνεντεύξεις. «∆εν μου 
αρέσει να μιλούν για τη ζωή μου 
και δεν με ενδιαφέρει να μάθω 

για τις ζωές των άλλων». Είχε 
όμως την τόλμη να αποκαλύψει 
στο βιβλίο του το καταστροφι-
κό πάθος του τζόγου που ευτυ-
χώς ξεπέρασε. «Ηθελα να πω 
σε όσους είναι εξαρτημένοι, ότι 
μπορεί να ξεφύγουν από την 
καταστροφή και τους τοκογλύ-
φους. Εχω υποφέρει από αυτό 
το πάθος».

Κωμικός ή δραματικός ηθο-
ποιός; «Ο ηθοποιός οφείλει να 
είναι και τραγικός και κωμικός 
και επιθεωρησιακός, πρέπει να 
είναι απ’ όλα. Το κοινό μού συγ-
χώρησε ακόμη και ότι έπαιξα 
στη χειρότερη επιθεώρηση – 
ήταν θέμα επιβίωσης. ∆εν εί-
παν “αυτός ξέπεσε”, αντίθετα με 
ακολούθησαν στον ‘‘Αμπιγιέρ’’, 
στους ‘‘Αθλιους’’, στην ‘‘Ηλέ-
κτρα’’ και αλλού, γιατί ήμουν 
πάντα ειλικρινής στη σκηνή». 

Στην ερώτηση αν έχει θεα-

τρικά όνειρα, λέει ότι υπάρχει 
ως μακρινή σκέψη ο Ληρ, «όμως 
δεν ξέρω αν θα γίνει ποτέ». Φό-
βοι που τον ακολουθούν με μια 
τέτοια ζωή; «Το μόνο που με 
φοβίζει είναι όταν σκέφτομαι 
τα αγαπημένα μου πρόσωπα, 

για τη ζωή και την υγεία τους. 
Αλλά και ο φόβος το να σε χά-
σουν, γιατί ξέρω πόσο πολύ θα 
πονέσουν. Αυτό πιθανόν μου 
έχει μείνει από τη μητέρα μου 
η οποία μου έλεγε “δεν θέλω να 
πεθάνω γιατί δεν θα μπορώ να 
σε βλέπω”. Κι εγώ δεν θέλω να 
πικράνω αγαπημένα μου πρό-
σωπα».

Αναφέρεστε στα παιδιά σας; 
ρωτάω στο τέλος της συζήτησης. 
«Γενικά», με κόβει με ευγένεια. 
Τα θαυμάζει. Την κόρη του Αννα 
που λατρεύει τα μιούζικαλ και 
μάλιστα έπαιξε μαζί της. Μοιά-
ζει τόσο στη μητέρα του, «σαν 
να είναι μετενσάρκωση της Νί-
τσας». Αλλά και για τον γιο του, 
Γιώργος κι αυτός, καταξιωμένος 
πιανίστας, που του μοιάζει. Στη 
μορφή του βλέπει εκείνο τον 
ψηλό νεαρό σγουρομάλλη της 
πλατείας Βάθη.

«Ο ηθοποιός οφείλει να είναι και τραγικός και κωμικός»

«Το καλοκαίρι 
στην περιοδεία υπήρχαν 
ημέρες που ένιωθα 
ερείπιο, αλλά όταν 
ανέβαινα στη σκηνή 
έφευγε κάθε πόνος 
από το κορμί».

«Εξι χρόνων ήμουν στην 
Τήνο με τη μητέρα μου 
και ζήσαμε τον τορπι-
λισμό της «Ελλης». 
Παιδάκι βίωσα τον πόλε-
μο, τον Εμφύλιο· 
τι συζητάμε;».

«Μαζευόμασταν 
στα σκαλάκια 
των σπιτιών με 
τα παιδιά της γειτονιάς 
το σούρουπο, για να 
ακούσουν αφηγήσεις με 
εξωγήινους και περίεργα 
πλάσματα που τους έλεγε 
ο ‘‘Ξυλάρας’’ – ήταν 
το παρατσούκλι μου».

«Το κοινό μού συγχώρη-
σε ακόμη και ότι έπαιξα 
στη χειρότερη επιθεώ-
ρηση – ήταν θέμα επιβί-
ωσης. Δεν είπαν “αυτός 
ξέπεσε” · αντίθετα, 
με ακολούθησαν 
στον ‘‘Αμπιγιέρ’’, 
στους ‘‘Αθλιους’’, 
στην ‘‘Ηλέκτρα’’».

O Γιώργος Κωνσταντίνου με τον Αποστόλη Τότσικα με τον οποίο συνυπάρχουν στο σανίδι του θεάτρου «Αργώ», στην παράσταση «Κάθε Πέ-
μπτη, κύριε Γκριν», του Τζεφ Μπάρον. «Το ένιωθα μακριά από μένα αυτό το έργο, παρότι ο ήρωας είναι κοντά στην ηλικία μου», λέει και δεν κρύ-
βει τον ενθουσιασμό του που πραγματοποιείται ένα όνειρό του. «Ξέρετε πόσων χρόνων είμαι; 89!», προσθέτει.

Της ΓΙΩΤΑΣ ΣΥΚΚΑ «Εκανα καλή παρέα
με τη μοναξιά μου»

Ο Γιώργος Κωνσταντίνου στο κατώφλι των 90 ετών παίζει 

τον κ. Γκριν, «έναν γρουσούζη», και μιλάει στην «Κ» για τη ζωή του



Μια πολύτιμη μαρτυρία για
τη ζωή του νομπελίστα ποητή 

και της οικογένειάς του

ΚΥΡΙΑΚΗ
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